
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Γυµνάσιο Κορινού Πιερίας, το 110ο Δηµοτικό
Σχολείο Αθήνας και το Γυµνάσιο Φούρνων Σάµου, σελ.  8226,
8228, 8231

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  8228, 8229, 8231
3. Ανακοινώνεται ότι η Επιτροπή Κανονισµού της Βουλής

καταθέτει την έκθεσή της στην από 19 Μαρτίου 2012 πρό-
ταση του Προέδρου της Βουλής: «Για την τροποποίηση δια-
τάξεων του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Κοινοβουλευ-
τικό)», σελ.  8229

4. Ανακοινώνεται ότι η Εξεταστική Επιτροπή "σχετικά µε το
έλλειµµα του 2009 και τους παράγοντες που οδήγησαν στην
αµφισβήτηση των ελληνικών στατιστικών στοιχείων" καταθέ-
τει το Πόρισµά της, το οποίο καταχωρείται στα Πρακτικά της
σηµερινής συνεδρίασης, σελ.  8237-8259

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ.  8213-8214
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

8214-8221
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 2 Απριλίου 2012, σελ.  8222
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Πρωθυπουργό:
i) σχετικά µε την κατάσταση των ασφαλιστικών ταµείων,

σελ.  8223
ii) σχετικά µε την επένδυση των ρευστών διαθεσίµων των

Νοµικών Προσώπων Δηµοσίου Δικαίου σε οµόλογα και το
κούρεµά τους από την Τράπεζα της Ελλάδος, σελ. 8225 

β) Προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε τις υπερτιµολογήσεις των προµηθειών στον τοµέα
της Υγείας, σελ. 8229

γ) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας, σχετικά µε τις προ-
θέσεις της Κυβέρνησης για "πάγωµα" της παραγγελίας υπο-
βρυχίων και φρεγατών, σελ. 8231

δ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε την ανάγκη καταβολής των αποζηµιώσεων στους
πληγέντες δενδροκαλλιεργητές του Νοµού Πέλλας, σελ.
8234

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση εκθέσεων Διαρκούς Επιτροπής:
Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει

τις Εκθέσεις  της στα σχέδια νόµων:
α) Του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµα-

τικής Αλλαγής: «Κύρωση του Μνηµονίου Συναντίληψης µε-
ταξύ του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµα-
τικής Αλλαγής της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουρ-
γείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας στον τοµέα της Προστασίας του Περι-
βάλλοντος και της Αειφόρου Ανάπτυξης», σελ. 8229

β) Του Υπουργείου Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας: «Κύρωση της Απόφασης µε αριθµό 131 του Συµ-
βουλίου Διοικητών της Τράπεζας Εµπορίου και Ανάπτυξης
Ευξείνου Πόντου, µε την οποία υιοθετείται ένα σχέδιο από-
φασης του Συµβουλίου σχετικά µε τις προτεινόµενες τροπο-

ποιήσεις στη Συµφωνία  Ίδρυσης της Τράπεζας Εµπορίου και
Ανάπτυξης Ευξείνου Πόντου», σελ. 8229

ΠΡΟΕΔΡΟΣ
ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ Φ., σελ. 8213-8228

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ
ΝΙΩΤΗΣ Γ., σελ. 8228-8229
ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ Β., σελ. 8229-8260

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΜΟΙΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 8229
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 8231
ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ Β. , σελ. 8231
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ Χ. , σελ. 8228

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ Ι. , σελ. 8234, 8235, 8236, 8237, 

8260
ΘΕΟΔΩΡΙΔΗΣ Η. , σελ. 8229, 8230
ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 8234, 8235, 8236, 8259,

8260
ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ Γ. , σελ. 8223, 8224, 8225 
ΜΠΟΛΑΡΗΣ Μ. , σελ. 8230
ΠΑΠΑΔΗΜΟΣ Λ. , σελ. 8223, 8224, 8225, 8227
ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ Δ. , σελ. 8231, 8232
ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ Β. , σελ. 8235, 8236
ΣΠΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 8232, 8233
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 8225, 8226 
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Αθήνα, σήµερα στις 30 Μαρτίου 2012, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.07’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΥ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Κωνσταντίνο Κιλ-
τίδη, Βουλευτή Κιλκίς, τα ακόλουθα: 

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Κεφαλληνίας κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΟΣΧΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Φιλανθρωπικό Ίδρυµα «Μο-
νάδα Φροντίδας Ηλικιωµένων - Φιλανθρωπικά Ιδρύµατα Ληξου-
ρίου» Νοµού Κεφαλληνίας αιτείται την απαλλαγή των φιλανθρω-
πικών ιδρυµάτων Ληξουρίου από το φόρο εισοδήµατος και το
φόρο ακίνητης περιουσίας.

2) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οι απόφοιτοι και οι σπουδαστές του ΙΕΚ
Ηρακλείου ειδικότητας «Φύλακας Μουσείων και Αρχαιολογικών
Χώρων» αιτούνται την επάνδρωση για τη φύλαξη των µουσείων
και των αρχαιολογικών χώρων από ειδικά πιστοποιηµένους απο-
φοίτους µε τη συγκεκριµένη ειδικότητα.

3) Ο Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΑΓΓΕΛΟΣ ΚΟΛΟΚΟΤΡΩ-
ΝΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Οικοδοµικός Παραθερι-
στικός Συνεταιρισµός «Μέγας Αλέξανδρος» αιτείται την έγκριση
του οικισµού τους στην περιοχή Γερακινής του Δήµου Πολυγύ-
ρου Χαλκιδικής.

4) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΥΜΕΩΝ (ΣΙΜΟΣ) ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Μανώλης Σωτηρίου αιτείται
την επίλυση του θέµατος της βαθµολογικής εξέλιξης των Εθε-
λοντών Μακράς Θητείας (ΕΜΘ).

5) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος του Επιµελητηρίου
Ηρακλείου Κρήτης αιτείται την τροποποίηση του νοµοσχεδίου
για τη βελτίωση του επιχειρηµατικού περιβάλλοντος, ώστε το Γε-
νικό Εµπορικό Μητρώο (ΓΕΜΗ) να τηρείται από τα Επιµελητήρια
και την Κεντρική Ένωση Επιµελητηρίων (ΚΕΕΕ) και οχι από τη
Γενική Γραµµατεία Εµπορίου.

6) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία αιτείται την έκδοση υπουργικής
απόφασης, προκειµένου να καταστεί δυνατή η ρύθµιση των δα-
νείων οφειλετών - δικαιούχων του ΟΕΚ για δάνεια που εξυπηρε-
τούνται από τράπεζες αλλά έχουν δοθεί από κεφάλαια του ΟΕΚ.

7) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Μηχανικών Δηµοσίων
Υπαλλήλων Διπλωµατούχων Ανωτάτων Σχολών Κεντρικής Μακε-
δονίας αιτείται την τροποποίηση του άρθρου 341 του σχεδίου
νόµου για την αναδιοργάνωση Υπουργείων και ΝΠΔΔ, ώστε στο
τµήµα Μηχανογράφησης και Αρχείου να προϊσταται υπάλληλος
κατηγορίας ΠΕ Πληροφορικής ή ΠΕ Μηχανικών αντί για ΔΕ Δι-
οικητικού - Λογιστικού.

8) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στοιχεία για κύ-
κλωµα που δρα στα νοσοκοιµεία και διακινεί αποκλειστικές
νοσοκόµες µε πλαστά πτυχία.

9) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά τους παράνοµους
χώρους στάθµευσης και τους µηδενικούς ελέγχους της τρο-
χαίας.

10) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην ελλιπή
αστυνόµευση των πολιτών λόγω διάθεσης των αστυνοµικών στη
φύλαξη των βουλευτικών γραφείων.

11) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην εκρηκτική
κατάσταση στον τοµέα της αποκλειστικής νοσηλείας στο Πανε-
πιστηµιακό Νοσοκοµείο Πατρών και στα φαινόµενα φοροδιαφυ-
γής και εισφοροδιαφυγής.

12) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ανώτατη Συνοµοσπονδία Πολυ-
τέκνων Ελλάδος αιτείται την απόσυρση της πρόσθετης
προϋπόθεσης, να κρίνονται οι πολύτεκνοι φοιτητές µόνο για τις
σχολές ή τµήµατα της διοικητικής περιφέρειας που βρίσκεται η
µόνιµη και κύρια κατοικία των γονέων τους.

13) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ανώτατη Συνοµοσπονδία Πολυτέκνων
Ελλάδος αιτείται την εξέταση εισαγωγής των τέκνων πολυτέκνων

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΘ’

Παρασκευή 30 Μαρτίου 2012



οικογενειών στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.

14) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η κ. Φωτεινή Ψιµάρνη-Βούλγαρη και ο κ.
Ιωάννης Δηµοτίκαλης αιτούνται να επιτραπεί η εισαγωγή φοιτη-
τών στο Τµήµα Επιχειρηµατικού Σχεδιασµού και Πληροφοριακών
Συστηµάτων του ΤΕΙ Κρήτης- Παραρτήµατος Αγίου Νικολάου
κατά το τρέχον έτος και να συνεχισθεί η λειτουργία του.

15) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην πρόσκληση στε-
λεχών του Ταµείου Ιδιωτικοποιήσεων (ΤΑΙΠΕΔ) προς Τούρκους
επενδυτές στην εκδήλωση του ΣΕΒ στην Κωνσταντινούπολη, να
αποκτήσουν κρίσιµα περιουσιακά στοιχεία της Ελλάδας.

16) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία οι κ. κ. Βασίλειος και Μαρία Πρώι-
µου. αιτούνται την επίλυση θέµατος που αφορά παράνοµη
απόρριψη της αίτησης συνταξιοδότησής τους στο ΙΚΑ-ΕΤΑΜ.

17) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµος Ηρακλείου Κρήτης αιτείται
την προώθηση του έργου του Φράγµατος Ασιτών-Πρινιά.

18) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΛΙΤΣΑ) ΑΜ-
ΜΑΝΑΤΙΔΟΥ - ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι
εργαζόµενοι των ΔΟΥ Σουφλίου, Διδυµοτείχου και Ορεστιάδας
εκφράζουν τη δυσαρέσκειά τους για την κατάργηση των υπηρε-
σιών των εν λόγω ΔΟΥ.

19) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Αρτοποιών Ελλά-
δος εκφράζει τη διαµαρτυρία της για την πρώθηση ρύθµισης
περί πλήρους απελευθερώσεως της αρτοποιητικής διαδικασίας
των ενδιάµεσων προϊόντων.

20) Η Βουλευτής Χανίων κ. ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Αδειούχων Λογιστών-
Φοροτεχνικών Ελευθέρων Επαγγελµατιών Νοµού Χανίων αιτείται
την επίλυση θεµάτων που αφορούν τις ηµεροµηνίες υποβολής
των Αναλυτικών Περιοδικών Δηλώσεων Κοινών Επιχειρήσεων. 

21) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Εταιρεία «Παγκρήτια Ανανεώσιµες» αι-
τείται την αδειοδότησή της για την κατασκευή και λειτουργία των
επενδύσεων ΑΠΕ που θα εγκατασταθούν στην Κρήτη.

22) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην ύπαρξη
καρτέλ και στην τσικουδιά.

23) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Οµοσπονδία Κινητικά

Αναπήρων (Ε.Ο.Κ.Α.) εκφράζει την αντίθεσή της στην κατάργηση
διάταξης στο σχέδιο νόµου «Ρυθµίσεις ηλεκτρονικών επικοινω-
νιών, µεταφορών, δηµοσίων έργων και άλλες διατάξεις», που
αφορά στην εξυπηρέτηση χρηστών αναπηρικών αµαξιδίων στα
Μέσα Μαζικής Μεταφοράς.

24) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Εργατοϋπαλλήλων
Χηµικής Βιοµηχανίας Ελλάδος και το Σωµατείο Υπαλλήλων και
Εργατοτεχνιτών Βιοµηχανικών Λιπασµάτων Νέας Καρβάλης Κα-
βάλας αιτούνται τη λήψη µέτρων για τη συνέχιση της εύρυθµης
λειτουργίας της µοναδικής λιπασµατοβιοµηχανίας της χώρας
«Ελληνικά Λιπάσµατα ELFE ABEE (πρώην Β.Φ.Λ.)».

25) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Εξωραϊστικών
Συλλόγων Κινέττας αιτείται την αναστολή τοποθέτησης ιχθυο-
καλλιεργειών στην Κακιά Σκάλα.

26) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Φορο-
τεχνικών Ελευθέρων Επαγγελµατιών αιτείται την τροποποίηση
των άρθρων 15Α και 16 του Κανονισµού ΙΚΑ περί των καταληκτι-
κών ηµεροµηνιών υποβολής της Αναλυτικής Περιοδικής Δήλω-
σης. 

27) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Διοικητικό Συµβούλιο της
ΕΙΝΑΠ εκφράζει τη διαµαρτυρία του για ανακρίβειες που κυκλο-
φόρησαν σχετικά µε τις µηνιαίες αποδοχές των ιατρών του ΕΣΥ.

28) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Προστασίας Περι-
βάλλοντος Αττικής «Η Προστασία» αιτείται την άµεση υπογραφή
πρότασης του ΓΠΣ Πεντέλης.

29) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλογος Φυσικοθεραπευ-
τών εκφράζει την έντονη διαµαρτυρία του για τις καθυστερού-
µενες οφειλές του ΕΟΠΥΥ προς τους εν λόγω παρόχους
υπηρεσιών.

30) Ο Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΑΓΓΕΛΟΣ ΚΟΛΟΚΟΤΡΩ-
ΝΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία παραθέτει επείγοντα αιτή-
µατα της Ανώτατης Συνοµοσπονδίας Πολυτέκνων Ελλάδος για
τα ΑΕΙ και ΤΕΙ.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 1663/18-11-2011 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αυγενάκη Ελευθερίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 5837/07-03-2012
έγγραφο από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης
η ακόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 4892/24-01-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Πλεύρη Αθανασίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 5912/07-03-2012 έγ-

γραφο από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης η
ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 5404/06-02-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Ταλιαδούρου Σπυρίδωνος δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β-242/06-03-

2012 έγγραφο από τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων η ακόλουθη απάντηση:
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Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της Δ/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



4. Στην µε αριθµό 5702/14-02-2012 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Λεβέντη Αθανασίου, Τσούκαλη Νικολάου και Ψαριανού
Γρηγορίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 172/07-03-2012 έγγραφο από

τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων η ακόλουθη απάντηση:

8220 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



5. Στην µε αριθµό 5804/17-02-2012 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Διώτη Ηρούς δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ90022/4454/635/07-03-

2012 έγγραφο από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης η ακόλουθη απάντηση:
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο των
επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 2 Απριλίου 2012. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 681/27-3-2012 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Χρυσής Αρά-
πογλου προς την Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και
Ναυτιλίας, σχετικά µε την επαναλειτουργία του εργοστασίου
«SIEMENS» στη Θεσσαλονίκη.

2. Η µε αριθµό 693/27-3-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Κασαπίδη προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τη διαλεύκανση
της υπόθεσης του ΕΛΓΑ. 

3. Η µε αριθµό 703/27-3-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευ-
τού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Ζιώγα
προς τον Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµά-
των, σχετικά µε τις προθέσεις της Κυβέρνησης για την κατάρ-
γηση των διδάκτρων στα Δηµόσια ΙΕΚ.

4. Η µε αριθµό 696/27-3-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αστέριου Ροντούλη προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
σχετικά µε τα τέλη «Υπηρεσιών Κοινής Ωφέλειας» στους λογα-
ριασµούς της ΔΕΗ.

5. Η µε αριθµό 706/27-3-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεόδωρου Δρίτσα
προς την Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτι-
λίας, σχετικά µε το νόµο που επιτρέπει τις «ειδικές συνθέσεις»
στα πληρώµατα των πλοίων. 

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 690/27-3-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ηλία Καρανίκα
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την ανάγκη επανε-
ξέτασης του τρόπου υπολογισµού της φορολογίας των υγρών
καυσίµων. 

2. Η µε αριθµό 688/27-3-2012 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Πιπιλή προς τον Υπουρ-
γό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε την απόδοση
ευθυνών για την «παράνοµη» χορήγηση προνοιακών επιδοµάτων. 

3. Η µε αριθµό 704/27-3-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Θεόδωρου Ιγνατιάδη
προς τους Υπουργούς Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και
Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε την
αντιµετώπιση των προβληµάτων των εργαζοµένων στο εργοστά-
σιο «ΣΕΛΜΑΝ» του οµίλου «ALFAWOODS». 

4. Η µε αριθµό 697/27-3-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αλέξανδρου Χρυσανθα-
κόπουλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη ρύθ-
µιση των ιδιωτικών χρεών στις τράπεζες.
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα ξεκινήσουµε µε την πρώτη µε αριθµό 678/39/27-3-2012 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Γεωργίου
Καρατζαφέρη προς τον Πρωθυπουργό, σχετικά µε την κατά-
σταση των Ασφαλιστικών Ταµείων. 

Το λόγο έχει ο Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού
κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης για δύο λεπτά, για να παρουσιάσει
την επίκαιρη ερώτησή του. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Πρωθυπουργέ, δράττοµαι της ευκαιρίας, µε την παρου-
σία σας στην Αίθουσα, να αναφερθώ σε ένα αίτηµα που έχω κα-
ταθέσει προς τον Πρόεδρο της Βουλής για συζήτηση προ
ηµερησίας διατάξεως σε επίπεδο Αρχηγών, για τα εθνικά θέ-
µατα. 

Η Βουλή κλείνει σε περίπου δέκα ηµέρες. Δεν µπορούµε να
πάµε στις κάλπες, χωρίς να έχει γίνει µία ουσιαστική συζήτηση
πάνω στα εθνικά θέµατα, τα οποία ταλανίζουν σήµερα τη χώρα.
Σας παρακαλώ πολύ, εάν µπορείτε, να τοποθετηθείτε και να µας
πείτε ποια ηµέρα -σε συνεννόηση πάντα µε τον Πρόεδρο της
Βουλής- θα γίνει αυτή η συζήτηση. Είναι απαραίτητο να γίνει
αυτή η συζήτηση, για να ξέρει ο κόσµος, τουλάχιστον, ποιοι είναι
οι όποιοι κίνδυνοι που µας περιβάλλουν σήµερα παραµονές των
εκλογών. 

Επί του θέµατος τώρα: Είναι βραδυφλεγής φλόγα η κατά-
σταση των ασφαλιστικών ταµείων. Βρισκόµαστε στο πρώτο τρί-
µηνο της χρονιάς και ήδη το ΙΚΑ έχει πάρει το 65% της κρατικής
χορηγίας. Αντιλαµβάνεται κανείς πώς θα αντιµετωπιστούν οι επό-
µενοι εννέα µήνες. Το πιθανότερο είναι να τιναχθεί στον αέρα η
όποια προσπάθεια γίνεται για το χρέος και το έλλειµµα. 

Η µείωση των µισθών, η διαρκώς αυξανόµενη και κλιµακού-
µενη ανεργία, η ύφεση δηµιουργούν ένα αποπνικτικό πλαίσιο για
τα ταµεία. Ταυτοχρόνως, το PSI τους στέρησε τεράστια αποθέ-
µατα. 

Πρέπει, λοιπόν, να µας πείτε τι σκέφτεστε, πώς θα βγούµε από
αυτήν την περιδίνηση, από αυτόν το φαύλο κύκλο ύφεσης, ανερ-
γίας, µείωσης µισθών, αύξηση εξόδων. Πρέπει να βρεθεί µία
λύση. 

Φτάσαµε σε αυτήν την οικτρά κατάσταση, γιατί οσάκις Υπουρ-
γός σκεφτόταν να κάνει ένα βήµα, είχαµε τους επαγγελµατίες
εργατοπατέρες που έµπαιναν µπροστά ως «µπουλντόζα». Τις πε-
ρισσότερες φορές έκαναν πίσω. Υπήρξε µια προσπάθεια από τον
πρώην Πρόεδρο της Βουλής και τότε αρµόδιο Υπουργό να κάνει
κάποια βήµατα, αλλά από εκεί και πέρα υπήρξε µία διαρκής οπι-
σθοχώρηση όλων των Υπουργών. Αποτέλεσµα; Αυτό το οποίο
ζούµε σήµερα. Ο Έλληνας πολίτης αισθάνεται την πείνα προ των
πυλών, την ανασφάλεια από την εγκληµατικότητα και βεβαίως,
µια πρόσθετη ανασφάλεια αν αύριο το πρωί θα έχει τη σύνταξή
του.

Θέλω, λοιπόν, τις σκέψεις σας για το πώς θα βγούµε από αυτό
το αδιέξοδο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο Πρωθυπουργός κ.
Λουκάς Παπαδήµος, έχει το λόγο.

ΛΟΥΚΑΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κύριε
Πρόεδρε της Βουλής, κύριε Πρόεδρε του ΛΑΟΣ, όσον αφορά το
ερώτηµα που θέσατε στην αρχή της παρέµβασής σας, ύστερα
από συνεννόηση µε τον Πρόεδρο της Βουλής, θα σας ενηµε-
ρώσω για το πότε µπορεί να γίνει η συζήτηση για τα θέµατα που
έχετε θέσει.

Τώρα όσον αφορά τις ειδικότερες ερωτήσεις που έχετε θέσει
σήµερα, θα ήθελα πρώτα να επισηµάνω ότι η πολιτεία έχει στη-
ρίξει και στηρίζει µε συνέπεια τα ασφαλιστικά ταµεία, έτσι ώστε
να µπορούν να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους και να κα-
ταβάλουν τις συντάξεις και τις άλλες παροχές στους συνταξιού-
χους και στους εργαζόµενους και η στήριξη αυτή περιλαµβάνει
σηµαντική επιχορήγηση που καταβάλλεται κάθε χρόνο από τον

κρατικό προϋπολογισµό.
Από το 2000 έως το 2012 οι επιχορηγήσεις αυτές έχουν φτάσει

στο ποσό των 154,6 δισεκατοµµύρια ευρώ για το σύνολο του
ασφαλιστικού συστήµατος. Για την επόµενη τριετία, 2013-2015,
η χρηµατοδότηση από τον κρατικό προϋπολογισµό, µε βάση τις
προβλέψεις που περιλαµβάνονται στο οικονοµικό πρόγραµµα,
πρόκειται να ανέλθει στο ποσό των 41 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Εποµένως, από τα στοιχεία που παρουσίασα, και για το παρελ-
θόν και για το µέλλον, προκύπτει ότι η κρατική συµµετοχή στη
χρηµατοδότηση του ασφαλιστικού συστήµατος είναι πολλαπλά-
σια της περιουσίας των ασφαλιστικών ταµείων, που ανερχόταν
σε 26 δισεκατοµµύρια ευρώ πριν από την εφαρµογή του PSI. Οι
αριθµοί είναι 154,6 δισεκατοµµύρια για την περίοδο 2000-2012,
41 δισεκατοµµύρια για την επόµενη τριετία, η συνολική περιου-
σία των ταµείων πριν από το PSI 26 δισεκατοµµύρια. Αυτοί οι
αριθµοί υπογραµµίζουν τη µεγάλη συµβολή του κράτους στη
στήριξη των ταµείων. 

Παράλληλα, όπως γνωρίζετε, µε αφορµή τη συµµετοχή των
ταµείων στη διαδικασία ανταλλαγής των οµολόγων η ελληνική
Βουλή ψήφισε ύστερα από εισήγηση της Κυβέρνησης, ρύθµιση,
µε την οποία προβλέπεται η σύσταση ταµείου στήριξης του
ασφαλιστικού συστήµατος. Το ταµείο αυτό έχει ως αποκλειστικό
σκοπό την οικονοµική στήριξη των ασφαλιστικών ταµείων. Μετά
την ολοκλήρωση όλων των διαδικασιών και την εκπόνηση της
σχετικής µελέτης θα είµαστε σε θέση να οριστικοποιήσουµε τις
αποφάσεις µας για τον τρόπο και τα µέσα µε τα οποία θα στη-
ριχθούν τα ασφαλιστικά ταµεία. 

Δεν προβλέπεται όµως να παρασχεθούν στα ασφαλιστικά τα-
µεία οι µετοχές των τραπεζών που θα προκύψουν από την ανα-
κεφαλοποίηση των τραπεζών, διότι όπως είναι γνωστό αυτές οι
µετοχές θα περιέλθουν στο ελληνικό ταµείο χρηµατοπιστωτικής
σταθερότητας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πιστεύω ότι είναι σηµαντικό να
γίνει αντιληπτό ότι τα µεγάλα προβλήµατα των ασφαλιστικών τα-
µείων δεν οφείλονται στο PSI. Αντίθετα, θα ήταν καταστροφική
η εξέλιξη για τα ταµεία, εάν η χώρα δεν είχε πετύχει να διασφα-
λίσει το νέο χρηµατοπιστωτικό πακέτο ύψους 136 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ και να υπογράψει τη νέα δανειακή σύµβαση, προαπαι-
τούµενο της οποίας ήταν η επιτυχής ολοκλήρωση του PSI. Σ’
αυτήν την περίπτωση η χώρα δεν θα µπορούσε να χρηµατοδο-
τήσει τα ασφαλιστικά ταµεία τα επόµενα χρόνια. Εποµένως, σή-
µερα έχουν εξασφαλιστεί οι πόροι και δηµιουργούνται και για τα
ταµεία συνθήκες ασφάλειας µε τη συνέχιση της χρηµατοδότη-
σης τους. Ωστόσο η διασφάλιση των ταµείων δεν είναι δυνατόν
να βασιστεί στις κρατικές ενισχύσεις. 

Γνωρίζουµε όλοι τα προβλήµατα που εξακολουθεί να αντιµε-
τωπίζει το ασφαλιστικό σύστηµα. Προβλήµατα που σήµερα γί-
νονται ακόµη πιο έντονα, όπως είπατε, κύριε Πρόεδρε, λόγω της
ύφεσης και της αύξησης της ανεργίας. Η µεταρρύθµιση του
ασφαλιστικού συστήµατος που έχει ξεκινήσει και συνεχίζεται
αποτελεί γι’ αυτό το λόγο µεγίστη προτεραιότητα, και η διασφά-
λιση της βιωσιµότητας του ασφαλιστικού συστήµατος απαιτεί µία
σειρά ενέργειες και παρεµβάσεις. Απαιτεί αποτελεσµατικό
έλεγχο για την περιστολή των δαπανών. Απαιτεί εξορθολογισµό
των παροχών και ενοποίηση των κλάδων υγείας και επικουρικών
ταµείων. 

Τέτοιες ενέργειες έχουν ήδη οδηγήσει σε σηµαντικά αποτελέ-
σµατα. Πρέπει, όµως να συνεχιστούν, και να ενισχυθούν µε ένα
αποτελεσµατικό σύστηµα ελέγχου και είσπραξης των εισφορών.
Και τέλος, είναι αυτονόητο ότι πρέπει να εκδιωχθεί η καλύτερη
αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας των ταµείων.

Γενικότερα –και κλείνω µε αυτήν την επισήµανση- η υγεία και
η µακροπρόθεσµη ευρωστία του ασφαλιστικού συστήµατος είναι
άρρηκτα συνδεδεµένες µε την πορεία της οικονοµίας. Η σταθε-
ροποίηση της οικονοµίας, η µετάβασή της σε σταθερά υψηλούς
ρυθµούς ανάπτυξης και η ενίσχυση της απασχόλησης αποτελούν
βασικές προϋποθέσεις ώστε το σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης
να παρέχει επαρκή κοινωνική προστασία στους πολίτες. 

Εποµένως µε την επάνοδο της οικονοµίας σε τροχιά ανάπτυ-
ξης και την ενίσχυση της απασχόλησης που προβλέπεται να ση-
µειωθεί από τα µέσα του εποµένου έτους, θα ενισχυθεί και µε
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αυτόν τον τρόπο η ευρωστία του ασφαλιστικού συστήµατος. 
Ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Πρό-

εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΛΑΟΣ κ. Καρατζαφέ-
ρης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρωθυπουργέ, είκοσι χρόνια σε
αυτόν το χώρο και άλλα τόσα χρόνια ως δηµοσιογράφος του κοι-
νοβουλευτικού ρεπορτάζ άκουγα για «θνησιγενές ασφαλιστικό
σύστηµα». Κάτι πρέπει να κάνουµε! 

Είπατε ότι δίναµε 155 δισεκατοµµύρια ευρώ τα δώδεκα χρό-
νια, το κράτος δηλαδή, ενίσχυσε περίπου κατά 12 δισεκατοµµύ-
ρια το χρόνο τα ταµεια. Τώρα είναι 22 για τα δυο χρόνια. Είπατε
44, άρα, λοιπόν, ανέβηκε κατά 10 δισεκατοµµύρια. Είναι µεγάλα
τα ποσά. Άρα, πού πάµε; Πού οδηγούµεθα; Ποια θα είναι η κα-
τάληξη; 

Οι άνθρωποι που έχουν ανάγκη αυξάνονται, οι εργαζόµενοι λι-
γοστεύουν, οι λαθροµετανάστες χρειάζονται την περιποίησή
τους. Ήδη λέτε ότι θα βάλετε τριάντα χιλιάδες σε αυτά τα στρα-
τόπεδα. Σπάει κάποιος το πόδι του, αρρωσταίνει και κάποιος
πρέπει να πληρώσει γι’ αυτό. Ποιος θα πληρώσει; Η κ. Μέρκελ;
Ο Έλληνας φορολογούµενος θα πληρώσει! Εποµένως, δεν πρέ-
πει να βρούµε µία ριζοσπαστική λύση, να φύγουµε από αυτά τα
τετριµµένα; Αυτό το σύστηµα είναι από το 1938. Γέρασε, πάει,
βγήκε στη σύνταξη. Κάτι καινούργιο πρέπει να κάνουµε. 

Η δική µας η πρόταση είναι ξεκάθαρη. Χρειάζεται ένα ειδικό
τέλος επί της κατανάλωσης. Αυτό σηµαίνει ότι θα πληρώνουν
όλοι, όποιος καταναλώνει είτε είναι το παιδί µε τις πάνες είτε
είναι ο τουρίστας το καλοκαίρι που θα παραγγείλει ένα µουσακά
είτε είναι ο λαθροµετανάστης που θα πάει να πάρει ένα παντε-
λόνι. 

Τώρα δουλεύουν δύο εκατοµµύρια και πρέπει να εξασφαλί-
σουν το φάρµακο και το γιατρό για δέκα εκατοµµύρια Έλληνες,
για δύο εκατοµµύρια λαθροµετανάστες και για δεκαπέντε εκα-
τοµµύρια τουρίστες που θα έρθουν το καλοκαίρι. Τα δύο εκα-
τοµµύρια δουλεύουν, δηλαδή, για τα είκοσι πέντε εκατοµµύρια.
Δεν γίνεται! Δεν υπάρχει τρόπος! Πρέπει να τα αλλάξουµε, να
τελειώσει αυτή η ιστορία! 

Θα είναι ένας ενιαίος φορέας που είναι το κράτος, χωρίς τα-
µεία, χωρίς τσακωµούς, χωρίς διαφοροποιήσεις. Πρέπει να αλ-
λάξουµε νοοτροπία, να κάνουµε µία ριζοσπαστική πολιτική προς
τα εµπρός. Μένουµε µε βαρίδια στα πόδια και γι’ αυτό υπάρχει
αυτή η κόπωση της Ελλάδας την οποία παρακολουθούµε. 

Εάν δεν γίνει κάτι τέτοιο, φοβούµαι ότι µαταιοπονούµε, κύριε
Πρωθυπουργέ. 

Τι ψαλίδι µάς περιµένει σε δύο µήνες; Είσαστε ο µόνος που
µπορεί να µας πει, γιατί εάν δεν µπορείτε να µας το πείτε κι εσείς,
τότε θα πρέπει να απευθυνθούµε στον Πολ Τόµσεν, ο οποίος
πάει σε ξένα πανεπιστήµια και αναγγέλλει ότι θα έχουµε 14 δι-
σεκατοµµύρια ψαλίδισµα σε δαπάνες, γιατί έχει σταµατήσει –το
είπε καθαρά η κ. Λαγκάρντ- η φοροδοτική ικανότητα των Ελλή-
νων. 

Τι αφορούν αυτά τα 13,5 δισεκατοµµύρια; Τι θα κόψουµε;
Ξανά µισθούς; Θα υλοποιηθεί αυτό το οποίο περιγράφεται στη
σελίδα 427 του µνηµονίου για µισθούς και συντάξεις της Νοτια-
νατολικής Ευρώπης, δηλαδή Ρουµανίας, Βουλγαρίας, Κροατίας,
Αλβανίας, Σλοβενίας; Τι µας περιµένει; Αν, λοιπόν, συµβεί αυτό,
πώς µπορούν µετά τα ταµεία να βγουν πάνω; 

Ένα άλλο κρίσιµο µέγεθος είναι οι συντάξεις-µαϊµού, τα επι-
δόµατα-µαϊµού. Τα ταµεία πληµµύρισαν από αυτά, έχουν γίνει
σχεδόν ένα προς τέσσερα. 

Ερωτώ: Θα στείλετε στον εισαγγελέα εκείνους που διετέλεσαν
διοικητές του ΙΚΑ, που επέτρεπαν, ανέχτηκαν ή δεν ήλεγξαν την
κατάσταση για να γίνονται αυτά τα εκφυλιστικά φαινόµενα που
παρατηρήθηκαν στο υποκατάστηµα της Καλλιθέας, αλλά και σε
όλη την άλλη Ελλάδα; Τι σηµαίνει το «απλώς, δεν το πήρα εί-
δηση»; Γι’ αυτό είναι εκεί ο διοικητής, για να ελέγχει την κατά-
σταση. Μιλάµε για 2,5 δισεκατοµµύρια διαφυγόντα. Θα δοµηθεί,
επιτέλους, αυτή η πολιτεία; Είµαστε αποφασισµένοι να το κά-
νουµε; 

Πιστεύω, λοιπόν, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι πρέπει να µας πείτε
τις σκέψεις, τις ιδέες της επόµενης µέρας. Τι θα γίνει µετά τις
εκλογές; Από πού θα περικοπούν αυτά τα 13,5 δισεκατοµµύρια; 

Κλείνω µε το θέµα του PSI. Είναι ανήθικο, κύριε Πρωθυπουργέ,
στις 9 του µηνός να έχει αποθέµατα το ΤΕΙ Αθηνών –είναι οι δη-
λώσεις του Προέδρου του, δεν είναι δικές µου- στις 12 του µηνός
να τις παίρνει ο κ. Προβόπουλος και στις 13 του µηνός να έχουν
χάσει το 68% της αξίας τους. Λένε ότι είναι νόµιµο. Ελέγχεται και
αυτό. Δεν είναι, όµως, ηθικό. Γιατί αν ξέρετε καλά το νόµο, ο
νόµος λέει ότι ναι µεν µπορούν, αλλά αφού εξασφαλιστεί η επάρ-
κεια των ταµείων. Είναι εξασφαλισµένη η επάρκεια των ταµείων,
όταν σχεδόν όλα τα ταµεία –µε εξαίρεση ένα, δύο- είναι µε το
χέρι έτσι; Πώς, λοιπόν, τους αφαιρέσαµε αυτήν την επάρκεια,
πέρα από το ποιος τους ρώτησε σε µία τέτοια κρίσιµη περίοδο,
όταν µάλιστα προχθές έφερα πέντε τίτλους της «GOLDMAN
SACHS» οι οποίοι δεν ψαλιδίστηκαν; 

Είναι, λοιπόν, εντελώς άκοµψο και θα έλεγα και προσβλητικό
να κόβονται οι τίτλοι των ασφαλιστικών ταµείων, των πανεπιστη-
µίων, των νοσοκοµείων και της «GOLDMAN SACHS» να µένουν
ανέπαφοι. Θα ήθελα τη θέση σας, κύριε Πρωθυπουργέ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Πρωθυ-

πουργός, κ. Λουκάς Παπαδήµος. 
ΛΟΥΚΑΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κύριε

Πρόεδρε του ΛΑΟΣ, έχετε θέσει τρία ερωτήµατα. Θα τα αντιµε-
τωπίσω µε τη σειρά. 

Πρώτον όσον αφορά τα ελλείµµατα των ταµείων. Τα ελλείµ-
µατα των ταµείων διατηρούνται ακόµα σε υψηλό επίπεδο για
τους πολύ γνωστούς λόγους που συνδέονται µε τις πηγές των
εσόδων τους σε σχέση µε τις παροχές. 

Αλλά η µεταρρύθµιση που έχει ξεκινήσει, η οποία έχει ξεκινή-
σει ουσιαστικά πριν από δύο χρόνια και βρίσκεται σε εξέλιξη, θα
οδηγήσει σε σταδιακή µείωση των ελλειµµάτων αυτών τα επό-
µενα χρόνια. Όχι στα επόµενα δύο-τρία χρόνια (και γι’ αυτό προ-
βλέπεται ενίσχυση των ταµείων από το κράτος κατά 41
δισεκατοµµύρια την τριετία 2013-2015), αλλά στην επόµενη δε-
καετία. 

Και η µεταρρύθµιση αυτή, όπως ανέφερα και πριν, περιλαµ-
βάνει µεταξύ άλλων και εξορθολογισµό της λειτουργίας των τα-
µείων καθώς και ενοποίηση των ταµείων. Τα αποτελέσµατα όµως
απαιτούν χρόνο. 

Η πρόταση που κάνατε αφορά τον τρόπο µε τον οποίο θα χρη-
µατοδοτηθούν τα ελλείµµατα όσο υπάρχουν, και είναι ένας εναλ-
λακτικός τρόπος από αυτόν που χρησιµοποιείται τώρα, που
βασίζεται στα έσοδα του κρατικού προϋπολογισµού. Σε τελική
όµως ανάλυση, εφόσον υπάρχουν ελλείµµατα θα επιβαρυνθεί ή
µε τον έναν τρόπο ή µε τον άλλο ο Έλληνας φορολογούµενος.
Μπορεί πάντως να εξεταστεί σε ποιο βαθµό ο ένας µηχανισµός
χρηµατοδότησης είναι «πιο αποτελεσµατικός», πιο κατάλληλος
από τον άλλο. 

Όσον αφορά τώρα το θέµα της περιστολής των δαπανών το
οποίο θίξατε, το θέµα είναι όντως µεγάλο διότι στα επόµενα δύο
χρόνια 2013-2014, απαιτείται σύµφωνα µε το νέο οικονοµικό πρό-
γραµµα να µειωθούν οι κρατικές δαπάνες κατά περίπου 12 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Οι αποφάσεις αυτές δεν είναι εύκολες, αλλά
είναι ευθύνη της σηµερινής Κυβέρνησης -και αυτό το ανέφερα
σε προηγούµενη συνεδρίαση του Υπουργικού Συµβουλίου- και
είναι και υποχρέωσή της, σύµφωνα µε το νέο πρόγραµµα, να
προετοιµάσει το έδαφος, προκειµένου η επόµενη κυβέρνηση να
λάβει τις σχετικές αποφάσεις. 

Έχουν εποµένως τώρα ξεκινήσει µελέτες οι οποίες γίνονται
υπό την εποπτεία του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, σε συ-
νεργασία µε το ΚΕΠΕ και σε συνεργασία µε όλα τα Υπουργεία,
προκειµένου να συγκεντρωθεί η κατάλληλη στατιστική βάση, να
γίνει µία κατηγοριοποίηση των δαπανών οι οποίες µπορούν να
περισταλούν και µε βάση την εξέταση των στοιχείων και τη σχε-
τική ανάλυση, θα γίνουν γενικές προτάσεις οι οποίες θα ολοκλη-
ρωθούν πριν από το τέλος της θητείας αυτής της Κυβέρνησης,
εποµένως θα σας δώσουµε τη σχετική πληροφόρηση, ούτως
ώστε η επόµενη κυβέρνηση, µε βάση τα τελευταία διαθέσιµα
στοιχεία και την ανάλυση που έχει προηγηθεί, να πάρει τις σχε-
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τικές αποφάσεις. 
Σήµερα όµως δεν είναι δυνατόν χωρίς να έχει προηγηθεί αυτή

η επεξεργασία, κανένας να κάνει συγκεκριµένες προτάσεις για
τον τρόπο µε τον οποίο θα γίνει η µείωση των δαπανών. 

Πιστεύω πάντως ότι πρέπει να γίνει κάθε προσπάθεια, ώστε η
µείωση των δαπανών να είναι τέτοια που να περιορίζεται η σπα-
τάλη και να µην επιβαρύνονται περισσότερο τα εισοδήµατα των
εργαζοµένων στο δηµόσιο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Αυτό το διαβεβαιώνετε, κύριε Πρωθυ-
πουργέ; Δεν θα έχουµε περαιτέρω µειώσεις µισθών και
συντάξεων; Αυτό είναι το ζητούµενο. Πάµε σε εκλογές, να ξέρει
ο ελληνικός λαός τι γίνεται. 

ΛΟΥΚΑΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ανα-
φέρθηκα στους µισθούς. Αλλά είναι, όπως σας είπα, ένα θέµα το
οποίο θα πρέπει να αποφασίσει η επόµενη κυβέρνηση και η ελ-
ληνική Βουλή, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα τελευταία στοιχεία µε τις
προοπτικές της οικονοµίας, όπως θα διαµορφωθούν µε βάση τις
εξελίξεις. Το ανέφερα ως επιδίωξη. Αλλά δεν µπορεί να υπάρξει
δέσµευση ανεξάρτητα από τις εξελίξεις και τις προοπτικές.

Το τελευταίο θέµα στο οποίο αναφερθήκατε είναι ακριβώς το
θέµα στο οποίο θα απαντήσω αναλυτικότερα σε δύο λεπτά γιατί
είναι το θέµα που έχει θέσει ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ, εποµένως,
για να µην επαναλαµβάνω τα ίδια πράγµατα δύο φορές, παρα-
καλώ να κάνετε λίγη υποµονή και θα απαντήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Επόµενη είναι η δεύ-
τερη µε αριθµό 679/40/27-3-2012 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξη Τσίπρα προς τον Πρωθυ-
πουργό, σχετικά µε την επένδυση των ρευστών διαθεσίµων των
Νοµικών Προσώπων Δηµοσίου Δικαίου σε οµόλογα και το κού-
ρεµά τους από την Τράπεζα της Ελλάδος. 

Ο κ. Τσίπρας έχει δύο λεπτά για να παρουσιάσει την επίκαιρη
ερώτησή του. 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. Δείξτε σας παρακαλώ µία ανοχή, διότι έχουµε
πάρα πολύ καιρό τη χαρά και την τιµή να δούµε τον Πρωθυ-
πουργό. Ενδεχοµένως να µην έχουµε ξανά την ευκαιρία. Εποµέ-
νως, πέραν του ερωτήµατός µου, στο οποίο έχετε ετοιµαστεί να
απαντήσετε, επιτρέψτε µου να σας θέσω και ένα γενικότερο ερώ-
τηµα, κύριε Πρωθυπουργέ.

Αναλάβατε Πρωθυπουργός σε µία Κυβέρνηση ειδικού σκοπού,
να διεκπεραιώσετε ένα έργο µε το οποίο αρχικά ως τεχνοκράτης
και ως επιστήµονας είχατε εκφράσει τις αµφιβολίες και την αµ-
φισβήτησή σας, το κούρεµα των οµολόγων και το PSI. Το µονα-
δικό σας επιχείρηµα τελικά δεν ήταν ότι προχωράµε σε µία
διαδικασία η οποία θα είναι επωφελής για την κοινωνία και για
την οικονοµία, αλλά προχωράµε αναγκαστικά, διότι αν δεν προ-
χωρήσουµε, υπάρχει τεράστιος κίνδυνος εξόδου της χώρας από
το ευρώ. Αυτό ήταν το τελικό σας επιχείρηµα. 

Έρχεται χθες η κ. Μέρκελ, πρωτύτερα ο κ. Σόιµπλε και ο κ. Γι-
ούνγκερ και ξεθεµελιώνουν αυτόν το θεµέλιο λίθο της επιχειρη-
µατολογίας σας. Ορφάνεψε, κύριε Πρωθυπουργέ, το µνηµόνιο,
δεν έγινε ούτε για το χρέος ούτε για το ευρώ. Γιατί έγινε; Μας
το είπε ο κ. Τόµσεν. Για να έχουµε µισθούς Βουλγαρίας και Ρου-
µανίας. Έρχεται και ο κ. Μορς και µας λέει ποιοι θα κάνουν τη
βρώµικη δουλειά; ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία. 

Το λέω αυτό, γιατί θέλω ένα σχόλιο, κύριε Πρωθυπουργέ.
Εσείς µπορεί σε λίγους µήνες να είσαστε στη θαλπωρή του επι-
στηµονικού σας επαγγέλµατος και του γραφείου, κάπου µακριά
από εδώ και θα λέτε «δεν έσκασε στα χέρια µου η βόµβα». Όµως,
στη συντριπτική πλειοψηφία της ελληνικής κοινωνίας θα έχει
σκάσει η βόµβα στα χέρια, διότι ξεθεµελιώνεται το κοινωνικό
κράτος, µένουν τα ασφαλιστικά ταµεία στον αέρα και διότι οι συ-
νέπειες αυτής της έκρηξης θα είναι οδυνηρές. Διότι µπορεί η εγ-
χείρηση να πέτυχε αλλά ο ασθενής να απεβίωσε. 

Έρχοµαι στο συγκεκριµένο ερώτηµά µου. Ξέρετε ότι έχω επα-
νατοποθετηθεί στο θέµα του PSI λέγοντας ότι πρόκειται για πλιά-
τσικο στα ασφαλιστικά ταµεία, αυτό το επιλεκτικό κούρεµα
στους µικροοµολογιούχους και στα ασφαλιστικά ταµεία όταν µέ-

νουν στο απυρόβλητο τα οµόλογα της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας. Αυτό που δεν µπορούσα, όµως, να φανταστώ, είναι
ότι θα υπάρξει και αυτή η ανήθικη στάση απέναντι σε δηµόσιους
οργανισµούς, νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, νοσοκοµεία,
πανεπιστήµια, όπου τις καταθέσεις τις οποίες έχουν στην Τρά-
πεζα της Ελλάδος για να αντλούν χρήµατα για τις λειτουργικές
τους ανάγκες µέσα σε µία νύχτα ο κ. Βενιζέλος και ο κ. Προβό-
πουλος τις καταλήστεψαν. Έφθασαν στο σηµείο να πηγαίνουν
πρυτάνεις και διοικητές νοσοκοµείων να πάρουν για τις άµεσες
λειτουργικές τους ανάγκες χρήµατα και έβλεπαν ότι χωρίς να
τους ρωτήσει κανένας, τα χρήµατα αυτά έχουν εξανεµιστεί. Διότι
αφότου είχε αποφασιστεί το κούρεµα, επενδύθηκαν αυτά τα χρή-
µατα σε οµόλογα προκειµένου να κουρευτούν. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, τα ερωτήµατά µου είναι τρία και συγκε-
κριµένα και κλείνω µε αυτά:

Για ποιο λόγο η Τράπεζα της Ελλάδος, προφανώς σε συνεν-
νόηση µε την Κυβέρνηση, θυσίασε τα ρευστά διαθέσιµα αυτών
των φορέων εντάσσοντάς τα στο κοινό κεφάλαιο κατά το χρονικό
διάστηµα που το κούρεµα είχε ήδη αποφασιστεί; 

Για ποιο λόγο αυτά τα ρευστά διαθέσιµα επενδύθηκαν σε µα-
κροχρόνιους τίτλους αντί να επενδυθούν σε βραχυπρόθεσµους
τίτλους, όπως τα έντοκα γραµµάτια του δηµοσίου, τα οποία εξαι-
ρέθηκαν από το κούρεµα; 

Τέλος -και το ποιο ουσιαστικό- ποια άµεσα µέτρα θα λάβετε,
αν θα λάβετε, για να αποκατασταθεί αυτή η ζηµιά που προκλή-
θηκε σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, ακόµα και σε οίκους
ευγηρίας –έχω να καταθέσω έγγραφα- σε νοσοκοµεία, τα οποία
το επόµενο διάστηµα προχωρούν σε σφράγιση ακάλυπτων επι-
ταγών, έχουν άµεσες λειτουργικές ανάγκες, σε πανεπιστήµια τα
οποία κλείνουν; Ποιες άµεσες κινήσεις θα κάνετε για να αποκα-
ταστήσετε αυτήν τη ζηµιά; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Πρωθυ-
πουργός κ. Λουκάς Παπαδήµος. 

ΛΟΥΚΑΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κύριε
Πρόεδρε της Βουλής, κύριε Πρόεδρε του ΣΥΡΙΖΑ, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, οι καταγγελίες ορισµένων νοµικών προσώπων
δηµοσίου δικαίου και τα συγκεκριµένα ερωτήµατα που θέτετε
σχετικά µε τη διαχείριση των διαθεσίµων των φορέων αυτών
στην Τράπεζα της Ελλάδος στηρίζονται σε ορισµένες εσφαλµέ-
νες παραδοχές και πληροφορίες όσον αφορά, πρώτον, τη φύση
των λογαριασµών που τηρούνται στην Τράπεζα της Ελλάδος και,
δεύτερον, τη διαχείριση αυτών των λογαριασµών από την Κεν-
τρική Τράπεζα. Όπως είναι γνωστό, τα νοµικά πρόσωπα δηµο-
σίου δικαίου και οι ασφαλιστικοί φορείς τηρούν στην Τράπεζα
της Ελλάδος δύο ειδών λογαριασµούς: Λογαριασµούς διαθεσί-
µων κεφαλαίων, υποχρεωτικά και λογαριασµούς ταµειακής δια-
χείρισης προαιρετικά. Οι λογαριασµοί διαθεσίµων κεφαλαίων σε
αυτούς αναφέρεστε, συνιστούν το λεγόµενο κοινό κεφάλαιο που
διαχειρίζεται η Κεντρική Τράπεζα. Όµως η Τράπεζα της Ελλάδος
δεν µπορεί να µεταφέρει από µόνη της κεφάλαια από τους λο-
γαριασµούς ταµειακής διαχείρισης των νοµικών προσώπων δη-
µοσίου δικαίου στους λογαριασµούς διαθεσίµων κεφαλαίων,
αλλά µόνο κατόπιν σχετικής εντολής των φορέων, οι οποίοι είναι
και οι µόνοι αρµόδιοι να καθορίσουν το ύψος των διαθεσίµων κε-
φαλαίων τους. Εποµένως, οι τοποθετήσεις αυτές στους λογα-
ριασµούς διαθεσίµων κεφαλαίων έγιναν µε τη βούληση των
φορέων και όχι εν αγνοία τους. Αυτό είναι το πρώτο σηµείο που
θα ήθελα να επισηµάνω.

Δεύτερον, στο πλαίσιο της διαχείρισης του κοινού κεφαλαίου
είναι δυνατόν να επενδύεται και µέρος από τα κεφάλαια ταµει-
ακής διαχείρισης των φορέων µε την προϋπόθεση ότι θα εξα-
σφαλίζεται κάθε φορά επάρκεια κεφαλαίων για την κάλυψη των
τακτικών δαπανών των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου.
Στην πράξη τα κεφάλαια ταµειακής διαχείρισης ήταν πάντα δια-
θέσιµα στο ακέραιο, ενώ δεν επηρεάστηκαν από το πρόγραµµα
ανταλλαγής οµολόγων του ελληνικού δηµοσίου. 

Ο ισχυρισµός ότι η Τράπεζα της Ελλάδος µετέφερε εντός του
2012 διαθέσιµα κεφάλαια νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου
στο κοινό κεφάλαιο, ότι τα επένδυσε σε οµόλογα του ελληνικού
Δηµοσίου και στη συνέχεια τα κούρεψε, είναι εσφαλµένος. Και
είναι εσφαλµένος όχι µόνο επειδή, προφανώς, η Τράπεζα της Ελ-
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λάδος δεν κούρεψε η ίδια τα οµόλογα του κοινού κεφαλαίου που
εντάχθηκαν στο πρόγραµµα ανταλλαγής οµολόγων στο πλαίσιο
της γενικότερης αναδιάταξης του ελληνικού χρέους, αλλά επειδή
η Τράπεζα της Ελλάδος δεν απέκτησε εντός του 2012 νέα οµό-
λογα από τα διαθέσιµα των φορέων που εντάχθηκαν στο κοινό
κεφάλαιο. 

Συγκεκριµένα: Τα οµόλογα που ανήκουν στο κοινό κεφάλαιο
και εντάχθηκαν στο πρόγραµµα ανταλλαγής οµολόγων του ελ-
ληνικού δηµοσίου, στο πλαίσιο της αναδιάταξης του ελληνικού
χρέους, αποκτήθηκαν όλα πολύ πριν από το χρόνο στον οποίο
έγινε γνωστό το παραπάνω πρόγραµµα ανταλλαγής οµολόγων.

Ειδικότερα, σύµφωνα µε στοιχεία που µας έχει δώσει η Τρά-
πεζα της Ελλάδας, η τελευταία αγορά οµολόγων στο πλαίσιο του
κοινού κεφαλαίου έγινε το Μάιο του 2011, όταν δεν είχε ακόµα
τεθεί οποιοδήποτε ζήτηµα ανταλλαγής οµολόγων και περικοπής
της ονοµαστικής αξίας. Δηλαδή, υπήρχε το κοινό κεφάλαιο, το
2012, το οποίο περιελάµβανε οµόλογα και άλλους βραχυπρόθε-
σµους τίτλους, αλλά τα οµόλογα αυτά είχαν αποκτηθεί από την
Τράπεζα της Ελλάδος τελευταία φορά το Μάιο του 2011.

Το τρίτο σηµείο που θα ήθελα να επισηµάνω είναι ότι τα δια-
θέσιµα των φορέων, δηλαδή οι µερίδες των φορέων στο κοινό
κεφάλαιο επενδύονται, σύµφωνα µε το νόµο από την Κεντρική
Τράπεζα, υποχρεωτικά και αποκλειστικά σε τίτλους του ελληνι-
κού δηµοσίου και κατά το χρόνο απόκτησης των οµολόγων που
εντάχθηκαν στο πρόγραµµα ανταλλαγής οµολόγων ακολουθή-
θηκε η πάγια επενδυτική πολιτική. Εποµένως 20% των διαθεσί-
µων κεφαλαίων τοποθετήθηκε σε βραχυπρόθεσµους τίτλους µε
απόδοση 2%, και 80% σε µακροπρόθεσµους τίτλους, δηλαδή σε
οµόλογα, που είχαν υπερδιπλάσια απόδοση, ακριβέστερα 4,6%. 

Το σύνολο των διαθεσίµων στο κοινό κεφάλαιο ήταν 24 δισε-
κατοµµύρια ευρώ πριν από το PSI, στις 24 Φεβρουαρίου 2012.
Αν η Κεντρική Τράπεζα ρευστοποιούσε το 2012 οµόλογα προκει-
µένου να τα υποκαταστήσει µε έντοκα γραµµάτια, δηλαδή τίτ-
λους που δεν θα υφίσταντο το κούρεµα, η τιµή πώλησης θα ήταν
περίπου 50% της ονοµαστικής αξίας εποµένως, πάλι θα πραγµα-
τοποιείτο ζηµιά. 

Ένα άλλο σηµείο που θέλω να επισηµάνω: Σύµφωνα µε τις γε-
νικές αρχές που διέπουν τη συµφωνία ανταλλαγής οµολόγων
που οδήγησε στη µείωση του δηµόσιου χρέους, όλοι οι κάτοχοι
των οµολόγων του ελληνικού δηµοσίου πρέπει να αντιµετωπι-
στούν µε ενιαίο τρόπο. Εποµένως δεν είναι νοµικά εφικτό να απο-
κατασταθούν οι ζηµιές των ταµείων από την αποµείωση του
χρέους. Η πολιτεία όµως –και αυτό το είπα πριν, απαντώντας
στην προηγούµενη ερώτηση- στο πλαίσιο της γενικότερης πολι-
τικής έχει στηρίξει και θα στηρίζει τα ασφαλιστικά ταµεία και άλ-
λους κοινωνικούς φορείς ώστε να µπορέσουν να ανταποκριθούν
στις υποχρεώσεις τους. 

Τώρα, όσον αφορά στη γενικότερη τοποθέτησή σας, στην
αρχή της παρέµβασής σας, πρέπει να πω ότι δεν είµαι σίγουρος
τι εννοείτε µε «µία βόµβα» που ενδέχεται να σκάσει στα επόµενα
χρόνια. Η επιδίωξη της Κυβέρνησης και η επιδίωξη του οικονο-
µικού προγράµµατος, το οποίο εγκρίθηκε και από τη Βουλή των
Ελλήνων, είναι ότι µε την εφαρµογή του, µε την εισαγωγή των
διαφόρων µεταρρυθµίσεων και την υλοποίηση των µέτρων που
προβλέπει, η ελληνική οικονοµία σταδιακά θα σταθεροποιηθεί
και στα επόµενα χρόνια θα επανέλθει σε τροχιά ανάκαµψης.
Είναι δύσκολο να προβλέψει κανείς το µέλλον µε ακρίβεια, αλλά
όλες οι εκτιµήσεις και προβλέψεις, που έχουν γίνει τόσο από διε-
θνείς οργανισµούς όσο και από ιδιωτικούς φορείς, οδηγούν στο
συµπέρασµα ότι ενώ κατά το τρέχον έτος η ύφεση θα συνεχιστεί,
και πιθανόν το ποσοστό ανεργίας να αυξηθεί περαιτέρω, και ενώ
η πραγµατική οικονοµία θα παραµείνει αδύνατη και στο µεγαλύ-
τερο µέρος του 2013, αναµένεται ότι µε την εφαρµογή των µέ-
τρων αυτών και την εισαγωγή των µεταρρυθµίσεων, µε τη
βελτίωση της ανταγωνιστικότητας, την ενίσχυση της εµπιστοσύ-
νης και ως αποτέλεσµα συγκεκριµένων παρεµβάσεων οι οποίες
αποσκοπούν στην ενίσχυση της ρευστότητας της οικονοµίας και
στην αύξηση της πιστωτικής επέκτασης θα διαµορφωθούν συν-
θήκες σταθερότητας και ανάκαµψης της οικονοµίας. 

Αυτό που έχει σηµασία όµως είναι οι πολιτικές που ενσωµα-
τώνονται στο οικονοµικό πρόγραµµα να εφαρµοστούν µε αποτε-

λεσµατικότητα και εγκαίρως. Γιατί αν αυτό δεν θα συµβεί, κανέ-
νας δεν µπορεί να αναµένει ότι τα προβλεπόµενα αποτελέσµατα
θα πραγµατοποιηθούν. 

Γνωρίζω, όπως και όλοι γνωρίζετε, ότι η διαδικασία προσαρ-
µογής της ελληνικής οικονοµίας, προκειµένου να διασφαλιστεί
η βιωσιµότητα του δηµόσιου χρέους ακόµα και µετά την ανα-
διάρθρωση του και προκειµένου να αποκατασταθεί η ανταγωνι-
στικότητα της ελληνικής οικονοµίας, που αποτελεί βασική
προϋπόθεση προκειµένου να ανακάµψει, συνεπάγεται βραχυ-
πρόθεσµα µείωση των εισοδηµάτων και αύξηση της ανεργίας. 

Και δυστυχώς, η ύφεση που έχει παρατηρηθεί και η µείωση
της απασχόλησης είναι όντως µεγαλύτερη απ’ αυτήν που είχε
προβλεφθεί πριν από δύο και τρία χρόνια. Αυτό οφείλεται σε διά-
φορους παράγοντες, αλλά δεν είναι µόνο αποτέλεσµα των βρα-
χυπρόθεσµων αρνητικών, αν θέλετε, συνεπειών εφαρµογής του
προγράµµατος, είναι αποτέλεσµα και άλλων παραγόντων.
Ωστόσο οι συνθήκες αυτές εκτιµώνται και θα είναι προσωρινές.
Θα µου πείτε βεβαίως, τρία χρόνια αντιµετωπίζουµε αυτήν την
κατάσταση. Αλλά πιστεύω ότι έχουµε κάνει µεγάλη πρόοδο, και
σταδιακά -παρ’ όλο που όπως ανέφερα και πριν από λίγο και η
φετινή χρονιά δεν θα είναι εύκολη και η αρχή της εποµένης θα
είναι εξίσου δύσκολη- η οικονοµία θα µπει σε µια τροχιά ανάπτυ-
ξης, θα αποκατασταθεί η ανταγωνιστικότητα και θα διαµορφω-
θούν οι συνθήκες που θα προάγουν την ανάπτυξη µε ένα µόνιµο
και σταθερό τρόπο. 

Πρέπει εποµένως να συνεχίσουµε όλοι την προσπάθεια µε ενό-
τητα και αλληλεγγύη, ώστε οι θυσίες του ελληνικού λαού να µην
πάνε χαµένες. Πιστεύω ότι αν γίνει αυτό, δεν θα ανακύψουν τα
προβλήµατα τα οποία προβλέψατε στην αρχική σας τοποθέτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Τσίπρα, θα ήθελα
να κάνω µια ανακοίνωση για να αποδεσµεύσουµε τα παιδιά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν την
συνεδρίαση, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της
αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευ-
τικοί από το Γυµνάσιο Κορινού Πιερίας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξης Τσίπρας.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Κύριε Πρω-
θυπουργέ, σε σχέση µε αυτό που είπα για τη βόµβα που θα
σκάσει, θέλω να σας πω ότι δεν έχω κάτι ύποπτο στο µυαλό µου,
ούτε κανένα σενάριο συνωµοσίας. Εδώ όµως είναι φανερό. Αν
διαβάσει κανείς το διεθνή Τύπο το βλέπει, το αντιλαµβάνεται. Αν
δει την ίδια την έκθεση του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, που
µας έχει οδηγήσει ως εδώ, για την πορεία της ελληνικής οικονο-
µίας, το αντιλαµβάνεται. Αναρωτιέµαι αν το Διεθνές Νοµισµατικό
Ταµείο µετά τον Ιούνιο θα συνεχίσει να χρηµατοδοτεί ένα πρό-
γραµµα το οποίο οδηγείται µε µαθηµατική ακρίβεια στην αποτυ-
χία. Αναρωτιέµαι. 

Εδώ έχετε βάλει ως προϋπόθεση για να φτάσουµε στο στόχο
να έχουµε 120% χρέος το 2020, τόσο δηλαδή ή περισσότερο απ’
όσο είχαµε όταν µπήκαµε στην κρίση -και δεν ξέρω καµµία χώρα
να µπορεί να δανείζεται µε τόσο χρέος- 4% πρωτογενές πλεόνα-
σµα για σειρά ετών, από το 2012 έως το 2020.

Κύριε Πρωθυπουργέ, ξέρετε κανένα ιστορικό προηγούµενο
στη σύγχρονη ιστορία; Εγώ ξέρω µόνο δύο χώρες που κατάφε-
ραν να έχουν τόσο µεγάλο χρονικό διάστηµα πρωτογενές πλεό-
νασµα του ύψους του 4%. Να σας πω ποιες είναι; Η Ρουµανία
του Τσαουσέσκου και η Αίγυπτος του Μουµπάρακ. Αν πιστεύ-
ουµε ότι µπορεί η Ελλάδα να γίνει και να λειτουργήσει µε τέτοι-
ους τρόπους στην οικονοµία, την κοινωνία και την πολιτική ζωή,
να το πούµε καθαρά. Διότι βρισκόµαστε για πέµπτη συνεχόµενη
χρονιά στην ύφεση, πράγµα το οποίο έχουµε να δούµε από την
περίοδο της κατοχής. Δεν έχει ξανασυµβεί ως γεγονός στη σύγ-
χρονη ευρωπαϊκή ιστορία, παρά µονάχα για τις χώρες του πρώην
υπαρκτού σοσιαλισµού µετά την κατάρρευση της Σοβιετικής
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Ένωσης. Μας λέτε ότι θα είναι βραχυπρόθεσµες οι συνέπειες
και µετά θα βγούµε στην ανάπτυξη. 

Τι είδους ανάπτυξη θα είναι αυτή, κύριε Πρωθυπουργέ; Θα
είναι µία ανάπτυξη µε µισθούς πείνας και µε ενάµισι εκατοµµύριο
ανέργους; Οι στόχοι έχουν τεθεί. Τους θέτει ο κ. Ράιχενµπαχ, ο
κ. Τόµσεν, ο οποίος έχει το θράσος να πηγαίνει και στο Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο και να λέει λάθος στοιχεία για τους µισθούς
στην Ελλάδα. Και δεν βλέπω καµµία παρέµβαση από την πλευρά
της δικής σας Κυβέρνησης. Διότι εσείς υιοθετήσατε ως εθνικό
πρόγραµµα ένα πρόγραµµα καταστροφής, το οποίο µας υπαγό-
ρευσαν η κ. Μέρκελ, ο κ. Σόιµπλε, το Διεθνές Νοµισµατικό Τα-
µείο, που στο τέλος θα την «κάνει», θα βγάλει την ουρά του
απ’έξω. Και οδηγούµαστε µε µαθηµατική ακρίβεια στα βράχια.
Κι εσείς λέτε ότι αυτό είναι επιτυχία. Όχι, κύριε Πρωθυπουργέ.
Αυτό δεν είναι επιτυχία. 

Η βόµβα, λοιπόν, είναι ότι θα σκάσει το ασφαλιστικό µετά τις
εκλογές, διότι τα ταµεία δεν θα επαρκούν να πληρώσουν µι-
σθούς και συντάξεις. Η βόµβα είναι ότι έχουµε µέτρα 16 δισεκα-
τοµµύρια τα οποία έχετε αποφασίσει, 11 δισεκατοµµύρια στο
µεσοπρόθεσµο µετά τις εκλογές. Αυτή είναι η βόµβα: Ότι ο κό-
σµος δεν αντέχει άλλο πια. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα που σας έθεσα µε το ερώτηµά µου: 
Κύριε Πρωθυπουργέ, αν όντως, όπως λέτε, τα οµόλογα αυτά

είχαν αγοραστεί πριν, είναι βεβαίως ένα ελαφρυντικό για τον κ.
Προβόπουλο και για τον κ. Βενιζέλο. Αλλά ουδόλως αποκαθιστά
την οδυνηρή πραγµατικότητα γι’ αυτά τα νοµικά πρόσωπα δηµο-
σίου δικαίου, για τα νοσοκοµεία, για τα πανεπιστήµια, που ξαφ-
νικά -και όχι εν γνώσει τους, κύριε Πρωθυπουργέ, γιατί δεν είναι
τρελοί οι άνθρωποι να ψάχνουν να βρουν να κάνουν µήνυση στον
κ. Προβόπουλο, διότι δεν µπορούν να πληρώσουν ληξιπρόθε-
σµες οφειλές- βλέπουν ότι από κάποιους λογαριασµούς που
έπαιρναν για να πληρώνουν ακόµη και µισθοδοσίες, λειτουργικές
ανάγκες, αυτά κουρεύτηκαν. Δεν είναι τρελοί οι άνθρωποι. Δεν
ήταν εν γνώσει τους. Το πραγµατικό πρόβληµα –και µου απαν-
τήσατε, µου είπατε ότι δεν θα αποκατασταθεί- είναι ότι ξαφνικά
από το Πάντειο Πανεπιστήµιο, που είχε αποθεµατικά 17,5 εκα-
τοµµύρια ευρώ, χωρίς την έγκρισή του κουρεύτηκαν και η αξία
τους πήγε στα 9 εκατοµµύρια ευρώ. Και τώρα έπεσε και στα 5
εκατοµµύρια ευρώ. Από εκεί που ήξεραν ότι έχουν 17,5 εκατοµ-
µύρια στην άκρη για άµεσες λειτουργικές ανάγκες, τώρα έχουν
5. Πείτε, λοιπόν, σε αυτούς τους ανθρώπους πώς θα ασκήσουν
διοίκηση. Ή στο Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο, που είχε 37 εκα-
τοµµύρια και τώρα έχει φτάσει η αξία τους στα 7. Ή δώστε µία
απάντηση στο Θεραπευτήριο Χρόνιων Παθήσεων Δωδεκανήσου,
στο Θεραπευτήριο Χρόνιων Παθήσεων «Άγιος Ανδρέας», στον
Οίκο Ευγηρίας Δωδεκανήσου, στο Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλά-
δας. Γιατί εδώ δεν µιλάµε θεωρητικά. Αυτοί οι άνθρωποι ασκούν
διοίκηση και πρέπει να αντεπεξέλθουν σε πολύ δύσκολες συνθή-
κες.

Επιπλέον, κύριε Πρωθυπουργέ, ο νόµος, στον οποίο και εσείς
αναφερθήκατε, ο 2469/1997, άρθρο 15, παράγραφος 11, λέει ότι
«το κοινό κεφάλαιο των ΝΠΔΔ µπορεί από την Τράπεζα της Ελ-
λάδος να επενδύεται σε τίτλους του ελληνικού δηµοσίου, µε την
προϋπόθεση ότι θα εξασφαλίζεται εκάστοτε επάρκεια ταµειακών
διαθεσίµων για την κάλυψη τακτικών δαπανών αυτών των νοµι-
κών προσώπων δηµοσίου δικαίου». Ξέρετε εσείς ότι µπορεί σή-
µερα µε αυτήν την επάρκεια που υπάρχει να καλύπτονται αυτές
οι ανάγκες; Εάν, όµως, ήταν ένας κοινός απατεώνας, ένας κοινός
κλέφτης και πήγαινε να κάνει ένα ριφιφί, θα είχε τις συνέπειες
του νόµου. Ο κ. Προβόπουλος δεν θα έχει τις συνέπειες του
νόµου. Και να σας πω γιατί: Διότι ο νόµος είναι το µνηµόνιο. Και
το µνηµόνιο προέβλεψε να καλύψει αυτήν την πιθανότητα:
Νόµος 4046, άρθρο 8, παράγραφος 8: «Η απόφαση συµµετοχής
ή µη του κοινού κεφαλαίου νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου
και ασφαλιστικών φορέων σε πρόγραµµα ανταλλαγής τίτλων του
δηµοσίου κατ’ εφαρµογή προγράµµατος για την αναδιάταξη του
ελληνικού χρέους ανήκει αποκλειστικά στην αρµοδιότητα της
Τράπεζας της Ελλάδος ως διαχειριστή του κοινού κεφαλαίου, η
οποία, καθώς και τα στελέχη της κατά την άσκηση της αρµοδιό-
τητας αυτής, δεν υπέχουν καµµία ευθύνη: ποινική, αστική, διοι-
κητική ή άλλη». Είναι καλυµµένος ο κ. Προβόπουλος.

Έρχοµαι στην ουσία, κύριε Πρωθυπουργέ. Η ουσία είναι ότι η
Κυβέρνησή σας, όχι εσείς προσωπικά ενδεχοµένως, αλλά τα κόµ-
µατα που σας στηρίζουν και που διεκδικούν την ψήφο του λαού
για να συνεχίσουν αυτό το καταστροφικό έργο, στην πραγµατι-
κότητα βγάζουν ένα µίσος απέναντι στην κοινωνία και µία εκδι-
κητικότητα. Δεν µπορώ να χαρακτηρίσω αλλιώς αυτήν την
εµµονή τής πρώην Υπουργού Παιδείας, η οποία ό,τι έπιασε στα
χέρια της το κατεδάφισε. Άφησε τα σχολεία χωρίς βιβλία, προ-
χώρησε σε ένα νόµο αντισυνταγµατικό και αντιδηµοκρατικό, που
θέλει να καταργήσει εκλεγµένους πρυτάνεις και θέλει σώνει και
καλά την εφαρµογή αυτού του νόµου, ενώ έχει γίνει µπάχαλο το
δηµόσιο πανεπιστήµιο. Και τώρα βάλλει µε έναν εκδικητικό
τρόπο εναντίον του Υπουργού που εσείς επιλέξατε, του κ. Μπαµ-
πινιώτη, ο οποίος λέει ότι απλά δεν µπορεί να εφαρµοστεί αυτή
η ιστορία. 

Και σας ερωτώ: Δεν φτάνει που διαλύσατε τα δηµόσια πανε-
πιστήµια, δεν φτάνει που τους στερείτε βασικούς πόρους για τη
λειτουργία τους µε τον εκβιασµό αντίστοιχο µε αυτόν που κάνει
η τρόικα –«αν δεν το εφαρµόσετε, δεν θα πάρετε λεφτά»- προ-
χωρήσατε και σε αυτήν τη λεηλασία των αποθεµατικών που είχαν
στην Τράπεζα της Ελλάδος. 

Με συγχωρείτε, κύριε Πρωθυπουργέ, αλλά έχω την αίσθηση
ότι εδώ υπάρχει ένας ρεβανσισµός και µία εκδικητικότητα. Και
δεν µπορούµε να λειτουργούµε µε αυτόν τον τρόπο. Δεν ξέρω
γιατί, αλλά ίσως κάποιοι να έχουν ορισµένα συµπλέγµατα. Ίσως
κάποιοι έχουν µίσος και εκδίκηση για θύλακες της κοινωνίας,
όπου παράγεται έργο. Στα πανεπιστήµιά µας υπάρχουν άνθρω-
ποι, ερευνητές, πανεπιστηµιακοί κύρους, που παράγουν έργο.
Και λένε ότι η διαφθορά είναι εκεί. Υπάρχει και εκεί διαφθορά.
Αλλά στην άλλη πλευρά, στην πλευρά της πολιτικής εξουσίας,
υπάρχει µόνο διαφθορά. Δεν υπάρχει κύρος, δεν υπάρχει επι-
στηµονικότητα. 

Έχω την αίσθηση ότι δεν µπορείτε σε αυτό το θέµα να κάνετε
το διαιτητή, κύριε Πρωθυπουργέ. Πρέπει να πάρετε θέση.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός έχει το λόγο.

ΛΟΥΚΑΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευχα-
ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Έχετε θέσει σειρά θεµάτων αλλά να ξεκινήσω µε το να επιση-
µάνω ότι οι λέξεις «εκδικητικότητα, λεηλασία, καταστροφή» και
δεν αρµόζουν και δεν αντανακλούν την πραγµατικότητα. Λυπάµαι
που τις χρησιµοποιείτε. Για ποιο λόγο το κράτος, για ποιο λόγο
µία κυβέρνηση ή άλλες αρχές να έχουν τέτοιου είδους διαθέσεις
έναντι φορέων, κοινωνικών φορέων και ειδικότερα των πανεπι-
στηµίων;

Αλλά ας πάρω, όµως, τα ερωτήµατα που θέσατε. Νοµίζω ότι
είναι τελείως αδικαιολόγητοι οι χαρακτηρισµοί που κάνατε, όπως
θεωρώ ότι είναι απαράδεκτοι και οι χαρακτηρισµοί που χρησιµο-
ποιήσατε για τον Διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος. 

Θα ξεκινήσω µε τα θέµατα που αφορούν τις επιπτώσεις του
PSI στα ταµεία και στους ασφαλιστικούς φορείς και στα άλλα νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. Όπως εξήγησα πριν, για νοµι-
κούς λόγους, επειδή πρέπει όλοι οι κάτοχοι των οµολόγων να
αντιµετωπιστούν µε τον ίδιο τρόπο, δεν είναι δυνατόν να αποκα-
τασταθούν οι ζηµιές των φορέων αυτών, που προέκυψαν από την
ανταλλαγή οµολόγων και το κούρεµά τους. Ωστόσο υπογράµ-
µισα στο τέλος ότι στο πλαίσιο της γενικότερης πολιτικής που
ασκεί η Κυβέρνηση, και αυτή και οι επόµενες, θα στηριχθούν τα
ασφαλιστικά ταµεία και οι άλλοι φορείς ώστε να γίνει εφικτή η
συνέχιση, ώστε να αντιµετωπιστούν τα χρηµατοοικονοµικά προ-
βλήµατα που έχουν προκύψει. Αυτό θα γίνει στο πλαίσιο µιας γε-
νικότερης πολιτικής λαµβάνοντας υπ’όψιν τους άλλους πόρους
και τις επιχορηγήσεις που δίνονται σε αυτούς τους φορείς. Δεν
υπάρχει εποµένως µία προς µία αντιστοίχιση ζηµιών και στήρι-
ξης, αλλά οι φορείς αυτοί θα στηριχθούν όπως είπα καταλλήλως
ώστε να µπορέσουν να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους.
Αυτό αφορά και νοσοκοµείο και πανεπιστήµια. 

Δεύτερον, τα ευρύτερα θέµατα που θίξατε, που αφορούν το
οικονοµικό πρόγραµµα: Δεν συµµερίζοµαι την άποψή σας, την
οποία την έχετε επαναλάβει πολλές φορές, ότι η υιοθέτηση
αυτού του οικονοµικού προγράµµατος και η εφαρµογή του θα
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οδηγήσει τη χώρα σε καταστροφή. Αντίθετα, εάν δεν είχαµε κα-
ταφέρει µέσα από την υιοθέτηση αυτού του προγράµµατος τη
συµφωνία για τη νέα χρηµατοδοτική στήριξη της χώρας κατά
136 δισεκατοµµύρια ευρώ για τα επόµενα τρία χρόνια, και δεν
είχαµε επιτύχει την αναδιάρθρωση του δηµόσιου χρέους, η χώρα
θα είχε οδηγηθεί σε αδιέξοδο και στην καταστροφή.

Αυτό δεν σηµαίνει ότι ο δρόµος από εδώ και µπρος θα είναι
ρόδινος όπως είπατε, και όπως αναφέρει και το ίδιο το πρό-
γραµµα, παρά την αναδιάρθρωση του χρέους, στο τέλος του
2020 το δηµόσιο χρέος της χώρας σε σχέση µε το ΑΕΠ θα είναι
κοντά στο 120% αλλά οι τελευταίες εκτιµήσεις δείχνουν ότι θα
είναι αρκετά χαµηλότερο από το 120%, εφόσον βεβαίως εφαρ-
µοστεί η πολιτική που έχει υιοθετηθεί.

Είπατε: «Μα αυτό το ύψος του χρέους σε σχέση µε το ΑΕΠ
δεν είναι και πολύ διαφορετικό από αυτό που είχαµε πριν µερικά
χρόνια». Αυτό είναι σωστό, αλλά αυτό που συνέβη τα προηγού-
µενα χρόνια είναι ότι λόγω των ελλειµµάτων της τάξεως 15% του
ΑΕΠ στο ένα έτος, 10% στο επόµενο, σχεδόν 9% το 2011, προ-
κλήθηκε µία σωρευτική περαιτέρω αύξηση του χρέους η οποία
χωρίς την αναδιάρθρωση θα είχε οδηγήσει το χρέος, σε σχέση
µε το ΑΕΠ στο 190% του ΑΕΠ. 

Λοιπόν, πρέπει, να συγκρίνουµε την εκτίµηση για το ύψος του
χρέους σε σχέση µε το ΑΕΠ το 2020, µετά την αναδιάρθρωση
και δεδοµένης της εφαρµογής του προγράµµατος µε το ύψος
που θα ήταν αν δεν είχε πραγµατοποιηθεί η αναδιάρθρωση κι αν
δεν είχε εφαρµοστεί ένα πρόγραµµα.

Δεν είναι εύκολο να επιτευχθεί και να διατηρηθεί ένα πρωτο-
γενές πλεόνασµα της τάξης του 4,5% του ΑΕΠ, αλλά πιστεύω ότι
είναι εφικτό. Και είναι εφικτό όχι επειδή θα υπάρξουν περαιτέρω
επιβαρύνσεις των φορολογούµενων ή επειδή θα υπάρχουν συ-
νεχείς µειώσεις των δαπανών µετά το 2015, αλλά επειδή λόγω
της αναδιάρθρωσης της οικονοµίας και των µεταρρυθµίσεων
που θα εισαχθούν θα µπορέσει η οικονοµία να ανακάµψει, θα
µπορέσει να επανέλθει σε τροχιά ανάπτυξης και αυτό θα συµβά-
λει ώστε τα έσοδα του κράτους σε σχέση µε το ΑΕΠ να διαµορ-
φωθούν σε πολύ υψηλότερο επίπεδο απ’ ότι είναι τώρα.

Λοιπόν ο συνδυασµός της περιστολής των δαπανών µε την οι-
κονοµική ανάπτυξη που προβλέπεται ότι θα πραγµατοποιηθεί
στα επόµενα χρόνια θα συντελέσουν στο να επιτύχουµε αυτό το
αποτέλεσµα.

Μία άλλη παρατήρηση που κάνατε, είναι ότι «διεθνείς Οργανι-
σµοί ή εκπρόσωποι διεθνών οργανισµών κάνουν αναφορές σε
αρνητικά σενάρια όσον αφορά το µέλλον της ελληνικής οικονο-
µίας και στην ανάγκη περαιτέρω συρρίκνωσης µισθών ή περιστο-
λής δαπανών».

Αυτό που πρέπει όλοι να γνωρίζουµε είναι ότι αυτές οι αναφο-
ρές δεν αντιστοιχούν στο κεντρικό σενάριο που θα προκύψει
σύµφωνα µε το πρόγραµµα εφόσον υλοποιηθούν οι πολιτικές και
οι µεταρρυθµίσεις που περιλαµβάνονται σε αυτό. Αφορούν αρ-
νητικά σενάρια, που µπορεί µε κάποια πιθανότητα να πραγµατο-
ποιηθούν ως αποτέλεσµα είτε κλυδωνισµών είτε της ανεπιτυχούς
αναποτελεσµατικής εφαρµογής του προγράµµατος. 

Δεν είναι αυτό που προβλέπεται ότι θα συµβεί εφόσον κά-
νουµε σωστά τη δουλειά µας. Αλλά υπογραµµίζονται οι κίνδυνοι,
υπογραµµίζονται τα ενδεχόµενα τα οποία µπορεί να αντιµετωπί-
σει η χώρα µε έναν και µόνο σκοπό: Να επισηµανθεί η ανάγκη
της αποτελεσµατικής εφαρµογής της πολιτικής που έχει υιοθε-
τηθεί. Δεν αποτελούν εναλλακτικές προβλέψεις.

Να ολοκληρώσω µε ορισµένες επισηµάνσεις για τα θέµατα
που έχουν προκύψει στο χώρο της ανωτάτης εκπαίδευσης. Θα
ήθελα να επισηµάνω τρία- τέσσερα πράγµατα.

Πρώτον, ότι ο νόµος για την ανώτατη παιδεία πρέπει να εφαρ-
µοστεί και θα εφαρµοστεί. Αυτή είναι η θέση της Κυβέρνησης,
αυτή είναι η θέση η δική µου, αυτή είναι η θέση του Υπουργού
Παιδείας που έχει δηλώσει ο ίδιος επανειληµµένα τις τελευταίες
ηµέρες και ο βασικός λόγος είναι ότι το πλαίσιο αυτό θα συντε-
λέσει στην ουσιαστική αναβάθµιση της ποιότητας της ανώτατης
παιδείας και στην πιο αποτελεσµατική λειτουργία των πανεπιστη-
µίων.

Δεύτερη επισήµανση: Είναι γεγονός ταυτόχρονα ότι ο νόµος
αυτός που είναι νόµος του κράτους από το Σεπτέµβριο του 2011

δεν έχει εφαρµοστεί στην πράξη -ή τουλάχιστον, δεν έχει εφαρ-
µοστεί πλήρως. Δεν έχει εφαρµοστεί σε κανένα από τα πανεπι-
στήµια και µόνο σε έναν αριθµό ΤΕΙ.

Εποµένως, προκύπτει, εκ του αποτελέσµατος ότι υπάρχουν
κάποια προβλήµατα. Υπάρχουν δυσλειτουργίες και εποµένως
είναι σκόπιµο να εξετάσουµε µε προσοχή µε ποιο τρόπο µπορούν
να γίνουν ορισµένες βελτιώσεις ώστε να εφαρµοστεί αυτός ο
νόµος µε ένα σωστό και αποδεκτό τρόπο.

Η πρόταση του Υπουργού Παιδείας είναι να δηµιουργηθεί µία
οµάδα εργασίας, η οποία σε ένα σχετικά σύντοµο χρονικό διά-
στηµα, έως τα µέσα του Μαΐου, να εξετάσει τους λόγους για
τους οποίους ο νόµος δεν έχει εφαρµοστεί πλήρως στην πράξη,
να εντοπίσει τις δυσλειτουργίες και να κάνει προτάσεις για βελ-
τιώσεις. Βελτιώσεις οι οποίες ενδεχοµένως να απαιτούν κάποιες
τροποποιήσεις ορισµένων διατάξεων, αλλά όχι προκειµένου να
ανατραπεί ο νόµος αυτός καθ’ εαυτός, το πλαίσιο, αλλά ενδεχο-
µένως συγκεκριµένες ρυθµίσεις οι οποίες να συντελέσουν στην
οµαλή και αποτελεσµατική εφαρµογή του.

Λοιπόν, νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε ότι η κατάσταση στα
Ανώτατα Πανεπιστηµιακά Ιδρύµατα και στα ΤΕΙ πρέπει να βελ-
τιωθεί. Νοµίζω ότι είναι διαπίστωση της κοινωνίας γενικότερα,
και είναι και διαπίστωση όλων οι οποίοι έχουν αξιολογήσει την
ποιότητα των σπουδών που παρέχονται, είναι µία απαίτηση της
κοινωνίας.

Χωρίς να επαναλαµβάνω και να κουράζω, νοµίζω ότι πρέπει
όλοι να στηρίξουµε αυτή την προσπάθεια προκειµένου αυτός ο
νόµος να εφαρµοστεί και να συντελέσει στην αναβάθµιση της
ανώτατης εκπαίδευσης. Και αυτό θα γίνει αν υπάρξει διάλογος,
αν υπάρξει συνεργασία, αν δεν υπάρχει καχυποψία ή αβεβαι-
ότητα σχετικά µε τις ενέργειες που έχουν δροµολογηθεί.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε κι εµείς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βου-
λής, δεκαέξι µαθήτριες και µαθητές και µία εκπαιδευτικός από
το 110ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, η τρίτη µε αριθµό 705/27-3-2012 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού
Κινήµατος κ. Δηµητρίου Κουσελά προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, σχετικά µε την ανάγκη παράτασης της περιόδου χάριτος
των δανείων που χορηγήθηκαν σε επιχειρήσεις πυρόπληκτων πε-
ριοχών, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος Υπουργού και διαγρά-
φεται.

Επίσης, η τέταρτη µε αριθµό 687/27-3-2012 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανα-
σίου Δαβάκη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε την αναστολή της δηµιουργίας
και λειτουργίας του σταθµού παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας
στη θέση «Ασπρούδια» του Δήµου Μονεµβασιάς, δεν συζητείται
λόγω κωλύµατος Υπουργού και διαγράφεται.

Η πέµπτη µε αριθµό 701/27-3-2012 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Χαράλαµπου Χαραλάµπους προς τον Υπουργό Οικονοµιών, σχε-
τικά µε την περιοχή «Ερηµίτη» στην Κέρκυρα, δεν συζητείται
λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ορίστε, κύριε Χαραλάµ-
πους, έχετε το λόγο για ένα λεπτό.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Θα είµαι πολύ σύντοµος,
κύριε Πρόεδρε.

Εµείς θεωρούµε ότι δεν πρόκειται περί κωλύµατος Υπουργού,
διότι είναι η δεύτερη φορά, κύριε Πρόεδρε, που µας αναβάλουν
την ίδια ερώτηση. Το Υπουργείο δεν έχει µόνο Υπουργό, έχει
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Αναπληρωτές Υπουργούς, έχει Υφυπουργούς που θα µπορού-
σαν να απαντήσουν. 

Είναι κλασσική περίπτωση φυγοµαχίας, γιατί η ερώτησή µας
αφορά το ξεπούληµα της πιο όµορφης γωνιάς της Κέρκυρας, πι-
θανά της πιο όµορφης γωνιάς της πατρίδας µας, µια γωνιά την
οποία µε τους αγώνες τους οι κάτοικοι της περιοχής και οι Κερ-
κυραίοι διαφύλαξαν τόσα χρόνια και από την οικοπεδοποίηση και
από την οικοδόµηση. Ουσιαστικά, ακόµα και η φύση σεβάστηκε
αυτό το τέλειο οικοσύστηµα. Πραγµατικά, δεν έχουν τι να αντι-
παραθέσουν στο ξεπούληµα του «Ερηµίτη». Και κατά την άποψή
µας γι’ αυτό δεν παρευρίσκονται επανειληµµένα.

Εµείς, όµως, τους προειδοποιηθούµε ότι θα ξανακαταθέσουµε
την ερώτηση και ελπίζουµε τότε να µην υπάρχει κώλυµα Υπουρ-
γού.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Χα-

ραλάµπους.
Η έκτη µε αριθµό 699/27-3-2012 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-

κλου του Βουλευτή της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Ιωάννη Αµοι-
ρίδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την επεξερ-
γασία των δεδοµένων των εµβασµάτων εξωτερικού, επίσης, δεν
συζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγρά-
φεται.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙΔΗΣ: Θα ήθελα το λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Αµοιρίδης, έχει το

λόγο για ένα λεπτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙΔΗΣ: Θεωρώ τεχνητό το κώλυµα. Είναι

πολύ σοβαρή η υπόθεση. Αυτή η κατάσταση στα χέρια του
Υπουργείου είναι έξι µήνες. Οι καταστάσεις του ’10 και του ’11
δεν ήρθαν ποτέ στη Βουλή, παρ’ ότι υπήρχε δέσµευση της Κυ-
βέρνησης και του Υπουργείου. Και επειδή την επόµενη εβδοµάδα
δεν υπάρχει δυνατότητα συζήτησης επίκαιρων ερωτήσεων
θεωρώ ότι ήταν ένας πολύ καλός τρόπος να αποφύγει προεκλο-
γικά την απάντηση σε ένα τόσο σοβαρό θέµα.

Έχουν κατατεθεί ερωτήσεις για το «πόθεν έσχες» των Βουλευ-
τών, των δηµοσιογράφων, των επιχειρηµατιών και θεωρήθηκε κο-
ρυφαία πράξη η συναίνεση όλων των πλευρών και όλων των
Βουλευτών του Κοινοβουλίου. Θεωρώ ότι αν µη τι άλλο σήµερα
έπρεπε να είναι εδώ ο Υπουργός να απαντήσει όχι σε εµένα, στη
Δηµοκρατική Αριστερά, έπρεπε να απαντήσει στον ελληνικό λαό
για τα δισεκατοµµύρια που έχουν φύγει µε εµβάσµατα. Είναι τα
εµβάσµατα από την Τράπεζα της Ελλάδος. Τα ξέρει το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών. Ξέρει και υπάρχουν δηλώσεις µε µηδενικά ει-
σοδήµατα, περίπου 1.500.000.000 κάθε έτος, το ’09, το ’10 και
το ’11. Γι’ αυτούς τους ανθρώπους που δεν έχουν πληρώσει ούτε
ένα ευρώ φόρο για αυτά τα εισοδήµατα και υπάρχουν τα απο-
δεικτικά στοιχεία όφειλε απαντήσεις και σε εµένα και στο κόµµα
µου, αλλά κυρίως στον ελληνικό λαό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, η πρώτη µε αριθµό 686/27-3-2012 επίκαιρη ερώτηση δευ-
τέρου κύκλου του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού
Κινήµατος κ. Σάββα Εµινίδη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε την ασφαλιστική και υγειονοµική
κάλυψη των ασφαλισµένων στον Οργανισµό Ασφάλισης Ελεύθε-
ρων Επαγγελµατιών (ΟΑΕΕ), δεν συζητείται λόγω κωλύµατος
του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Προσθέτως, η δεύτερη µε αριθµό 692/27-3-2012 επίκαιρη ερώ-
τηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Θεόφιλου Λεονταρίδη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε την υλοποίηση του
έργου της Εταιρείας Παροχής Αερίου (ΕΠΑ), δεν συζητείται
λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Υπάρχει µια µικρή επιδηµία κωλυµάτων Υπουργών πλην των
παρόντων Υφυπουργών, οι οποίοι τιµούν τον κοινοβουλευτικό
έλεγχο και το Κοινοβούλιο. Ίσως η πολιτική συγκυρία προ των
εκλογών να το δικαιολογεί.

Επίσης, η τρίτη µε αριθµό 702/27-3-2012 επίκαιρη ερώτηση
δευτέρου κύκλου του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Νικολάου Καραθανασόπουλου προς τον Υπουργό Οι-
κονοµικών, σχετικά µε τη λήψη µέτρων προστασίας για τα υπερ-

χρεωµένα νοικοκυριά, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του κυ-
ρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Το επόµενο κώλυµα, αλλά και τη συζήτηση των εποµένων ερω-
τήσεων θα αναλάβει αµέσως τώρα να το διαχειριστεί ο κ. Πολύ-
δωρας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω να κάνω δύο ανακοινώσεις προς το Σώµα.

Η Επιτροπή Κανονισµού της Βουλής καταθέτει την έκθεσή της
στην από 19 Μαρτίου 2012 πρόταση του Προέδρου της Βουλής
«Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής
(Μέρος Κοινοβουλευτικό)».

Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει τις
εκθέσεις της στα σχέδια νόµων:

α) Του Υπουργείου Περιβάλλοντος Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής: «Κύρωση του Μνηµονίου Συναντίληψης µεταξύ του
Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Γεωργίας, Φυ-
σικών Πόρων και Περιβάλλοντος της Κυπριακής Δηµοκρατίας
στον τοµέα της Προστασίας του Περιβάλλοντος και της Αειφό-
ρου Ανάπτυξης» και 

β) του Υπουργείου Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυ-
τιλίας: «Κύρωση της Απόφασης µε αριθµό 131 του Συµβουλίου
Διοικητών της Τράπεζας Εµπορίου και Ανάπτυξης Ευξείνου Πόν-
του, µε την οποία υιοθετείται ένα σχέδιο απόφασης του Συµβου-
λίου σχετικά µε τις προτεινόµενες τροποποιήσεις στη Συµφωνία
Ίδρυσης της Τράπεζας Εµπορίου και Ανάπτυξης Ευξείνου Πόν-
του».

Τώρα θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 700/27-3-2012 επί-
καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή της Δηµοκρατι-
κής Αριστεράς κ. Ηλία Θεοδωρίδη προς τον Υπουργό Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τις υπερτιµολογήσεις των
προµηθειών στον τοµέα της Υγείας.

Στην επίκαιρη ερώτηση εκ µέρους της Κυβερνήσεως θα απαν-
τήσει ο Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κ.
Μάρκος Μπόλαρης, Βουλευτής Σερρών.

Το λόγο έχει ο ερωτών συνάδελφος, κ. Ηλίας Θεοδωρίδης,
προκειµένου να αναπτύξει προφορικά την επίκαιρη ερώτησή του.

ΗΛΙΑΣ ΘΕΟΔΩΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η ερώτηση µου δεν αναφέρεται πρώτη φορά. Αφορά σε δύο

ζητήµατα, τα οποία έχουν σχέση µε το χώρο της υγείας. Το
πρώτο σκέλος αφορά στην ερώτηση που απευθύνθηκε προς το
Υπουργείο Υγείας εδώ και ένα χρόνο περίπου και αφορά στην
ανάγκη καθορισµού ενός ελεγκτικού µηχανισµού για τον έλεγχο
των δαπανών, του τρόπου επιχορήγησης του Υπουργείου
Υγείας, των τρόπων διοίκησης και διαχείρισης των οικονοµικών
της υγείας και αφορά στην πενταετία της κυβέρνησης Καρα-
µανλή, µε Υπουργό τον κ. Αβραµόπουλο.

Ο χώρος αυτός είναι εκτεθειµένος στη συνείδηση του ελληνι-
κού λαού και ήταν στοιχειώδης υποχρέωση των προηγούµενων
κυβερνήσεων να διαλευκάνουν, να διερευνήσουν και να αποδώ-
σουν τις ευθύνες για το πως δαπανήθηκαν οι πόροι στο χώρο
της υγείας. Η σπατάλη του χρήµατος στην υγεία καθορίζει απο-
φασιστικά ότι το χρέος της Ελλάδας ήταν επαχθές. Υπάρχει πρό-
βληµα µε τον τρόπο που δαπανήθηκαν αυτοί οι πόροι µε βάση
τις γενικευµένες υπερτιµολογήσεις στον τοµέα, στην απόκτηση
ιατρικού υλικού, στο φαρµακευτικό υλικό που είχε ανάγκη το σύ-
στηµα υγείας της χώρας. Εκκρεµεί ένα τεράστιο ζήτηµα ελέγχου
αυτών των δαπανών, το οποίο εγώ θα επαναφέρω όσο µου είναι
δυνατόν και στη συνέχεια. Είναι µια απαράδεκτη εκκρεµότητα
και οφείλουµε µια απάντηση στον ελληνικό λαό, όταν µάλιστα το
δηµόσιο σύστηµα υγείας συνέβαλε σε πάνω από 20% στη δια-
µόρφωση του δηµοσίου χρέους της χώρας.

Η δεύτερη, πολύ σύντοµα, αφορά στην καταγγελία συγκάλυ-
ψης σκανδάλου από εξαετίας προερχόµενου, το οποίο είχε δη-
λώσει ο νυν υπεάρχης της Α’ ΥΠΕ και Γ’ ΥΠΕ, ο οποίος είπε:
«σκάνδαλο έξι ετών, εγώ θα το λύσω µέσα σε έξι ώρες». Πέρα-
σαν έξι εβδοµάδες και όχι µόνο δεν λύθηκε το σκάνδαλο, αλλά
έχει απολυθεί ο διοικητής του Νοσοκοµείου της Έδεσσας, έχει
επανατοποθετηθεί ο κ. Σαµπατακάκης στη θέση του επικεφαλής
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του ΣΕΥΠ της χώρας.
Δεν έχει απολυθεί από τη θέση του ο ελεγκτής γιατρός στη

Θεσσαλονίκη, ο οποίος ήταν ελεγχόµενος για το σκάνδαλο ορ-
θοπεδικού υλικού στο «Ιπποκράτειο» Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης.
Τώρα αυτό που µένει είναι µόνο να απολυθεί ο ελεγκτής επιθεω-
ρητής, ο οποίος τεκµηρίωσε το συγκεκριµένο σκάνδαλο. 

Ο εισαγγελέας της υπόθεσης περιµένει από το ΣΕΥΠ να του
αποδοθεί η επίσηµη έκθεση της υπηρεσίας, ώστε να ξεκινήσει
τη διερεύνηση του σκανδάλου για τυχόν ποινικές ευθύνες. 

Αυτό που ζητάω να µάθω είναι: Έχει το Υπουργείο τη διάθεση
να ανοίξει τον πειθαρχικό και διοικητικό έλεγχο προς τους ελεγ-
χόµενους από εδώ και µπρος;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Θεοδωρίδη.
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-

γύης, κ. Μάρκος Μπόλαρης, προκειµένου να απαντήσει στον
ερωτώντα συνάδελφο.

ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, θα πρέπει ξεκινώντας να σας συγχαρώ για
την επιµονή µε την οποία επανέρχεστε στο θέµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κι εγώ συγχαίρω.
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Γνωρίζω πάρα πολύ καλά ότι η υπόθεση αυτή
που ξεκίνησε µε καταγγελία –και επαινούµε τον καταγγέλλοντα-
πριν από εξαετίας µπορεί να είναι χαρακτηριστικό δείγµα της
αναποτελεσµατικότητας των ελεγκτικών θεσµών του κράτους.
Δυστυχώς, αυτή η αναποτελεσµατικότητα οδηγεί σε ατιµωρησία
µε όλα τα γνωστά συνεπακόλουθα. 

Αναφέρω, κύριε Πρόεδρε, χαρακτηριστικά ότι η υπόθεση αυτή
αφορά κακή διαχείριση στο ιατρικό υλικό στο Νοσοκοµείο Έδεσ-
σας, όπου η πρώτη καταγγελία αφορούσε διανοίξεις του καρπι-
αίου σωλήνα για τις οποίες χρέωνε ο θεράπων ιατρός δυο ή
τρεις χιλιάδες ευρώ ανά περίπτωση, ενώ είναι γνωστό στους για-
τρούς ότι οι συγκεκριµένες επεµβάσεις που είχαν γίνει στο νο-
σοκοµείο δεν χρειάζονταν καθόλου υλικά. Το ποσό των δυο και
τριών χιλιάδων ευρώ είναι για κάθε µια περίπτωση, ενώ οι περι-
πτώσεις είναι πάρα πολλές.

Η διαδικασία πέρασε από προκαταρτική εξέταση, πέρασε από
ΕΔΕ και έφτασε στο ΣΕΥΠ. Συµβαίνει να γνωρίζω, όχι µόνο λόγω
της θητείας στο Υπουργείο, αλλά και λόγω της καταγωγής µου
από τη Μακεδονία την εξαιρετική ποιότητα των ελεγκτών, οι
οποίοι ασχολήθηκαν µε την υπόθεση και την αποτελεσµατικό-
τητά τους. 

Βέβαια, γνωρίζετε, κύριε συνάδελφε, ότι η διαχείριση του υλι-
κού ήταν χιλιάδων σελίδων και για χιλιάδες υλικά. Έγινε, λοιπόν,
µια σύντοµη προσπάθεια για να αποκαλυφθεί, ποια είναι η αλή-
θεια.

Κύριε Πρόεδρε, η πρώτη καταγγελία έγινε το 2006. Οι επιθε-
ωρητές του ΣΕΥΠ ασχολήθηκαν από το 2010 µέχρι το τέλος του
2011, περίπου ενάµιση χρόνο, για να έχουµε µια αρχική εικόνα. 

Στη συνέχεια ζήτησαν από τους καταγγελλόµενους να προ-
σκοµίσουν τις απόψεις τους. Κατά µια φοβερή σύµπτωση οι από-
ψεις των ελεγχοµένων κατατέθηκαν τη µέρα που έληγε η θητεία
των ελεγκτών του ΣΕΥΠ. Αυτό έγινε κατά µια φοβερή σύµπτωση!
Αυτό έγινε το Δεκέµβριο του 2011. 

Επειδή η υπόθεση είναι εξαιρετικά ενδιαφέρουσα και κρίσιµη
όχι µόνο για την Έδεσσα όχι µόνο για την Πέλλα αλλά αφορά
συνολικά το Υπουργείο Υγείας, αναδείχτηκε και µε τον κοινοβου-
λευτικό έλεγχο αλλά και µε παρεµβάσεις από πλευράς του
Υπουργείου Υγείας και από πλευράς του Υπουργείου Δικαιοσύ-
νης. Και παρενέβη το Υπουργείο Δικαιοσύνης και ζήτησε διευ-
κρινήσεις για την καθυστέρηση η οποία υπάρχει στο συγκε-
κριµένο φάκελο. 

Δεν µνηµόνευσα –γιατί είναι γνωστό στον ερωτώντα- ότι υπάρ-
χει ανοιχτή εισαγγελική δικογραφία στην Εισαγγελία Έδεσσας.
Ο φάκελος είναι στο Πταισµατοδικείο Έδεσσας για τα διαδικα-
στικά, για τις εξετάσεις. Παρενέβη το Υπουργείο Δικαιοσύνης και
ζήτησε πληροφορίες αποδεικνύοντας την πίεση που υπάρχει και
τη βούληση από πλευράς Κυβέρνησης για να προωθηθεί και να

εξελιχθεί η διαδικασία.
Το Υπουργείο Δικαιοσύνης, κύριε συνάδελφε, παρενέβη το Φε-

βρουάριο του 2012. Τις αµέσως επόµενες µέρες έχουµε έγ-
γραφα από την Εισαγγελία Πρωτοδικών Εδέσσης και από το
Ειρηνοδικείο Εδέσσης προς το ΣΕΥΠ µε τα οποία ζητούν να κλεί-
σει αυτή η διαδικασία και να πάει το πόρισµα του ΣΕΥΠ επιτέ-
λους στην εισαγγελία για να τρέξει ποινικά η διαδικασία. 

Το τελευταίο έγγραφο που διακινήθηκε από πλευρά της εισαγ-
γελίας προς το ΣΕΥΠ είναι στις 27 Μαρτίου προχθές. Η τελευ-
ταία ενέργεια από πλευράς εισαγγελίας προς την ίδια κατεύ-
θυνση και για το ίδιο θέµα είναι στις 28 Μαρτίου, προχθές, µε
την οποία απευθύνεται στο Υπουργείο Δικαιοσύνης και ενηµερώ-
νει για τις ενέργειες που έχουν γίνει, την πίεση, η οποία έχει
ασκηθεί προκειµένου να κλείσει η διαδικασία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, να ολοκληρώσω για την ενότητα του λόγου
µου; Αφού εκθέσω το πρόβληµα, πιθανώς στη συνέχεια να µη
χρειαστεί δευτερολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μάλιστα, κύριε
Υπουργέ. 

ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Το ΣΕΥΠ από την πλευρά του, κύριε συνάδελφε, είναι στη δια-
δικασία επιλογής των επιθεωρητών. Έληξε η θητεία τους, όπως
προείπα, το Δεκέµβριο. Η διαδικασία επιλογής των επιθεωρητών
γίνεται από επιτροπή µε κριτήρια ΑΣΕΠ αξιολογικά, αξιοκρατικά
και έχει καθυστερήσει. Το πρόβληµα, λοιπόν, σε αυτήν τη φάση
βρίσκεται στο γεγονός ότι δεν έχει οριστεί ο νέος επιθεωρητής
του ΣΕΥΠ, ο οποίος πρέπει να υπογράψει το πόρισµα αφού ελέγ-
ξει τις απόψεις των καταγγελλοµένων γιατρών –δεν λέω ονό-
µατα, δεν χρειάζεται, είναι γνωστά- και να υποβληθεί άµεσα η
υπόθεση στην Εισαγγελία Πρωτοδικών της Έδεσσας. 

Είναι, λοιπόν, θέµα ηµερών για να οριστούν οι διάδοχοι επιθε-
ωρητές. Με την υπογραφή του πορίσµατος του ΣΕΥΠ θα πρέπει,
αφού υποβληθεί στην εισαγγελία, να ενεργήσουν οι του ΣΕΥΠ
και τα πειθαρχικά διοικητικά µέτρα σε βάρος αυτών για τους
οποίους έχει βγει το πόρισµα –εγώ δεν προδικάζω τίποτα- εφό-
σον είναι σε αυτήν την κατεύθυνση. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κι εµείς ευχαριστούµε

τον Υπουργό, κ. Μάρκο Μπόλαρη.
Το λόγο έχει ο ερωτών συνάδελφος, κ. Ηλίας Θεοδωρίδης, για

τη δευτερολογία του.
ΗΛΙΑΣ ΘΕΟΔΩΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, υπάρχουν τροµερές αδικαιολόγητες καθυστε-

ρήσεις που µπορούν να µπουν κάτω από τον τίτλο της κωλυσιερ-
γίας ενός ολόκληρου ελεγκτικού µηχανισµού, ώστε να µην
αποδοθούν ευθύνες σε αυτό το σκάνδαλο. Είπατε κι εσείς, ότι
µια τέτοια κωλυσιεργία µπορεί να οδηγεί – και οδηγεί- στην ατι-
µωρησία. 

Αυτό οδηγεί σε µια πολιτική διαπίστωση: Αυτό το κράτος έχει
συνέχεια µόνο στη συγκάλυψη και στην ατιµωρησία. Αυτό που
θα ήθελα να πω είναι ότι δυστυχώς σε αυτήν την κατεύθυνση συ-
νηγορούν ελεγκτικοί µηχανισµοί, ολόκληροι οργανισµοί και εξω-
θούνται στην απελπισία οι άνθρωποι οι οποίοι κάνουν µε συνεί-
δηση τη δουλειά τους. Αποθαρρύνονται αυτοί οι άνθρωποι, ώστε
να µη συµµετέχουν στην ελεγκτική διαδικασία. 

Εάν εντός κάποιων εβδοµάδων δεν δοθεί η πολιτική λύση σε
αυτό το πρόβληµα, τότε ο µόνος δρόµος που µένει είναι η εισαγ-
γελική προσφυγή. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Θεοδωρίδη.
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός, κ. Μπόλαρης. 
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θέλω να συµφωνήσω µαζί σας σε αυτό που

αναφέρατε για την κωλυσιεργία.
Το υπαινίχθηκα προηγουµένως. Είπα ότι υπάρχει η φοβερή

σύµπτωση να κατατεθούν οι απόψεις των κληθέντων για να αι-
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τιολογήσουν τα γεγονότα την ηµέρα που έληγε η θητεία των επι-
θεωρητών. Εγώ δεν το θεωρώ καθόλου τυχαίο. 

Κύριε Πρόεδρε, είµαι βέβαιος ότι υπήρχε εσωτερική πληρο-
φόρηση. Ξέρω ότι αυτό που λέω είναι βαρύ. Μετρώντας µια-µία
τις λέξεις µου, ξέρω πως είπα το βαρύτερο, ότι η παρούσα υπό-
θεση µπορεί να είναι χαρακτηριστικό δείγµα της ανεπάρκειας
ελεγκτικών µηχανισµών στη χώρα. Γι’ αυτό είπα εισαγωγικά,
κύριε συνάδελφε, ότι επαινώ την εµµονή σας, προκειµένου να
φθάσει αυτή η υπόθεση σε κάθαρση. Είµαι βέβαιος ότι θα γίνει,
γιατί το απαιτεί και ο λαός της Έδεσσας, της Πέλλας, αλλά και
γιατί αυτή είναι υποχρέωσή µας σαν ένα κράτος που θέλει να λει-
τουργεί συντεταγµένα, ιδιαίτερα αυτές τις κρίσιµες στιγµές που
πρέπει να µετρούµε και να υπολογίζουµε τα χρήµατα όχι µέχρι
την τελευταία δραχµή, όπως λέγαµε παλαιότερα, αλλά µέχρι το
πρώτο ευρώ. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Υφυπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, είκοσι πέντε µαθήτριες και µαθητές και
δύο εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Φούρνων Σάµου. Οι µαθητές
φιλοξενούνται στην Αθήνα στο πλαίσιο του εκπαιδευτικού προ-
γράµµατος που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής. 

Η Βουλή καλωσορίζει τα παιδιά από τη Σάµο, από το Γυµνάσιο
Φούρνων, τους εύχεται καλή πρόοδο και καλή επιτυχία στη ζωή
τους και τα ενηµερώνω ότι σήµερα είναι ηµέρα κοινοβουλευτικού
ελέγχου, που σηµαίνει ότι στη συζήτηση συµµετέχει ο ερωτών
Βουλευτής και ο Υπουργός που απαντά. Γι’ αυτό δεν είναι και
άλλοι Βουλευτές στην Αίθουσα, πάρα µόνον οι ερωτώντες. 

Σας καλωσορίζουµε και πάλι. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η τέταρτη µε αριθµό 695/27-3-2012 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού
κ. Κυριάκου Βελόπουλου προς τον Υπουργό Προστασίας του Πο-
λίτη, σχετικά µε τη δηµιουργία κέντρων κράτησης παράνοµων
µεταναστών δεν συζητείται λόγω κωλύµατος συντρέχοντος στο
πρόσωπο του Υπουργού και διαγράφεται. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, το
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Θέλετε το λόγο για ένα
λεπτό, για να κάνετε µια µικρή παρέµβαση; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κανονικά δεν µπορείτε

να πάρετε το λόγο. Σας δίνω, όµως, το λόγο για ένα λεπτό κατ’
οικονοµία. 

Ορίστε, κύριε Βελόπουλε, έχετε το λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Πρόεδρε, όλοι οι τηλεοπτικοί δίαυλοι, όλη η Ελλάδα, επί

µια εβδοµάδα ασχολούνται µε το θέµα των στρατοπέδων συγ-
κεντρώσεως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Αυτό είναι αληθές. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ακριβώς. Εγώ αναρωτιέµαι, πώς

είναι δυνατόν τρεις Υπουργοί να µαζεύουν όλοι τους λαθροµε-
τανάστες και να µην είναι κανένας εδώ. Πού είναι οι Υπουργοί;
Χθες το απόγευµα µε ενηµέρωσαν και οι τρεις ότι δεν µπορούν
να έρθουν. Εάν αυτό δεν είναι καταστρατήγηση της Βουλής και
της λογικής, τι µπορεί να είναι; 

Εγώ θεωρώ ότι αυτό είναι µια πλήρης περιφρόνηση της Βου-
λής, µια απαξίωση. Θα έλεγα ξεκάθαρα ότι εξευτελίζουν τη
Βουλή και ευτελίζουν τη δηµοκρατία τέτοιες συµπεριφορές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Αρκεί. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ένα µήνα πριν

από τις εκλογές –αυτό και αν είναι πολιτικαντισµός και καιροσκο-
πισµός από την Κυβέρνηση και τους Υπουργούς της- αποφασί-
ζουν να λύσουν ένα µείζον θέµα που ταλανίζει την Ελλάδα εδώ
και δεκαετίες, περίπου εδώ και δεκαπέντε χρόνια. Ποιος είναι,
λοιπόν, ο πολιτικαντισµός; Ποια είναι η εξαπάτηση του ελληνικού
λαού; Αυτό είναι εξαπάτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Αρκετά, κύριε Βελό-
πουλε! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το
εξής. Δεν πρέπει να ανακαταλάβουµε τις πόλεις µας, τη χώρα
πρέπει να ανακαταλάβουµε. 

Να πω σε κάποιους, όπως στον κ. Χρυσοχοΐδη που συµπερι-
φέρεται ως Βοναπάρτης –και το εννοώ αυτό- τι είχε πει ο Βονα-
πάρτης. Εσείς, κύριε Πρόεδρε, ξέρετε καλά ιστορία. Είχε πει το
εξής: «Νόµιζα ότι κατόρθωσα κάτι σπουδαίο, ξεγελάστηκα. Το
µεγαλειώδες από γελοίο δεν απέχει παρά µόνο ένα βήµα». Είναι
γελοίοι, γιατί συµπεριφέρονται µε γελοιότητα και µε φαυλότητα.
Δυστυχώς! 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Έπρεπε να µη σας

δώσω το λόγο. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έπρεπε να τα πω,

δεν γίνεται. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ξέρετε γιατί, διότι χρη-

σιµοποιήσατε οξείες εκφράσεις και δεν πρέπει. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν γίνεται αλλιώς, κύριε Πρό-

εδρε. Είναι εµπαιγµός! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Δεύτερον, ο Κανονι-

σµός προβλέπει την αναβολή…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ζητώ συγγνώµη! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εκτός από τις οξείες

εκφράσεις, ο Κανονισµός προβλέπει την αναβολή της συζητή-
σεως λόγω κωλύµατος συντρέχοντος στο πρόσωπο του Υπουρ-
γού. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τρεις Υπουργοί είναι, κύριε Πρό-
εδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Έχω και τρίτο. Δεν
έπρεπε να σας δώσω το λόγο, διότι δεν δείχνετε κατανόηση στο
ότι πρώτη φορά έρχεται η ερώτησή σας. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι τρεις Υπουργοί. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Άλλο αυτό. Πρώτη

φορά έρχεται η ερώτησή σας. Ο αρµοδιότερος είναι ο Υπουργός
Προστασίας του Πολίτη, ο επί των ηµερών µου Δηµοσίας Τάξεως
και συνέτρεξε κώλυµα…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μαζεύει ψηφοφόρους…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Αυτά είναι εντός του

πλαισίου του Κανονισµού. Εκτός των πλαισίων ήταν οι οξείες εκ-
φράσεις. 

Ευχαριστούµε τον κ. Βελόπουλο. 
Θα συζητηθεί τώρα η έκτη µε αριθµό 698/27-3-2012 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δηµητρίου Παπαδηµούλη προς τους
Υπουργούς Οικονοµικών και Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε τις προ-
θέσεις της Κυβέρνησης για «πάγωµα» της παραγγελίας υποβρυ-
χίων και φρεγατών. 

Την επίκαιρη ερώτηση εκ µέρους της Κυβερνήσεως θα απαν-
τήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Κωνσταντίνος Σπηλιό-
πουλος. 

Παρακαλείται ο ερωτών συνάδελφος κ. Παπαδηµούλης να
λάβει το λόγο, προκειµένου να αναπτύξει προφορικά την επί-
καιρη ερώτησή του. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η υπόθεση των τεσσάρων γερµανικών υπο-

βρυχίων είναι µια αµαρτωλή υπόθεση. Αγοράστηκαν πανάκριβα
και η αγορά τους στην Ελλάδα συνδέεται µε µίζες.

Στη Γερµανία για αυτήν την αγορά η «FERROSTAAL», που τα
πούλησε στην Ελλάδα, καταδικάστηκε σε πρόστιµο 140 εκατοµ-
µυρίων ευρώ και δύο Γερµανοί αξιωµατούχοι πήγαν φυλακή. 

Στην Ελλάδα δεν έχει επιβληθεί κανένα πρόστιµο στη «FER-
ROSTAAL» ούτε καν έχετε ζητήσει 1 ευρώ. Κανείς ακόµα δεν έχει
κάτσει στο εδώλιο, Πόσω µάλλον να πάει φυλακή και επιπλέον
προχωράτε κανονικά στην προµήθεια των αµαρτωλών υποβρυ-
χίων. 

Κύριε Σπηλιόπουλε, έχουν δώσει οι κυβερνήσεις σας µέχρι
τώρα 2 δισεκατοµµύρια και έχετε να δώσετε ακόµη άλλο 1 δισε-
κατοµµύριο. Σας ερωτώ: Γιατί δεν παγώνετε την προµήθεια των
δύο γερµανικών υποβρυχίων που αποµένουν, για να γλιτώσουµε
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από τις δηµόσιες δαπάνες 1 δισεκατοµµύριο; Ξέρω ότι υπάρχουν
συµβάσεις, αλλά ξέρετε ότι υπάρχουν και µίζες. Γιατί, λοιπόν,
δεν αξιοποιείτε την αποκάλυψη των µιζών και την απόφαση του
γερµανικού δικαστηρίου για να παγώσετε αυτήν την προµήθεια
και να γλιτώσει το δηµόσιο δαπάνες 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ; 

Έρχοµαι στο θέµα των φρεγατών. Έξι γαλλικές φρεγάτες θα
κοστίσουν 3 µε 4 δισεκατοµµύρια ευρώ, κύριε Πρόεδρε. Τι ακρι-
βώς γίνεται µε αυτές τις φρεγάτες; Διαβάζω στο διεθνή Τύπο ότι,
όπως οι Γερµανοί απαιτούν το µερτικό τους, το απαιτούν και οι
Γάλλοι. Υπάρχει πίεση; Έχουν αναληφθεί δεσµεύσεις; Έχει πα-
γώσει αυτή η προµήθεια, ναι ή όχι; Διότι, ακούγοντας τον κ.
Αβραµόπουλο, που είναι ο µάστορας της γενικότητας, άλλες
φορές λέει «ναι, έχουν παγώσει» και άλλες φορές το αφήνει ανοι-
χτό. 

Στην Επιτροπή Εξωτερικών Υποθέσεων, που είναι αρµόδια, ο
κ. Αβραµόπουλος πριν από λίγες εβδοµάδες τα είπε µπερδεµένα
και διαβάζω ότι έχει προγραµµατιστεί και ένα ταξίδι στη Γαλλία
µε αντικείµενο τις φρεγάτες. Πείτε µας, λοιπόν: Έχετε καταθέσει
ως Κυβέρνηση τώρα ή παλιότερα στη διάρκεια του µνηµονίου
πρόταση στην τρόικα, στους Γερµανούς, στους Γάλλους, κάποια
εξοπλιστικά προγράµµατα, από τα οποία βγάζουν «της Παναγιάς
τα µάτια» οι βιοµηχανίες τους µε µίζες, να παγώσουν, να ακυρω-
θούν; Εάν ναι, εάν το διεκδικήσατε, τι σας απάντησαν; Εάν όχι,
µε ποια καρδιά, µε ποιο κουράγιο, µε ποια λογική κόβετε µι-
σθούς, συντάξεις, επιδόµατα ανεργίας, το κοινωνικό κράτος και
δεν τολµάτε να κόψετε αυτά τα εξοπλιστικά προγράµµατα; 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε δύο στοιχεία, µε δύο αριθµούς, από
το Ινστιτούτο της Στοκχόλµης που ασχολείται µε την ειρήνη και
µε τους εξοπλισµούς. Η Ελλάδα του µνηµονίου, η Ελλάδα της
σκληρής µονόπλευρης λιτότητας, αγοράζει το 15% των γερµα-
νικών εξαγωγών σε όπλα και το 12% των γαλλικών εξαγωγών σε
όπλα. Αυτή είναι η πολιτική σας; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Παπαδηµούλη. 

Πριν δώσω το λόγο στον Υφυπουργό κ. Κωνσταντίνο Σπηλιό-
πουλο, θέλω να πω στα παιδιά ότι ξέρουµε ότι είναι από την Ικα-
ρία, αλλά βάλαµε τη Σάµο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Οι Φούρνοι είναι νησί ανά-
µεσα στην Σάµο και στην Ικαρία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ναι, αυτοτελώς. Οι
Φούρνοι είναι δίπλα στη Σάµο και στην Ικαρία. Γνωρίζουµε τον
τόπο σας και τον τιµούµε.

Παρακαλείται ο Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας, κ. Κωνσταντί-
νος Σπηλιόπουλος να λάβει το λόγο, προκειµένου να απαντήσει
στον ερωτώντα συνάδελφο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής
Άµυνας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, άκουσα τα όσα είπατε, διάβασα πολύ καλά
και την ερώτηση, την οποία έχετε καταθέσει και βλέπω ότι πολλά
στοιχεία της ερώτησής σας προέρχονται από δηµοσιεύµατα του
ξένου και του ελληνικού Τύπου. Θέλω, λοιπόν, να πω ότι πολλά
από τα δηµοσιεύµατα αυτά δεν είναι αθώα. Διότι, όπως γνωρί-
ζετε και αυτά τα δηµοσιεύµατα και πολλά Μέσα Ενηµέρωσης,
αλλά και blogs που δραστηριοποιούνται γύρω από τις δραστη-
ριότητες των Ενόπλων Δυνάµεων, δεν αναφέρονται πάντοτε µε
αθώο τρόπο. Έχουν σκοπούς, έχουν επιδιώξεις και εξυπηρετούν
πολλές φορές και συµφέροντα. Το λέω αυτό σαν µία γενική πα-
ρατήρηση. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα των εξοπλιστικών προγραµµάτων και
θα µιλήσω κάπως γενικότερα στην αρχή και θα απαντήσω και για
τα υποβρύχια και για τις φρεγάτες πολύ εξειδικευµένα. 

Κύριε συνάδελφε, όπως γνωρίζετε, το εξοπλιστικό πρόγραµµα
της Ελλάδος και ο αντίστοιχος προϋπολογισµός του Υπουργείου
για το 2012 θα υλοποιηθεί εντός του πλαισίου που καθορίζονται
πια από το ν. 4046/2012 και ο οποίος αποτελεί πυξίδα για την
έξοδο της ελληνικής οικονοµίας από την τρέχουσα δηµοσιονο-
µική κρίση. Σ’ αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο το ζήτηµα της περικοπής
των αµυντικών δαπανών προς όφελος της εθνικής οικονοµίας και
µε σκοπό την εξυπηρέτηση του δηµοσίου συµφέροντος, έχει
ρυθµιστεί µε το ανωτέρω νοµοθετικό πλαίσιο και το οποίο υπερ-
ψηφίστηκε µε ευρεία πλειοψηφία από το εθνικό Κοινοβούλιο.

Θέλω, όµως, να σας ενηµερώσω, γιατί ακούµε πολλά για τα
εξοπλιστικά προγράµµατα, για τις αµυντικές δαπάνες κ.λπ.., ότι
ο προϋπολογισµός του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας ως προς το
Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν βαίνει συνεχώς µειούµενος από το
2,78 που ήταν το 2009, σε 1,94 το 2012 αρχικά και στο 1,75 µετά
την πρόσφατη επικαιροποίηση µε το ν. 4046/2012. Και αυτό αν
σκεφθούµε και πόσο έχει µειωθεί και ο παρανοµαστής, το ακα-
θάριστο εθνικό προϊόν λόγω της ύφεσης. Αυτό σηµαίνει ότι µει-
ώνονται πάρα πολύ οι δαπάνες του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας.
Τι σηµαίνει, όµως, αυτός για εµάς; Σηµαίνει κάτι για την άµυνα; 

Θέλω να µιλήσω ξεκάθαρα. Σε κάθε περίπτωση η βούληση για
περαιτέρω εξορθολογισµό των στρατιωτικών δαπανών, όπως
αυτή απορρέει και από το νόµο που σας είπα προηγουµένως
µέσα στο πλαίσιο της συγκεκριµένης δηµοσιονοµικής πολιτικής,
έχει ως σκοπό, βεβαίως, τα οικονοµικά µεγέθη αλλά κυρίως και
την αµυντική ικανότητα της χώρας µας. 

Είµαι πεπεισµένος ότι η υπάρχουσα κρίση χρέους και η συνα-
κόλουθη µείωση του προϋπολογισµού µπορούν να αποτελέσουν
καταλύτη για τη βελτίωση µη λειτουργικών διαδικασιών της ευ-
θυγράµµισης οργανικών δοµών και της επιδίωξης νέου τεχνολο-
γικού εκσυγχρονισµού. 

Τι θέλω να πω µ’ αυτό; Πέρυσι –θα το πω µε ένα συγκεκριµένο
νούµερο- µειώθηκε ο προϋπολογισµός σε όλα τα επιτελεία –θα
σας αναφέρω ένα, το ναυτικό- κατά 30%. Η διαθεσιµότητα, όµως,
των πλοίων αυξήθηκε. Τι σηµαίνει αυτό, κύριε συνάδελφε; Ση-
µαίνει ότι οργανώθηκαν καλύτερα οι υπηρεσίες, οι προµήθειες,
οι λειτουργίες και αυτό απέδωσε οφέλη. Μπορούµε, λοιπόν, µε
λιγότερα χρήµατα µειώνοντας τον προϋπολογισµό να έχουµε κα-
λύτερα αποτελέσµατα. Άρα, δεν είναι σκοπός πάντα να αυξά-
νουµε τον προϋπολογισµό προκειµένου να έχουµε καλύτερο
αποτέλεσµα, αλλά µπορούµε, αν αξιοποιήσουµε λιγότερους πό-
ρους, οργανώνοντας καλύτερα το ανθρώπινο προσωπικό, να
έχουµε καλύτερα αποτελέσµατα. 

Ολοκληρώνοντας το ζήτηµα των αµυντικών δαπανών σε σχέση
µε τις δηµοσιονοµικές υποχρεώσεις της χώρας µας θέλω να το-
νίσω και να πω µε σαφήνεια, ότι ουδεµία πίεση υφίσταται η χώρα
µας και πολύ περισσότερο το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας για συ-
νέχιση εξοπλιστικών προγραµµάτων και αγορά νέων οπλικών συ-
στηµάτων. Είναι ζητήµατα τα οποία αφορούν αποκλειστικά και
µόνο τη χώρα µας και το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας και ως µο-
ναδικό στόχο και γνώµονα έχουµε το συµφέρον της πατρίδας και
το συµφέρον των Ενόπλων Δυνάµεων. Κι εµείς έχουµε ως στόχο
να διατηρούµε ψηλά το αξιόµαχο των Ενόπλων Δυνάµεων και την
επιχειρησιακή τους ικανότητα και νοµίζω ότι το κάνουµε µε τον
καλύτερο τρόπο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

Κύριε Πρόεδρε, στη συνέχεια θα απαντήσω στα άλλα ζητή-
µατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό, κ. Σπηλιόπουλο.

Παρακαλείται ο ερωτών συνάδελφος, κ. Παπαδηµούλης, να
λάβει το λόγο για να δευτερολογήσει.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Εδώ και δυόµισι χρόνια προ-
σπαθώ να πείσω τους Υπουργούς και τους Υφυπουργούς στην
αρχική τους απάντηση να απαντούν στην ερώτηση και δεν το κά-
νουν. Κάνουν το κλασικό κόλπο, κύριε Πρόεδρε, να λένε στην
αρχή κάποια γενικά και να απαντούν στην ερώτηση στη δευτε-
ρολογία τους, όταν πια εγώ µε βάση τον Κανονισµό δεν έχω τη
δυνατότητα του σχολιασµού. Αυτό είναι µικροπολιτικό, κύριε
Σπηλιόπουλε. Είναι αργά πια να αλλάξετε µυαλά, πάµε σε εκλο-
γές.

Επανέρχοµαι. Δόθηκαν µίζες για τα γερµανικά υποβρύχια; Δό-
θηκαν. Το λένε οι ίδιοι οι Γερµανοί. Έβαλαν πρόστιµο 140 εκα-
τοµµύρια ευρώ στη «FERROSTAAL» για τα υποβρύχια που
πούλησε στην Ελλάδα και έβαλαν και δύο στελέχη της «FER-
ROSTAAL» στη φυλακή τη γερµανική. Εσείς στην Ελλάδα µπο-
ρείτε να µου πείτε τι κάνατε για να αξιοποιήσετε αυτήν τη
νοµολογία, αυτήν την απόφαση; Τι κάνατε; Κάνατε κάποια αγωγή
για να πάρετε λεφτά; Χρησιµοποιήσατε την απόφαση του γερ-
µανικού δικαστηρίου για να παγώσετε τα δύο γερµανικά υποβρύ-
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χια να γλιτώσουµε το 1 δισεκατοµµύριο; Χρησιµοποιήσατε αυτήν
την καταδίκη για να επαναδιαπραγµατευτείτε την πανάκριβη τιµή
που είχε µέσα και τις µίζες; Στείλατε κανέναν φυλακή; Κάνατε
καµµία δήλωση ότι αργοπορεί η ελληνική δικαιοσύνη; Στην υπό-
θεση µπλέκεται και πρώην Υπουργός Άµυνας. Για να καµαρώ-
νετε, µου λέτε ότι κόψαµε 30% τις δαπάνες, αλλά αυξήσαµε την
αποτελεσµατικότητα; Αυτό είναι η οµολογία ενός άθλιου πολιτι-
κού συστήµατος στις πλάτες της άµυνας του ελληνικού λαού και
στις πλάτες της τσέπης του. Διότι σηµαίνει ότι τόσα χρόνια τα
λεφτά που ξοδεύτηκαν εκεί, πολλά δισεκατοµµύρια ευρώ, δεν
ήταν για να καλύπτουν αµυντικές δαπάνες αλλά για να καλύ-
πτουν µαύρο χρήµα, µίζες, πλασµατικές δαπάνες, πελατειακά δί-
κτυα. 

Σας ερωτώ, λοιπόν: Γιατί δεν παγώνετε τα δύο υποβρύχια, να
γλιτώσουµε 1 δισεκατοµµύριο; Γιατί δεν επιβάλλετε πρόστιµο
στη «FERROSTAAL»; Γιατί κανείς δεν έχει κάτσει στο σκαµνί;
Γιατί µονίµως τα σκάνδαλα που λαδώνονται Έλληνες πολιτικοί
και αξιωµατούχοι τα αποκαλύπτουν αρχές άλλων κρατών και
ποτέ η ελληνική κυβέρνηση και ποτέ η ελληνική δικαιοσύνη.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα των φρεγατών. Εντάξει, λέτε ότι δεν
σας πιέζουν. Και να σας πίεζαν δεν θα το οµολογούσατε. Μπο-
ρείτε να µου πείτε τι θα γίνει; Θα προχωρήσει αυτό το πρό-
γραµµα; Έχει σχεδιαστεί ένα ταξίδι να πάνε κάποιοι αξιωµα-
τούχοι Έλληνες στη Γαλλία να τους επιδειχθούν οι φρεγάτες. Αν
είναι να παγώσει αυτό το πρόγραµµα και να ακυρωθεί, όπως
διεκδικούµε και µας τα λέτε µία έτσι, µία αλλιώς, τι χρειάζεται το
ταξίδι; 

Θεωρείτε φυσιολογικό, κύριε Σπηλιόπουλε, να αγοράζει η Ελ-
λαδίτσα της λιτότητας, της ύφεσης, της ανεργίας, των περικο-
πών µισθών και εισοδηµάτων και κοινωνικού κράτους, του
µεγάλου χρέους και των υψηλών ελλειµµάτων, το 15% των εξα-
γωγών της Γερµανίας σε όπλα και το 12% της Γαλλίας; Τα έβαλε
αυτά ποτέ κανείς στη Μέρκελ και στο Σαρκοζί; 

Κι επειδή είπατε κάτι και για τις δαπάνες του προϋπολογισµού
του 2012, τα στοιχεία που έχω εδώ λένε ότι ο προϋπολογισµός
του 2012 µε τις οικονοµίες που κάνατε, προβλέπει αύξηση δα-
πανών για το ΝΑΤΟ 17% και αύξηση δαπανών για εξοπλιστικά
προγράµµατα σε σχέση µε την προηγούµενη χρονία 67%. Σε
κάθε προσπάθεια περιορισµού της σπατάλης, µεγαλύτερης απο-
τελεσµατικότητας, σωστού σχεδιασµού είµαστε οι τελευταίοι
που θα πούµε «όχι», γιατί δεκαετίες τώρα φωνάζουµε ότι εκεί ξο-
δεύονται πάρα πολλά λεφτά όχι στο όνοµα των αµυντικών δαπα-
νών αλλά για άλλους σκοπούς, όχι στο όνοµα πραγµατικών
δαπανών. Και πολλές φορές δεν φωνάξαµε και όσο πρέπει για
λόγους που αφορούν την πατρίδα µας. Αλλά δεν είναι ντροπή,
κύριε Σπηλιόπουλε, ότι πριν λίγα χρόνια αγοράσατε τανκς χωρίς
να αγοράσετε τα βλήµατα που θα χρησιµοποιούσαν τα τανκς και
ξοδεύτηκαν του κόσµου τα λεφτά για τανκς τα οποία δεν είχαν
τα βλήµατα για να χρησιµοποιήσουν. 

Δεν µιλήσαµε τότε, γιατί είµαστε µία δύναµη εθνικής ευθύνης.
Ξέρετε όµως πολύ καλά ότι κάθε τέτοια προµήθεια, αγοράζω
τανκς αλλά δεν αγοράζω βλήµατα, αγοράζω αεροπλάνα, αλλά
δεν αγοράζω τον ηλεκτρονικό εξοπλισµό του πιλοτηρίου, κύριε
Πρόεδρε, σηµαίνει ότι δένοµαι µε µία εταιρία και µετά, το αγο-
ράζω πανάκριβα. Στο µεταξύ έχω ξοδέψει του κόσµου τα λεφτά
και έχω έναν εξοπλισµό που δεν µπορώ να τον χρησιµοποιήσω.
Εποµένως µη µου λέτε γενικούρες κ. Σπηλιόπουλε και µη µου
αφήνετε υπαινιγµούς «σαν τη σουπιά» ότι εγώ τα είδα σε κάποια
δηµοσιεύµατα τα οποία υπηρετούν συµφέροντα. Ξέρω ότι υπη-
ρετούνται συµφέροντα και το βλέπω µέσω πολιτικών που ντρέ-
πεστε να πείτε ότι ήταν Υπουργοί σας, ενώ κάποτε πήγαιναν για
Πρωθυπουργοί και για Αρχηγοί του κόµµατός σας.

Εγώ σας λέω το εξής: Πείτε µου εάν σε αυτά που σας ρωτώ
κάνετε κάτι ή όχι, µε στοιχεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Παπαδηµούλη.

Παρακαλείται ο κ. Σπηλιόπουλος, Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-
νας να λάβει το λόγο για να δευτερολογήσει. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής
Άµυνας): Κύριε συνάδελφε, έχετε µία προσφιλή µέθοδο να χρη-
σιµοποιείτε εδώ στη Βουλή. Να επιλέγετε διάφορα πράγµατα

που ούτε καν τα περιγράψατε στην ερώτησή σας, να τα λέτε
εδώ, να δηµιουργείτε εντυπώσεις και να µην φτάνουν ώρες ολό-
κληρες για να απαντήσουµε. Θέλετε µόνο και µόνο να δηµιουρ-
γήσετε εντυπώσεις, να ακουστούν πράγµατα τα οποία δηλητη-
ριάζουν την κοινή γνώµη. Όχι πως δεν υπάρχουν προβλήµατα ή
δεν υπήρξαν συγκεκριµένα προβλήµατα, σχετικά µε τους εξο-
πλισµούς και µε τον τρόπο µε τον οποίο γίνονταν οι προµήθειες
των εξοπλιστικών προγραµµάτων και σε σχέση µε το ύψος των
εξοπλιστικών προγραµµάτων. Υπήρξαν προβλήµατα αλλά όχι να
χρησιµοποιείτε όλα αυτά τα θέµατα για να δηλητηριάζετε την
κοινή γνώµη και πολύ περισσότερο για έναν ευαίσθητο τοµέα,
τον τοµέα της άµυνας.

Η Ελλάδα, είναι αναγκασµένη να προσφεύγει σε εξοπλισµούς.
Πρέπει να διατηρεί υψηλό επιχειρησιακό επίπεδο στις Ένοπλες
Δυνάµεις γιατί έχει να αντιµετωπίσει κινδύνους και την ασφάλεια
της χώρας και των πολιτών απέναντι σε υπαρκτούς κινδύνους.
Γι’ αυτό υπάρχει η µεγαλύτερη αποδοχή στην κοινή γνώµη όσον
αφορά τις Ένοπλες Δυνάµεις και στο ρόλο τον οποίο εξυπηρε-
τούν. 

Θέλω όµως να πω ότι δεν διαβάζετε καλά τα στοιχεία, κύριε
συνάδελφε. Πριν από λίγο είπατε ότι το 2012 αυξήσαµε το εξο-
πλιστικό πρόγραµµα. Το µειώνουµε, κύριε συνάδελφε. Θα σας
πω ένα νούµερο. Το 2011 ήταν 1.600.000.000 ευρώ και µετά από
την πρόσφατη περικοπή που έγινε, είναι 700.000.000 ευρώ. Πώς
το αυξήσαµε; Πώς λέτε τέτοια στοιχεία στην Αίθουσα; Αυτά είναι
τα στοιχεία.

Όσον αφορά τώρα τα υποβρύχια, είναι ένα όπλο που το χρει-
άζονται οι Ένοπλες Δυνάµεις και το έχουν τονίσει και στην επι-
τροπή. Ήσασταν στην επιτροπή που ήταν και ο Αρχηγός του
Γενικού Επιτελείου Ναυτικού που είπε ότι τα χρειαζόµαστε και
ότι είναι αναγκαία για την εξυπηρέτηση των αναγκών µας και των
στόχων µας.

Θέλω, λοιπόν, να σας πω ότι όσον αφορά τον πυρήνα της υπό-
θεσης των υποβρυχίων, θα πρέπει να σας πω ότι η συµφωνία που
έγινε µε το ν.3885, υπήρξε το πρόγραµµα για τη ναυπήγηση των
υποβρυχίων «214» και του εκσυγχρονισµού του παλιού υποβρυ-
χίου «Ωκεανός», του τύπου «209». Βεβαίως µέχρι σήµερα έχει
καταβληθεί το 71% του συνόλου της συµβατικής τιµής, χρήµατα
τα οποία υπάρχει κίνδυνος να απολεστούν σε περίπτωση ακύρω-
σης της υφιστάµενης σύµβασης. Αυτή είναι η αλήθεια. Μία
ακόµη σηµαντική παράµετρος την οποία πρέπει να γνωρίζετε και
πρέπει να την πούµε, να ακουστεί εδώ. Άµεσα µε την υλοποίηση
του ανωτέρου προγράµµατος αφορά τη διασφάλιση λειτουργίας
των ναυπηγείων µε σκοπό τη διαφύλαξη των θέσεων εργασίας.
Εκεί εργάζονται χίλιοι εκατό εργαζόµενοι και σας έχουν επισκε-
φθεί και σας έχουν πει γι’ αυτά τα προγράµµατα και για τις ανάγ-
κες που υπάρχουν στα ναυπηγεία και την εξέλιξη βεβαίως των
εξοπλιστικών προγραµµάτων επ’ ωφελείας των Ένοπλων Δυνά-
µεων.

Στο πλαίσιο αυτό, κύριε Πρόεδρε ήδη το Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας βρίσκεται κοντά στη συγκρότηση επιτροπών, όπως ανα-
κοίνωσε ο Υπουργός στην Αρµόδια Επιτροπή Εξοπλιστικών Προ-
γραµµάτων µε σκοπό να προσδιοριστεί το ακριβές στάδιο
ναυπήγησης του κάθε υποβρυχίου. Δεύτερον να οριστικοποι-
ηθούν τα χρονοδιαγράµµατα προόδου που προτάθηκαν από τα
ναυπηγεία και τρίτον να διασυνδεθούν οι πληρωµές µε την εξέ-
λιξη των εργασιών, κάτι απολύτως σωστό και λογικό. 

Όλα τα ανωτέρω λοιπόν αποτελούν τις παραµέτρους για την
εξεύρεση µίας ουσιαστικής λύσης, γιατί όντως υπάρχει πρό-
βληµα στα ναυπηγεία που θα διασφαλίζει την άµεση παράδοση
των υποβρυχίων τα οποία χρειαζόµαστε όπως σας είπα αλλά και
θα κατοχυρώνει την προοπτική και τη βιωσιµότητα των ναυπη-
γείων, µιάς πολύ µεγάλης σηµασίας ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη
και µία πολύ µεγάλη επιχείρηση, µεγάλης σηµασίας και για τη
χώρα µας.

Επειδή αναφερθήκατε κύριε συνάδελφε και στις φρεγάτες,
θέλω να σας πω ότι από τις αρχές του 2009 τον Ιανουάριο -ανα-
φέρθηκε και ο Υπουργός στην ενηµέρωση για τα εξοπλιστικά
προγράµµατα στην αρµόδια επιτροπή- το ΚΥΣΕΑ είχε πράγµατι
αποφασίσει την προµήθεια έξι φρεγατών. Μέχρι να φτάσουµε
στην επόµενη απόφαση του ΚΥΣΕΑ για την οριστικοποίηση της

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΘ’ - 30 ΜΑΡΤΙΟΥ 2012                                                                                              8233



προµήθειας των φρεγατών έχουµε πολλά στάδια µπροστά µας.
Θα περάσει πολύς χρόνος, θα αξιολογηθούν τα προγράµµατα
αυτά και οι ανάγκες της χώρας µας και οι ανάγκες των Ενόπλων
Δυνάµεων. Μη βιάζεστε, λοιπόν. Όλα θα συζητηθούν. Άλλωστε
ο Υπουργός το έχει πει και το τονίζω και εγώ εδώ στη Βουλή,
οποιαδήποτε εξέλιξη γίνεται σ’ αυτά τα θέµατα, ειδικά στα θέ-
µατα των προµηθειών, θα ενηµερώνεται η Αρµόδια Επιτροπή
Εξωτερικών και Άµυνας της Βουλής και η επιτροπή εξοπλιστικών
προγραµµάτων. Άρα, λοιπόν, κύριε συνάδελφε, νοµίζω ότι δεν
πρέπει να υπάρχει αυτή η ανησυχία. 

Κλείνοντας, άφησα για το τέλος ένα ευαίσθητο θέµα, κύριε συ-
νάδελφε, που αφορά τη διαφάνεια και τη διαφθορά στις προµή-
θειες αµυντικού υλικού που θίγετε λόγω αυτής της ερώτησης για
τα υποβρύχια, χωρίς να παραγνωρίζω κύριε συνάδελφε τι έχει
συµβεί στο παρελθόν, όπως είπα και στην αρχή, που πράγµατι
υπήρξαν προβλήµατα. Θέλω να επισηµάνω ότι η τελευταία κυ-
βέρνηση του ΠΑΣΟΚ και ειδικά ο Υπουργός τότε και σηµερινός
Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ, κ. Βενιζέλος, έφερε προς ψήφιση στη
Βουλή δύο νόµους. Είναι ο 3883/2010 και ο 3978/2011, µε τους
οποίους τερµατίστηκαν οριστικά αδιαφανείς διαδικασίες όπως
ήταν ο τρόπος λειτουργίας των ΑΩ, η κατάρτιση συµβάσεων µε
µεσάζοντες και απευθείας αναθέσεις.

Θέλω επίσης να σας διαβεβαιώσω πως ό,τι χρειαστεί, στο
πλαίσιο ερευνών που έγιναν και θα γίνουν –µπορεί και η δικαιο-
σύνη να το κάνει αυτό που είπατε προηγουµένως αν υπάρχουν
ζητήµατα- είµαστε ανοικτοί και διατεθηµένοι σε κάθε περίπτωση
να δώσουµε την αναγκαία βοήθεια και τα στοιχεία προκειµένου
να υπάρξει φως και διαφάνεια στα θέµατα των εξοπλισµών και
των Ενόπλων Δυνάµεων.

Εν πάση περιπτώσει, κύριε συνάδελφε, θέλω να πω ότι σήµερα
πια και λόγο της δυσµενούς κατάστασης την οποία αντιµετωπίζει
η χώρα τα χρήµατα του ελληνικού λαού πιάνουν τόπο στις Ένο-
πλες Δυνάµεις. Παρά τις µειώσεις, το τονίζω και πάλι, οι Ένοπλες
Δυνάµεις βρίσκονται σε υψηλό επίπεδο και όσον αφορά την ετοι-
µότητά τους αλλά και την επιχειρησιακή τους ικανότητα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό κ. Κωνσταντίνο Σπηλιόπουλο.
Επόµενη είναι η έβδοµη µε αριθµό 691/27-03-2012 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτού κ. Γε-
ωργίου Καρασµάνη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε την ανάγκη καταβολής των αποζηµιώσεων
στους πληγέντες δενδροκαλλιεργητές του Νοµού Πέλλης. 

Εννοείται ότι ο ερωτών συνάδελφος είναι εκπρόσωπος του
Νοµού Πέλλης.

Στην επίκαιρη ερώτηση εκ µέρους της Κυβερνήσεως θα απαν-
τήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ιωάν-
νης Δριβελέγκας.

Ο ερωτών συνάδελφος κ. Γεώργιος Καρασµάνης έχει το λόγο
προκειµένου να αναπτύξει προφορικά την επίκαιρη ερώτησή του.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στις 3 Φεβρουαρίου, είχαµε συζητήσει στην Ολοµέλεια µία

επερώτηση η οποία αναφερόταν στα δραµατικά προβλήµατα
που αντιµετωπίζουν οι Έλληνες αγρότες. Σ’ αυτά τα ερωτήµατα
ο κύριος Υφυπουργός, κατά την εκτίµησή του, επειδή ήταν πολλά
δεν µπόρεσε να απαντήσει και µας προέτρεψε, πολύ σωστά, να
καταθέσουµε επιµέρους επίκαιρες ερωτήσεις προκειµένου να
πάρουµε απαντήσεις. Αυτό ακριβώς πράττω λοιπόν. 

Η επίκαιρη ερώτηση κατατέθηκε στις 10 Φεβρουαρίου, αλλά
λόγω διαδικαστικών προβληµάτων της Βουλής δεν καταφέραµε
να τη συζητήσουµε.

Η επίκαιρη ερώτηση αναφέρεται σε δύο σηµαντικά θέµατα. Το
πρώτο είναι ότι έχει να κάνει µε την αποζηµίωση των πληγέντων
παραγωγών, δενδροκαλλιεργητών, µηλοπαραγωγών, κερασοπα-
ραγωγών, παραγωγών αχλαδιών, ακτινιδίων των οποίων η παρα-
γωγή επλήγη από ακραία καιρικά φαινόµενα του 2009. Επίσης
και η σχετική έκθεση του υποκαταστήµατος του ΕΛΓΑ καταγρά-
φει ζηµιές από 40% µέχρι 90%. Παρά τις διαβεβαιώσεις της
πρώην Υπουργού, της κ. Μπατζελή, οι άνθρωποι αυτοί δεν έχουν
αποζηµιωθεί. 

Θα ήθελα να σηµειώσω ότι σε ορισµένους νοµούς της χώρας

παραγωγοί µε ανάλογες ζηµιές αποζηµιώθηκαν και πολύ ορθώς. 
Όµως, οι δενδροκαλλιεργητές της Πέλλας έχουν αδικηθεί κα-

τάφωρα, καθώς για ίδιες ζηµιές δεν έχουν αποζηµιωθεί ακόµα.
Θα πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν ότι είναι οι ίδιοι δενδροκαλλιεργη-
τές που και το 2010 αποκλείστηκαν από αποζηµιώσεις, διότι δεν
αναγνωρίστηκε πάλι η ακαρπία, αλλά και το 2011 είναι πάλι οι
ίδιοι παραγωγοί των οποίων η παραγωγή υπέστη ζηµιά από
ακραία καιρικά φαινόµενα. Το αποτέλεσµα είναι οι άνθρωποι
αυτοί επί τρία συνεχή χρόνια να είναι χωρίς εισόδηµα. 

Το δεύτερο θέµα, έχει σχέση µε ένα σηµαντικό αριθµό παρα-
γωγών συµπύρηνου ροδάκινου που δεν πήραν τα 4 λεπτά, εξαι-
τίας του γεγονότος ότι ο ΟΠΕΚΕΠΕ έχει κάνει κάποια λάθη. Ο κ.
Σκανδαλίδης είχε δεσµευθεί εδώ και ένα χρόνο ότι οι άνθρωποι
αυτοί θα πληρωθούν. Μέχρι στιγµής δεν έχουν πάρει τα 4 λεπτά. 

Ερωτώ τον κύριο Υφυπουργό, αν έστω και την ύστατη ώρα, θα
καταθέσει συµπληρωµατικό πρόγραµµα ΠΣΕΑ, όπως έχει κάνει
µε τους άλλους νόµους και για τους πληγέντες παραγωγούς,
δενδροκαλλιεργητές της Πέλλας και αν θα δώσει εντολή στον
ΟΠΕΚΕΠΕ για άµεση πληρωµή των 4 λεπτών στους ροδακινοπα-
ραγωγούς που από υπαιτιότητα του οργανισµού, δεν τα έχουν
πάρει µέχρι τώρα. 

Κύριε Υπουργέ, θα σας παρακαλέσω πάρα πολύ να µείνουµε
ακριβώς στα δύο θέµατα, να µη χάσουµε την ουσία της επίκαι-
ρης ερώτησης. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Καρασµάνη. Παρακαλείται ο Υφυπουργός κ. Ιωάννης Δριβελέγ-
κας να λάβει το λόγο για να απαντήσει στον ερωτώντα συνά-
δελφο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Επειδή δεν έχετε ροδά-
κινα στη Χαλκιδική, δεν πρέπει να είστε αδιάφορος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Όχι, έχουµε φρούτα στη Χαλκιδική και πολύ
καλά. Δεν είµαι, όµως, αδιάφορος, είµαι αυστηρός πρώτα από
όλα στη Χαλκιδική, αλλά και σε όλους τους νοµούς. Εύκολο είναι,
κύριε Πρόεδρε, µε ξένα χρήµατα, µε τα χρήµατα του κόσµου να
κάνουµε τον καλό, αλλά πρέπει αυτά να υπάρχουν. Επειδή δεν
υπάρχουν και επειδή είναι λίγα, πρέπει να τα τιµούµε. Και αυτό
κάνουµε, κύριε συνάδελφε και σας ευχαριστώ για την ερώτηση. 

Πράγµατι, εγώ ο ίδιος σας είπα ότι πρέπει να κάνουµε συγκε-
κριµένες ερωτήσεις για συγκεκριµένα θέµατα και πολύ ορθώς
πράξατε. 

Έχω σήµερα να σας ανακοινώσω την κατάσταση για το νοµό
σας. Σήµερα που µιλάµε -χθες βγήκε- πληρώνονται όλες οι απο-
ζηµιώσεις και οι καταστροφές του 2011 που καλύπτονται από τον
ΕΛΓΑ. Για το Νοµό Πέλλης είναι 3.244.621 ευρώ και 3 λεπτά.
Άρα, λοιπόν, ό,τι έχει σχέση µε τις καταστροφές που έχουν γίνει
το 2011 που καλύπτονται από τον ΕΛΓΑ –επαναλαµβάνω- ήδη
είναι στα βιβλιάρια των δικαιούχων κατοίκων του νοµού σας. 

Δεύτερον, επανέρχεστε συνέχεια στο θέµα των αποζηµιώσεων
του 2009 κυρίως. Έχουµε πει ότι δεν υπάρχει καµµία εκκρεµό-
τητα σε ότι αφορά αυτά που καλύπτονταν από τα αίτια του ΕΛΓΑ
και το 2009 και το 2010 και το 2011. 

Σας είχαµε πει επανειληµµένα –και το ξέρετε- ότι έγιναν επι-
σηµάνσεις από τον ΕΛΓΑ και διαπιστώθηκε εκεί, κύριε συνά-
δελφε, ότι τα αίτια της ζηµιάς δεν καλύπτονται από τον ΕΛΓΑ. Γι’
αυτό και δεν υπέβαλε κανένας παραγωγός εξατοµικευµένη εκτί-
µηση. Δεν έγινε καµµία. Δεν καταβλήθηκαν τέλη εκτίµησης και
εποµένως, δεν εκκρεµεί καµµία αποζηµίωση από τον ΕΛΓΑ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να µιλήσω ένα λεπτό ακόµη,
γιατί είπα κάποια άλλα πράγµατα πριν. Θα µιλήσω και στη δευ-
τερολογία µου περαιτέρω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εντάξει, κύριε
Υπουργέ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Άρα, λοιπόν, δεν υπάρχει θέµα αποζηµίωσης
αυτών, ιδιαίτερα λόγω ακαρπίας ούτε και τώρα που λέτε ότι
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υπάρχει ακαρπία. 
Είπαµε ότι αυτή η ιστορία πρέπει να τελειώσει και τελείωσε,

κύριε συνάδελφε. Δεν υπάρχει περίπτωση –όσο τουλάχιστον
υπάρχει αυτή η πολιτική ηγεσία στο Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης- να υπογράφουµε κατ’ εξαίρεση αποζηµιώσεις –γιατί
αυτό είναι κατ’ εξαίρεση αποζηµίωση- για αίτια µη καλυπτόµενα. 

Αυτό το λέω, για να µη δηµιουργούµε ελπίδες και προσδοκίες
στον κόσµο ότι θα πάρουν κάποια χρήµατα και επίσης να µη δί-
νουµε την εντύπωση στον κόσµο -και ιδιαίτερα στον αγρότη- ότι
καλλιεργούµε το µοντέλο του αγρότη «της ξάπλας» –δηλαδή τι;-
του αγρότη που δεν καλλιεργεί, προστρέχει στους Βουλευτές
και στους παράγοντες, για να διεκδικήσει µία αποζηµίωση. Δεν
είναι καλό αυτό. Και αυτό το έχουµε κόψει. Και γι’ αυτό έχει γίνει
πολύ καλή δουλειά, νοικοκύρεµα στον ΕΛΓΑ. 

Σας βεβαιώνω εγώ προσωπικά, κύριε συνάδελφε, ότι του χρό-
νου θα βάλουµε καινούργια αίτια που δεν καλύπτονται από τον
ΕΛΓΑ, έτσι ώστε όλα νοµότυπα, σοβαρά, τεκµηριωµένα και επι-
στηµονικά να αποζηµιώνονται. Αυτή είναι η σωστή τακτική και
αυτό κάνω. Ξέρετε ότι το κάνει ένας άνθρωπος, ο οποίος έχει
αγωνιστεί χρόνια για την αγροτική παραγωγή και έχει την ίδια
ευαισθησία τουλάχιστον µε εσάς, γιατί ξέρω ότι και εσείς ασχο-
λείστε µε τα προβλήµατα των αγροτών. 

Στη δευτερολογία µου θα απαντήσω, κύριε Πρόεδρε, µε την
ανοχή σας για τα ΠΣΕΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Στη δευτερολογία σας,
κύριε Υπουργέ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Θα σας πω µία κουβέντα για τα τέσσερα
λεπτά. 

Αυτά τα χρήµατα θα τα πάρουν, να τους διαβεβαιώσετε.
Έχουν τελειώσει οι διαδικασίες, έχει παρθεί η έγκριση. Μιλάνε –
από ότι µε διαβεβαίωσε ο ΟΠΕΚΕΠΕ- για έναν πολύ µικρό αριθµό
–δεν τον ξέρω- δικαιούχων παραγωγών. Περιµένουµε να πά-
ρουµε τα χρήµατα –γιατί τώρα αυτά τα χρήµατα ξέρετε καλά
από ποιες ενισχύσεις είναι, δεν χρειάζεται να πούµε- και να δια-
βεβαιώσετε αυτούς τους ανθρώπους ότι θα τα πάρουν. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό κ. Δριβελέγκα.
Παρακαλείται ο κ. Γεώργιος Καρασµάνης να λάβει το λόγο για

να δευτερολογήσει. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι λυπηρό που

για µία εξόφθαλµη αδικία σε βάρος φτωχών παραγωγών απαι-
τούνται πάνω από δέκα επίκαιρες ερωτήσεις, επερωτήσεις, σε
µία προσπάθεια να βρουν αυτοί οι άνθρωποι το δίκιο τους. 

Κύριε Υπουργέ, η κ. Μπατζελή είχε αναγνωρίσει το δίκιο των
παραγωγών και είχε δεσµευθεί ότι θα αποκαταστήσει αυτήν την
αδικία. Το ίδιο ακριβώς είχε κάνει και ο κ. Κουτσούκος. Δεν νο-
µίζω να αµφισβητείτε αυτά που λέω, κύριε Υφυπουργέ, γιατί εδώ
έχω τα Πρακτικά των δεσµεύσεων. 

Πέρα από αυτά, όµως και εσείς ο ίδιος ήσασταν αυτήκοος
µάρτυρας έξω από την Αίθουσα, όταν ήσασταν Πρόεδρος της
Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου –σε µια πετυχηµένη προ-
εδρία, οφείλω να το τονίσω αυτό- όπου η κ. Μπατζελή µε είχε
διαβεβαιώσει ότι οι άνθρωποι αυτοί θα αποζηµιωθούν. Δεν ευτύ-
χησε η κ. Μπατζελή να παραµείνει στο Υπουργείο, έφυγε και γι’
αυτό δεν υπήρξε αυτή η αποκατάσταση της αδικίας. 

Έρχεστε εσείς, όµως, το Σεπτέµβριο, συγκεκριµένα στις 14
Σεπτεµβρίου και παίρνετε µία απόφαση -και µπράβο σας- και κα-
ταθέτετε πρόγραµµα ΠΣΕΑ αποζηµιώσεων παραγωγών άλλων
νοµών, δενδροκαλλιεργητών. Ορθώς το πράξατε. Επίσης, στις
30-12-2011 εντάξατε στα ΠΣΕΑ τους πληγέντες ελαιοπαραγω-
γούς άλλων πέντε νοµών. Επαναλαµβάνω ότι πολύ καλά κάνατε.
Αφήσατε, όµως, απέξω τους δενδροκαλλιεργητές της Πέλλας,
κύριε Υπουργέ. 

Τι είναι, δηλαδή, οι παραγωγοί της Πέλλας; «Πολίτες δεύτερης
κατηγορίας»; Το έχω πει κι άλλη φορά σ’ αυτήν την Αίθουσα.
Είναι «παιδιά ενός κατώτερου Θεού»; Ή δεν έχουν «µπάρµπα
στην Κορώνη», δηλαδή δεν υπάρχει ένα υψηλόβαθµο στέλεχος,
προκειµένου να παρέµβει, να προωθήσει το θέµα, αυτήν την
κραυγαλέα αδικία; Έχετε στα χέρια σας επίσηµα χαρτιά -τα έχω

καταθέσει στη Βουλή- που βεβαιώνουν µε τον πιο κατηγορηµα-
τικό τρόπο ότι οι δενδροκαλλιεργητές της Πέλλας έχουν υποστεί
µεγάλες ζηµιές. 

Έχω στα χέρια µου, κύριε Υπουργέ, τη σχετική έκθεση-πόρι-
σµα του εποπτευόµενου από εσάς ΕΛΓΑ, που επίσης πιστοποιεί
τις εκτεταµένες ζηµίες. Το έχω εδώ το πόρισµα, κύριε Υπουργέ.
Τι λέει; Λέει –σας διαβάζω αυτολεξεί- ότι στα κεράσια
«Μπουρλά» υπάρχει ζηµιά της τάξεως του 40%, στα τραγανά της
Έδεσσας 70%, στα µπακιρτζέικα 90%, κ.ο.κ.. Επίσης, στα µήλα
40%. Και ό,τι απέµεινε, το αποτελείωσε η ασθένεια φουσικλάδι.
Στα αχλάδια 50%, στα ακτινίδια 50%. Να µην σας κουράσω. Είναι
στοιχεία, τα οποία καταγράφονται από το ίδιο το υποκατάστηµα
του ΕΛΓΑ. 

Έχω καταθέσει κατ’ επανάληψη στα Πρακτικά της Βουλής φά-
κελο όπου υπάρχουν µέσα όλα τα στοιχεία από δέκα µετεωρο-
λογικούς σταθµούς, που δείχνουν τα ακραία καιρικά φαινόµενα,
ότι οι θερµοκρασίες τότε ήταν κάτω από τους τρεις, τέσσερις και
πέντε βαθµούς στις πεδινές εκτάσεις και στις ορεινές είχε επτά
και οκτώ βαθµούς. Έχω καταθέσει επιστηµονική έκθεση του Γε-
ωπονικού Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης, που αποδεικνύει τη µε-
γάλη αυτή καταστροφή. 

Τι είναι αυτό, κύριε Δριβελέγκα, που σας κάνει να αναγάγετε
την αποζηµίωση των ανθρώπων αυτών σε ανατολικό ζήτηµα;
Γιατί δεν τους αποζηµιώνετε; Δώστε µας µία πειστική απάντηση.
Πώς θα επιβιώσουν αυτοί οι άνθρωποι; Πώς θα συνεχίσουν τις
καλλιέργειές τους; Πώς θα προµηθευτούν τα εφόδια; Πώς θα
πληρώσουν τα δάνειά τους; Δεν ζητάνε τίποτε το παράλογο, τί-
ποτα το υπερβολικό. Ζητάνε ίση µεταχείριση. Και δεν είναι η
πρώτη φορά που στους ίδιους αυτούς ανθρώπους επιφυλάσσε-
ται η ίδια άνιση αντιµετώπιση. 

Να σας θυµίσω -το είπα και στην πρωτολογία µου- ότι και το
2010 πάλι δεν τους αποζηµιώσατε. Δεν αναγνωρίσατε την απο-
ζηµίωση, την ακαρπία. Το ίδιο ακριβώς πάει να γίνει και για το
2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το 2011 κατεβλήθησαν. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Οι άνθρωποι αυτοί έχουν πληγεί

από µία σφοδρότατη χαλαζόπτωση στις 17 Μαΐου. Καταστράφη-
καν οι άνθρωποι αυτοί.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Για τη χαλαζόπτωση πληρώθηκαν.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Έχω εδώ το φάκελο των καταγγε-
λιών των ανθρώπων αυτών, τη διαµαρτυρία των παραγωγών των
ορεινών χωριών της Έδεσσας: Βρυτά, Κερασιά, κλπ. Έχω µέσα
στο φάκελο φωτογραφίες απ’ αυτή τη βιβλική καταστροφή µε τα
εκτιµητήρια που έστειλε ο ΕΛΓΑ. Είναι κοροϊδία. Τους εµπαίζετε
απροκάλυπτα, µε εκτιµητήρια από ψίχουλα έως µηδενικά. Τα κα-
ταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Καρασµάνης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Φτάνουµε σε σηµείο, παραγωγός που είναι πάνω από υψόµε-
τρο χίλια εκατόν πενήντα µέτρα να µην αποζηµιώνεται. Υπάρχει
παραγωγός που έχει ένα χωράφι είκοσι στρεµµάτων και του
λέτε: «Τα µισά στρέµµατα είναι πάνω από χίλια εκατόν πενήντα
µέτρα, αποζηµιώνεσαι. Τα άλλα µισά είναι στα χίλια εκατόν σα-
ράντα πέντε µέτρα, δεν αποζηµιώνεσαι». 

Κύριε Υπουργέ, αυτά είναι κραυγαλέες αδικίες. Θέλουµε
πραγµατικά ξεκάθαρες απαντήσεις. Δεν ζητάµε να τετραγωνί-
σετε τον κύκλο. Απλές κουβέντες ζητάµε. 

Τα τέσσερα λεπτά για τα ροδάκινα, κύριε Υπουργέ: Κατ’ επα-
νάληψη µου έχει απαντήσει ο κ. Καλαρής ότι θα τα δώσει. Πότε
όµως; Θα τα δώσετε τώρα, πριν τις εκλογές; 

Θέλω να σας διαβεβαιώσω πως σε ό,τι µας αφορά, το θέµα
αυτό δεν θα το αφήσουµε έτσι. Θέλετε να καταγραφείτε στη συ-
νείδηση των παραγωγών ότι τους αδικείτε, ότι υπάρχει µία κατά-
φωρη αδικία; Εγώ δεν θέλω εσείς να το πράξετε αυτό, γιατί ξέρω
πόσο δίκαιος άνθρωπος είστε και πόσο ευαίσθητος στα αγροτικά
θέµατα. Όσο, όµως, µας αφορά εµάς, το θέµα αυτό δεν θα το
αφήσουµε. Από τα πρώτα θέµατα που θα φέρουµε στην επόµενη
Βουλή, η οποία θα προκύψει από τις επικείµενες εκλογές, θα
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είναι αυτό. Δεν ανέχοµαι αυτή τη µεγάλη αδικία. Δεν το δέχεται
η συνείδησή µου. Υπάρχουν ντοκουµέντα. Υπάρχουν στοιχεία.
Τα έχω καταθέσει κατ’ επανάληψη. Δώστε λύση. Αποκαταστήστε
αυτήν τη µεγάλη αδικία. Είναι αδιανόητο οι άνθρωποι αυτοί τρία
χρόνια να περιµένουν και να ζουν χωρίς εισόδηµα. 

Σας παρακαλώ, στη δευτερολογία σας δώστε µας ξεκάθαρη
απάντηση. Αποκαταστήστε την αδικία.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Καλώς, κύριε Καρα-

σµάνη. Ευχαριστούµε πολύ.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο για να ολοκληρώσει την

απάντησή του δι’ ολίγων κατά το δυνατόν και σαφών επιχειρη-
µάτων. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Σαφέστατα, κύριε Πρόεδρε. Είµαι πρακτικός
άνθρωπος και απαντώ συγκεκριµένα είτε αρέσουν είτε δεν αρέ-
σουν οι απαντήσεις. Δεν πρόκειται να τις ωραιοποιήσουµε. 

Κύριε συνάδελφε, πρώτον, πράγµατι υπήρξε καταστροφή. Δεν
το αρνούµαι. Και δικαίως εξανίστασθε. Υπήρξε. Εγώ δεν είµαι
από αυτούς που λένε ότι δεν υπάρχει, γιατί υπάρχουν εκτιµήσεις:
τριάντα, σαράντα, πενήντα. Υπάρχουν. Και υπάρχουν, όπως σας
είπα και στο νοµό µου. Αλλά ποια είναι διαφορά; Σας το λέω: Δεν
πρόκειται να το κάνουµε. Δεν πρόκειται να τα πάρουν. Για ποιο
λόγο δεν πρόκειται; Θα σας πω. Δεν καλύπτονται…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Στα ΠΣΕΑ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Περιµένετε ένα λεπτό. Να τα ξεκαθαρίζουµε
ένα-ένα. Κατ’ εξαίρεση, λοιπόν, δεν πρόκειται να δοθεί. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Δεν µιλάµε για κατ’ εξαίρεση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ωραία. Τελειώσαµε µε αυτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Στα ΠΣΕΑ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Και καλό είναι να τηρηθεί αυτό πάντα. Ένα
αυτό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Υπάρχει στο νόµο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Δεύτερον, πάµε τώρα στα ΠΣΕΑ. Ξέρετε τη
διαδικασία. Δεν χρειάζεται να την πω. Μιλάµε τώρα δύο άνθρω-
ποι που γνωρίζουν καλά τα θέµατα. Όµως, για να είναι κατόπιν
έγκρισης της Ευρωπαϊκής Ένωσης ….

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Αφού υποβάλλεις το φάκελο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Αφού υποβάλλεις το φάκελο, κατόπιν γίνεται
έγκριση της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Όµως, για να υποβάλεις το
φάκελο, πρέπει να υποβάλεις στοιχεία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Υπάρχουν. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Τα στοιχεία δεν είναι τα στοιχεία που λένε
για τη ζηµιά. Δεν θέλουν αυτό. Ποια είναι τα στοιχεία; Ότι θα τεκ-
µηριώνουµε πως αυτή η ζηµιά δεν είναι γενικά και αόριστα ζηµιά,
αλλά υπάγεται σε συγκεκριµένη δυσµενή καιρική συνθήκη. Δη-
λαδή, είχε επί δέκα µέρες, επί ένα µήνα τεράστιο ύψος βροχών.
Και λέµε ότι πρέπει να τεκµηριώνεται επιστηµονικά πως η ζηµιά
πρώτον, οφείλεται σε συγκεκριµένη δυσµενή καιρική συνθήκη.
Πώς γίνεται αυτό; Αυτό τεκµαίρεται από τα µετεωρολογικά στοι-
χεία εκείνης της περιόδου. Επίσης, να υπάρχει ζηµιά κάτω από
το 30%. Αυτή είναι η έκθεση της Επιτροπής, που υποβάλλεται
για έγκριση ΠΣΕΑ. 

Θέλετε να κοροϊδεύουµε τον κόσµο; Τι µπορούµε να κάνουµε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Πληρούν τις προϋποθέσεις. Τα

πάντα υπάρχουν. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Όχι, δεν υπάρχουν. Θέλετε να υποβάλει το
Υπουργείο αίτηµα και να λέµε: Εµείς το υποβάλλαµε στα ΠΣΕΑ,
αλλά το απέρριψε η Ευρωπαϊκή Ένωση; Εγώ δεν θα το κάνω. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Η κ. Μπατζελή είχε δεσµευθεί να
το κάνει. Ήσασταν αυτήκοος µάρτυς. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Κύριε Καρασµάνη, κατανοώ ότι πρέπει να
στηρίξετε το αίτηµα. Ξέρετε, όµως, ότι δεν υπάρχει απόφαση της

επιτροπής που να τεκµηριώνει τις δυσµενείς καιρικές συνθήκες.
Εάν υπάρξει, θα πάνε για ΠΣΕΑ. Δεν υπάρχει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Υπάρχουν ντοκουµέντα. Τα έχω
καταθέσει. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Δεύτερον, ενώ υπάρχει για το φουσικλάδι
του 2009, που λέτε ότι γίνονται χαριστικές πράξεις σε άλλους
νοµούς…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Δεν είπα εγώ τέτοιο πράγµα. Εγώ
επαινώ την πράξη σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Λέτε, λοιπόν, ότι δώσαµε αλλού και καλώς
δώσαµε. Εκεί, λοιπόν, τεκµηριώσαµε για το φουσικλάδι από καλ-
λιέργεια µηλιάς, Γρεβενά, Καστοριά, τις πυρκαγιές του 2009 και
το ετήσιο πρόγραµµα του 2010. Αυτά είναι τα στοιχεία ΠΣΕΑ που
έχουν υποβληθεί µε αποφάσεις, επαναλαµβάνω, των επιτροπών.
Και σας παρακαλώ να το δείτε. Δεν υπάρχει επιστηµονική τεκµη-
ρίωση. Και αν το υποβάλουµε, θα απορριφθεί. Και εγώ δεν θέλω
να κάνω τέτοια κόλπα. Να κάνω εγώ τον καλό εδώ, στη Βουλή
και να το απορρίψει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Και να αφήσουµε δύο
χρόνια τον κόσµο να νοµίζει ότι θα πάρει χρήµατα, ενώ δεν πρό-
κειται να τα πάρει ποτέ. 

Καλό θα είναι, λοιπόν, όλοι µας από εδώ και πέρα να συµµορ-
φωθούµε σ’ αυτές τις γραµµές. Νοικοκυρεύουµε τον ΕΛΓΑ. Θα
τα πούµε και άλλη φορά. Θα µπούνε καινούργιες καλύψεις. Μα-
κάρι να έχουµε τη δυνατότητα να βάλουµε αποζηµιώσεις και από
ακαρπία. Ο δικός µου νοµός φέτος είχε πάνω από 70% ακαρπία
στην ελιά και εν τούτοις δεν µπήκε. Το λέω για να δείτε ότι δεν
υπάρχουν κάποιες πράξεις άλλων νοµών. Τουλάχιστον αυτό που
θα µπορούσα να κάνω είναι στους άλλους νοµούς να µη µπει και
η Χαλκιδική που δεν υπάρχει κάτι τέτοιο.

Θέλω να είµαι απολύτως ειλικρινής µαζί σας. Δεν ξέρω τι σας
έλεγα πριν. Ανακεφαλαιώνω. Για την ακαρπία του 2009 δεν θα
πληρωθούν. Όλες οι ζηµιές του 2011 πληρώθηκαν. Μιλάω για το
χαλάζι που είπατε. Θα σας δώσω την κατάσταση όλων των δι-
καιούχων του 2011 του Νοµού Πέλλης. Θα την καταθέσω και στα
Πρακτικά για να την πάρετε. 

Για το τρίτο θέµα που βάλατε, για τα τέσσερα λεπτά για το ρο-
δάκινο, θέλω να σας πω ότι θα πληρωθεί µόλις πάρουµε τα χρή-
µατα από το Υπουργείο Οικονοµικών. Κύριε Καρασµάνη, δεν
είναι χρήµατα δικά µας και το ξέρετε. Μόλις θα πάρουµε τα χρή-
µατα από το Υπουργείο Οικονοµικών, αυτοί οι λίγοι άνθρωποι θα
εξοφληθούν. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Είναι ενδιαφέρον το

θέµα. 
Θα ήθελα να κάνω µια ερώτηση εγώ στον Υπουργό. Πάντοτε

µου διεγείρεται το ενδιαφέρον να κάνω ερωτήσεις, για να εµ-
πλουτίζω τις γνώσεις µου. 

Η ακαρπία, ως θεώρηµα και ως πολιτική πράξη, λαµβάνει
υπόψη της τον κύκλο των δυο ετών, δηλαδή ένα χρόνο να έχουµε
δικαιολογηµένη ακαρπία και τον επόµενο να έχουµε καρποφο-
ρία; Πώς γίνεται;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Αναφέρεστε στην ελιά κυρίως, που είναι ανά
δυο έτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίως στην ελιά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, αυτό δεν είναι σωστό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Είναι υγιές να εµφανί-

ζεται αυτή η…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ξέρετε πώς προέρχεται; Θα σας πω, για να
κάνουµε και µια κουβέντα επιστηµονική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Θα χαρώ πολύ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Έχω ελιές που καρποφορούν κάθε δύο χρό-
νια. Ξέρετε γιατί; Μαζεύουµε τις ελιές Δεκέµβριο, Γενάρη πολλές
φορές και δεν προλαβαίνει το δέντρο να αναζωογονηθεί και να
κάνει τον κύκλο του. Ενώ η βρώσιµη ελιά µαζεύεται Σεπτέµβρη
µε αρχές Οκτώβρη, λιπαίνεται, κλαδεύεται, οργώνεται κ.λπ. και
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ξανακαρποφορεί τον ίδιο χρόνο. 
Επίσης, η ακαρπία αυτήν τη στιγµή δεν καλύπτεται από τον κα-

νονισµό του ΕΛΓΑ. Είµαι αυτός που λέει ότι µόλις νοικοκυρευτεί
–που έχει νοικοκυρευτεί κατά πολύ ο ΕΛΓΑ, έχει αποκτήσει και
χρήµατα και θα σας πω άλλη φορά τα στοιχεία- το πρώτο που
θέλω να βάλω, κύριε Πρόεδρε, είναι η ακαρπία. Αλλά επιστηµο-
νικά τεκµηριωµένη και όχι γενικά και αόριστα, για να δηµιουργή-
σουµε τους ανεύθυνους -δεν είναι όλοι βέβαια έτσι- αγρότες
«της ξάπλας». Έχω συγκεκριµένες καταγγελίες, κύριε Πρόεδρε,
ακόµα και γνώση. Στα χωριά γνωρίζονται ο ένας µε τον άλλον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Έχει και συνώνυµο «η
ξάπλα»: το Θανάση. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Υπάρχουν κάποιοι αγρότες που συστηµα-
τικά δεν καλλιεργούν, που δεν έχουν πουλήσει ένα προϊόν. Επί
χρόνια ολόκληρα ζουν µόνο απ’ αυτές τις κατ’ εξαίρεση αποζη-
µιώσεις. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Πριν σας δώσω το
λόγο, θέλω να κάνω µια ανακοίνωση στο Σώµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Εξεταστική Επιτροπή «σχετικά
µε το έλλειµµα του 2009 και τους παράγοντες που οδήγησαν
στην αµφισβήτηση των ελληνικών στατιστικών στοιχείων» κατα-
θέτει το Πόρισµά της, το οποίο θα καταχωριστεί στα Πρακτικά
της σηµερινής συνεδρίασης. 

Το προαναφερθέν πόρισµα έχει ως εξής:

«ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ 
ΠΕΡΙΟΔΟΣ ΙΓ’- ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’
Εξεταστική Επιτροπή
«ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ ΤΟ ΕΛΛΕΙΜΜΑ ΤΟΥ 2009 ΚΑΙ ΤΟΥΣ ΠΑΡΑ-

ΓΟΝΤΕΣ ΠΟΥ ΟΔΗΓΗΣΑΝ ΣΤΗΝ ΑΜΦΙΣΒΗΤΗΣΗ ΤΩΝ ΕΛΛΗ-
ΝΙΚΩΝ ΣΤΑΤΙΣΤΙΚΩΝ ΣΤΟΙΧΕΙΩΝ» 

ΠΟΡΙΣΜΑ

Της Εξεταστικής Επιτροπής «σχετικά µε το έλλειµµα του 2009
και τους παράγοντες, που οδήγησαν στην αµφισβήτηση των ελ-
ληνικών στατιστικών στοιχείων»

ΜΕΡΟΣ Α’
ΔΙΑΔΙΚΑΣΤΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ

Ι. Η Εξεταστική Επιτροπή συνεστήθη σύµφωνα µε την, από 22
Φεβρουαρίου  2012, απόφαση της Ολοµέλειας της Βουλής, η
οποία έκανε δεκτή την πρόταση εκατόν έντεκα (111) Βουλευτών
του Κόµµατος του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος για τη
σύσταση Εξεταστικής Επιτροπής «σχετικά µε το έλλειµµα του
2009 και τους παράγοντες, που οδήγησαν στην αµφισβήτηση
των ελληνικών στατιστικών στοιχείων». 

Σύµφωνα µε την απόφαση της Ολοµέλειας της Βουλής, η Επι-
τροπή αποτελείται από δεκατέσσερα (14) µέλη και ορίσθηκε
προθεσµία ολοκλήρωσης του έργου της - στο οποίο περιλαµβά-
νεται και η υποβολή του Πορίσµατός της – η 23η Μαρτίου 2012.

Μετά από αίτηµα των µελών της Εξεταστικής Επιτροπής, η
Ολοµέλεια της Βουλής, κατά τη συνεδρίαση της 20ής Μαρτίου
2012, ενέκρινε την παράταση της προθεσµίας λειτουργίας της
µέχρι και την 30ή Μαρτίου 2012, προκειµένου να ολοκληρωθεί η
εξέταση των µαρτύρων, να αξιολογηθεί το αποδεικτικό υλικό και
να συνταχθεί το Πόρισµα.

ΙΙ. Με την υπ’ αριθµ. 3216/2677 από 29 Φεβρουαρίου 2012
απόφαση του Προέδρου της Βουλής, η Επιτροπή συγκροτήθηκε
ως ακολούθως:

Από τους Βουλευτές του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινή-
µατος (ΠΑ.ΣΟ.Κ.):

1. Κουτµερίδη Ευστάθιο
2. Παπαγεωργίου Αθανάσιο
3. Παπουτσή Δηµήτριο
4. Πρωτόπαπα Χρήστο

5. Ρήγα Παναγιώτη
6. Στρατάκη Εµµανουήλ
7. Τσιρώνη Δηµήτριο
8. Τσουρή Ελπίδα

Από τον Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού
(ΛΑ.Ο.Σ.):

9. Πλεύρη Αθανάσιο

Από τον Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς (ΣΥ.ΡΙΖ.Α.):

10. Παπαδηµούλη Δηµήτριο

Από τους Ανεξάρτητους Βουλευτές
11. Βουδούρη Οδυσσέα
12. Θεοδωρίδη Ηλία
13. Κουρουµπλή Παναγιώτη
14. Παραστατίδη Θεόδωρο

Η Επιτροπή συγκροτήθηκε σε Σώµα, κατά τις διαδικασίες του
Κανονισµού της Βουλής, την 1η Μαρτίου 2012, µε την εκλογή
του Προεδρείου της.  

Πρόεδρος εξελέγη ο κ. Χρήστος Πρωτόπαπας, Αντιπρόεδρος
ο κ. Ελευθέριος Κουτµερίδης και Γραµµατέας η κυρία Ελπίδα
Τσουρή.

III. Η Επιτροπή, κατά την πρώτη συνεδρίασή της (1η Μαρτίου
2012), ασχολήθηκε µε διαδικαστικά θέµατα, όπως οι ηµέρες και
οι ώρες των συνεδριάσεων, η δηµοσιότητα ή µη των συνεδριά-
σεων, η διάθεση των πρακτικών στον Τύπο, και συνέταξε τον αρ-
χικό κατάλογο των προς εξέταση µαρτύρων. 

Η Επιτροπή απεφάσισε, επίσης, να αποστέλλονται, µέσω ηλε-
κτρονικού ταχυδροµείου, πρακτικά και στους κοινοβουλευτικούς
συντάκτες. 

Τέλος, τα µέλη της Επιτροπής µε οµόφωνη απόφασή τους, η
οποία γνωστοποιήθηκε στον Πρόεδρο της Βουλής, απεφάσισαν
να παραιτηθούν από την, κατά το άρθρο 37 παρ. 2 του Κανονι-
σµού της Βουλής, αποζηµίωση, που χορηγείται στους Βουλευ-
τές, που συµµετέχουν στις εργασίες της Επιτροπής.

Οι συζητήσεις και οι αποφάσεις για τα διάφορα διαδικαστικά
ζητήµατα, καθώς και οι καταθέσεις των µαρτύρων περιλαµβά-
νονται στα τηρηθέντα στενογραφηµένα πρακτικά, µε σύνολο σε-
λίδων 2150.

Στα µέλη της Επιτροπής απεστέλλοντο, µέσω ηλεκτρονικού
ταχυδροµείου, τα πρακτικά των συνεδριάσεων και εδίδοντο εγ-
καίρως, σε φωτοαντίγραφα, έγγραφα των εισερχοµένων εγγρά-
φων του  φακέλου της Επιτροπής. 

Με την υπ’ αριθµ. 3819/3104 από 15 Μαρτίου 2012 απόφαση
του Προέδρου της Βουλής ο Βουλευτής, κ. Ελευθέριος Κουτµε-
ρίδης, Αντιπρόεδρος της Επιτροπής, αντικαταστάθηκε από τη
Βουλευτή, κυρία Αφροδίτη Παπαθανάση. Με την ίδια απόφαση,
ο Ανεξάρτητος Βουλευτής, κ. Θεόδωρος Παραστατίδης, αντικα-
ταστάθηκε από την Ανεξάρτητη  Βουλευτή, κυρία Ελισσάβετ
(Έλσα) Παπαδηµητρίου.

Ο Βουλευτής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς, κ.
Δηµήτριος Παπαδηµούλης, καθώς και ο Ανεξάρτητος Βουλευ-
τής, κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής, κατά τη συνεδρίαση της Εξε-
ταστικής Επιτροπής της 21ης Μαρτίου 2012, κατέθεσαν δήλωση,
µε την οποία γνωστοποίησαν την πρόθεσή τους για µη συµµε-
τοχή περαιτέρω στις εργασίες της Επιτροπής. 

Κατόπιν αυτού, απεχώρησαν από τις εργασίες της Επιτροπής.

ΙV. Στον σχηµατισθέντα φάκελο της Επιτροπής, εκτός των
πρακτικών των συνεδριάσεών της, υπάρχουν όλα τα έγγραφα
(µαρτυρικές καταθέσεις, αλληλογραφία, δηµοσιεύµατα εφηµε-
ρίδων, κ.ά.) που περιείχοντο, ήδη, στη δικογραφία που υπέβαλε
στον Πρόεδρο της Βουλής, δια του Υπουργού Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, ο Αντεισαγγελέας του
Αρείου Πάγου, κ. Νικόλαος Παντελής.

Πέραν αυτών, παρελήφθησαν έγγραφα, κατόπιν αιτηµάτων
της Επιτροπής, για την αναζήτηση συγκεκριµένων στοιχείων και
σε απάντηση σχετικών επιστολών του Προέδρου της, η συµπλη-
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ρωµατική αναφορά για συσχέτιση µε την αρχικώς διαβιβασθείσα
δικογραφία, καθώς και έγγραφα και στοιχεία, που κατέθεσαν,
κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων, οι εξεταζόµενοι µάρτυρες.

Όλα τα ανωτέρω περιλαµβάνονται στον κατάλογο εισερχοµέ-
νων, που έχει ως ακολούθως:

1/1.3.2012
Επιστολή, σε τηλεοµοιοτυπία, σχετικά µε στοιχεία επικοινω-

νίας µάρτυρος, σε απάντηση του υπ’ αριθµ. 2 /1.3.2012 εγγρά-
φου του Προέδρου της Εξεταστικής Επιτροπής, κ. Χρήστου
Πρωτόπαπα.

2/5.3.2012
Αντίγραφο υποµνήµατος παροχής εξηγήσεων προς τον Εισαγ-

γελέα Οικονοµικού Εγκλήµατος, µε τα συνηµµένα σε αυτό έγ-
γραφα, κατατεθέντα από τον Πρόεδρο της Ελληνικής
Στατιστικής Αρχής (ΕΛ.ΣΤΑΤ.), κ. Ανδρέα Γεωργίου.

3/6.3.2012
Αποδεικτικό επίδοσης κλήσεως µάρτυρος.
4/6.3.2012
Επιστολή του κ. Εµµανουήλ Κοντοπυράκη, πρώην Γενικού

Γραµµατέα της Εθνικής Στατιστικής Υπηρεσίας της Ελλάδος, µε
την οποία δηλώνει ότι δεν µπορεί να ανταποκριθεί στην κλήση
να εξετασθεί ως µάρτυρας, επικαλούµενος την επιβαρηµένη κα-
τάσταση της υγείας του.

5/6.3.2012
Επιστολή του Ανεξάρτητου Βουλευτή, κ. Θεόδωρου Παραστα-

τίδη, περί αντικαταστάσεώς του από µέλος της Εξεταστικής Επι-
τροπής, για προσωπικούς λόγους.

6/6.3.2012
Αντίγραφο επιστολής, µέσω ηλεκτρονικού ταχυδροµείου (e-

mail), του κ. Ανδρέα Γεωργίου, Προέδρου της Ελληνικής Στατι-
στικής Αρχής (ΕΛ.ΣΤΑΤ.) προς τον κ. P. Thomsen,  καθώς και
µετάφρασή του, κατατεθέντα από τον Ανεξάρτητο Βουλευτή, κ.
Παναγιώτη Κουρουµπλή.

7/6.3.2012
Υπόµνηµα του κ. Γεωργίου Σφακιανάκη, πρώην Προέδρου του

Συµβουλίου Οικονοµικών Εµπειρογνωµόνων του Υπουργείου Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών, προς την Εξεταστική Επιτροπή, κατα-
τεθέν κατά τη διάρκεια της εξετάσεώς του ως µάρτυρος.

8/6.3.2012
Έκθεση – Αναφορά του κ. Ιωάννη Σιδηρόπουλου, πρώην Γενι-

κού Γραµµατέα του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών,
προς τον Πρόεδρο της Εξεταστικής Επιτροπής, κατατεθείσα
κατά τη διάρκεια της εξετάσεώς του ως µάρτυρος.  

9/7.3.2012
Συµπληρωµατικά στοιχεία, που απεστάλησαν σε τηλεοµοιοτυ-

πία, από την κυρία Ιουλία Αρµάγου, πρώην Γενική Γραµµατέα Δη-
µοσιονοµικής Πολιτικής του Υπουργείου Οικονοµίας και
Οικονοµικών, σε συνέχεια της καταθέσεώς της ως µάρτυρος.

10/8.3.2012
Συµπληρωµατική αναφορά µε τα συνηµµένα σε αυτήν έγ-

γραφα, που υπεβλήθησαν  στον Πρόεδρο της Βουλής, δια του
Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των, από τον Αντεισαγγελέα του Αρείου Πάγου, κ. Νικόλαο Παν-
τελή, προς συσχέτισή τους µε την αρχικώς διαβιβασθείσα
δικογραφία.

11/8.3.2012
Υπόµνηµα της κυρίας Ζωής Γεωργαντά, Καθηγήτριας του Πα-

νεπιστηµίου Μακεδονίας, πρώην µέλους της Ελληνικής Στατιστι-
κής Αρχής (ΕΛ.ΣΤΑΤ.), κατατεθέν κατά τη διάρκεια της
εξετάσεώς της ως µάρτυρος.

12/8.3.2012
Αντίγραφο επιστολής, µέσω ηλεκτρονικού ταχυδροµείου (e-

mail), της κυρίας Ζωής Γεωργαντά, πρώην µέλους της Ελληνικής
Στατιστικής Αρχής (ΕΛ.ΣΤΑΤ.), προς τον κ. P. Thomsen, κατατε-
θέν από τον Βουλευτή – µέλος της Επιτροπής, κ. Παναγιώτη
Ρήγα.

13/8.3.2012
Στοιχεία κατατεθέντα από τον κ. Νικόλαο Λογοθέτη, πρώην Αν-

τιπρόεδρο της  Ελληνικής Στατιστικής Αρχής (ΕΛ.ΣΤΑΤ.), κατά
τη διάρκεια της εξετάσεώς του ως µάρτυρος.

14/9.3.2012
Αποδεικτικό επίδοσης κλήσεως µάρτυρος.
15/13.3.2012
Αντίγραφα εγγράφων και στοιχείων κατατεθέντα από τον κ.

Εµµανουήλ Κοντοπυράκη, πρώην Γενικό Γραµµατέα της Εθνικής
Στατιστικής Υπηρεσίας της Ελλάδος, κατά τη διάρκεια της εξε-
τάσεώς του ως µάρτυρος.

16/13.3.2012
Επιστολή του κ. Radermacher Walter, Προέδρου της Eurostat,

σε απάντηση του υπ’ αριθµ. 7 / 6.3.2012 εγγράφου του Προ-
έδρου της Εξεταστικής Επιτροπής, κ. Χρήστου Πρωτόπαπα. 

17/14.3.2012
Επιστολή του κ. Joaquin Almunia, Αντιπροέδρου της  Ευρω-

παϊκής Επιτροπής για θέµατα Ανταγωνισµού, σε απάντηση του
υπ’ αριθµ. 6/6.3.2012 εγγράφου του Προέδρου της Εξεταστικής
Επιτροπής, κ. Χρήστου Πρωτόπαπα.

18/14.3.2012
Αντίγραφο επιστολής του κ. Ανδρέα Γεωργίου, Προέδρου της

Ελληνικής Στατιστικής Αρχής (ΕΛ.ΣΤΑΤ.), προς τα µέλη της,
κυρία Στέλλα Μπαλφούσια και κ. Γεώργιο Συµιγιάννη, κατατεθέν
από τον τελευταίο, κατά τη διάρκεια της εξετάσεώς του ως µάρ-
τυρος.

19/14.3.2012
Επιστολή, σε τηλεοµοιοτυπία, του Γενικού Διευθυντή του Ορ-

γανισµού Διαχείρισης Δηµοσίου Χρέους (Ο.Δ.ΔΗ.Χ.), κ. Πέτρου
Χριστοδούλου, µε αίτηµα να δοθούν στη δηµοσιότητα τα πρα-
κτικά της καταθέσεώς του ως µάρτυρος.

20/14.3.2012
Έγγραφα κατατεθέντα από τον κ. Κωνσταντίνο Σκορδά, υπάλ-

ληλο της Ελληνικής Στατιστικής Αρχής (ΕΛ.ΣΤΑΤ.), εκπρόσωπο
των εργαζοµένων στο Συµβούλιο, κατά τη διάρκεια της εξετά-
σεώς του ως µάρτυρος.

21/15.3.2012
Αντίγραφο Έκθεσης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, σχετικά µε

τις ελληνικές στατιστικές για το δηµόσιο έλλειµµα και το χρέος
της Ελλάδος (Βρυξέλλες 8.1.2010), κατατεθέν από τον Διοικητή
της Τράπεζας της Ελλάδος, κ. Γεώργιο Προβόπουλο, κατά τη
διάρκεια της εξετάσεώς του ως µάρτυρος. 

22/15.3.2012
Στοιχεία κατατεθέντα από τη δηµοσιογράφο, κυρία Σοφία

Βούλτεψη, κατά τη διάρκεια της εξετάσεώς της ως µάρτυρος.
23/20.3.2012
Υπόµνηµα µε συνηµµένα σε αυτό έγγραφα του Υπουργού

Εθνικής Άµυνας, κ. Δηµητρίου Αβραµόπουλου, προς τον Πρό-
εδρο της Εξεταστικής Επιτροπής, κ. Χρήστο Πρωτόπαπα.

24/20.3.2012
Έγγραφα και στοιχεία κατατεθέντα από τον Υπουργό Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, κ. Γεώργιο Πα-
πακωνσταντίνου, κατά τη διάρκεια της εξετάσεώς του ως
µάρτυρος.

25/20.3.2012
Έγγραφα και στοιχεία κατατεθέντα από την πρώην Υπουργό

Υγείας και  Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κυρία Μαρία - Ελίζα Ξενο-
γιαννακοπούλου, κατά τη διάρκεια της εξετάσεώς της ως µάρ-
τυρος.

26/21.3.2012
Επιστολή του Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-

στεράς (ΣΥ.ΡΙΖ.Α.), κ. Δηµητρίου Παπαδηµούλη και του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή, κ. Παναγιώτη Κουρουµπλή, προς τον Πρόεδρο
της Εξεταστικής Επιτροπής, κ. Χρήστο Πρωτόπαπα, περί µη συµ-
µετοχής τους στις εργασίες της Επιτροπής.

27/21.3.2012
Υπόµνηµα του πρώην Υπουργού Οικονοµίας και Οικονοµικών,

κ. Γεωργίου Αλογοσκούφη, προς τον Πρόεδρο της Εξεταστικής
Επιτροπής, κ. Χρήστο Πρωτόπαπα.

28/22.3.2012
Υπόµνηµα µε τα συνηµµένα σε αυτό έγγραφα, του πρώην

Υπουργού Οικονοµίας και Οικονοµικών, κ. Ιωάννη Παπαθανα-
σίου, προς τον Πρόεδρο της Εξεταστικής Επιτροπής, κ. Χρήστο
Πρωτόπαπα.

29/22.3.2012
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Έγγραφα και στοιχεία κατατεθέντα από τον Υπουργό Οικονο-
µικών, κ. Φίλιππο Σαχινίδη, κατά τη διάρκεια της εξετάσεώς του
ως µάρτυρος.

30/22.3.2012
Υπόµνηµα του πρώην  Υφυπουργού Οικονοµίας και Οικονοµι-

κών, κ. Νικολάου Λέγκα, προς τον Πρόεδρο της Εξεταστικής Επι-
τροπής, κ. Χρήστο Πρωτόπαπα.

31/26.3.2012
Επιστολή του κ. Joaquin Almunia, Αντιπροέδρου της  Ευρω-

παϊκής Επιτροπής για θέµατα Ανταγωνισµού, µε συµπληρωµα-
τικά στοιχεία, σε απάντηση του υπ’ αριθµ. 16/14.3.2012 εγ-
γράφου του Προέδρου της Εξεταστικής Επιτροπής, κ. Χρήστου
Πρωτόπαπα.

32/26.3.2012
Επιστολή του κ. Radermacher Walter, Προέδρου της Eurostat,

µε συµπληρωµατικά στοιχεία, σε απάντηση του υπ’ αριθµ. 24
/16.3.2012 εγγράφου του Προέδρου της Εξεταστικής Επιτροπής,
κ. Χρήστου Πρωτόπαπα.

33/27.3.2012
Έγγραφα και στοιχεία κατατεθέντα από τον κ. Νικόλαο Στρόµ-

πλο, Υπάλληλο της Ελληνικής Στατιστικής Αρχής (ΕΛ.ΣΤΑΤ.),
πρώην Προϊστάµενο της Διεύθυνσης Εθνικών Λογαριασµών,
κατά τη διάρκεια της εξετάσεώς του ως µάρτυρος.

34/27.3.2012
Έγγραφα και στοιχεία κατατεθέντα από τον κ. Νικόλαο Κλου-

βάτο, Πρόεδρο του Πανελληνίου Συλλόγου Υπαλλήλων της  Ελ-
ληνικής Στατιστικής Αρχής (ΕΛ.ΣΤΑΤ.), κατά τη διάρκεια της
εξετάσεώς του ως µάρτυρος.

V. Η Επιτροπή, για να υπάρξει πλήρης διερεύνηση της υπόθε-
σης, εξέτασε σε δέκα πέντε (15), από τις συνολικά δεκαοκτώ (18)
συνεδριάσεις, όλους τους χρήσιµους µάρτυρες – είκοσι οκτώ
(28) τον αριθµό- που είναι οι ακόλουθοι, κατά τη σειρά της ηµε-
ροµηνίας εξέτασής τους:  

Α/Α         ΟΝΟΜΑΤΕΠΩΝΥΜΟ                 ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ
1. Ανδρέας Γεωργίου, Πρόεδρος  της  Ελληνικής Στατιστικής

Αρχής (ΕΛ.ΣΤΑΤ.). 6.3.2012
(µεσηµβρινή  συνεδρίαση)

2. Γεώργιος Σφακιανάκης, πρώην Πρόεδρος του Συµβουλίου
Οικονοµικών Εµπειρογνωµόνων (Σ.Ο.Ε.).        6.3.2012

(απογευµατινή συνεδρίαση)
3. Ιωάννης Σιδηρόπουλος, πρώην Γενικός Γραµµατέας  του

Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών.       6.3.2012
(απογευµατινή συνεδρίαση)

4. Ιουλία Αρµάγου, πρώην Γενική Γραµµατέας Δηµοσιονοµικής
Πολιτικής του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικονοµικών.

7.3.2012
(µεσηµβρινή  συνεδρίαση)

5. Ηλίας Πεντάζος, Γενικός Γραµµατέας Δηµοσιονοµικής Πο-
λιτικής του Υπουργείου Οικονοµικών.             7.3.2012

(µεσηµβρινή  συνεδρίαση)
6. Ηλίας Πλασκοβίτης, Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου

Οικονοµικών. 7.3.2012
(απογευµατινή συνεδρίαση)

7. Δηµήτριος Τζανίνης, πρώην Πρόεδρος του Συµβουλίου Οι-
κονοµικών Εµπειρογνωµόνων (Σ.Ο.Ε.).          7.3.2012

(απογευµατινή συνεδρίαση)
8. Γεώργιος Ζανιάς, Πρόεδρος του Συµβουλίου Οικονοµικών

Εµπειρογνωµόνων (Σ.Ο.Ε.).                            7.3.2012
(απογευµατινή συνεδρίαση)

9. Ζωή Γεωργαντά, πρώην µέλος της Ελληνικής Στατιστικής
Αρχής (ΕΛ. ΣΤΑΤ.). 8.3.2012

10. Νικόλαος Λογοθέτης, πρώην Αντιπρόεδρος  της Ελληνικής
Στατιστικής Αρχής (ΕΛ. ΣΤΑΤ.). 8.3.2012

11. Εµµανουήλ Κοντοπυράκης, πρώην Γενικός Γραµµατέας
της Εθνικής Στατιστικής Υπηρεσίας της Ελλάδος (Ε.Σ.Υ.Ε.).

13.3.2012
(µεσηµβρινή συνεδρίαση)

12. Σπυρίδων Παπανικολάου, πρώην Γενικός Διευθυντής του
Οργανισµού Διαχείρισης Δηµοσίου Χρέους (Ο.Δ.ΔΗ.Χ.).

13.3.2012
(απογευµατινή συνεδρίαση)

13. Πέτρος Χριστοδούλου, Γενικός Διευθυντής του Οργανι-
σµού Διαχείρισης Δηµοσίου Χρέους (Ο.Δ.ΔΗ.Χ.).

13.3.2012
(απογευµατινή συνεδρίαση)

14. Θεόδωρος Αµπατζόγλου, πρώην Διοικητής του Ιδρύµατος
Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Ι.Κ.Α.). 14.3.2012

(µεσηµβρινή συνεδρίαση)
15. Κωνσταντίνος Παπαθανασίου, πρώην Διοικητής του Οργα-

νισµού Ασφάλισης Ελεύθερων Επαγγελµατιών (Ο.Α.Ε.Ε.).
14.3.2012

(µεσηµβρινή συνεδρίαση)
16. Σταύρος Μπεριάτος, πρώην Προϊστάµενος του Τµήµατος

Γενικής Κυβέρνησης και Χρηµατοοικονοµικών Λογαριασµών της
Ελληνικής Στατιστικής Αρχής (ΕΛ.ΣΤΑΤ.).   14.3.2012

(µεσηµβρινή συνεδρίαση)
17. Γεώργιος Συµιγιάννης, πρώην µέλος της Ελληνικής Στατι-

στικής Αρχής (ΕΛ.ΣΤΑΤ.). 14.3.2012
(απογευµατινή συνεδρίαση)

18. Κωνσταντίνος Σκορδάς, υπάλληλος της  Ελληνικής Στατι-
στικής Αρχής (ΕΛ.ΣΤΑΤ.), εκπρόσωπος των εργαζοµένων στο
Συµβούλιο. 14.3.2012

(απογευµατινή συνεδρίαση)
19. Γεώργιος Προβόπουλος,
Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος.    15.3.2012

20. Σοφία Βούλτεψη, Δηµοσιογράφος.   15.3.2012

21. Γεώργιος Παπακωνσταντίνου, Υπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.            20.3.2012

(µεσηµβρινή συνεδρίαση)
22. Μαρία - Ελίζα Ξενογιαννακοπούλου, πρώην  Υπουργός

Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης.         20.3.2012
(απογευµατινή συνεδρίαση)

23. Γκίκας Χαρδούβελης, Καθηγητής, πρώην µέλος της Επι-
τροπής για την αξιοπιστία των δηµοσιονοµικών στοιχείων.

21.3.2012
24. Στέλλα Μπαλφούσια, Οικονοµολόγος, πρώην µέλος  της

Ελληνικής Στατιστικής Αρχής (ΕΛ.ΣΤΑΤ). 21.3.2012
25. Φίλιππος Σαχινίδης, Υπουργός Οικονοµικών.

22.3.2012
26. Νικόλαος Στρόµπλος, υπάλληλος της  Ελληνικής Στατιστι-

κής Αρχής (ΕΛ.ΣΤΑΤ.), πρώην προϊστάµενος της Διεύθυνσης
Εθνικών Λογαριασµών.                             27.3.2012

27. Αναστασία Πατεράκη, υπάλληλος της Ελληνικής Στατιστι-
κής Αρχής (ΕΛ.ΣΤΑΤ.),  προϊσταµένη του Τµήµατος Σύνθεσης Λο-
γαριασµών και Λογαριασµών µε την Αλλοδαπή.

27.3.2012
28. Νικόλαος Κλουβάτος, Πρόεδρος του Πανελληνίου Συλλό-

γου Υπαλλήλων της  Ελληνικής Στατιστικής Αρχής (ΕΛ.ΣΤΑΤ.). 
27.3.2012

Επίσης, εκλήθησαν, ως µάρτυρες και δεν προσήλθαν, αλλά κα-
τέθεσαν υποµνήµατα ο Υπουργός Εθνικής ‘Αµυνας, κ. Δηµήτριος
Αβραµόπουλος, οι πρώην Υπουργοί Οικονοµίας και Οικονοµικών,
κ.κ. Γεώργιος Αλογοσκούφης και Ιωάννης Παπαθανασίου, καθώς
και ο πρώην Υφυπουργός Οικονοµίας και Οικονοµικών, κ. Νικό-
λαος Λέγκας.  

VI. Η Εξεταστική Επιτροπή εργάσθηκε µε εντατικούς ρυθµούς,
σε πολύωρες συνεδριάσεις (σύνολο ωρών 54), για να δυνηθεί να
εξετάσει ενδελεχώς όλες τις πτυχές της υπόθεσης αυτής, µέσα
στο σχετικά σύντοµο διάστηµα, που είχε καθορίσει η Ολοµέλεια
της Βουλής των Ελλήνων.

Τέλος, ύστερα από λεπτοµερή µελέτη όλων των τεθέντων
υπόψη της Επιτροπής στοιχείων, την αξιολόγηση των µαρτυρι-
κών καταθέσεων και όλου του αποδεικτικού υλικού, η Εξεταστική
Επιτροπή «σχετικά µε το έλλειµµα του 2009 και τους παράγον-
τες, που οδήγησαν στην αµφισβήτηση των ελληνικών στατιστι-
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κών στοιχείων» κατέληξε στις διαπιστώσεις που ακολουθούν:

ΜΕΡΟΣ Β’

ΕΙΣΑΓΩΓΗ: 

Το έλλειµµα του 2009 είναι γεγονός ότι έχει αποτελέσει έναν
από τους καθοριστικούς παράγοντες για την κρίση εµπιστοσύ-
νης των αγορών και των διεθνών µας εταίρων, απέναντι στη ελ-
ληνική κοινωνία και στη χώρα µας.

Το ύψος του ελλείµµατος του 2009 αποτέλεσε µέχρι σήµερα
πεδίο έντονης πολιτικής αντιπαράθεσης, παρόλο που έχει µετρη-
θεί από την Ανεξάρτητη Ελληνική Στατιστική Αρχή και έχει επι-
κυρωθεί από την Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία (Eurostat).

Η πρόταση σύστασης Εξεταστικής Επιτροπής για το έλλειµµα
του 2009 και τους παράγοντες που οδήγησαν στην αµφισβήτηση
των Ελληνικών στατιστικών στοιχείων, κατά το άρθρο 68 παρ. 2
του Συντάγµατος, τα αρθρα 144 επ. του  Κανονισµού της Βου-
λής, υιοθετήθηκε από την Ελληνική Βουλή ως αυτονόητη πράξη
ευθύνης από την πλευρά της Ελληνικής πολιτείας, προκειµένου
να άρει κάθε επιφύλαξη γύρω από την αξιοπιστία των Ελληνικών
στατιστικών στοιχείων, δηλαδή των δεδοµένων µε τα οποία µε-
τράται και αξιολογείται το αποτέλεσµα της προσπάθειας των Κυ-
βερνήσεων και των θυσιών των Ελλήνων πολιτών.

Στα πλαίσια αυτής της πρότασης, η παρούσα Επιτροπή επι-
κεντρώθηκε στη διερεύνηση των παραγόντων, των συνθηκών,
των διαρθρωτικών αδυναµιών και των πολιτικών επιλογών, που
οδήγησαν στη διαµόρφωση του ύψους του ελλείµµατος και του
χρέους του 2009. Αξιολογώντας σειρά µαρτυρικών καταθέσεων
και εγγράφων, και µε αναφορά στην ισχύουσα εθνική και κοινο-
τική νοµοθεσία, που προσδιορίζει τους φορείς και τη µεθοδολο-
γία υπολογισµού του ελλείµµατος, η παρούσα Επιτροπή επικέ-
ντρωσε την προσοχή της σε δύο κυρίως σηµεία:

Αφενός στις αιτίες, που οδήγησαν στον πραγµατικό δηµοσιο-
νοµικό εκτροχιασµό που συνέβη το 2009. 

Και αφετέρου στο ζήτηµα της αποτύπωσης αυτών των πραγ-
µατικών στοιχείων στις διαδοχικές αναθεωρήσεις του ελλείµµα-
τος το ίδιο έτος από τις, κατά περίπτωση, πολιτικές ηγεσίες που
διαχειρίστηκαν το θέµα πριν και µετά τις εθνικές εκλογές. 

Άλλα ζητήµατα που ανέκυψαν κατά τις εργασίες της παρού-
σας Επιτροπής ήταν η αξιολόγηση της στάσης της Eurostat, κατά
την αξιολόγηση και επιβεβαίωση των στοιχείων που οι Ελληνικές
Κυβερνήσεις υπέβαλαν σε αυτήν, αρχικά µέσω της Ε.Σ.Υ.Ε. και
αργότερα µέσω της ανεξάρτητης ΕΛ.ΣΤΑΤ. που τη διαδέχθηκε,
καθώς και το ζήτηµα που προέκυψε. αναφορικά µε τις αρµοδιό-
τητες του Δ.Σ. της ΕΛ.ΣΤΑΤ. σε σχέση µε την αξιολόγηση και δια-
µόρφωση των στοιχείων του ελλείµµατος. 

Λαµβάνοντας υπόψη το σύνολο των στοιχείων που παρουσιά-
στηκαν στην παρούσα Επιτροπή, συντάχθηκε το παρόν Πόρισµα.
Λόγω του τεχνικού χαρακτήρα του υπό εξέταση ζητήµατος, των
συµπερασµάτων του Πορίσµατος προηγείται αναλυτική ανα-
φορά (α) στη νοµοθεσία που ισχύει, ιδίως λόγω του ζητήµατος
που ανέκυψε αναφορικά µε τον υποχρεωτικό ή δυνητικό χαρα-
κτήρα του µεθοδολογικού κανόνα ΕΣΟΛ 95, για τον υπολογισµό
των ελλειµµάτων των κρατών - µελών της Ε.Ε., (β) στο θεσµικό
ρόλο και τις αρµοδιότητες των εµπλεκοµένων φορέων, (γ) στην
επεξήγηση των βασικών εννοιών του ελλείµµατος και του χρέους
και (δ) στην παρουσίαση, µε χρονολογική σειρά, των πραγµατι-
κών γεγονότων που συνδέονται µε τις διαδοχικές αναθεωρήσεις
του ελλείµµατος του 2009 από την αρχική πρόβλεψη 3,7% έως
την τελική διαµόρφωσή του σε 15,8% του ΑΕΠ. 

Ι. ΘΕΣΜΙΚΟ ΠΛΑΙΣΙΟ ΑΝΑΦΟΡΑΣ:

ΙΑ. ΝΟΜΟΘΕΣΙΑ

Δύο είναι τα βασικά νοµοθετήµατα, που αφορούν στα κύρια
ζητήµατα που εξέτασε η παρούσα Επιτροπή:

• Ο Κώδικας Ορθής Πρακτικής, που αφορά, κυρίως, στη
διάρθρωση και τις αρχές λειτουργίας (ανεξαρτησία, αµερολη-
ψία, αντικειµενικότητα, κ.λπ.) των εθνικών στατιστικών αρχών.

Μέρος του Κώδικα αυτού (βασικές αρχές) έχει ενσωµατωθεί
στον Κανονισµό (ΕΚ) 223/2009, που έχει άµεση και υποχρεωτική
εφαρµογή στη χώρα µας. Επίσης, οι βασικές αρχές του συγκε-
κριµένου Κώδικα και το προβλεπόµενο σε αυτόν πλαίσιο λειτουρ-
γίας των εθνικών στατιστικών αρχών έχει ενσωµατωθεί στο
Ελληνικό Δίκαιο µε τον ν. 3832/2010. Συνεπώς, ως προς αυτά η
εφαρµογή του Κώδικα είναι υποχρεωτική.

• Το ΕΣΟΛ 95, το ευρωπαϊκό, δηλαδή, σύστηµα λογαριασµών,
που έχει ενσωµατωθεί στον Κανονισµό (ΕΚ) 2223/1996 και έχει
στο σύνολό του υποχρεωτική εφαρµογή από το 1999. Το ΕΣΟΛ
95 περιλαµβάνει τη µεθοδολογία, που οφείλουν να εφαρµόζουν
οι εθνικές στατιστικές υπηρεσίες για την κατάρτιση λογαριασµών
για τους σκοπούς της Κοινότητας, δηλαδή, και για τους λογα-
ριασµούς που αποστέλλουν στην Eurostat. 

Aναλυτικότερα: 

Ο ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΣ (ΕΚ) 223/2009 & Ο ΚΩΔΙΚΑΣ ΟΡΘΗΣ ΠΡΑ-
ΚΤΙΚΗΣ

Προκειµένου να διασφαλιστεί η ποιότητα της στατιστικής πλη-
ροφορίας, οι εθνικές στατιστικές υπηρεσίες, συµπεριλαµβανο-
µένης της ΕΛ.ΣΤΑΤ., ακολουθούν τις αρχές του Κανονισµού (ΕΚ)
αριθµ. 223/2009 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου, σχετικά µε τις ευρωπαϊκές στατιστικές, της «Δήλωσης ποι-
ότητας του Ευρωπαϊκού Στατιστικού Συστήµατος» και του
«Κώδικα Ορθής Πρακτικής για τις εθνικές και κοινοτικές στατι-
στικές αρχές». Σύµφωνα µε το άρθρο 4 του Κανονισµού
223/2009 “Το ευρωπαϊκό στατιστικό σύστηµα (ΕΣΣ) είναι η σύµ-
πραξη µεταξύ της Επιτροπής (Eurostat) και των εθνικών στατι-
στικών υπηρεσιών (ΕΣΥ) και άλλων εθνικών αρχών κάθε κράτους
- µέλους που είναι υπεύθυνες για την ανάπτυξη, την παραγωγή
και τη διάδοση ευρωπαϊκών στατιστικών.”

Η αναφορά του Κανονισµού 223/2009 στην ανεξαρτησία των
εθνικών στατιστικών αρχών και στις βασικές αρχές που διέ-
πουν τις ευρωπαϊκές στατιστικές.  

Ο συγκεκριµένος Κανονισµός αναφέρεται ρητά στο άρθρο 2
αυτού1 στις αρχές της επαγγελµατικής ανεξαρτησίας, της αµε-
ροληψίας, της αντικειµενικότητας και της αξιοπιστίας που πρέπει
να διέπουν την ανάπτυξη, την παραγωγή και τη διάδοση των ευ-
ρωπαϊκών στατιστικών. Οι στατιστικές αρχές που καθορίζονται
µε το παρόν άρθρο αναπτύσσονται περαιτέρω στον Κώδικα
Ορθής Πρακτικής, σύµφωνα µε το άρθρο 11 του ίδιου Κανονι-
σµού. 

Σύµφωνα µε αυτές τις αρχές θεσµοθετήθηκε η Ελληνική Στα-
τιστική Αρχή, που λειτουργεί ανεξάρτητα στη χώρα µας, από το
2010.

Η αναφορά του Κανονισµού 223/2009 στον Κώδικα Ορθής
Πρακτικής για τις Ευρωπαϊκές Στατιστικές. 

Στο άρθρο 1 του παραπάνω Κανονισµού2 υπάρχει ρητή ανα-
φορά στον Κώδικα Ορθής Πρακτικής, ο σκοπός του οποίου ανα-
λύεται περαιτέρω στο άρθρο 11 αυτής3.  Σύµφωνα µε τις από
26.3.2012 έγγραφες απαντήσεις του κ. Αλµούνια,  σε ερωτήµατα
της παρούσας Επιτροπής, αν και ο Κώδικας Ορθής Πρακτικής
δεν αποτελεί ο ίδιος νοµικά δεσµευτική πράξη, πολλές από τις
αρχές που τον διέπουν έχουν κατοχυρωθεί στη νοµοθεσία της
Ε.Ε., ιδίως µε τον Κανονισµό (ΕΚ) 223/2009 και, κατ’ επέκταση,
έχουν δεσµευτικό χαρακτήρα. Οι βασικές αρχές και το πλαίσιο
λειτουργίας των εθνικών στατιστικών αρχών που θέτει ο Κώδικας
Ορθής Πρακτικής ενσωµατώθηκαν στο εθνικό µας δίκαιο µε τον
ν.3832/2010.

11 Άρθρο 2
Στατιστικές αρχές
1. Η ανάπτυξη, η παραγωγή και η διάδοση των ευρωπαϊκών στατιστικών

διέπονται από τις εξής στατιστικές αρχές:
α) ο όρος "επαγγελµατική ανεξαρτησία" σηµαίνει ότι οι στατιστικές

πρέπει να αναπτύσσονται, να παράγονται και να διαδίδονται ανεξάρτητα,
ιδίως όσον αφορά την επιλογή των τεχνικών, των ορισµών, των µεθοδο-
λογιών και των πηγών που θα χρησιµοποιούνται, καθώς επίσης τον χρόνο
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και το περιεχόµενο όλων των µορφών διάδοσης, χωρίς καµία πίεση από
πολιτικές οµάδες ή οµάδες συµφερόντων ή κοινοτικές και εθνικές αρχές,
µε την επιφύλαξη των θεσµικών ρυθµίσεων, όπως οι κοινοτικές ή εθνικές
θεσµικές ή δηµοσιονοµικές διατάξεις ή ο καθορισµός των στατιστικών
αναγκών·

β) ο όρος "αµεροληψία" σηµαίνει ότι οι στατιστικές πρέπει να αναπτύσ-
σονται, να παράγονται και να διαδίδονται ουδέτερα, καθώς και ότι πρέπει
να επιφυλάσσεται ίση µεταχείριση σε όλους τους χρήστες·

γ) ο όρος "αντικειµενικότητα" σηµαίνει ότι οι στατιστικές πρέπει να
αναπτύσσονται, να παράγονται και να διαδίδονται συστηµατικά, αξιόπιστα
και αµερόληπτα· συνεπάγεται τη χρήση επαγγελµατικών και δεοντολογι-
κών προτύπων, καθώς και το γεγονός ότι οι πολιτικές και πρακτικές που
ακολουθούνται είναι διαφανείς για τους χρήστες και για όσους απαντούν
στις έρευνες·

δ) ο όρος "αξιοπιστία" σηµαίνει ότι οι κοινοτικές στατιστικές πρέπει να
µετρούν όσο το δυνατόν πιο πιστά και µε τη µεγαλύτερη δυνατή ακρίβεια
και συνέπεια την πραγµατικότητα που προβλέπεται να παρουσιάζουν· συ-
νεπάγεται τη χρήση επιστηµονικών κριτηρίων για την επιλογή των πηγών,
των µεθόδων και των διαδικασιών·

ε) ο όρος "στατιστικό απόρρητο" σηµαίνει την προστασία των απορ-
ρήτων στοιχείων που αφορούν µεµονωµένες στατιστικές µονάδες και τα
οποία λαµβάνονται άµεσα για στατιστικούς σκοπούς ή, έµµεσα, από διοι-
κητικές ή άλλες πηγές· συνεπάγεται, επίσης, την απαγόρευση της χρήσης
για µη στατιστικούς σκοπούς των στοιχείων και την απαγόρευση της πα-
ράνοµης δηµοσιοποίησής τους·

στ) ο όρος "σχέση κόστους-αποτελεσµατικότητας" σηµαίνει ότι το κό-
στος παραγωγής των στατιστικών πρέπει να είναι ανάλογο της σπουδαι-
ότητας των επιδιωκόµενων αποτελεσµάτων και οφελών, ότι οι πόροι
πρέπει να χρησιµοποιούνται µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο και ότι ο φόρ-
τος ανταπόκρισης πρέπει να µειώνεται στο ελάχιστο. Οι ζητούµενες πλη-
ροφορίες πρέπει, εφόσον είναι δυνατόν, να λαµβάνονται άµεσα από
διαθέσιµα αρχεία ή πηγές.

2 Άρθρο 1
Περιεχόµενο και πεδίο εφαρµογής
Ο παρών κανονισµός θεσπίζει το νοµικό πλαίσιο για την ανάπτυξη, την

παραγωγή και τη διάδοση των ευρωπαϊκών στατιστικών.
Σύµφωνα µε την αρχή της επικουρικότητας και τις αρχές της ανεξαρ-

τησίας, της ακεραιότητας και της υπευθυνότητας των εθνικών αρχών και
της κοινοτικής αρχής, οι ευρωπαϊκές στατιστικές είναι στατιστικές που
απαιτούνται για την υλοποίηση των δραστηριοτήτων της Κοινότητας. Οι
ευρωπαϊκές στατιστικές καθορίζονται στο Ευρωπαϊκό Στατιστικό Πρό-
γραµµα. Αναπτύσσονται, παράγονται και διαδίδονται σύµφωνα µε τις στα-
τιστικές αρχές που καθορίζονται µε το άρθρο 285 παράγραφος 2 της
συνθήκης και τυγχάνουν περαιτέρω επεξεργασίας στον κώδικα ορθής
πρακτικής για τις ευρωπαϊκές στατιστικές σύµφωνα µε το άρθρο 11.
Εκτελούνται σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος κανονισµού.

3 Άρθρο 11
Κώδικας ορθής πρακτικής για τις ευρωπαϊκές στατιστικές
1. Σκοπός του κώδικα ορθής πρακτικής είναι να εξασφαλιστεί η εµπι-

στοσύνη του κοινού στις ευρωπαϊκές στατιστικές, διά καθορισµού του
τρόπου µε τον οποίο πρέπει να αναπτύσσονται, να παράγονται και να δια-
δίδονται οι ευρωπαϊκές στατιστικές σύµφωνα µε τις στατιστικές αρχές,
όπως ορίζονται στο άρθρο 2 παράγραφος 1 και τις βέλτιστες διεθνείς στα-
τιστικές πρακτικές.

2. Ο κώδικας ορθής πρακτικής επανεξετάζεται και αναπροσαρµόζεται
σε περίπτωση ανάγκης από την Επιτροπή ΕΣΣ. Η Επιτροπή δηµοσιοποιεί
τις σχετικές τροποποιήσεις.

Η ΜΕΘΟΔΟΛΟΓΙΑ ΕΣΟΛ 95 (ESA 95) & Ο ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΣ (ΕΚ)
2223/964 

Ειδικά για τις δηµοσιονοµικές στατιστικές, δηλαδή, την παρα-
γωγή στατιστικών δεδοµένων, σχετικά µε το δηµοσιονοµικό έλ-
λειµµα και χρέος το δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης επιβάλλει
τη χρήση της µεθοδολογίας ΕΣΟΛ 1995 (ή ESA 1995). Συγκεκρι-
µένα, σύµφωνα µε το άρθρο 1 του Κανονισµού αυτού5, η χρήση
του ΕΣΟΛ 95 είναι υποχρεωτική για τα κράτη – µέλη, τόσο ως
προς τη µεθοδολογία που περιλαµβάνει, όσο και για το πρό-
γραµµα διαβίβασης στα αρµόδια κοινοτικά όργανα των λογα-
ριασµών και πινάκων που καταρτίζονται βάσει αυτής της
µεθοδολογίας από τους αρµοδίους φορείς των Κρατών - µελών.
Επισηµαίνεται, τόσο από ένορκες καταθέσεις6, όσο και στην από
26.3.2012 επιστολή Ραντερµάχερ προς την παρούσα Επιτροπή7,
ότι το ΕΣΟΛ 95 είναι Κανονισµός της Ε.Ε. και, συνεπώς, άµεσα
εφαρµοστέος και δεσµευτικός για τα κράτη - µέλη. Η δεσµευτι-
κότητά του αφορά την κατάρτιση λογαριασµών από τα κράτη –
µέλη, για τους σκοπούς της Κοινότητας και δεν καλύπτει την κα-

τάρτιση λογαριασµών για ίδιες ανάγκες των κρατών – µελών.
Είναι, λοιπόν, σαφές ότι αναφορικά µε την κατάρτιση λογαρια-
σµών από τις εθνικές στατιστικές αρχές που κοινοποιούνται στην
Eurostat, το ΕΣΟΛ 95 είναι η µόνη υποχρεωτική και αποδεκτή µε-
θοδολογία υπολογισµού των ελλειµµάτων.

Σύµφωνα, δε, µε το άρθρο 7 αυτού, η ηµεροµηνία πρώτης
εφαρµογής του ΕΣΟΛ 95 ήταν ο Απρίλιος του 1999.

4 Πλήρης τίτλος:  Κανονισµός (ΕΚ) αριθ. 2223/96 του Συµβουλίου της
25ης Ιουνίου 1996 περί του ευρωπαϊκού συστήµατος εθνικών και περιφε-
ρειακών λογαριασµών της Κοινότητας 

5 Άρθρο 1
Στόχοι
1. Ο παρών κανονισµός αποσκοπεί στην εισαγωγή ευρωπαϊκού συστή-

µατος λογαριασµών 1995, εφεξής αποκαλούµενου «ΕΣΟΛ 1995», διά της
καθιερώσεως:

α) µεθοδολογίας σχετικά µε τα κοινά πρότυπα, ορισµούς, ονοµατολο-
γίες και λογιστικούς κανόνες, η οποία θα επιτρέψει την κατάρτιση συγκρί-
σιµων λογαριασµών και πινάκων για τις ανάγκες της Ευρωπαϊκής
Κοινότητας, καθώς και τη λήψη αποτελεσµάτων σύµφωνα µε τα διαλαµ-
βανόµενα στο άρθρο 3 7

β) προγράµµατος διαβίβασης, για τις ανάγκες της Κοινότητας και σε
συγκεκριµένες ηµεροµηνίες, των λογαριασµών και πινάκων που καταρτί-
ζονται σύµφωνα µε το ΕΣΟΛ 1995.

2. Ο παρών κανονισµός εφαρµόζεται, ως εκ των άρθρων 7 και 8, σε
όλες τις κοινοτικές πράξεις όπου γίνεται µνεία του ΕΣΟΛ ή των ορισµών
του.

3. Ο παρών κανονισµός δεν υποχρεώνει κανένα κράτος µέλος να κα-
ταρτίζει για ίδιες ανάγκες λογαριασµούς συµφώνους µε το ΕΣΟΛ 1995.

6 Κατάθεση ΜΠΕΡΙΑΤΟΥ, σελ. 64, όπου επισηµαίνεται η υποχρεωτικό-
τητα εφαρµογής της συγκεκριµένης µεθοδολογίας από την ΕΛΣΤΑΤ,
καθώς και Κατάθεση ΓΕΩΡΓΙΟΥ σελ. 59 «Ο παρών Κανονισµός δεν υπο-
χρεώνει κανένα κράτος µέλος να χρησιµοποιεί τον ΕΣΟΛ 95, εφόσον κα-
ταρτίζει λογαριασµούς για δικούς του σκοπούς, όχι για τους σκοπούς της
κοινότητας. Για τους σκοπούς της κοινότητας που είναι και η διαδικασία
του υπερβολικού ελλείµµατος, δεν µπορεί να µην εφαρµόσει το ΕΣΟΛ 1995»

7 Από 23.3.2012 επιστολή Ραντερµάχερ, απάντηση στο ερώτηµα υπ’
αριθµ. 1 και στα υποερωτήµατα αυτού.

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΕΣ ΠΡΩΤΟΒΟΥΛΙΕΣ ΣΕ ΕΘΝΙΚΟ ΕΠΙΠΕΔΟ ΓΙΑ
ΤΗ ΣΥΜΜΟΡΦΩΣΗ ΜΕ ΤΟ ΚΟΙΝΟΤΙΚΟ ΔΙΚΑΙΟ

Η Ελληνική πολιτεία, τα τελευταία δύο χρόνια, ανέλαβε νοµο-
θετικές και δοµικές πρωτοβουλίες ακριβώς για να αποκαταστα-
θούν πλήρως η διαφάνεια και η αξιοπιστία των ελληνικών
δηµοσιονοµικών και στατιστικών δεδοµένων, σύµφωνα και µε τις
γενικές αρχές και επιταγές του παραπάνω αναφερόµενου κοινο-
τικού κανονιστικού πλαισίου.

Συγκεκριµένα, θεσπίστηκε η ανεξαρτητοποίηση της Στατιστι-
κής Υπηρεσίας - που ελεγχόταν από τον εκάστοτε Υπουργό Οι-
κονοµικών - και ιδρύθηκε η «Ελληνική Στατιστική Αρχή» (η
ΕΛ.ΣΤΑΤ.) - η οποία λογοδοτεί απευθείας στο Κοινοβούλιο.

H Ελληνική Στατιστική Αρχή (ΕΛ.ΣΤΑΤ.) η οποία συγκέντρωσε
τις στατιστικές αρµοδιότητες της πρώην Γενικής Γραµµατείας
Εθνικής Στατιστικής Υπηρεσίας (Ε.Σ.Υ.Ε.) θεσπίστηκε µε τον
νόµο Ν.3832/10 «Ελληνικό Στατιστικό Σύστηµα (ΕΛ.Σ.Σ) Σύσταση
της Ελληνικής Στατιστικής Αρχής (ΕΛ.ΣΤΑΤ.) ως Ανεξάρτητης
Αρχής».8

Επιπλέον, υιοθετήθηκε ο νόµος περί Δηµοσιονοµικής Διαχεί-
ρισης και Ευθύνης (ν. 3871/2010). Έχουν διαµορφωθεί και ανα-
πτύσσονται σύγχρονοι µηχανισµοί παρακολούθησης των
δηµοσίων εσόδων και δαπανών σε όλα τα επίπεδα του κρατικού
µηχανισµού. Έχει ενισχυθεί η λογοδοσία µε τη δηµοσιοποίηση
όλων των αποφάσεων δαπανών στο διαδίκτυο (Διαύγεια) (ν.
3891/2010). Έχει καθιερωθεί η µηνιαία δηµοσιοποίηση των τα-
µειακών δεδοµένων εσόδων και δαπανών για όλο το δηµόσιο και
έχει επιβληθεί η υποχρέωση της στατιστικής ενηµέρωσης όλων
των φορέων του δηµοσίου, προκειµένου να είναι εφικτή η χρη-
µατοδότησή τους από τον Τακτικό Προϋπολογισµό.

8 Το νοµικό πλαίσιο λειτουργίας της ΕΛΣΤΑΤ συµπληρώθηκε µε διατά-
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ξεις που αποσκοπούσαν στην εύρυθµη λειτουργία της νέας Αρχής στους
ν. 3842/10, άρθρο 90, παράγραφος 8, ν. 3899/2010, άρθρο 10. 

ΙΒ. ΕΜΠΛΕΚΟΜΕΝΟΙ ΦΟΡΕΙΣ:  

Το Ευρωπαϊκό Στατιστικό Σύστηµα: 
Από την αρχή της δηµιουργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, συ-

νειδητοποιήθηκε ότι οι αποφάσεις, ο σχεδιασµός και η εφαρµογή
των πολιτικών της πρέπει να βασίζονται σε αξιόπιστες και συγ-
κρίσιµες στατιστικές. Κατά συνέπεια, δηµιουργήθηκε το Ευρω-
παϊκό Στατιστικό Σύστηµα (ΕΣΣ), µε στόχο να παρέχει
συγκρίσιµες στατιστικές σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Το ΕΣΣ λειτουρ-
γεί ως ένα δίκτυο συνεργασίας της Eurostat µε τις εθνικές στα-
τιστικές υπηρεσίες και άλλα σχετικά ιδρύµατα σε κάθε χώρα -
µέλος, καθώς και µε τις χώρες της ΕΕΑ και τις EFTA. Επίσης,
συντονίζει τις εργασίες του µε τις υποψήφιες χώρες και µε άλ-
λους οργανισµούς της Ε.Ε., την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα
και διεθνείς οργανισµούς, όπως ο ΟΟΣΑ, τα Ηνωµένα Έθνη, το
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο και η Παγκόσµια Τράπεζα.

Τα κράτη-µέλη έχουν την ευθύνη της συλλογής και σύνθεσης
των στατιστικών για εθνικούς και Ευρωπαϊκούς σκοπούς. Το ΕΣΣ
λειτουργεί ως ένα δίκτυο, στο οποίο η Eurostat έχει τον ηγετικό
ρόλο στην εναρµόνιση των στατιστικών, σε στενή συνεργασία µε
εθνικές στατιστικές αρχές. Το έργο του ΕΣΣ εστιάζεται, κυρίως,
στους τοµείς πολιτικής της Ε.Ε. – αλλά µε την επέκταση του εύ-
ρους των Ευρωπαϊκών πολιτικών, η εναρµόνιση πλέον έχει επε-
κταθεί σχεδόν σε όλα τα στατιστικά πεδία.

Η Ελληνική Στατιστική Αρχή (ΕΛ.ΣΤΑΤ.) που αντικατέστησε
τη Γενική Γραµµατεία Εθνικής Στατιστικής Υπηρεσίας του
Υπουργείου Οικονοµικών: 

Η Ελλάδα συµµετέχει στο δίκτυο συνεργασίας της Eurostat µε
την Ελληνική Στατιστική Αρχή (ΕΛ.ΣΤΑΤ.) από τον Μάρτιο του
2010, οπότε και δηµοσιεύτηκε ο νόµος 3832/2010.

Η ΕΛ.ΣΤΑΤ. αντικατέστησε τη Γενική Γραµµατεία Εθνικής Στα-
τιστικής Υπηρεσίας (Γ.Γ. Ε.Σ.Υ.Ε.) του Υπουργείου Οικονοµίας
και Οικονοµικών, που έως τότε είχε την ευθύνη της συλλογής και
σύνθεσης των στατιστικών, για εθνικούς και Ευρωπαϊκούς σκο-
πούς. Η ΕΛ.ΣΤΑΤ. συγκροτήθηκε ως ανεξάρτητη αρχή, τα µέλη
του Δ.Σ. της οποίας διορίζονται από τη Βουλή των Ελλήνων, σύµ-
φωνα µε τα προβλεπόµενα στο άρθρο 6 του παραπάνω αναφε-
ρόµενου Κανονισµού 223/2009, που κάνει ρητή µνεία στον
ανεξάρτητο χαρακτήρα των εθνικών στατιστικών αρχών9.

Η Ελλάδα αποτέλεσε µία από τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και, ίσως, η µοναδική, που σε σειρά ετών επέδειξε σηµαντική
δυσκολία συµµόρφωσης µε το Ευρωπαϊκό Στατιστικό Σύστηµα
και εναρµόνισης µε το ισχύον θεσµικό πλαίσιο (βλ. Παρακάτω).
Πέρα από το ζήτηµα της µη επαρκούς στελέχωσης της Ε.Σ.Υ.Ε.
και της προβληµατικής ποιότητας των στατιστικών στοιχείων που
εξέδιδε, ζήτηµα προέκυψε κατά τις εργασίες της παρούσας Επι-
τροπής και για το θέµα της µη ανεξάρτητης λειτουργίας της
Ε.Σ.Υ.Ε. µέχρι το 2009. Μάλιστα, την έλλειψη ανεξαρτησίας της
συγκεκριµένης υπηρεσίας διαπιστώνει ρητά και ο επικεφαλής
της Eurostat Ραντερµάχερ στην επιστολή – απάντησή του προς
την παρούσα Επιτροπή και, συγκεκριµένα, στην απάντησή του
στο ερώτηµα υπ’ αριθµ. 7. 

Το στοιχείο αυτό αποδεικνύεται από τον µεγάλο αριθµό µεθο-
δολογικών και άλλων επισκέψεων, που πραγµατοποίησαν κλιµά-
κια της Eurostat στη χώρα µας. Χαρακτηριστικά αναφέρεται ότι
την περίοδο 2006-2010 η Eurostat πραγµατοποίησε έξι (6) µεθο-
δολογικές επισκέψεις, µε αφορµή τα προβλήµατα που εντόπιζε
στη συλλογή και σύνθεση των Ελληνικών δηµοσιονοµικών στατι-
στικών.10

Εξίσου χαρακτηριστικό είναι και το γεγονός ότι στα δελτία
τύπου της Eurostat που ακολουθούσαν των κοινοποιήσεων των
δηµοσιονοµικών στατιστικών γίνονται συχνά µε επιφυλάξεις. Ει-
δικότερα, την περίοδο 2005 – 2010 διατυπώθηκαν, σε αντίστοιχα
δελτία τύπου της Eurostat για το χρέος και το έλλειµµα στις
χώρες της Ευρωζώνης, 6 φορές επιφυλάξεις για τα ελληνικά
στατιστικά στοιχεία. Καµία άλλη χώρα δεν είχε επιφυλάξεις σε

τέτοιο βαθµό.

Ο ρόλος της Eurostat
Σύµφωνα µε την ισχύουσα κοινοτική νοµοθεσία η Επιτροπή

ορίζει την κοινοτική στατιστική αρχή, δηλαδή την Επιτροπή Eu-
rostat, για την ανάπτυξη, παραγωγή και διάδοση ευρωπαϊκών
στατιστικών. Σε κοινοτικό επίπεδο, η Επιτροπή (Eurostat) διασφα-
λίζει την παραγωγή ευρωπαϊκών στατιστικών, σύµφωνα µε τους
καθιερωµένους κανόνες και στατιστικές αρχές. Στο πλαίσιο
αυτό, έχει την αποκλειστική ευθύνη για τον καθορισµό των ενερ-
γειών, των στατιστικών µεθόδων, προτύπων και διαδικασιών,
καθώς και για το περιεχόµενο και το χρόνο δηµοσιοποίησης των
στατιστικών στοιχείων.

9 Βλ. παραπάνω υποσηµείωση αρ. 1.

10 http://epp.eurostat.ec.europa.eu/portal/page/portal/government_fi-
nance_statistics/excessive_deficit/eurostat_edp_visits_member_states

ΙΓ. ΑΠΟΣΑΦΗΝΙΣΗ ΟΡΟΛΟΓΙΑΣ

Η ΕΝΝΟΙΑ ΤΟΥ ΕΛΛΕΙΜΜΑΤΟΣ

Το έλλειµµα του δηµοσίου υπολογίζεται ως η διαφορά µεταξύ
εσόδων και δαπανών σε κάθε χρονική περίοδο. Λόγω της συχνής
αναφοράς τους στις καταθέσεις µαρτύρων στην παρούσα Επι-
τροπή, αλλά και της αναγκαιότητας κατανόησής τους, προκειµέ-
νου να γίνουν πλήρως αντιληπτά οι συνθήκες και τα πραγµατικά
περιστατικά που παρουσιάστηκαν ενώπιον της παρούσας Επι-
τροπής, διευκρινίζονται παρακάτω βασικές έννοιες, σχετικά µε
το έλλειµµα, τόσο ως προς τα επίπεδα διακυβέρνησης που γεν-
νάται (Κεντρική ή Γενική Κυβέρνηση) όσο και ως προς τη λογι-
στική αποτύπωσή του (ταµειακή ή εθνικολογιστική).

• Έλλειµµα Κεντρικής Κυβέρνησης
Ως έλλειµµα Κεντρικής Κυβέρνησης ορίζεται το οικονοµικό

αποτέλεσµα που παράγεται από την Κεντρική Δηµόσια Διοίκηση
(υπουργεία, αποκεντρωµένες διοικήσεις υπουργείων, περιφέ-
ρειες, Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων κ.λπ.). Το έλλειµµα
Κεντρικής Κυβέρνησης παρακολουθείται άµεσα από τους λογα-
ριασµούς, που τηρεί το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους και από
την κίνηση των λογαριασµών, που τηρεί η Τράπεζα της Ελλάδας.
Τα στοιχεία εσόδων και δαπανών Κεντρικής Κυβέρνησης παρα-
κολουθούνται και δηµοσιεύονται σε µηνιαία βάση (υποχρεωτικά)
από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους για την ενηµέρωση του
κοινού και της Βουλής και από τα δελτία που δηµοσιοποιεί, πάν-
τοτε σε µηνιαία βάση, η Τράπεζα της Ελλάδας (ιδιαίτερα το Στα-
τιστικό Δελτίο Οικονοµικής Συγκυρίας). 

• Έλλειµµα Γενικής Κυβέρνησης 
Ο όρος έλλειµµα Γενικής Κυβέρνησης σηµατοδοτεί το συνο-

λικό έλλειµµα του Δηµοσίου. Η µετάβαση από το έλλειµµα της
Κεντρικής Κυβέρνησης στο έλλειµµα της Γενικής Κυβέρνησης
γίνεται µε τον συνυπολογισµό του οικονοµικού αποτελέσµατος
των φορέων, που βρίσκονται εκτός της λειτουργίας της Κεντρι-
κής Διοίκησης, όπως οι Οργανισµοί Κοινωνικής Ασφάλισης, οι
Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης, τα Ανώτατα και Τεχνολογικά
Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα και κάθε άλλος φορέας και οργανισµός
που χρηµατοδοτείται από το δηµόσιο. Όπως διαπιστώθηκε και
από την παρούσα Επιτροπή, για πρώτη φορά στη χώρα µας, το
2010 ξεκίνησε η υποχρεωτική κοινοποίηση προς το Γενικό Λογι-
στήριο του Κράτους µηνιαίων λογαριασµών των φορέων της Γε-
νικής Κυβέρνησης και έχει ξεκινήσει σε συστηµατική βάση η
µηνιαία δηµοσιοποίηση ταµειακών στοιχείων εσόδων και δαπα-
νών.

Το έλλειµµα της Γενικής Κυβέρνησης, όπως υπολογίζεται,
σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία11, από τη µεθοδολογία
ΕΣΟΛ 95 αποτελεί το βασικό κριτήριο παρακολούθησης της πο-
ρείας των δηµοσιονοµικών δεδοµένων κάθε χώρας µέλους της
Ευρωζώνης, στο πλαίσιο της εφαρµογής του Συµφώνου Σταθε-
ρότητας. Με βάση το Σύµφωνο, ως υπερβολικό έλλειµµα ορίζε-
ται το έλλειµµα που υπερβαίνει το 3% του ΑΕΠ της χώρας. Σε
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κάθε τέτοια περίπτωση, η χώρα καλείται να αναλάβει διορθωτι-
κές δράσεις για την αποκατάσταση του ελλείµµατος, δηλαδή η
διαδικασία «επιτήρησης», µε βάση το άρθρο 121 (πρώην άρθρο
104) της Συνθήκης.

11 Βλ. παραπάνω κεφάλαιο ΝΟΜΟΘΕΣΙΑ σχετικά µε τους υποχρεωτι-
κούς κανόνες µεθοδολογίας που ισχύουν σε όλα τα ευρωπαϊκά κράτη
βάσει του Κανονισµού (ΕΚ) 223/96, που ενσωµατώνει στην κοινοτική νο-
µοθεσία το ΕΣΟΛ 95

• Εθνικολογιστικό έλλειµµα
Το έλλειµµα είτε Κεντρικής είτε Γενικής Κυβέρνησης για κάθε

έτος υπολογίζεται µε βάση το λογιστικό σύστηµα, που χρησιµο-
ποιείται σε εθνικό και σε Ευρωπαϊκό επίπεδο. Με δεδοµένο ότι ο
δηµόσιος τοµέας αποτελείται από πολλές διαφορετικές οικονο-
µικές µονάδες, που χρησιµοποιούν διαφορετικά λογιστικά συ-
στήµατα (π.χ. οι εταιρίες του δηµοσίου στην καθηµερινή τους
λειτουργία ακολουθούν τα Εθνικά και Διεθνή Λογιστικά Πρό-
τυπα), η µεθοδολογία ΕΣΟΛ 95 παρέχει τους κανόνες για την
εναρµονισµένη, ενιαία και συγκρίσιµη αποτύπωση των οικονοµι-
κών αποτελεσµάτων όλων των χωρών της Ευρωζώνης. Η αποτύ-
πωση του αποτελέσµατος σε όρους ΕΣΟΛ 95 είναι υποχρεωτική
για τους σκοπούς της κοινότητας12.

Σε κάθε περίπτωση, ένας βασικός κανόνας για την αποτύπωση
του οικονοµικού αποτελέσµατος σε δηµοσιονοµική βάση είναι η
χρονική καταγραφή των εσόδων και δαπανών, µε βάση τη στιγµή
που δηµιουργήθηκε η βεβαιωµένη απαίτηση ή η υποχρέωση,
ανεξάρτητα από το πότε υλοποιείται οριστικά η πληρωµή. Χαρα-
κτηριστικό παράδειγµα είναι οι προµήθειες των νοσοκοµείων,
όπου η υποχρέωση δηµιουργείται µε την παραλαβή του υλικού
και την έκδοση παραστατικών και οι εξοπλιστικές δαπάνες που
καταγράφονται, µε βάση την ηµεροµηνία παραλαβής (και όχι πα-
ραγγελίας ή αποπληρωµής). Για τα φορολογικά έσοδα, υπάρχει
ο συµβατικός κανόνας της καταγραφής τους,  µε βάση τη βεβαί-
ωση της απαίτησης και αποπληρωµής τους εντός της περιόδου,
µε περιθώριο 90 ηµερών (για παράδειγµα τα φορολογικά έσοδα
που αφορούν σε βεβαιώσεις έως 31/12 ενός έτους και εισπράτ-
τονται µέσα στο πρώτο τρίµηνο του επόµενου έτους καταγρά-
φονται ως έσοδα του έτους βεβαίωσης).

Το ακριβές έλλειµµα σε εθνικολογιστική βάση υπολογίζεται
µετά το τέλος του έτους και µετά την πάροδο κάποιων µηνών,
αφού κλείσουν οριστικά όλοι οι λογαριασµοί των φορέων που
αποτελούν τη Γενική Κυβέρνηση.13

Μέχρι τότε, το ακριβέστερο στοιχείο αποτύπωσης του οικονο-
µικού αποτελέσµατος αποτελεί το ταµειακό έλλειµµα.

12 Βλ. σχετική ανάλυση στο κεφάλαιο ΝΟΜΟΘΕΣΙΑ.

13 Για την Ελλάδα το οριστικό έλλειµµα του 2009 αποτυπώθηκε στην
κοινοποίηση του Οκτωβρίου 2010 και κατακυρώθηκε από την Εurostat τον
Νοέµβριο του 2010. Τα στοιχεία αυτά περιγράφονται αναλυτικά τόσο στα
σχετικά δελτία τύπου της Εurostat όσο και της EΛΣΤΑΤ που δηµοσιοποι-
ήθηκαν στις 15 Νοεµβρίου 2010.

• Ταµειακό έλλειµµα
Το ταµειακό έλλειµµα (Κεντρικής ή Γενικής Κυβέρνησης) κα-

θορίζει τις καθαρές δανειακές ανάγκες του Δηµοσίου κάθε
χρόνο. Ως ταµειακό έλλειµµα ορίζεται η διαφορά εσόδων και δα-
πανών σε ταµειακή βάση, δηλαδή, ανεξάρτητα από την περίοδο
που έγινε η βεβαίωση του εσόδου ή η ανάληψη µιας υποχρέω-
σης. Ως καθαρή δανειακή ανάγκη του Δηµοσίου ορίζεται ως το
ύψος του δανεισµού, που πραγµατοποιείται σε κάθε χρονική πε-
ρίοδο και δεν αφορά στην αποπληρωµή παλαιότερου χρέους
(δηλαδή χρεολυσίων), αλλά εξυπηρετεί την αποπληρωµή τρε-
χουσών αναγκών. Το ταµειακό έλλειµµα Κεντρικής Κυβέρνησης
αποτυπώνεται στα στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος, που δη-
µοσιοποιούνται σε µηνιαία βάση, αλλά πλέον και στα στοιχεία Γε-
νικής Κυβέρνησης που δηµοσιοποιούνται σε µηνιαία βάση από
το Γενικό Λογιστήριο του κράτους. Επιπλέον, το ταµειακό έλ-
λειµµα κοινοποιείται και δηµοσιοποιείται προς το Διεθνές Νοµι-
σµατικό Ταµείο από κάθε χώρα µέλος του σε µηνιαία βάση, στο
πλαίσιο των υποχρεώσεων που απορρέουν από τη συµµετοχή

της χώρας σε αυτό.
Το ταµειακό έλλειµµα αποτελεί το βασικό δεδοµένο παρα-

κολούθησης της πορείας εκτέλεσης του Προϋπολογισµού και
το βασικό εργαλείο πρόβλεψης της πορείας των δηµοσιονο-
µικών µεγεθών στη βραχυχρόνια περίοδο.

Σε επίπεδο έτους, το ταµειακό έλλειµµα µπορεί να υπολογιστεί
ως η αύξηση του συνολικού χρέους. Το ταµειακό έλλειµµα µπο-
ρεί να αποκλίνει από το δηµοσιονοµικό, κατά το ποσό που έσοδα
που εισπράχθηκαν ή δαπάνες που αποπληρώθηκαν δεν αντιστοι-
χούσαν στο έτος αναφοράς. Όµως, διαχρονικά, οι αποκλίσεις,
θετικές και αρνητικές, πρέπει να συγκλίνουν στο µηδέν. Μεγάλες
αποκλίσεις πρέπει να εξηγούνται από ειδικά γεγονότα, όπως η
µαζική αποπληρωµή παλαιότερων οφειλών (στην περίπτωση της
Ελλάδας χρέη νοσοκοµείων το 2010 ή αποπληρωµές εξοπλιστι-
κών προγραµµάτων), τα προγράµµατα ενίσχυσης των τραπεζών
(που σε κάποιες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης οδήγησαν σε
µεγάλες ταµειακές εκροές έναντι απόκτησης τίτλων, αλλά και
στην Ελλάδα το 2008 και το 2010 υπήρχαν αντίστοιχες εκροές
για το τραπεζικό σύστηµα και για το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής
Σταθερότητας αντίστοιχα) ή µεγάλες καταπτώσεις εγγυήσεων.
Σε κάθε περίπτωση, τα γεγονότα αυτά είναι ή πρέπει να γίνονται
γνωστά στο κοινό που παρακολουθεί τα δηµοσιονοµικά δεδο-
µένα της χώρας και είναι γνωστές ως «προσαρµογές ελλείµµα-
τος χρέους» (stock-flow adjustments).

Το 2009 τα ταµειακά στοιχεία του ελλείµµατος της Κεντρικής
Κυβέρνησης που δηµοσιοποιούνταν από την Τράπεζα της Ελλά-
δας έδειχναν ότι το έλλειµµα του 2009 ήταν ήδη σηµαντικά µε-
γαλύτερο από αυτό που είχε προβλεφθεί για ολόκληρο το έτος.
Χαρακτηριστικά το ταµειακό έλλειµµα µέχρι τον Αύγουστο του
2009 ήταν, ήδη, πάνω από 8% του ΑΕΠ14.

Για το λόγο αυτό, στις 9 Οκτωβρίου 2009 ο Διοικητής της Τρά-
πεζας της Ελλάδας είχε κάνει δηµόσια την εξής δήλωση: 

«Αυτό που  επιτρέπεται να πω στη βάση των στοιχείων των τα-
µειακών για την πορεία του ελλείµµατος µε τα πιο πρόσφατα
στοιχεία του Α’ εννεαµήνου και δυστυχώς το πρώτο εννεάµηνο
προκύπτει ότι το έλλειµµα είναι της τάξης του 10%. Εάν συνυπο-
λογίσει κανείς τη δυναµική, όπως έχει διαµορφωθεί για το τι µέλ-
λει γενέσθαι τους επόµενους µήνες, θα µπορούσε κανείς να
πιθανολογήσει µε σχετική βεβαιότητα ότι το έλλειµµα - δυστυ-
χώς, το ξαναλέω - θα αγγίξει αν δεν ξεπεράσει τα επίπεδα του
12%.»

14 Βλ. Στατιστικό Δελτίο Οικονοµικής Συγκυρίας µηνός Αυγούστου 2009 
http://www.bankofgreece.gr/Pages/el/Publications/Sdos.aspx?Filter_by

=4&Year=2009

Η σχέση ελλείµµατος και χρέους
Το δηµόσιο χρέος κάθε χώρας είναι η συσσώρευση ταµειακών

ελλειµµάτων. Άρα, η µεταβολή του χρέους – άρα του ταµειακού
ελλείµµατος – είναι το βασικό µέγεθος που παρακολουθούν οι
αγορές, κατά τη διάρκεια εκτέλεσης του ετήσιου δανειακού προ-
γράµµατος.

Με βάση το ταµειακό έλλειµµα που διαµορφώνεται όχι µόνο η
Κυβέρνηση, αλλά και κάθε φορέας, που έχει έννοµο συµφέρον
από την πορεία εκτέλεσης του προϋπολογισµού (Κοινοβούλιο,
πολίτες, πιστωτές), µπορεί να αντιληφθεί και να προχωρήσει σε
προβλέψεις για την πορεία των δηµοσιονοµικών µεγεθών της
χώρας.

Το 2009 η Ελλάδα είχε ανακοινώσει (στην Εισηγητική Έκθεση
του Προϋπολογισµού 2009) την εκτέλεση ενός δανειακού προ-
γράµµατος 41 δις ευρώ, εκ των οποίων περίπου τα 20 δις αφο-
ρούσαν σε χρεολύσια. Τελικά η Ελλάδα δανείστηκε περίπου 66
δις ευρώ από τις αγορές, δηλαδή 25 δισεκατοµµύρια ευρώ πε-
ρισσότερα από ότι είχε ανακοινώσει. Το στοιχείο αυτό ήταν από-
λυτα γνωστό στις αγορές, δίνοντας τους σαφή εικόνα για  την
πορεία των δηµοσιονοµικών µεγεθών της Ελλάδας.

Οι ένορκες µαρτυρικές καταθέσεις ατόµων, που είναι σε θέση
να γνωρίζουν την αντίληψη των αγορών είναι πάρα πολύ χαρα-
κτηριστικές ως προς το θέµα αυτό.

• ο κ. Πέτρος Χριστοδούλου Γ.Δ. Ο.Δ.ΔΗ.Χ.κατέθεσε ότι οι
αγορές καταλαβαίνουν «όταν ένα κράτος λοιπόν συνέχεια αυξά-
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νει το δανεισµό του, το οποίο δεν συνάδει µε το έλλειµµα, που λέει
πως είχε µεταξύ της µιας χρονιάς και το άλλης, ότι ο έξτρα δα-
νεισµός είναι το έξτρα έλλειµµα.» Τα στοιχεία του ελλείµµατος µε
τον δανεισµό «πρέπει να παντρεύονται. Αν δεν παντρεύονται, τότε
κάτι πάει λάθος.» .15

• Ο Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδας, Γεώργιος Προβό-
πουλος εξήγησε ότι όταν η χώρα δανείζεται περισσότερα από
όσα δικαιολογούν οι προβλέψεις του ελλείµµατός της, αυτό το
βλέπουν οι αγορές και είναι ακριβώς αυτό που δηµιούργησε τον
πανικό και την άνοδο των spreads στη χώρα µας16. 

• Ο κ. Συµιγιάννης, Σύµβουλος στην Τράπεζα της Ελλάδας και
πρώην µέλος του Δ.Σ. της ΕΛ.ΣΤΑΤ. δήλωσε ότι σαφώς και οι
ξένες αγορές έβλεπαν τα πραγµατικά στοιχεία του ελλείµµατος,
συγκρίνοντας τον δανεισµό της χώρας σε σχέση µε το έλλειµµα
που δηλωνόταν. 

15 Κατάθεση ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ σελ. 43

16 Κατάθεση ΠΡΟΒΟΠΟΥΛΟΥ σελ. 24

ΙΙ. Η ΠΟΡΕΙΑ ΔΙΑΜΟΡΦΩΣΗΣ ΤΟΥ ΕΛΛΕΙΜΜΑΤΟΣ του 2009 

Η ΠΡΟΒΛΕΨΗ για ΕΛΛΕΙΜΜΑ 3,7% του ΑΕΠ
Στις 6 Οκτωβρίου 2008 κατατέθηκε από τον Υπουργό Οικονο-

µίας και Οικονοµικών, Γεώργιο Αλογοσκούφη, το Προσχέδιο του
Προϋπολογισµού του 2009 στο οποίο ο στόχος του ελλείµµατος
Γενικής Κυβέρνησης για το 2009 ήταν 1,8% του ΑΕΠ. Στις 21 Δε-
κεµβρίου 2008 ψηφίζεται από τη Βουλή των Ελλήνων, ο Προϋπο-
λογισµός του 2009, µε στόχο για το έλλειµµα του 2009 στο 2%
του ΑΕΠ.

Στις 5 Φεβρουαρίου 2009 αποστέλλεται στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, από τον Υπουργό Οικονοµίας και Οικονοµικών, Γιάννη Πα-
παθανασίου, το Επικαιροποιηµένο Πρόγραµµα Σταθερότητας και
Ανάπτυξης, στο οποίο ο στόχος του ελλείµµατος Γενικής Κυβέρ-
νησης για το 2009 έχει επικαιροποιηθεί στο 3,7% του ΑΕΠ. 

Η ίδια πρόβλεψη αποστέλλεται από την Ελληνική Κυβέρνηση
και στην Κοινοποίηση των δηµοσιονοµικών στοιχείων του Απρι-
λίου 2009.17

Ταυτόχρονα, η Ευρωπαϊκή Ένωση – µε εισήγηση της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής από τον Ιανουάριο 2009 και απόφαση του Συµ-
βουλίου του Απριλίου 2009 – έχει ήδη κινήσει τη διαδικασία
υπαγωγής της Ελλάδας στο άρθρο 104 της Συνθήκης (σήµερα
άρθρο 121), δηλαδή, σε διαδικασία επιτήρησης λόγω υπερβολι-
κού ελλείµµατος από το έτος 2007. Με την έναρξη αυτής της δια-
δικασίας είναι προφανές ότι απαιτείται η λήψη διορθωτικών
µέτρων για την αποκατάσταση του ελλείµµατος σε κάτω από 3%
του ΑΕΠ.

Τον Απρίλιο του 2009, οι Εαρινές Προβλέψεις της Ευρωπαϊκή
Επιτροπής βλέπουν το έλλειµµα της Ελλάδας το 2009 στο 5,1%
του ΑΕΠ. 

17 Το σχετικό αρχείο (EDP notification) µπορεί να βρεθεί στη σελίδα
http://epp.eurostat.ec.europa.eu/portal/page/portal/government_finance_st
atistics/documents/GR_2009-04.pdf 

Η ΑΝΕΠΑΡΚΕΙΑ ΤΩΝ ΜΕΤΡΩΝ ΠΟΥ ΕΛΗΦΘΗΣΑΝ ΕΠΙ Ν.Δ. 

Τον Ιούνιο του 2009 (συγκεκριµένα στις 25 Ιουνίου 2009) ο
Υπουργός Οικονοµίας και Οικονοµικών, κ. Γιάννης Παπαθανα-
σίου, ανακοινώνει µέτρα ύψους 1,8 δισ. ευρώ (0,8% ΑΕΠ), για να
επιτευχθεί ο στόχος του ελλείµµατος για το 2009, που µε βάση
την ανακοίνωση παραµένει στο 3,7% του ΑΕΠ ή 9,3 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ.

Από τις ένορκες µαρτυρικές καταθέσεις, αλλά και από τα δια-
θέσιµα στοιχεία που υπήρχαν εκείνη την περίοδο και κατατέθη-
καν στην Εξεταστική Επιτροπή ο Υπουργός, Γιάννης Παπαθανα-
σίου, ήταν σε θέση να γνωρίζει ότι τα µέτρα αυτά ήταν ανεπαρκή.
Τα σχετικά στοιχεία είναι τα εξής:

• Το ταµειακό έλλειµµα (οι καθαρές δανειακές ανάγκες) του

Κρατικού Προϋπολογισµού µε βάση τα στοιχεία της Τράπεζας
της Ελλάδας τον Ιούνιο 2009 είχε ήδη διαµορφωθεί στα 17,9 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ ή 7,2% του ΑΕΠ (ενώ για τον Μάιο ήταν στα
12,8 δισεκατοµµύρια ευρώ) έναντι ετήσιου στόχου 14,3 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ.18

• Αντίστοιχα δεδοµένα, ήταν ήδη διαθέσιµα στον Υπουργό
τόσο από τα Ταµειακά δεδοµένα που αποστέλλονται στο γρα-
φείο του Υπουργού από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, όσο
και από το δελτίο εκτέλεσης Προϋπολογισµού, που δηµοσιοποι-
είται από το Υπουργείο Οικονοµικών και συντάσσεται από το Γε-
νικό Λογιστήριο του Κράτους, όπου έδειχνε ότι τον Μάιο του
2009 το έλλειµµα του Κρατικού Προϋπολογισµού ήταν ήδη 14,4
δισεκατοµµύρια ευρώ (έναντι ετήσιου στόχου στο ΠΣΑ 12,7 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ).19

• Το ΙΚΑ είχε ήδη ενηµερώσει τον Υπουργό κ. Γιάννη Παπα-
θανασίου ότι θα χρειαστεί έκτακτη χρηµατοδότηση από τον Κρα-
τικό Προϋπολογισµό.20

• Αντίστοιχα, ήταν γνωστή η ανάγκη πρόσθετης επιχορήγη-
σης του Ο.Α.Ε.Ε., ήδη από τον Ιανουάριο του 2009.21

Επιπλέον, τέθηκε υπόψη της Επιτροπής µας πίνακας22, µε
µέτρα που είχαν ανακοινωθεί από την Κυβέρνηση της Ν.Δ., κατά
το 2009. Όµως από τα µέτρα αυτά εκείνα, που θα µπορούσαν να
οδηγήσουν σε µείωση του ελλείµµατος, ως επί το πλείστον, δεν
υλοποιήθηκαν, ενώ, αντιθέτως, εφαρµόστηκαν µέτρα, που επι-
βάρυναν το έλλειµµα. Συγκεκριµένα και σύµφωνα µε τις αναφο-
ρές του σχετικού πίνακα: 

1. «Περιορισµός των ελαστικών δαπανών των Υπουργείων κατά
10%.»

Τελικά, οι λειτουργικές δαπάνες του Τακτικού Προϋπολογι-
σµού (υπουργείων) ήταν 50% υψηλότερες από τις προβλέψεις
του ΠΣΑ και περίπου 20% υψηλότερες αν δεν συνυπολογιστεί η
εκτέλεση απόφασης διαιτητικού δικαστηρίου για οφειλές του ΕΔ
στην Ολυµπιακή.

2. «Περιορισµός των προσλήψεων στο Δηµόσιο, µε εξαίρεση
τους τοµείς της Υγείας και της Παιδείας. Οι προσλήψεις για το
2009 θα είναι 12.000 έναντι 21.000 αποχωρήσεων. Περιορισµός
κατά 10% των δαπανών για συµβάσεις έργου και συµβάσεις ορι-
σµένου χρόνου στο Δηµόσιο που θα υπογραφούν το 2009.»

Στην πράξη, όµως, το τακτικό προσωπικό του στενού δηµο-
σίου τοµέα (µόνιµοι υπάλληλοι) αυξήθηκε κατά περίπου 14.000
άτοµα (από τα 391.800 στα 405.892 άτοµα). Ο αριθµός των συµ-
βασιούχων αυξήθηκε περισσότερο από 4.000 άτοµα. Ενώ ο αριθ-
µός των stage αυξήθηκε κατά 3.000 άτοµα, µέσα στο 2009.
(Στοιχεία ΥΠ.ΕΣ.)

3. «Μη χορήγηση εισοδηµατικής πολιτικής στους υπαλλήλους
και συνταξιούχους του Δηµοσίου»

Αυτό το µέτρο πραγµατοποιήθηκε 
4. «Εφαρµογή αυστηρού ελέγχου στις δαπάνες των ΟΤΑ, των

Νοσοκοµείων και των Ασφαλιστικών Ταµείων.»
Οι επιχορηγήσεις προς τα ασφαλιστικά ταµεία ξεπέρασαν τις

προβλέψεις πάνω από 2,5 δις ευρώ.
5. «Πλήρης εφαρµογή του ολοκληρωµένου συστήµατος προµη-

θειών στο χώρο της Υγείας  (εξοικονόµηση πόρων τουλάχιστον
500 εκατ. ευρώ για τρία χρόνια).»

Δεν εφαρµόστηκε
6. «Επίσπευση από τα συναρµόδια Υπουργεία, της µηχανογρά-

φησης και των διαδικασιών που απαιτούνται για τον έλεγχο της
συνταγογράφησης».

Δεν εφαρµόστηκε
7. «Δηµιουργία Ενιαίας Αρχής για την καταβολή των αποδοχών

των δηµόσιων υπαλλήλων, σε στενή συνεργασία όλων των Υπουρ-
γείων µε το Υπουργείο Οικονοµικών.»

Δεν εφαρµόστηκε
8. «Άµεση εφαρµογή του ανώτατου ορίου στις αποδοχές διοι-

κητικών στελεχών οργανισµών του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα.
Το όριο αυτό ανέρχεται στο ύψος του µισθού του Γενικού Γραµ-
µατέα Υπουργείου.»

Δεν εφαρµόστηκε
9. «Εφαρµογή Προγράµµατος Διοικητικής Μεταρρύθµισης,

προϋπολογισµού 631 εκατ. ευρώ.»
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Δεν εφαρµόστηκε
10. «Αλλαγή των κρατικών προµηθειών µε την υιοθέτηση της µε-

θόδου Leasing»
Δεν εφαρµόστηκε
11. «Νέο µισθολόγιο για τους νεοπροσλαµβανόµενους στο Δη-

µόσιο, που θα ισχύσει από το 2010.»
Δεν εφαρµόστηκε
12. «Πρόγραµµα εξυγίανσης του ΟΣΕ.»
Δεν εφαρµόστηκε
13. «Αλλαγή του τρόπου κατάρτισης του Προϋπολογισµού»
Δεν εφαρµόστηκε
14. «Ενοποίηση φορέων και οργανισµών του δηµοσίου»
Δεν εφαρµόστηκε

18 Το σχετικό δελτίο βρίσκεται στη σελίδα http://www.bankofgreece.gr/
BogEkdoseis/sdos200906-07.pdf

19 Το σχετικό δελτίο είναι αναρτηµένο στη σελίδα του Υπουργείου Οι-
κονοµικών http://www.minfin.gr/content-api/f/binaryChannel/minfin/datas-
tore/85/13/f5/8513f5576bef960ad1a3a3f6b37c43f8b03a6f3c/application/pdf
/dep_2009_05_20090731.pdf 

20 Με βάση την κατάθεση του κ. Θεόδωρου Αµπατζόγλου, πρώην Διοι-
κητή του ΙΚΑ, υπήρχε ενηµέρωση του Υπουργού Οικονοµίας και Οικονο-
µικών για την αύξηση του ελλείµµατος του ταµείου, από τον Ιούνιο του
2009: «Οι δικές µου συζητήσεις µε το Υπουργείο Οικονοµικών ξεκίνησαν,
αφού είδαµε τα αποτελέσµατα πενταµήνου. Συνεπώς, έγινε µία πρώτη
κουβέντα, η κουβέντα ήταν ότι «θέλω έκτακτη χρηµατοδότηση» και η
πρώτη απάντηση του Υπουργείου ήταν «βεβαίως και θα χρειαστεί χρηµα-
τοδότηση του ΙΚΑ, αλλά πρέπει να βρεθεί µία λύση που να µην επιβαρύνει
το έλλειµµα» (σελ. 10-11).

21  Ο πρώην διοικητής του ΟΑΕΕ κ. Παπαθανασίου δήλωσε ότι: “Από τον
Ιανουάριο του 2009  έστειλα επιστολή στον κ. Παπαθανασίου τότε και στην
κυρία Πετραλιά –την ίδια επιστολή- που λέγαµε για ποιους λόγους η χρη-
µατοδότηση αυτή που µας έχει εγκριθεί από τον Προϋπολογισµό δεν θα
µπορέσει να καλύψει τις πάγιες ανάγκες του οργανισµού.”

22 Κατατέθηκε από την µάρτυρα ΙΟΥΛΙΑ ΑΡΜΑΓΟΥ

Η ΠΡΟΒΛΕΨΗ για ΕΛΛΕΙΜΜΑ 6% του ΑΕΠ

Στις 2 Ιουλίου 2009 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή συντάσσει ειδικό
ενηµερωτικό σηµείωµα, που παρουσιάστηκε στο Eurogroup του
Ιουλίου 2009, στο οποίο υπάρχει αξιολόγηση τόσο των µέτρων
που είχαν ανακοινωθεί από την Ελληνική Κυβέρνηση τον Ιούνιο
του 2009, όσο και προβλέψεις της Επιτροπής, µε βάση την µέχρι
εκείνη τη στιγµή πορεία εκτέλεσης του Προϋπολογισµού.

Η Επιτροπή επισηµαίνει ξεκάθαρα ότι η δυναµική του ελλείµ-
µατος, ήδη µε βάση τα στοιχεία των πρώτων τριών µηνών του
έτους φαίνεται ότι οδηγεί σε έλλειµµα, που θα ξεπεράσει το 10%
του ΑΕΠ.

Σε σχετική επιστολή ο Πρόεδρος του Εurogroup προς τον τότε
Υπουργό, Γιάννη Παπαθανασίου, επισηµαίνει την ανάγκη λήψης
µέτρων για την αποφυγή της περαιτέρω επιβάρυνσης της δηµο-
σιονοµικής κατάστασης της χώρας.

Έχοντας πλήρη εικόνα της στάσης των εταίρων µας απέναντι
στη διαφαινόµενη δηµοσιονοµική εκτροπή η Κυβέρνηση της ΝΔ
δεν ανακοινώνει άλλα µέτρα µέσα στο καλοκαίρι του 2009, αλλά
στις αρχές Σεπτεµβρίου προκηρύσσονται Εθνικές Εκλογές, στη
βάση του πολιτικού επιχειρήµατος της ανάγκης λήψης µέτρων,
τα οποία ωστόσο δεν είχαν ανακοινωθεί.

Στις 2 Οκτωβρίου 2009 και, παρά τα δεδοµένα σε επίπεδο προ-
βλέψεων από την πλευρά της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η Ελλη-
νική Κυβέρνηση κοινοποιεί στις Ευρωπαϊκές Αρχές πρόβλεψη
ελλείµµατος 6% του ΑΕΠ για τη Γενική Κυβέρνηση ή 14,4 δισε-
κατοµµύρια ευρώ, ενώ για την Κεντρική Κυβέρνηση η πρόβλεψη
ήταν 7,3% του ΑΕΠ ή 17,4 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Σηµειώνεται ότι από τη διερεύνηση της Επιτροπής και από τα
πραγµατικά στοιχεία που κατατέθηκαν σε αυτή, η πρόβλεψη
αυτή δεν µπορούσε να επιβεβαιωθεί, δεδοµένου ότι:

• Ήδη το Υπουργείο Οικονοµικών διέθετε στοιχεία εκτέλεσης
Προϋπολογισµού – τα οποία δεν είχε, ως όφειλε δηµοσιοποιήσει

– που έδειχναν ότι µέχρι τον Αύγουστο του 2009 το έλλειµµα της
Κεντρικής Κυβέρνησης ήταν ήδη στο 8,6% του ΑΕΠ ή 20,8 δισε-
κατοµµύρια ευρώ.

• Διέθετε, επίσης, τα ταµειακά στοιχεία της Τράπεζας της Ελ-
λάδας που έδειχναν ότι το ταµειακό έλλειµµα (καθαρές δανει-
ακές ανάγκες) είχε ήδη διαµορφωθεί στο 9% του ΑΕΠ ή στα 21,8
δισεκατοµµύρια ευρώ ή αυξανόταν µε ρυθµό πάνω από 2,5 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ τον µήνα.

• Το Υπουργείο Οικονοµικών γνώριζε την ανάγκη πρόσθετης
χρηµατοδότησης των ταµείων Ι.Κ.Α. και Ο.Α.Ε.Ε. από σχετικές
ενηµερώσεις των Διοικητών, αλλά και των προµηθειών των νο-
σοκοµείων, από σχετικά έγγραφα που είχαν κατατεθεί από τον
Υπουργό Υγείας στη Βουλή και σε απάντηση επιστολής του
Υπουργού Οικονοµικών, Γ. Παπαθανασίου, από τον Υπουργό
Υγείας, κ. Αβραµόπουλο, που έδειχναν ότι είχαν υπερβεί τις προ-
βλέψεις του 2009. Σηµειώνεται επίσης, ότι ως προς τις προµή-
θειες των νοσοκοµείων, µε σχετικό νόµο του Μαΐου 2009, είχαν
ήδη νοµιµοποιηθεί όλες οι εξωσυµβατικές προµήθειες που είχαν
γίνει µέχρι εκείνη τη στιγµή – άρα δεν υπήρχε ούτε το επιχείρηµα
της µη βεβαίωσης των δαπανών αυτών.

Επιπροσθέτως, η κοινοποίηση της 2ας Οκτωβρίου 2009 ακο-
λουθήθηκε από σειρά διευκρινιστικών και µεθοδολογικών ερω-
τηµάτων από την πλευρά της Εurostat που έπρεπε να απαντη-
θούν τις επόµενες ηµέρες (από την Κυβέρνηση που θα προέκυ-
πτε µετά τις εκλογές της 4ης Οκτωβρίου 2009).

Επισηµαίνεται ότι από τις καταθέσεις προκύπτει ότι η Γ.Γ. Εθνι-
κής Στατιστικής Υπηρεσίας Ελλάδας, κατά τη σύνταξη και απο-
στολή των δεδοµένων της 2ας Οκτωβρίου 2009, φαίνεται να µην
έλαβε υπόψη τα στοιχεία και τις προβλέψεις που της κοινοποι-
ήθηκαν από τις υπόλοιπες υπηρεσίες του Ελληνικού Δηµοσίου,
συµπεριλαµβανοµένου του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους.
Το συµπέρασµα αυτό αποτυπώνεται και στο Πόρισµα της ανε-
ξάρτητης επιτροπής εµπειρογνωµόνων για τη διερεύνηση της
Αξιοπιστίας των Ελληνικών Δηµοσιονοµικών Στατιστικών, που δη-
µοσιεύτηκε την 1η Φεβρουαρίου 2010 και στην οποία αναφέρεται
χαρακτηριστικά:

“Η αναθεώρηση των στοιχείων της Κεντρικής Κυβέρνησης που
περιλαµβάνονταν στη γνωστοποίηση της 2ας Οκτωβρίου δεν
οφείλεται σε αναθεώρηση των στοιχείων που είχαν συνεισφέρει
οι διάφοροι φορείς (ΓΛΚ, ΤτΕ, κλπ data source agencies), αλλά
στο γεγονός ότι τα στοιχεία που περιλαµβάνονταν στη γνωστο-
ποίηση της 2ας Οκτωβρίου δεν αντιστοιχούσαν στα στοιχεία που
είχαν στείλει στην Ε.Σ.Υ.Ε. οι διάφοροι φορείς και υπηρεσίες. Αυτό
δηλαδή που άλλαξε στη γνωστοποίηση της 21ης Οκτωβρίου είναι
ότι καταχωρήθηκαν τα πραγµατικά στοιχεία των διαφόρων φο-
ρέων και υπηρεσιών.”

Ως προς την προσέγγιση αυτή και τη σκοπιµότητα της µη δη-
µοσιοποίησης, εσκεµµένα από την Κυβέρνηση των στοιχείων,
υπάρχουν ευθείες αναφορές τόσο του κ. Σιδηρόπουλου – ότι οι
προβλέψεις εξυπηρετούσαν τις ανάγκες δανεισµού – όσο και του
ίδιου του πρώην υπουργού, Γιάννη Παπαθανασίου – ότι υπήρχε
συνειδητή µη δηµοσιοποίηση των στοιχείων εκτέλεσης του προ-
ϋπολογισµού23.

Μέλη της Επιτροπής αυτής που κατέθεσαν στην Εξεταστική
Επιτροπή της Βουλής, όπως η κυρία Στέλλα Μπαλφούσια και ο
κ. Γκίκας Χαρδούβελης, επιβεβαίωσαν αυτή την εντύπωση και
επεσήµαναν την αστάθεια αυτής της πρόβλεψης. Στοιχεία που
κατατέθηκαν σχετικά µε τα ταµειακά ελλείµµατα που ήταν γνω-
στά έως εκείνη τη στιγµή στην ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµι-
κών και εµπιστευτικά σηµειώµατα από το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους προς τον Υπουργό, δείχνουν πέρα από κάθε επιφύλαξη
ότι τα πραγµατικά γνωστά µεγέθη ήταν αδύνατο να υποστηρί-
ξουν αυτή την πρόβλεψη.

23 Βλ. κατάθεση ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ, υπόµνηµα ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΙΟΥ σελ. 11,
καθώς και παρακάτω στα ΣΥΜΠΕΡΑΣΜΑΤΑ σχετική ανάλυση των σχετικών
αναφορών των συγκεκριµένων µαρτύρων.
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ΑΝΑΘΕΩΡΗΣΗ ΑΠΟ 6% ΣΕ 12,5% 

Με την ανάληψη των καθηκόντων της νέας Κυβέρνησης που
προέκυψε από το αποτέλεσµα των εκλογών της 4ης Οκτωβρίου
2009, στις οποίες κέρδισε την Κοινοβουλευτική Πλειοψηφία το
ΠΑ.ΣΟ.Κ. η άµεση προτεραιότητα του Υπουργείου Οικονοµικών,
σύµφωνα µε την ένορκη κατάθεση του τότε αρµόδιου Υπουργού
στην Επιτροπή αυτή, ήταν η σύνταξη και κατάθεση του Προσχε-
δίου του Προϋπολογισµού του 2010. Σηµειώνεται ότι είναι υπο-
χρεωτική η κατάθεσή του την πρώτη Δευτέρα του Οκτώβρη κάθε
έτους και λόγω των εκλογών του 2009 για εκείνο το έτος δόθηκε
παράταση µερικών εβδοµάδων.

Στις 9 Οκτωβρίου 2009 ο Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδας
ανακοινώνει δηµόσια τη δική του πρόβλεψη για έλλειµµα που
πρόκειται να ξεπεράσει το 12% του ΑΕΠ.

Η νέα ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών λαµβάνει γνώση σε
σειρά συσκέψεων µε υπηρεσιακούς παράγοντες που επιβεβαι-
ώνονται από σειρά µαρτυρικών καταθέσεων (όπως της κ. Αρµά-
γου, του κ. Μπεριάτου, του κ. Κοντοπυράκη) των διαθέσιµων
δεδοµένων εκτέλεσης του κρατικού προϋπολογισµού24, των
αναγκών χρηµατοδότησης, της υστέρησης των εσόδων και των
υπερβάσεων των δαπανών µέχρι εκείνη τη στιγµή. 

Την ίδια στιγµή, η Εurostat επιζητά διευκρινίσεις επί της κοινο-
ποίησης που είχε σταλεί στις 2 Οκτωβρίου 2009 και την απο-
στολή επικαιροποιηµένων στοιχείων. 25

Η Ελληνική Κυβέρνηση προχωρά σε νέα κοινοποίηση στοι-
χείων την 21η Οκτωβρίου 2009. Στους νέους πίνακες απολογι-
σµού του 2008 και προβλέψεων για το 2009 έχουν επιπρόσθετα
ληφθεί υπόψη τα εξής:

• Πορεία εκτέλεσης προϋπολογισµού 2009, µε βάση τα στοι-
χεία (δηµοσιονοµικά και ταµειακά) του Γ.Λ.Κ. και της Τ.τ.Ε., που
οδηγούν σε αναθεώρηση τόσο των προβλέψεων για τα έσοδα
όσο και των δαπανών.26 Aς σηµειωθεί ότι µέχρι το Σεπτέµβριο
2009 – που πλέον υπήρχαν διαθέσιµα στοιχεία στο Γ.Λ.Κ. – τα
καθαρά έσοδα του δηµοσίου ήταν µόλις στο 59% του ετήσιου
στόχου (ενώ είχαµε ήδη διανύσει το 75% των µηνών του έτους)
και υπήρχε προφανής υστέρηση, ενώ οι δαπάνες είχαν ήδη ξε-
περάσει το 87% των στόχων του έτους και δεν είχαν καλυφθεί
ακόµη γνωστές προς το υπουργείο Οικονοµικών υποχρεώσεις.27

• Αποτελέσµατα ασφαλιστικών ταµείων, µε βάση τις γνωστές
από τις εκτιµήσεις των Διοικητών Ι.Κ.Α. και Ο.Α.Ε.Ε. για την πο-
ρεία των ελλειµµάτων του έτους 2009 και τις πρόσθετες ανάγκες
χρηµατοδότησης28.

• Υποχρεώσεις νοσοκοµείων και ασφαλιστικών ταµείων προς
φαρµακευτικές εταιρίες. 

Παρά το γεγονός ότι ακόµη δεν είχε προλάβει να γίνει οποι-
αδήποτε ουσιαστική βελτίωση στη λειτουργία του Ελληνικού
Στατιστικού Συστήµατος µαρτυρικές καταθέσεις καταδεικνύουν
ότι σε αντίθεση µε την προηγούµενη πρόβλεψη για 6%, η πρό-
βλεψη της 21ης Οκτωβρίου για έλλειµµα 12,5% έγινε για πρώτη
φορά µε τρόπο µεθοδολογικά ορθό29 ή τουλάχιστον ήταν πιο
κοντά στην πραγµατικότητα30.

Aπό τις καταθέσεις των µαρτύρων προκύπτει ότι η µόνη εµφα-
νής παρέµβαση της πολιτικής ηγεσίας στη διαµόρφωση αυτής
της πρόβλεψης ήταν η πρωτοβουλία να αποτελέσει προϊόν συ-
νεργασίας των αρµόδιων υπηρεσιών και όχι του Γενικού Γραµ-
µατέα του Υπουργείου ή της Ε.Σ.Υ.Ε.. Η µη παρέµβαση στη
διαµόρφωση της κοινοποίησης επιβεβαιώθηκε ενόρκως στην πα-
ρούσα Επιτροπή.31

Η συµπερίληψη των χρεών των νοσοκοµείων κρίθηκε επίσης
επιβεβληµένη. Σύµφωνα µε καταθέσεις32 ήταν τραγικό λάθος να
µην καταγράφονται τα χρέη αυτά στο έλλειµµα τη χρονιά που
προέκυπταν, ότι ο υπολογισµός στο 6% ήταν µε σαφώς υποεκτι-
µηµένα τα χρέη των νοσοκοµείων και ότι ήταν υποχρέωση του
Υπουργείου η απεικόνισή τους. Η πλήρης αποκατάσταση της
ορθής καταγραφής έγινε τελικά µε τα δύο EDP (ΔΥΕ) του 2010
(βλ. παρακάτω).

24 Χαρακτηριστικά, στην κατάθεσή του ο κ. Μπεριάτος αναφέρει: Για

πρώτη φορά τον Οκτώβρη του 2009, µε την νέα πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Οικονοµικών, δόθηκαν «οι κατευθύνσεις, ώστε να συνεργαστεί
το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, η Τράπεζα της Ελλάδος και η Στατιστική
Υπηρεσία και να καταλήξουν στο ποσό που θα σταλεί στο εξωτερικό» (σελ.
74). Επιπλέον, επεσήµανε ότι ποτέ στο παρελθόν δεν τους είχε καλέσει
κανένας σε ανάλογη σύσκεψη και ποτέ δεν είχε ενηµέρωση για τα στοιχεία
ή συνεργασία µε το ΓΛΚ και την ΤτΕ, προκειµένου να γίνει ορθός υπολο-
γισµός του ελλείµµατος (σελ. 72)

25 Το γεγονός αυτό αποδεικνύεται τόσο από την ίδια την έκθεση της
Eurostat µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τα Ελληνικά Στατιστικά που δη-
µοσιοποιήθηκε – σε συνέχεια απόφασης του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου για
τη σύνταξή της – στις 8 Ιανουαρίου 2010, όσο και από τις µαρτυρικές κα-
ταθέσεις του πρώην ΓΓ ΕΣΥΕ κ. Κοντοπυράκη και της πρώην ΓΓ Δηµοσιο-
νοµικής Πολιτικής κυρίας Αρµάγου.

26 Η πρώην ΓΓ Δηµοσιονοµικής Πολιτικής κυρία Ιουλία Αρµάγου ανέ-
φερε ότι το µεγαλύτερο µέρος της αναθεώρησης της πρόβλεψης του ελ-
λείµµατος από το 6% στο 12,5% «προήλθε από την πλευρά των εσόδων,
περίπου τα 8 δισεκατοµµύρια και τα υπόλοιπα 4 δισεκατοµµύρια από την
πλευρά των δαπανών» (σελ. 44) και δήλωσε ότι «προφανώς η νέα κυβέρ-
νηση, εποµένως έκανε µία πιο ρεαλιστική απεικόνιση των πραγµάτων και
καταλήξαµε σ’ αυτήν την εκτίµηση για το έλλειµµα στις 22 Οκτωβρίου».

27 Βλ. Δελτίο Εκτέλεσης Προϋπολογισµού Σεπτεµβρίου 2009 
http://www.minfin.gr/content-api/f/binaryChannel/minfin/datastore/ee/

5e/5a/ee5e5ad73d3b50aa4db9f32f070a8b08d0d95a60/application/pdf/dep
_2009_09_20091030.pdf 

28 Κατάθεση ΑΜΠΑΤΖΟΓΛΟΥ σελ. 22 και 23 τέλος, όπου αναφέρει ότι το
ΥΠΟΙΚ έπρεπε να πληρώσει τα χρήµατα στο ΙΚΑ για την κάλυψη του ελλείµ-
µατός του µέσα στο 09

29 Κατάθεση ΜΠΕΡΙΑΤΟΥ, σελ. 75

30 Κατάθεση ΜΠΑΛΦΟΥΣΙΑ, σελ. 24

31 Κατάθεση ΜΠΕΡΙΑΤΟΥ σελ. 75

32 Κατάθεση ΑΡΜΑΓΟΥ σελ 9 -10, 20  και 30 - 32

ΑΝΑΘΕΩΡΗΣΗ ΑΠΟ 12,5% ΣΕ 13,6%

Η επόµενη κοινοποίηση στοιχείων ελλείµµατος και χρέους
προς τις Ευρωπαϊκές αρχές γίνεται υποχρεωτικά τον Απρίλιο. Σε
εκείνη την κοινοποίηση της Ελλάδας, όπως διαπιστώθηκε κατά
τις εργασίες της παρούσας Επιτροπής, υπάρχουν δύο νέα στοι-
χεία, που οδηγούν σε µια ακόµη πιο ρεαλιστική αποτύπωση των
στοιχείων του 2009 και των ετών πριν από αυτό:

• Πρώτον, έχουν υπάρξει απολογιστικά στοιχεία για τους πε-
ρισσότερους φορείς της Κεντρικής και Γενικής Κυβέρνησης.

• Δεύτερον, έχει υπάρξει µε τη συνεργασία των Υπουργείων
και της ΕΛ.ΣΤΑΤ. (που πλέον λειτουργεί ως ανεξάρτητη αρχή) η
λεπτοµερής καταγραφή των υποχρεώσεων των νοσοκοµείων, µε
βάση τα έτη που πραγµατοποιήθηκαν (την περίοδο 2006-2009).

Στη νέα κοινοποίηση το έλλειµµα του 2009 εκτιµάται στο
13,6% του ΑΕΠ. Το στοιχείο αυτό γίνεται δεκτό µε επιφυλάξεις
από την Εurostat, η οποία ήδη σε συνεργασία µε τις Ελληνικές
Αρχές συµµετέχει στην υλοποίηση του Σχεδίου Δράσης για την
βελτίωση του Ελληνικού Στατιστικού Συστήµατος και την αποκα-
τάσταση της µεθοδολογικής συµµόρφωσης και αξιοπιστίας των
Ελληνικών Στατιστικών.

Οι επιφυλάξεις που αποτυπώνονται από την Eurostat έχουν να
κάνουν κυρίως µε την καταγραφή των αποτελεσµάτων των
ασφαλιστικών φορέων και την ταξινόµηση των ΔΕΚΟ στα στοι-
χεία.33

33 To σχετικό δελτίο τύπου της Eurostat 
http://epp.eurostat.ec.europa.eu/cache/ITY_PUBLIC/2-22042010-

BP/EN/2-22042010-BP-EN.PDF 

ΑΝΑΘΕΩΡΗΣΗ ΑΠΟ 13,6% ΣΕ 15,4%

Για την οριστική άρση των επιφυλάξεων απέναντι στα Ελληνικά
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δηµοσιονοµικά δεδοµένα υπήρξε στενή συνεργασία της
ΕΛ.ΣΤΑΤ. µε όλες τις Ελληνικές υπηρεσίες που συµµετέχουν στο
Ελληνικό Στατιστικό Σύστηµα, την Eurostat, αλλά και εµπειρο-
γνώµονες από άλλες Ευρωπαϊκές Στατιστικές Υπηρεσίες.

Την περίοδο Απριλίου 2010 – Οκτωβρίου 2010 τα κλιµάκια εµ-
πειρογνωµόνων συνεργάστηκαν για να αντιµετωπίσουν όλα τα
µεθοδολογικά ζητήµατα που παρέµεναν ανοικτά ή αµφισβητή-
σιµα από την Εurostat, σε σχέση µε τα ελληνικά δηµοσιονοµικά
στατιστικά.

Η συνεργασία αυτή οδήγησε στην αναθεώρηση των στοιχείων
ελλείµµατος και χρέους της Γενικής Κυβέρνησης από το 13,6%
του ΑΕΠ στο 15,4% του ΑΕΠ, τον Νοέµβριο του 2010.

Με την ολοκλήρωση αυτής της διαδικασίας η Εurostat απέ-
συρε κάθε επιφύλαξη για τα δηµοσιονοµικά δεδοµένα της χώρας
µας και πλέον η Ελλάδα έχει συµπληρώσει τρεις συνεχόµενες
κοινοποιήσεις δεδοµένων χωρίς καµία επιφύλαξη από τις Ευρω-
παϊκές αρχές.

Η αναθεώρηση των στοιχείων του 2009 κατά 1,8 µονάδες του
ΑΕΠ (και των ετών πριν από αυτό έως το 2006) µεταξύ των κοι-
νοποιήσεων του Απριλίου 2010 και Οκτωβρίου 2010 οφείλεται,
όπως προέκυψε από την κατάθεση σχετικών στοιχείων, κατά την
εξέταση του τότε Υπουργού Οικονοµικών, στους εξής παράγον-
τες:

• 0,8 µονάδες του ΑΕΠ, στη διόρθωση των πλεονασµάτων των
φορέων Κοινωνικής Ασφάλισης, επειδή εξετάστηκαν όλα τα στοι-
χεία και οι ισολογισµοί τους που είχαν να επικαιροποιηθούν από
το 2007. Μέχρι τότε καταγράφονταν στα στοιχεία του ελλείµµα-
τος στη βάση «εκτιµήσεων».

• 0,7 µονάδες του ΑΕΠ, στην ένταξη 17 οργανισµών (ΔΕΚΟ
και άλλων φορέων) στα στοιχεία του ελλείµµατος, επειδή κατά
κύριο λόγο ο Έλληνας φορολογούµενος πλήρωνε µέσω του
Προϋπολογισµού του κράτους πάνω από το 50% της λειτουργίας
αυτών των οργανισµών.

• 0,3 µονάδες του ΑΕΠ, στην καταγραφή υποχρεώσεων –
απλήρωτων δηλαδή οφειλών – που δεν είχαν ποτέ εγγραφεί στις
ετήσιες δαπάνες του Δηµοσίου, επειδή το κράτος δεν κρατούσε
κεντρικά λογαριασµούς και αναλήψεις υποχρεώσεων και οι υπο-
χρεώσεις διαφόρων υπουργείων και δηµοσίων φορέων µπορού-
σαν να µένουν εκτός λογαριασµών. Ας σηµειωθεί ότι ανάµεσα
στα στοιχεία που ενσωµατώθηκαν στην αναθεώρηση ήταν και τα
swaps, των οποίων όµως η ένταξη στο έλλειµµα λειτούργησε µει-
ωτικά κατά περίπου 60 εκ. Ευρώ, ενώ επιβάρυνε στατιστικά το
χρέος.

Ο παράγοντας, ο οποίος περισσότερο απασχόλησε τις µαρτυ-
ρικές καταθέσεις ήταν η αναταξινόµηση των 17 φορέων του ευ-
ρύτερου δηµόσιου τοµέα στα στοιχεία ελλείµµατος. Παρόλα
αυτά, δεν προκύπτει κανένα στοιχείο που να αποδεικνύει ότι
υπήρχε η δυνατότητα µη ένταξής τους στα στοιχεία ελλείµµατος,
εφόσον η χώρα έπρεπε να εναρµονιστεί µε τη µεθοδολογία
που ισχύει για όλες τις χώρες της Ε.Ε. (την ΕΣΟΛ 95). Συγκε-
κριµένα, µε βάση τον ΕΣΟΛ 95, τα κριτήρια ένταξης στη Γενική
Κυβέρνηση για έναν φορέα του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα είναι
τρία34: κατά πόσο είναι θεσµική µονάδα, κατά πόσο είναι δηµό-
σιος παραγωγός, δηλαδή ελέγχεται από τη Γενική Κυβέρνηση
και κατά πόσο είναι παραγωγός µη εµπορεύσιµου προϊόντος.
Πρόκειται για τον λεγόµενο κανόνα του 50%, δηλαδή εάν οι πω-
λήσεις του φορέα καλύπτουν ή όχι το 50% των εξόδων παραγω-
γής. Η εφαρµογή αυτών των κριτηρίων δεν είχε γίνει στο
παρελθόν, αν και αποτελεί υποχρέωση για τα κράτη – µέλη, σύµ-
φωνα µε τον παραπάνω Κανονισµό.

Επιπλέον, προκύπτει από µαρτυρικές καταθέσεις ότι το θέµα
αυτό είχε τεθεί υπόψη σε ενηµερώσεις του Δ.Σ. της ΕΛ.ΣΤΑΤ.,
χωρίς να διατυπωθούν αντιρρήσεις από τους συµµετέχοντες,
ενώ είχαν προηγηθεί οι αναγκαίες µετρήσεις για την εξέταση των
τριών κριτηρίων.35

Σε σειρά µαρτυρικών καταθέσεων που τέθηκε το ερώτηµα για

την πιθανότητα πολιτικής παρέµβασης στη διαµόρφωση των
στοιχείων ελλείµµατος του 2009 δεν υπήρξε καµία κατάθεση που
αναφέρεται σε κάποια συγκεκριµένη παρέµβαση, αντίθετα στε-
λέχη της ΕΛ.ΣΤΑΤ. (Σ. Μπεριάτος) και του Γενικού Λογιστηρίου
(Ι. Αρµάγου) δήλωσαν κατηγορηµατικά ότι στο δικό τους έργο
δεν υπήρξε κανενός είδους πολιτική παρέµβαση. Ειδικά για
την περίοδο µετά τη δηµιουργία της ΕΛ.ΣΤΑΤ. η κυρία Αρµάγου
δήλωσε «….αφότου έγινε ανεξάρτητη αρχή και µετονοµάστηκε σε
ΕΛ.ΣΤΑΤ., νοµίζω ότι πλέον µόνη της θέτει τους κανόνες σ’ αυτό
το νοµικό πλαίσιο που υπάρχει και απλά ενηµερώνει τον Υπουργό.
Δεν νοµίζω ότι υπάρχει κάποια παρέµβαση».

Επιπλέον, η κυρία Αρµάγου, απορρίπτει τα περί τεχνητής διόγ-
κωσης του ελλείµµατος του 2009 και σηµειώνει ότι η ίδια η Eu-
rostat δεν θα επέτρεπε µια τέτοια τεχνητή διόγκωση. Και
σηµειώνει: «Νοµίζω, λοιπόν, ότι είναι το «σκάσιµο» -για να το πω
τελείως λαϊκά- µετά από µία σειρά ετών επιδείνωσης που κάποια
στιγµή έρχεται και συσσωρεύεται ένα πράγµα και φαίνεται ξαφ-
νικά σε µία χρονιά. Ενώ θα έπρεπε να φαίνεται µία σταδιακή επι-
δείνωση, έρχεται και φαίνεται µε τη µία.” 

 - Σηµειώνεται ότι το ποσοστό 15,4% του ελλείµµατος είναι
αυτό που ανακοινώθηκε το Νοέµβριο του 2010. Σε συνέχεια πε-
ραιτέρω προσαρµογών και του ΑΕΠ το οριστικό µέγεθος του ελ-
λείµµατος ως ποσοστό του ΑΕΠ διαµορφώθηκε στο 15,8%.

34 Βλ. σχετικά και κατάθεση ΓΕΩΡΓΙΟΥ

35 Κατάθεση ΜΠΑΛΦΟΥΣΙΑ «…. σαφώς όµως προκύπτει από τα στοιχεία
ότι ζητήθηκε από τους οργανισµούς αυτούς να δώσουν τα αναγκαία στοι-
χεία για να διακριβωθεί ένα απλό πράγµα. Αν µε το κριτήριο του 50% θα
έπρεπε να ταξινοµηθούν ως οργανισµοί που ανήκαν στη γενική κυβέρνηση
ή όχι. Στη διάρκεια αυτών των συνεδριάσεων που έλαβα µέρος, ενηµερω-
θήκαµε και για τα στοιχεία αυτά. Πιστεύω ότι η δουλειά έγινε σωστά. Δη-
λαδή, για να καταλάβετε αυτό το λεγόµενο κριτήριο του 50%, αυτό που
λέει είναι εάν η παραγωγή, το κόστος, µιας επιχείρησης χρηµατοδοτείται
από το κράτος πάνω από 50% δεν µπορείς να την θεωρήσεις ιδιωτική επι-
χείρηση. Πρέπει να θεωρήσεις ότι ανήκει στον δηµόσιο τοµέα. Μπορεί να
έχει µερίδιο το κράτος και να είναι µέτοχος, αλλά να παράγει ένα προϊόν
και να το πουλάει στην αγορά, τότε θα τον κατατάξεις, στις ιδιωτικές επι-
χειρήσεις εκτός γενικής κυβέρνησης. Στη δική µας περίπτωση ήταν προ-
φανές από τα στοιχεία του ΟΣΕ ορισµένων επιχειρήσεων. Αυτοί οι πίνακες
δόθηκαν». 

Κατάθεση ΜΠΑΛΦΟΥΣΙΑ «Ακριβώς αυτό είναι το πρόβληµα, ότι προ-
σπαθούµε να καταστήσουµε τα πάντα πολιτικά ζητήµατα. Είναι ένα τεχνικό
θέµα. Υπάρχει ένας κανονισµός, ο οποίος λεπτοµερώς λέει µε ποιον τρόπο
κάνουµε µια σωστή και πιστή απεικόνιση της πραγµατικότητας. Είναι µια
σύµβαση αυτό. Το έχει αποφασίσει η EUROSTAT και τα µέλη ότι αυτό το
κριτήριο θα εφαρµόζουµε, το 50%. Μπορεί να έπρεπε να έχουν αποφασί-
σει το 60% ή το 70%, δεν το γνωρίζω. Αλλά αυτή τη στιγµή ισχύει αυτός ο
κανονισµός και µε βάση αυτόν πρέπει να πορευόµαστε. Και νοµίζω ότι
είναι και λογικό. Δεν νοµίζω ότι χωράει φιλοσοφική συζήτηση. Είναι πολύ
λυπηρό, αλλά αυτά είναι τεχνικά θέµατα και πρέπει ως τέτοια να αντιµε-
τωπίζονται. …. Είναι λυπηρό που τα έχουµε αναγάγει σε θέµατα πολιτικής
διαµάχης ή ό,τι άλλο µπορεί να πεις κανείς, αλλά δεν είναι»

Κατάθεση ΣΥΜΙΓΙΑΝΝΗ: Στις συνεδριάσεις του ΔΣ της ΕΛΣΤΑΤ δεν δια-
τυπώθηκε καµία παρατήρηση ή αντίρρηση από τα µέλη του ΔΣ για την ει-
σαγωγή σύµφωνα µε το ESA95 των ΔΕΚΟ και δεν διατυπώθηκε καµία
διαµαρτυρία για την εφαρµογή της συγκεκριµένης µεθοδολογίας] 

ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΜΠΑΛΦΟΥΣΙΑ: «Δεν άκουσα κατά την περίοδο αυτή, που
µετείχα στο Δ.Σ. και συζητούσαµε αυτά τα θέµατα, κάποιον να λέει ότι δια-
φωνεί. Εξάλλου, δεν είναι δουλειά ενός Δ.Σ. να αποφασίζει πόσο είναι το
έλλειµµα διά ψηφοφορίας. Οι υπηρεσίες αναζητούν να απεικονίσουν µε
τον πιο σωστό τρόπο την πραγµατικότητα. Αυτό που µπορεί να κάνει το
Δ.Σ. είναι να είναι βέβαιο ότι έχουν τα µέσα στη διάθεσή τους, τον χρόνο,
την ανάλογη βοήθεια, για να φτάσουν στο αποτέλεσµα που πρέπει και γι’
αυτό χρειάστηκε και η βοήθεια από το εξωτερικό. Ιδίως το τµήµα που
ασχολείτο µε τα δηµοσιονοµικά ήταν ορισµένοι άνθρωποι πολύ ταλαιπω-
ρηµένοι, τους είχαν ζητηθεί πολλά πράγµατα, δούλευαν συνέχεια νυχθη-
µερόν και εν πάση περιπτώσει, υπήρξε και έλλειµµα γνώσεων, εµπειρίας,
κ.λπ. για το οποίο έπρεπε να έρθει µια βοήθεια απ’ έξω και ήρθε. Εγώ το
έβλεπα θετικά.»
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ΙΙΙ. ΣΥΜΠΕΡΑΣΜΑΤΑ:

ΙΙΙ. Α. Η ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΤΩΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΣΤΟΙΧΕΙΩΝ ΑΠΟ
ΤΗΝ ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΗΓΕΣΙΑ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ
ΕΩΣ ΤΗΝ 4η ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2009.

Σύµφωνα µε σειρά µαρτυρικών καταθέσεων, 
• Η δεινή δηµοσιονοµική κατάσταση της χώρας ήταν ορατή

ήδη πριν το 200936.
• Υπήρξαν ρητές προειδοποιήσεις από την Τράπεζα της Ελ-

λάδος37, αλλά και από την Eurostat, που µάλιστα ήδη από την
άνοιξη του 2009 είχε ζητήσει διαρθρωτικά µέτρα38 για τα οποία
είχε δεσµευθεί η τότε ελληνική Κυβέρνηση, όπως αναφέρεται και
στην από 26.3.2012 επιστολή – απάντηση Αλµούνια, σε σχετικό
έγγραφο ερώτηµα της παρούσας Επιτροπής. 

• Η δεινή κατάσταση των δηµοσιονοµικών της χώρας ήταν αν-
τιληπτή και από τους αρµόδιους Υπουργούς της περιόδου µέχρι
τις εκλογές του 2009, αλλά και από τους κοινοτικούς εταίρους
µας, αφού, όπως κατατέθηκε, γίνονταν ανοιχτά τέτοιες συζητή-
σεις στα σχετικά Eurogroup.39 Όπως σηµειώνει και ο Επίτροπος
Αλµούνια στην επιστολή του «Γενικά οι υπουργοί Οικονοµικών της
Ελλάδας είχαν επίγνωση των κινδύνων, όπως και οι οµόλογοί τους
στην Ε.Ε.»

• Συγκεκριµένο ενηµερωτικό σηµείωµα του Γενικού Λογιστη-
ρίου του Κράτους, µε τίτλο «ταµειακό ισοζύγιο» είχε τεθεί υπόψη
του τότε Υπουργού Οικονοµίας και Οικονοµικών και αναφερόταν
σε έλλειµµα 8,5% ήδη για το πρώτο οκτάµηνο του 2009.

• Ο αρµόδιος Υπουργός λάµβανε κάθε µήνα από το Γενικό
Λογιστήριο του Κράτους τα δελτία εκτέλεσης Προϋπολογισµού,
λαµβάνοντας γνώση µε τον τρόπο αυτό για τις αποκλίσεις που
επηρέαζαν το έλλειµµα40 τα οποία, ενώ παραδοσιακά δηµοσι-
εύονταν ανά µήνα, µε απόφαση του τότε Υπουργού Οικονοµικών,
κ. Παπαθανασίου, τον Αύγουστο του 2009, ορίστηκε η δηµοσί-
ευσή τους να γίνεται πλέον ανά τρίµηνο, γεγονός που σχολιάζε-
ται και στην από 26.3.2012 επιστολή – απάντηση Αλµούνια στην
παρούσα Επιτροπή, όπως αναλύεται παρακάτω.

• Η γνώση της τότε πολιτικής ηγεσίας για την κακή δηµοσιο-
νοµική κατάσταση της χώρας και για τη διογκούµενη πορεία του
ελλείµµατος δεν περιοριζόταν σε µία γενική άποψη, αλλά η συ-
ζήτησή είχε προχωρήσει µε τον τότε αρµόδιο Υπουργό Οικονο-
µικών να αντιλαµβάνεται ότι τα µέτρα που ελήφθησαν τον Ιούνιο
του 2009 δεν είχαν φέρει αποτέλεσµα και να δεσµεύεται στο Eu-
rogroup ότι, εφόσον το κόµµα του παραµείνει στην Κυβέρνηση,
θα λάβει νέα σκληρότερα µέτρα συγκράτησης του ελλείµµατος,
στον Προϋπολογισµό του 201041, δηλώνοντας µάλιστα ρητά ότι
για το λόγο αυτό το κόµµα της Ν.Δ. προχώρησε σε πρόωρες
εκλογές.42

Πέρα, όµως, από τις προφορικές δεσµεύσεις για νέα σκληρό-
τερα µέτρα που θα ελάµβανε η τότε Κυβέρνηση, στην πράξη η
αντίδραση της Ελλάδας στη δυναµική ταχείας διόγκωσης του ελ-
λείµµατος και στο κλίµα αµφισβήτησης που είχε αρχίσει να εγ-
καθιδρύεται στο εξωτερικό, χαρακτηριζόταν

• Αφενός, από ολιγωρία στον τοµέα ανάληψης συγκεκριµέ-
νων πρωτοβουλιών για τη συγκράτηση του ελλείµµατος, µε πα-
ράλληλη υιοθέτηση πολιτικών πελατειακής λογικής (λ.χ.
προγράµµατα stage) και µέτρων που επιβάρυναν το έλλειµµα
(λ.χ. µέτρο απόσυρσης, που επιβάρυνε τον προϋπολογισµό µε
δαπάνη 400 εκ. ευρώ) 

• Και αφετέρου, από σειρά µεθοδεύσεων, που στόχο είχαν
την αποσιώπηση των πραγµατικών µεγεθών από τους Έλληνες
πολίτες και, κατ’ επέκταση, από τα αρµόδια κοινοτικά θεσµικά
όργανα, στα πλαίσια µικροκοµµατικών σκοπιµοτήτων ενόψει της
προεκλογικής περιόδου. 

36 Κατάθεση ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ, σελ.69 - 70

37 Κατάθεση ΠΡΟΒΟΠΟΥΛΟΥ, σελ.5

38 Κατάθεση ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ, σελ. 94

39 Κατάθεση ΣΦΑΚΙΑΝΑΚΗ, σελ. 14

40 Κατάθεση ΑΡΜΑΓΟΥ, σελ.26 - 27

41 Κατάθεση ΑΡΜΑΓΟΥ, σελ. 56

42 Κατάθεση ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ, σελ 98 και 118

ΑΝΑΦΟΡΙΚΑ ΜΕ ΤΗΝ ΟΛΙΓΩΡΙΑ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ ΠΟΛΙΤΙΚΩΝ
ΣΥΓΚΡΑΤΗΣΗΣ ΤΟΥ ΕΛΛΕΙΜΜΑΤΟΣ

Ενδεικτικό της αναβλητικότητας που χαρακτήριζε την πολιτική
της τότε Κυβέρνησης, αναφορικά µε την ανάγκη συγκράτησης
του ελλείµµατος είναι το κατατεθέν στην παρούσα Επιτροπή αν-
τίγραφο του υπ’αριθµ. ΓΓΕΠ/117/2009 Υπηρεσιακού Σηµειώµα-
τος, µε ηµεροµηνία 17/4/2009, όπου αποτυπώνονται οι θέσεις
του τότε Υπουργού Οικονοµικών, σχετικά µε την αντιµετώπισή
του στο θέµα των διογκούµενων δαπανών του δηµοσίου, όπως
διατυπώθηκαν σε συνάντησή του µε τους Γενικούς και Ειδικούς
Γραµµατείς του Υπουργείου ήδη από τον Απρίλιο του 2009. Στο
έγγραφο αυτό αποτυπώνεται µε σαφήνεια ότι η στάση της τότε
πολιτικής ηγεσίας απέναντι στο πρόβληµα χαρακτηριζόταν
από αναβλητικότητα και όχι από διάθεση επίλυσής του. 

Η τακτική αυτή της αναβολής είναι ορατή και στον τρόπο µε
τον οποίο η τότε αρµόδια πολιτική ηγεσία αντιµετώπιζε τις χρη-
µατοδοτικές ανάγκες των Οργανισµών Κοινωνικής Ασφάλισης,
αλλά και τα χρέη των νοσοκοµείων. Αναφορικά µε τις ανάγκες
των ΟΚΑ, σύµφωνα µε σχετική κατάθεση στην Επιτροπή µας, ο
τότε Υπουργός Οικονοµικών γνώριζε ήδη από τα µέσα του 2009
ότι το Ι.Κ.Α. θα χρειαστεί έκτακτη χρηµατοδότηση, η οποία ήδη
από τον Ιούνιο φαινόταν ότι θα υπερβεί το 1 δις ευρώ.43 Όπως
προκύπτει και από το υπόµνηµα του πρώην Υπουργού Οικονο-
µίας και Οικονοµικών44 η  αντίδραση του Υπουργείου στις αυξα-
νόµενες υποχρεώσεις του Δηµοσίου έναντι του ΙΚΑ ήταν η
πρόθεση έκδοσης οµολόγων, ύψους 4,65 δις ευρώ.  Ωστόσο, η
κάλυψη της ανάγκης µε οµόλογα που σχεδίαζε ο κ. Παπαθανα-
σίου θα ήταν δηµοσιονοµικά ουδέτερη µόνο στην περίπτωση που
υπήρχε ισόποση αποταµίευση του ποσού αυτού από τα Ταµεία.
Σύµφωνα, όµως µε τις µαρτυρικές καταθέσεις στην παρούσα
Επιτροπή, η πρόσθετη χρηµατοδότηση δηµιουργήθηκε από
πραγµατική επιδείνωση των οικονοµικών αποτελεσµάτων (λιγό-
τερα έσοδα έναντι δαπανών, σε σχέση µε τον Προϋπολογισµό
τους) και για το λόγο αυτό, ανεξάρτητα µε τον τρόπο πληρωµής
τους, επιβάρυναν το έλλειµµα. 

Αναφορικά µε το ζήτηµα των χρεών των νοσοκοµείων, η τότε
Κυβέρνηση γνώριζε ότι το ύψος αυτών υπερέβαινε τουλάχιστον
κατά 3 δις45 αυτό που ανακοίνωνε επισήµως ο τότε Υπουργός
Υγείας µε επιστολή του στον επικεφαλής της Ε.Σ.Υ.Ε., κ. Κοντο-
πυράκη, όπως άλλωστε αρµοδίως ενηµέρωσε τη Βουλή στις
14.4.2009 µε απάντηση του ο ίδιος αρµόδιος Υπουργός στα πλαί-
σια του κοινοβουλευτικού ελέγχου, εν γνώσει του τότε Υπουργού
Οικονοµικών. Όπως διαπίστωσε η παρούσα Επιτροπή, τα χρέη
των νοσοκοµείων, που τελικά ανήλθαν στο ποσό των 6,5 δις
ευρώ, δηλαδή γύρω στο 2,5% του ΑΕΠ46, επιλέχθηκε από την
τότε πολιτική ηγεσία στην αναθεωρηµένη πρόβλεψη του ελλείµ-
µατος σε 6% να παραµείνουν «υποεκτιµηµένα» στο ποσό των 500
εκ ευρώ εν γνώσει του τότε αρµοδίου Υπουργού47 ότι αυτά ήδη
τον Απρίλιο του 2009 είχαν ανέλθει στο ποσό των 5,2 δις ευρώ.
Διαπιστώθηκε, επίσης, στην Επιτροπή ότι παρά τους αντίθετους
ισχυρισµούς Παπαθανασίου και µε δεδοµένο ότι η Κυβέρνηση
της Ν.Δ. είχε νοµοθετήσει τη νοµιµοποίηση όλων των οφειλών
των νοσοκοµείων µέχρι τον Μάιο του 2009, οι χρηµατικές απαι-
τήσεις προς τα νοσοκοµεία από τη στιγµή της παραλαβής, συνι-
στούν υποχρέωση και άρα δαπάνη που υπολογίζεται στο
έλλειµµα. 

Επίσης, σύµφωνα µε το σύνολο σχεδόν των καταθέσεων, η
τότε Κυβέρνηση αν και είχε πλήρη εικόνα της δυναµικής
εκτροχιασµού του ελλείµµατος δεν έλαβε αποτελεσµατικά
µέτρα, ως όφειλε, παρά το χρόνο που είχε στη διάθεσή της.
Στην από 26.3.2012 επιστολή – απάντηση Αλµούνια, σε σχετικό
ερώτηµα της Επιτροπής, γίνεται ειδική αναφορά στα διαρθρω-
τικά µέτρα που όφειλε να έχει λάβει η τότε Κυβέρνηση της Ν.Δ.
ως εξής: «Η ελληνική Κυβέρνηση έχει εξαγγείλει επανειληµµένα
ότι σκόπευε να λάβει µέτρα για την αντιµετώπιση διαρθρωτικών
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αδυναµιών της οικονοµίας. Σε πολλές περιπτώσεις, τα µέτρα είχαν
περιορισµένο πεδίο εφαρµογής και µικρό βαθµό εκτέλεσης.»

Είναι δε ιδιαίτερα επιβαρυντικό το γεγονός ότι οι δεσµεύσεις
της προς τους εταίρους µας για µέτρα περιορισµού των δηµο-
σιονοµικών δαπανών, όχι µόνο δεν τηρήθηκαν, αλλά στην πράξη
ακολουθήθηκαν πολιτικές που επιβάρυναν το έλλειµµα, όπως
προσλήψεις µέσω stage, µέτρο απόσυρσης που µεταφραζόταν
σε δαπάνη 400 εκ ευρώ κ.α.

Όπως διαπιστώνεται, λοιπόν, η µόνη αντίδραση της τότε πο-
λιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Οικονοµικών απέναντι στο
ορατό δηµοσιονοµικό πρόβληµα της χώρας ήταν αυτή της απο-
σιώπησης των πραγµατικών στοιχείων και της διακοπής δη-
µοσιοποίησης των µηνιαίων δελτίων εκτέλεσης του Προϋπο-
λογισµού. 

43 Κατάθεση ΑΜΠΑΤΖΟΓΛΟΥ, σελ 7 και 10 - 11

44 Υπόµνηµα ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΙΟΥ σελ. 14 και 15

45 Βλ. και υπόµνηµα ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΙΟΥ σελ. 13

46 Κατάθεση ΠΕΝΤΑΖΟΥ, σελ.95

47 Κατάθεση ΑΡΜΑΓΟΥ σελ 30 και 32 – 33.
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ΣΤΟΙΧΕΙΩΝ ΤΟΥ ΕΛΛΕΙΜΜΑΤΟΣ

Σειρά µαρτυρικών καταθέσεων υπηρεσιακών παραγόντων και
αξιωµατούχων των αρµοδίων φορέων για τη συλλογή και επε-
ξεργασία των δηµοσιονοµικών στοιχείων αποκάλυψε στην πα-
ρούσα Επιτροπή ότι: 

• Δεν υπήρχε συντονισµός µεταξύ της Ε.Σ.Υ.Ε., του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους και της Τράπεζας της Ελλάδος, προ-
κειµένου να συγκεντρώνονται, να αξιολογούνται και να υπολογί-
ζονται τα στοιχεία του ελλείµµατος. Σύµφωνα µε µαρτυρία στην
Επιτροπή µας48, ποτέ πριν τον Οκτώβρη του 2009 καµία πολιτική
ηγεσία δεν είχε ζητήσει την αναγκαία και αυτονόητη συνεργασία
των αρµοδίων αυτών φορέων για τη σωστή αποτύπωση των δη-
µοσιονοµικών στοιχείων και, κατ’ επέκταση, η αποτύπωση αυτή
γινόταν από την υπαγόµενη στο Υπουργείο Οικονοµικών Ε.Σ.Υ.Ε..
Μάλιστα, σύµφωνα µε άλλη κατάθεση µάρτυρα49, αναφορικά µε
τις χρήσεις όχι µόνο του 2009, αλλά και του 2008 και του 2007
υπήρχε µόνιµη και έντονη διαµάχη, µεταξύ των υπηρεσιακών
στελεχών του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους και της Στατι-
στικής Υπηρεσίας, καθώς υπήρχε διάσταση µεταξύ των στοι-
χείων που έδινε το Γ.Λ.Κ. και αυτών που ανακοίνωνε τελικά η
Ε.Σ.Υ.Ε..

• Διαπιστώθηκε ότι η Ε.Σ.Υ.Ε. δεν ήταν ανεξάρτητη. Αυτό επι-
βεβαιώνεται και από τον επικεφαλής της Eurostat Ραντερµάχερ,
ο οποίος αναφέρει επιγραµµατικά στην από 26.3.2012 επιστολή
– απάντησή του στην παρούσα Επιτροπή «Είναι επίσης σαφές ότι
η Εθνική Στατιστική Υπηρεσία της Ελλάδας δεν ήταν ανεξάρτητη
πριν τις µεταρρυθµίσεις στη στατιστική διακυβέρνηση που εφαρ-
µόστηκαν στην Ελλάδα το 2010».

• Η τελευταία πρόβλεψη του ελλείµµατος σε ποσοστό 6%
του ΑΕΠ από την τότε πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Οικονο-
µικών στις 2.10.2009 ήταν, σύµφωνα µε κατάθεση µάρτυρα, απο-
τέλεσµα «εξόφθαλµης υπερεκτίµησης εσόδων»50 και αντί-
στοιχης υποεκτίµησης και απόκρυψης δαπανών51 . 

• Η τότε πολιτική ηγεσία επέλεξε να υποβαθµίσει το υπαρκτό
πρόβληµα του εκτροχιασµού των δαπανών, δυσχεραίνοντας τη
ροή της πληροφόρησης και διακόπτοντας τον Αύγουστο του
2009 την ακολουθούµενη µέχρι τότε µηνιαία δηµοσιοποίηση των
στοιχείων εκτέλεσης του Προϋπολογισµού52. Για το θέµα αυτό
στην επιστολή – απάντησή του στην παρούσα Επιτροπή, ο Επί-
τροπος Αλµούνια, σχολιάζοντας τη διακοπή δηµοσίευσης των
µηνιαίων δελτίων και την επίπτωσή της στην αξιοπιστία των στα-
τιστικών µας στοιχείων, σηµειώνει: «Η πλήρης εικόνα της δηµο-
σιονοµικής κατάστασης εξαρτάται όχι µόνο από την ποιότητα
(«ορθότητα») των δεδοµένων, αλλά και από τη συχνότητά τους.
Μολονότι δεσµεύεται από το νόµο, η Ελλάδα διέκοψε τη δηµοσί-

ευση των µηνιαίων δεδοµένων για την εκτέλεση του Προϋπολογι-
σµού το θέρος του 2009»

• Σηµειώνεται η αναφορά µάρτυρα53 αλλά και της «Έκθεσης
για την αξιοπιστία των δηµοσιονοµικών στοιχείων»54 ότι στις 30
Σεπτεµβρίου του 2009 απεστάλησαν κενοί πίνακες για τα έτη
2009 και 2008 στην Eurostat, ενώ τα σχετικά στοιχεία είχαν δια-
τεθεί από τους αρµόδιους υπαλλήλους στην ηγεσία της Ε.Σ.Υ.Ε.
στις 27 ή τις 28 Σεπτεµβρίου. Μάλιστα, υπήρξε συνοδευτική επι-
στολή ότι τα στοιχεία αυτά θα αποστέλλονταν το αργότερο ως
το Σάββατο 3 Οκτωβρίου. Η αποστολή κενών πινάκων έγινε αν-
τικείµενο αρνητικού σχολιασµού για τη χώρα µας από αξιωµα-
τούχους της Eurostat, σύµφωνα µε την παραπάνω µαρτυρική
κατάθεση, καθώς θεωρήθηκε «ασέβεια στους θεσµούς».

• Η διαχείριση αυτή των στοιχείων του ελλείµµατος, ώστε να
προκύπτει το ποσοστό 6% της τελευταίας προ των εκλογών ανα-
θεωρηµένης πρόβλεψης χαρακτηρίστηκε από µάρτυρα ως «σα-
φέστατη παραποίηση στοιχείων», που αποδίδεται σε
σκοπιµότητες της προεκλογικής περιόδου55.

• Εντύπωση προκαλεί το γεγονός ότι ερωτηθείς σχετικά ο
τότε Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών, δεν αρνήθηκε ότι η ανακοίνωση – δύο ηµέρες πριν τις
εθνικές εκλογές - του ελλείµµατος στο 6%, παρά την ύπαρξη
στοιχείων για σαφώς µεγαλύτερο έλλειµµα, έγινε για να υπηρε-
τήσει συγκεκριµένες ανάγκες, τις οποίες ονοµάζει «εθνικές»,
σαφώς εντασσόµενες χρονικά στο διάστηµα της προεκλογικής
περιόδου. Σε λόγους «δηµοσίου συµφέροντος» αποδίδει και ο
πρώην Υπουργός Οικονοµίας και Οικονοµικών τη διακοπή ανα-
κοίνωσης των στοιχείων του Προϋπολογισµού σε µηνιαία βάση
στα µέσα Αυγούστου του 200956. Εξειδικεύοντας τον «εθνικό» ή
«δηµοσίου συµφέροντος» χαρακτήρα που αποδίδουν στις σκο-
πιµότητες αποσιώπησης του πραγµατικού ελλείµµατος, αναφέ-
ρονται στο θέµα του δανεισµού της χώρας από το εξωτερικό.
Τον ισχυρισµό τους αυτόν διαψεύδουν µάρτυρες µε ειδικές γνώ-
σεις στο αντικείµενο, οι οποίοι καταθέτουν ότι αφενός οι αγορές
ήταν ενήµερες για την κακή δηµοσιονοµική κατάσταση της
χώρας, παρακολουθώντας τον εκτροχιασµό των δανειακών
αναγκών της57 και αφετέρου η ίδια η αποσιώπηση των στοι-
χείων58 ήταν αυτή που έπληξε την αξιοπιστία της χώρας µας,
δυσχεραίνοντας τον δανεισµό της. 

• Επιπροσθέτως, µάρτυρας στην παρούσα Επιτροπή59, ανέ-
φερε ότι η προηγούµενη Κυβέρνηση, µε δεδοµένη την υποχρέ-
ωσή της δύο φορές ετησίως, την πρώτη εργάσιµη των µηνών
Απριλίου και Οκτωβρίου, να αποστέλλει συγκεκριµένα δηµοσιο-
νοµικά στοιχεία προς την Eurostat, συµπεριλαµβανοµένης της
αναθεώρησης της πρόβλεψης για το έλλειµµα, επέλεξε την απο-
σιώπηση των στοιχείων, για καθαρά προεκλογικούς λόγους. Συγ-
κεκριµένα, αναφέρθηκε σε αποστολή ελλιπών στοιχείων κατά την
ανακοίνωση της Ε.Σ.Υ.Ε. στις 2.10.2009 για έλλειµµα 6%του ΑΕΠ,
προκειµένου να µην γίνει η κακή δηµοσιονοµική κατάσταση της
χώρας αντιληπτή από τους πολίτες και αντικείµενο σχολιασµού
των Κυριακάτικων εφηµερίδων, ανήµερα των εθνικών εκλογών. 

• Τέλος, καταγγέλθηκε στην παρούσα Επιτροπή ότι, αναφο-
ρικά µε την αποστολή ανακριβών στοιχείων στη Eurostat, ο τότε
Πρόεδρος της Ε.Σ.Υ.Ε. φέρεται να «έπαιζε παιχνίδι, µε την έννοια
ότι είχε αποµονώσει ένα άτοµο και το χρησιµοποιούσε για να
βάζει, για να στέλνει τα στοιχεία που θέλει».60

48 Κατάθεση ΜΠΕΡΙΑΤΟΥ, σελ. 72 - 74

49 Κατάθεση ΠΕΝΤΑΖΟΥ, σελ 86

50 Κατάθεση ΠΕΝΤΑΖΟΥ, σελ. 77

51 ο.π. σελ. 74, 76 και 85

52 Υπόµνηµα ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΙΟΥ σελ.11

53 Κατάθεση ΧΑΡΔΟΥΒΕΛΗ σελ. 9

54 Σελ. 28 της από Ιαν 2010  Έκθεσης για την Αξιοπιστία των Δηµοσιο-
νοµικών Στοιχείων

55 Κατάθεση ΧΑΡΔΟΥΒΕΛΗ σελ. 9
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56 Υπόµνηµα ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΙΟΥ σελ. 11 «Η πραγµατικότητα είναι ότι η
ανακοίνωση των στοιχείων σε τριµηνιαία και όχι σε µηνιαία βάση άρχισε
να εφαρµόζεται στις 14/8/2009. Ο λόγος που έγινε αυτό ήταν ακριβώς για
να προστατεύσουµε τη χώρα από τους διεθνείς κερδοσκόπους… οι επο-
χές ήταν πονηρές, πάντα υπήρχε ο κίνδυνος αύξησης του κόστους δανει-
σµού και η Κυβέρνηση της ΝΔ έκανε ό,τι ήταν δυνατό να προστατέψει το
δηµόσιο συµφέρον».

57 Κατάθεση ΠΡΟΒΟΠΟΥΛΟΥ, σελ.24

58 Κατάθεση ΑΡΜΑΓΟΥ, σελ. 22 και ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΠΡΟΒΟΠΟΥΛΟΥ σελ.
19-21.

59 Κατάθεση ΧΑΡΔΟΥΒΕΛΗ

60 Κατάθεση ΧΑΡΔΟΥΒΕΛΗ σελ. 10.

Συµπερασµατικά, ο πρώην Υπουργός Οικονοµικών, κ. Πα-
παθανασίου, φέρει σαφείς πολιτικές ευθύνες

*�Επειδή γνώριζε ήδη από τις αρχές του 2009 τον εκτροχιασµό
της δηµοσιονοµικής κατάστασης της χώρας, και παρόλα αυτά
δεν προέβη, ως όφειλε, στη λήψη, από την αρχή του έτους, διαρ-
θρωτικών και άλλων µέτρων ικανών να µετριάσουν ή και να ανα-
τρέψουν τη δυναµική διόγκωσης του ελλείµµατος, αντιθέτως
επέλεξε την τακτική της αναβλητικότητας και της παραποµπής
της επίλυσης των προβληµάτων στο απώτερο µέλλον. 

* Επειδή αποσιώπησε την πραγµατική εικόνα της δηµοσιονο-
µικής κατάστασης της χώρας, προβαίνοντας στη διατύπωση την
2.10.2009 της πρόβλεψης, µέσω της Ε.Σ.Υ.Ε., για έλλειµµα 6%,
πρόβλεψη που βρισκόταν σε πλήρη διάσταση µε τα πραγµατικά
στοιχεία που έθεταν υπόψη του οι αρµόδιες υπηρεσίες, χαρα-
κτηριζόταν από υποεκτίµηση των δαπανών και υπερεκτίµηση των
εσόδων και συνοδευόταν από την αποστολή ελλιπών στοιχείων
στην Eurostat.

* Επειδή τον Αύγουστο του 2009 κατήργησε τη µηνιαία δηµο-
σιοποίηση των δελτίων εκτέλεσης του Προϋπολογισµού και την
µετέτρεψε σε τριµηνιαία.

* Επειδή, επί των ηµερών του, η Ε.Σ.Υ.Ε. δεν λειτουργούσε ως
ανεξάρτητη αρχή, γεγονός που  σχολιαζόταν στους αρµόδιους
φορείς της Ε.Ε., πλήττοντας ακόµα περισσότερο την αξιοπιστία
της χώρας µας. 

* Επειδή η αποσιώπηση αυτή των στοιχείων είχε ως στόχο κυ-
ρίως την παραπλάνηση των Ελλήνων πολιτών προεκλογικά,
καθώς για τις αγορές ήταν ήδη ορατός ο εκτροχιασµός του ελ-
λείµµατος από την παρακολούθηση των διαρκώς αυξανόµενων
δανειακών αναγκών του έτους, πέραν των προβλέψεων του Προ-
ϋπολογισµού. 

* Τέλος, επειδή δεσµεύτηκε στους εταίρους µας για µέτρα,
που τελικά ποτέ δεν έλαβε και αποσιώπησε την εν γνώσει του
αναποτελεσµατικότητα σε δηµοσιονοµικό επίπεδο των όποιων
µέτρων τελικά έλαβε, κυρίως, όµως, επειδή εν γνώσει της κακής
δηµοσιονοµικής κατάστασης της χώρας προέβη σε πολιτικές,
που επιβάρυναν ακόµα περισσότερο την κατάσταση, όπως λ.χ.
οι προσλήψεις µέσω stage, προκειµένου να εξυπηρετήσει προ-
εκλογικές σκοπιµότητες.

ΙΙΙ. Β. Η ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΤΩΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΣΤΟΙΧΕΙΩΝ ΑΠΟ
ΤΗΝ ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΗΓΕΣΙΑ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ
ΜΕΤΑ ΤΗΝ 4η ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2009.

Η ΑΠΟΤΥΠΩΣΗ ΤΩΝ ΠΡΑΓΜΑΤΙΚΩΝ ΣΤΟΙΧΕΙΩΝ ΤΟΥ ΕΛ-
ΛΕΙΜΜΑΤΟΣ ΚΑΙ Η ΜΕΘΟΔΟΛΟΓΙΑ ΠΟΥ ΑΚΟΛΟΥΘΗΘΗΚΕ

Σύµφωνα µε την πλειονότητα των µαρτυρικών καταθέσεων, τη
νοµοθεσία που διέπει τις Ευρωπαϊκές Στατιστικές, τις έγγραφες
διαπιστώσεις της Eurostat, αλλά και τις έγγραφες απαντήσεις
του Επιτρόπου Αλµούνια και του επικεφαλής της Eurostat στην
παρούσα Επιτροπή, 

• Δεν διαπιστώθηκε τεχνητή διόγκωση του ελλείµµατος από
την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών, που ανέλαβε
µετά τις εκλογές του Οκτωβρίου του 2009. Αντίθετα, επιβεβαι-
ώθηκε ότι αυτή αποτύπωσε µε µεθοδολογικά ορθό τρόπο τα
πραγµατικά στοιχεία του ελλείµµατος, σύµφωνα µε τους κανόνες

του ΕΣΟΛ 9561. 
• Δεν διαπιστώθηκαν σφάλµατα ή ανακρίβειες στην εφαρ-

µογή της προβλεπόµενης µεθοδολογίας, σύµφωνα µε την κοι-
νοτική νοµοθεσία, για τον υπολογισµό του ελλείµµατος.
Αντίθετα, κατέστη σαφές ότι η µεθοδολογία που περιλαµβάνεται
στο ΕΣΟΛ 95 έχει εισαχθεί στην κοινοτική έννοµη τάξη µε τη
µορφή Ευρωπαϊκού Κανονισµού του 2223/96 και είναι υποχρεω-
τική62. (βλ. αναλυτικά παραπάνω υπό τον τίτλο ΝΟΜΟΘΕΣΙΑ).

• Δεν διαπιστώθηκαν σφάλµατα ή ανακρίβειες κατά την έν-
ταξη 17 φορέων του ευρύτερου δηµοσίου τοµέα, από τις 21
που εξετάστηκαν, στο έλλειµµα της Γενικής Κυβέρνησης. Αντί-
θετα επιβεβαιώθηκε63 ότι αυτές εντάχθηκαν σε εφαρµογή της
υποχρεωτικής για τα κράτη µεθοδολογίας του ΕΣΟΛ 95 και των
κριτηρίων αυτής. Σύµφωνα, δε, µε την επιστολή – απάντηση Ράν-
τερµαχερ στην παρούσα Επιτροπή και, συγκεκριµένα, το σηµείο
10 αυτής η ένταξη των ΔΕΚΟ και η αξιολόγηση αυτών έγινε µε-
θοδολογικά σύννοµα, σύµφωνα µε τους κανόνες του ΕΣΟΛ 95
παράγραφος 2.68 και 3.27 έως 3.37, καθώς και σύµφωνα µε το
Εγχειρίδιο της Eurostat για το κυβερνητικό έλλειµµα και χρέος
(τµήµα 1.2). 

• Δεν διαπιστώθηκαν σφάλµατα ή ανακρίβειες κατά τον συ-
νυπολογισµό των χρεών των νοσοκοµείων64 και των ελλειµµά-
των των ΟΚΑ65, κατά την τελική διαµόρφωση του ελλείµµατος. 

• Δεν διαπιστώθηκαν παρεµβάσεις στο έργο της
ΕΛ.ΣΤΑΤ.66, αντίθετα κατέστη σαφές ότι για πρώτη φορά τα
εθνικά στατιστικά µας στοιχεία αξιολογήθηκαν και παρήχθησαν
υπό το καθεστώς πλήρους επαγγελµατικής ανεξαρτησίας, αντι-
κειµενικότητας και αµεροληψίας του αρµόδιου εθνικού φορέα
και έγιναν αντικείµενο συσκέψεων και συνεργασίας όλων των αρ-
µοδίων υπηρεσιακών παραγόντων, δηλαδή της ΕΛ.ΣΤΑΤ., του Γε-
νικού Λογιστηρίου του Κράτους και της Τράπεζας της Ελλάδος,
αφού, για πρώτη φορά, εκπρόσωποί τους κάθισαν στο ίδιο τρα-
πέζι µε πρωτοβουλία του τότε Υπουργού Οικονοµικών67. Η ανε-
ξάρτητη πλέον λειτουργία της ΕΛ.ΣΤΑΤ. αναγνωρίζεται και από
τον επικεφαλής της Eurostat Ραντερµάχερ, ο οποίος στην επι-
στολή – απάντησή του στην παρούσα Επιτροπή και, συγκεκρι-
µένα, στο σηµείο 7 αυτής αναφέρει, κάνοντας διάκριση µεταξύ
Ε.Σ.Υ.Ε. και ΕΛ.ΣΤΑΤ., ότι «Είναι επίσης σαφές ότι η Εθνική Στα-
τιστική Υπηρεσία της Ελλάδας δεν ήταν ανεξάρτητη πριν τις µε-
ταρρυθµίσεις στην στατιστική διακυβέρνηση που εφαρµόστηκαν
στην Ελλάδα το 2010».

Η αξιοπιστία των ελληνικών στοιχείων, µετά και την τελευ-
ταία αναθεώρηση του ελλείµµατος του 2009, αναγνωρίστηκε
από τα αρµόδια κοινοτικά όργανα και όπως χαρακτηριστικά
αναφέρει ο Ραντερµάχερ στην από 26.3.2012 επιστολή – απάν-
τησή του στην παρούσα Επιτροπή «Η Eurostat δηµοσίευσε τα ελ-
ληνικά στατιστικά στοιχεία ΔΥΕ για τρεις συνεχόµενες φορές από
τον Νοέµβριο του 2010 χωρίς επιφυλάξεις, και αυτό αντανακλά
το βαθµό της σηµαντικής βελτίωσης που σηµειώθηκε στα ελλη-
νικά δηµοσιονοµικά στοιχεία».

Αναφορικά η καταγγελία Κοντοπυράκη στην παρούσα Επι-
τροπή, ο οποίος κατέθεσε ενόρκως ότι ο κ.Ascoli, στέλεχος της
Eurostat, τον ενηµέρωσε πως ο τότε Υπουργός Οικονοµικών απο-
φάσισε στο Λουξεµβούργο στις 18 – 19 Οκτωβρίου 2009 στο
πλαίσιο των Συµβουλίων Eurogroup – Ecofin την αποµάκρυνσή
του και ότι είχε αποφασιστεί να είναι ο «αποδιοποµπαίος τρά-
γος», διαψεύδεται κατηγορηµατικά από τον επικεφαλής της Eu-
rostat Ράντερµάχερ. Συγκεκριµένα, ο τελευταίος αναφέρει στην
από 26.3.2012 επιστολή – απάντησή του στην παρούσα Επιτροπή
ότι «η Eurostat δεν γνωρίζει κανένα τέτοιο συγκεκριµένο σχέδιο.
Ο κ. Κοντοπυράκης επικοινώνησε µε τον κ. Αscoli, στις 15 Οκτω-
βρίου του 2009, και πληροφόρησε τον κ. Ascoli για τους φόβους
του, σχετικά µε τη θέση του και την εκτίµησή του ότι θα γίνει ο
ίδιος εξιλαστήριο θύµα». Η περαιτέρω διερεύνηση της αναλή-
θειας της ένορκης κατάθεσης του κ. Κοντοπυράκη για το συγκε-
κριµένο ζήτηµα δεν είναι αντικείµενο της παρούσας Επιτροπής.
Σηµειώνεται ότι τα πρακτικά διαβιβάζονται στον αρµόδιο Εισαγ-
γελέα για αξιολόγηση. 
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Αναφορικά µε τη λειτουργία του Διοικητικού Συµβουλίου της
ΕΛ.ΣΤΑΤ. διαπιστώθηκαν δυσλειτουργίες, που οφειλόταν σε
προσωπικές αντιπαραθέσεις των µελών του µε τον Πρόεδρο της
Αρχής, οι οποίες, όµως, δεν αφορούσαν τα στατιστικά στοιχεία
και την ακολουθούµενη µεθοδολογία, καθώς, σύµφωνα µε κατα-
θέσεις µαρτύρων, ουδέποτε αυτά είχαν τεθεί σε αµφισβήτηση
στις συνεδριάσεις του Διοικητικού Συµβουλίου68 και ορθώς,
αφού η συλλογή, η αξιολόγηση και η επεξεργασία τους ήταν αν-
τικείµενο των υπηρεσιών και όχι του Διοικητικού Συµβουλίου.
Δείγµα της έντασης της διαµάχης των µελών του Διοικητικού
Συµβουλίου της ΕΛ.ΣΤΑΤ. είναι και οι µαρτυρίες για υποκλοπή
του ηλεκτρονικού ταχυδροµείου του Προέδρου αυτής, που τέ-
θηκαν υπόψη της παρούσας Επιτροπής, αλλά και, συγκεκριµένα,
υποκλαπείσες ηλεκτρονικές επιστολές, που παρουσιάστηκαν
στην Επιτροπή και που εξέθεταν τις προσωπικές διαµάχες των
µελών – ως µη όφειλαν – στην κρίση του εκπροσώπου του Δ.Ν.Τ.
Τόµσεν. Το σοβαρό ζήτηµα της δυσλειτουργίας αυτής αντιµετω-
πίστηκε δυστυχώς µε καθυστέρηση, καθώς έχρηζε πιο έγκαιρης
και άµεσης παρέµβασης, και τελικά επιλύθηκε µε τροποποίηση
του ιδρυτικού της ΕΛ.ΣΤΑΤ. ν.3832/2010 µε το αρ.10 του
ν.3899/2010, κατά τα πρότυπα του Κώδικα Ορθής Πρακτικής για
τις ευρωπαϊκές στατιστικές69. Επιπροσθέτως, στην επιστολή –
απάντηση Αλµούνια, σε ερωτήµατα της παρούσας Επιτροπής,
διευκρινίζεται ότι ο Κώδικας αυτός καθιστά αποκλειστικά υπεύ-
θυνο για τη λειτουργία µιας εθνικής στατιστικής αρχής τον Πρό-
εδρο αυτής, ως φυσικό πρόσωπο και στο πνεύµα αυτό κινήθηκε
και η νοµοθετική πρωτοβουλία κατάργησης του Διοικητικού Συµ-
βουλίου της ΕΛ.ΣΤΑΤ.. 

Τέλος, κατά την πορεία των εργασιών της Επιτροπής µας και
µε συγκεκριµένες αναφορές µαρτύρων70, τέθηκε ζήτηµα αµφι-
σβήτησης της αποτελεσµατικής πραγµάτωσης του ρόλου της
Eurostat όσον αφορά την επαλήθευση των στοιχείων που ετί-
θεντο υπόψη της πριν το 2010. Το ζήτηµα αυτό ήταν υπαρκτό,
αλλά επιλύθηκε, καθώς, όπως διαπιστώνεται και στην επιστολή
– απάντηση Ραντερµάχερ, «από το 2010 οι αρµοδιότητες της Eu-
rostat ενισχύθηκαν σηµαντικά όσον αφορά στην επαλήθευση των
στοχείων ΔΥΕ των Κρατών - µελών, γεγονός που αύξησε την ικα-
νότητά της να εντοπίζει τα προβλήµατα των πρωτογενών στατι-
στικών δεδοµένων που χρησιµοποιούνται για την κατάρτιση των
στοιχείων της διαδικασίας υπερβολικού ελλείµµατος.»

61 Βλ. παραπάνω σχετικά µε την αναθεώρηση του ελλείµµατος από 6%
σε 12, 7% και από 13,4% σε 15,4%, καθώς και κατάθεση ΜΠΕΡΙΑΤΟΥ, σελ.
72, κατάθεση ΑΡΜΑΓΟΥ σελ.62, κατάθεση ΜΠΑΛΦΟΥΣΙΑ κ.α.

62 Η υποχρεωτικότητα εφαρµογής των µεθοδολογικών κριτηρίων και
των χρονοδιαγραµµάτων του ΕΣΟΛ 95 αναλύεται λεπτοµερώς στο κεφά-
λαιο ΝΟΜΟΘΕΣΙΑ.

63 Βλ. κατάθεση ΜΠΕΡΙΑΤΟΥ και ΜΠΑΛΦΟΥΣΙΑ, όπως αυτές αναλύονται
παραπάνω σε ειδική αναφορά στο θέµα της συµπερίληψης των ΔΕΚΟ και
στην εφαρµογή του κανόνα του 50%.

64 Βλ. κατάθεση ΑΡΜΑΓΟΥ σελ. 9 – 10 και 30 -32, κατάθεση ΣΙΔΗΡΟ-
ΠΟΥΛΟΥ, κατάθεση ΠΡΟΒΟΠΟΥΛΟΥ, όπως αυτές αναλύονται παραπάνω
σε ειδική αναφορά στο θέµα της συµπερίληψης των χρεών των νοσοκο-
µείων στη διαµόρφωση του ελλείµµατος. 

65 Βλ. κατάθεση ΑΜΠΑΤΖΟΓΛΟΥ σελ. 22 – 23.

66 Βλ. κατάθεση ΜΠΕΡΙΑΤΟΥ σελ. 75 και κατάθεση ΑΡΜΑΓΟΥ σελ.53

67 Βλ. ιδιαίτερη αναφορά στο θέµα αυτό παραπάνω καθώς και κατάθεση
ΜΠΕΡΙΑΤΟΥ σελ. 72 – 74.

68 Βλ. καταθέσεις ΣΥΜΙΓΙΑΝΝΗ και ΜΠΑΛΦΟΥΣΙΑ. 

69 Για την δεσµευτικότητα του Κώδικα Ορθής Πρακτικής υπάρχει ανα-
λυτική αναφορά στο κεφάλαιο ΝΟΜΟΘΕΣΙΑ. 

70 Κατάθεση ΠΕΝΤΑΖΟΥ, σελ 79 επ.

ΤΟ ΖΗΤΗΜΑ ΤΗΣ ΔΥΝΑΤΟΤΗΤΑΣ ΛΗΨΗΣ ΜΕΤΡΩΝ ΠΕΡΙΟΡΙ-
ΣΜΟΥ ΤΟΥ ΕΛΛΕΙΜΜΑΤΟΣ ΕΝΤΟΣ ΤΩΝ 2 ΤΕΛΕΥΤΑΙΩΝ ΜΗΝΩΝ
ΤΟΥ 2009

Σύµφωνα µε την από 26.3.2012 επιστολή – απάντηση Αλµούνια
στην παρούσα Επιτροπή ο Υπουργός Οικονοµικών «αντελήφθη
γρήγορα τουλάχιστον το µεγάλο ενδεχόµενο να µην επιτευχθούν
οι δηµοσιονοµικοί στόχοι έως τα τέλη του έτους», όπως ο τελευ-
ταίος αναφέρει στην από 30.10.2009 επιστολή του προς τον τότε
αρµόδιο Επίτροπο. Η συγκεκριµένη επιστολή περιέγραφε τα
µέτρα που είχαν ληφθεί από την προηγούµενη Κυβέρνηση, σύµ-
φωνα µε τη σύσταση του Συµβουλίου του Απριλίου και την αδυ-
ναµία τους να αντιµετωπίσουν το δηµοσιονοµικό πρόβληµα της
χώρας, ενώ δεσµευόταν για δηµοσιονοµική προσαρµογή και
αποκατάσταση της αξιοπιστίας των στατιστικών της χώρας, δε-
σµεύσεις που θα αντικατοπτρίζονταν και στον Προϋπολογισµό
του 2010.

Σηµειώνεται ότι µε τα µέχρι τότε γνωστά στοιχεία που αποτυ-
πώθηκαν και στο ΔΥΕ (EDP) που απέστειλε η χώρα µας στην Eu-
rostat στις 21 Οκτωβρίου του 2009, το έλλειµµα υπολογιζόταν
στο 12,5% του ΑΕΠ.  Το έλλειµµα αυτό ανακοινώθηκε στους
Έλληνες πολίτες, ως όφειλε. Βάσει αυτού, ο Προϋπολογισµός
που κατατέθηκε τον Νοέµβριο του 2009 µεριµνούσε για τη
λήψη µέτρων που θα µείωναν το έλλειµµα κατά 3,6 µονάδες του
ΑΕΠ, δηλαδή 16 δις, και θα το καθιστούσαν µονοψήφιο ως πο-
σοστό του ΑΕΠ το επόµενο έτος. 

Για το εναποµείναν διάστηµα του 2009, δηλαδή για τους
µήνες Νοέµβριο και Δεκέµβριο, ζήτηµα τέθηκε στην Επιτροπή
κατά πόσο λήφθηκαν επαρκή µέτρα περιορισµού του ελλείµ-
µατος, δεδοµένων των στενών χρονικών περιθωρίων, της ήδη
διαµορφωµένης δυναµικής του ελλείµµατος και των συνθηκών
της εποχής σε οικονοµικό, κοινωνικό και πολιτικό επίπεδο.  

Σε επίπεδο πραγµατικών δεδοµένων διαπιστώθηκε από την
Επιτροπή πως το δίµηνο αυτό ελήφθησαν µέτρα περιορισµού
του ελλείµµατος ύψους 1 δις ευρώ, δηλαδή 0,4 µονάδες του
ΑΕΠ. Σε θεωρητικό επίπεδο, ο ίδιος ο πρώην Υπουργός Οικονο-
µικών, στην κατάθεσή του στην Επιτροπή, υποστήριξε ότι για να
συγκρατηθεί το έλλειµµα σε µονοψήφιο ποσοστό, µε αφετηρία
το τότε γνωστό ύψος του σε ποσοστό 12,5% του ΑΕΠ και όχι το
πραγµατικό 15,8% (προηγούµενα 15,4%) που αναδείχθηκε αρ-
γότερα από τα στοιχεία που περιήλθαν στην ΕΛ.ΣΤΑΤ., θα
έπρεπε να ληφθούν µέτρα τουλάχιστον 7 δις ευρώ. Τα µέτρα
αυτά, καθώς θα λαµβάνονταν στο κλείσιµο του έτους όπου δεν
ήταν δυνατή πλέον η αύξηση των εσόδων, θα έπρεπε, όπως υπο-
στήριξε ο πρώην Υπουργός Οικονοµικών, να αφορούν µείωση
των δαπανών του Δηµοσίου µε τόσο δραστικό τρόπο, που θα ισο-
δυναµούσαν µε αναστολή καταβολής των συντάξεων και µισθών
των δηµοσίων υπαλλήλων για τους εναποµείναντες µήνες.

Η δυνατότητα λήψης πολύ σκληρών µέτρων στους δύο τελευ-
ταίους µήνες του 2009 έγινε αντικείµενο θεωρητικής συζήτησης
και κατά την κατάθεση του Διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος,
κ. Προβόπουλου, ο οποίος αναφέρθηκε σε «γενναία, σκληρά και
επώδυνα µέτρα» που δεν θα περιορίζονταν σε απλές περικοπές
µισθών και συντάξεων. Τόνισε ότι τέτοιες περικοπές δεν θα επαρ-
κούσαν και σηµείωσε επίσης ότι ακόµα και εάν εξειδικεύονταν
και λαµβάνονταν πολύ σκληρότερα µέτρα δεν θα µπορούσε να
αποφευχθεί ο αποκλεισµός της χώρας µας από τις αγορές,
καθώς το κρίσιµο ζήτηµα ήταν η ανάγκη για διαρθρωτικές µε-
ταρρυθµίσεις71 που φέρνουν αποτελέσµατα σε βάθος χρόνου. 

Κατέστη, λοιπόν, προφανές ότι µετά την ανακοίνωση πρόβλε-
ψης ελλείµµατος ύψους 12,5% στις 21.10.2009 η αρµόδια πολι-
τική ηγεσία της τότε Κυβέρνησης 

• αφενός εντατικοποίησε την προσπάθεια δηµοσιονοµικής
προσαρµογής για το τελευταίο δίµηνο του 2009 στα πλαίσια,
όµως, των τότε δεδοµένων, λαµβάνοντας µέτρα ύψους 1 δις
ευρώ. 

• και αφετέρου προέβη στη λήψη δηµοσιονοµικών και διαρ-
θρωτικών µέτρων για το επόµενο έτος κατά την κατάρτιση του
Προϋπολογισµού του 2010 σε συνεννόηση και µε τους εταίρους
µας. 
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Σηµειώνεται ότι κάθε περαιτέρω θεωρητική ανάλυση, αναφο-
ρικά µε τη δυνατότητα λήψης σκληρότατων µέτρων το τελευταίο
δίµηνο του 2009, αλλά και την αποτελεσµατικότητα παρόµοιων
µέτρων πρέπει να λαµβάνει υπόψη τα εξής αντικειµενικά δεδο-
µένα: τις θεσµικές αδυναµίες σε εθνικό, ευρωπαϊκό και διεθνές
επίπεδο για την αντιµετώπιση αυτής της πρωτόγνωρης κατάστα-
σης, την έλλειψη και σε ευρωπαϊκό επίπεδο πρόβλεψης για την
αντίδραση των διεθνών αγορών που τελούσαν υπό καθεστώς
φόβου µετά την κρίση του 2008 και την έλλειψη εµπιστοσύνης
(από τους εταίρους µας, αλλά και τις διεθνείς αγορές) προς τις
ελληνικές στατιστικές αρχές και, άρα, για το πραγµατικό ύψος
τους ελλείµµατος. Τα παραπάνω δεδοµένα καταδεικνύουν ότι
µέτρα στο τέλος του 2009, ακόµα και στο θεωρητικό επίπεδο της
πιο σκληρής εκδοχής τους, δεν θα απέτρεπαν την επερχόµενη
κρίση δανεισµού, και την ανάγκη δηµιουργίας µηχανισµών, προ-
γραµµάτων στήριξης και µιας ευρύτατης και µακρόχρονης προ-
σαρµογής εκ µέρους της χώρας.

Άλλωστε, η ολοκληρωµένη και µε την απόσταση του χρόνου
εκ των υστέρων ανάλυση των γεγονότων της εποχής εκείνης, επι-
βάλλει να επισηµανθεί το γεγονός ότι τόσο η Ελλάδα όσο και η
Ευρωζώνη αντιµετώπισαν µια κρίση χωρίς καµµία θεσµική
γνώση, χωρίς ιστορικό προηγούµενο, της οποίας ούτε το εύρος,
ούτε οι µετέπειτα συνέπειες είχαν εκτιµηθεί στη σωστή τους διά-
σταση µε τα δεδοµένα της εποχής εκείνης. Η αποτυχία της Ευ-
ρωζώνης να διαγνώσει έγκαιρα αφενός το µέγεθος του κινδύνου
και αφετέρου της συστηµικής διάστασης του προβλήµατος,
καθώς και να απαντήσει αποτελεσµατικά σε µια αστάθεια που
κατέληξε τελικά σε µια γενικευµένη κρίση χρέους της Ευρωζώ-
νης µε τρία κράτη - µέλη της σε αδυναµία δανεισµού από τις αγο-
ρές, οδήγησε στη συνειδητοποίηση των εγγενών θεσµικών
αδυναµιών της Ευρωζώνης και  στην καθιέρωση, εκ των υστέ-
ρων, µηχανισµών πρόληψης και αντιµετώπισης των φαινοµένων
αυτών. 

71 Κατάθεση ΠΡΟΒΟΠΟΥΛΟΥ, σελ. 91

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΓΝΩΜΕΣ ΜΕΙΟΨΗΦΙΑΣ
ΘΕΣΕΙΣ ΤΟΥ ΒΟΥΛΕΥΤΗ

ΤΟΥ ΛΑΪΚΟΥ ΟΡΘΟΔΟΞΟΥ ΣΥΝΑΓΕΡΜΟΥ (ΛΑ.Ο.Σ.)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΠΛΕΥΡΗ

I. ΕΙΣΑΓΩΓΗ
Η Εξεταστική Επιτροπή της Βουλής των Ελλήνων κλήθηκε να

διερευνήσει το θέµα της διαµόρφωσης του ελλείµµατος και του
χρέους του 2009. Η διερεύνηση του εκτροχιασµού των δηµοσιο-
νοµικών της πατρίδας µας, που οδήγησε τη χώρα µας εκτός των
αγορών και την υπήγαγε στο µηχανισµό στήριξης της Ε.Ε. και
του Δ.Ν.Τ., κατά το έτος 2009, αποτελεί ουσιαστικά την κορυφή
ενός παγόβουνου που έχει να κάνει µε την απόκλιση από ισοσκε-
λισµένους προϋπολογισµούς από τη µεταπολίτευση και µετά,
αλλά και µε τον υπέρµετρο δανεισµό της πατρίδας µας. Κάποια
στιγµή, λοιπόν, θα πρέπει να διερευνηθεί το σύνολο της ελληνι-
κής οικονοµίας και της σκανδαλώδους διακυβέρνησης του δι-
κοµµατισµού όλο αυτό το διάστηµα. Μέρος αυτού του οικονο-
µικού εκτροχιασµού είναι και η τελική διαµόρφωση του χρέους
και του ελλείµµατος το 2009. 

Η έρευνα της Εξεταστικής Επιτροπής είχε να αντιµετωπίσει
µία σειρά από αντιξοότητες, που δυσκολεύουν στην έκδοση
ασφαλών συµπερασµάτων κατά τις πορισµατικές µας θέσεις.
Συγκεκριµένα:

1. Από την Εξεταστική Επιτροπή απείχαν αρχικά δύο κοινοβου-
λευτικά κόµµατα η Ν.Δ. και το Κ.Κ.Ε. και, εν συνεχεία, αποχώ-
ρησε και ο ΣΥ.ΡΙΖ.Α., µε αποτέλεσµα τον τόνο και την κατεύ-
θυνση της έρευνας της Επιτροπής να τον δίνει αποκλειστικά η
πλειοψηφία των βουλευτών του ΠΑ.ΣΟ.Κ.

2. Εκτός από την αποχώρησή της, η Ν.Δ. υποχρέωσε και τους
Υπουργούς, που σχετίζονταν µε κρίσιµα υπουργεία να µην προ-
σέλθουν στην Επιτροπή, µε αποτέλεσµα να µη µπορούµε να λά-

βουµε δια ζώσης µαρτυρίες, αλλά να αρκεστούµε σε τυπικά υπο-
µνήµατα. Οπωσδήποτε η πρακτική ενός κόµµατος να παρεµβαί-
νει, κατά τρόπο άκοµψο, στο έργο της Επιτροπής και να µην
επιτρέπει σε Υπουργούς που µπορούσαν να βοηθήσουν την
έρευνα να προσέλθουν, είναι κάτι που δηµιουργεί ένα αρνητικό
προηγούµενο στη διαδικασία των εξεταστικών επιτροπών και δυ-
σκολεύει την αναζήτηση της αλήθειας.

3. Το ΠΑ.ΣΟ.Κ. και λόγω αυτής της πρακτικής της Ν.Δ. προ-
σπάθησε να µετατρέψει την Επιτροπή από αυτοτελές όργανο
διερεύνησης τυχόν ευθυνών σε γραφείο τύπου πολιτικού φορέα,
επιθυµώντας και επιβάλλοντας µε την πλειοψηφία του την έκ-
δοση δηλώσεων και δελτίων τύπου καταδίκης της Ν.Δ., γεγονός
που προκάλεσε την αντίδραση τόσο του ΛΑ.Ο.Σ. όσο και του
ΣΥ.ΡΙΖ.Α., τον οποίο και υποχρέωσε να αποχωρήσει.

4. Το χρονικό πλαίσιο, το οποίο υπήρξε στη διάθεσή µας, ήταν
ασφυκτικό και, µάλιστα, σε µία έντονα προεκλογική περίοδο, µε
αποτέλεσµα να µην έχουµε τον χρόνο να αξιολογήσουµε µε
ασφάλεια τα στοιχεία και τις µαρτυρικές καταθέσεις.

5. Πολλά από τα θέµατα που κλήθηκε η Επιτροπή να διαπραγ-
µατευθεί, ειδικώς στο κοµµάτι που αφορά στην ένταξη των ΔΕΚΟ
και άλλων οργανισµών στο χρέος και στο έλλειµµα της γενικής
κυβέρνησης, είναι άκρως τεχνικά και στην πραγµατικότητα υπάρ-
χει αδυναµία των βουλευτών να µπορέσουν να αξιολογήσουν
αυτή την υπαγωγή.

6. Για µία ακόµη φορά φάνηκε η απροθυµία της Εξεταστικής
Επιτροπής να εξετάσει ή έστω να ζητήσει τη γνώµη των πρώην
Πρωθυπουργών, που οι κυβερνήσεις τους εµπλέκονται µε τη δια-
µόρφωση του χρέους και του ελλείµµατος το 2009. Ειδικώς για
τον Γ. Παπανδρέου θα πρέπει να επισηµανθεί ότι ο φάκελος, ο
οποίος απεστάλη από την Εισαγγελία στη Βουλή των Ελλήνων,
ρητώς τον κατονοµάζει ως τυχόν ύποπτο για την τέλεση ενδεχο-
µένων ποινικών αδικηµάτων. Παρόλα αυτά, ακόµα και µε αυτήν
την επισήµανση η πλειοψηφία της Εξεταστικής Επιτροπής έδειξε
πλήρη επιφύλαξη να µπει στη διαδικασία της κλήσης Πρωθυ-
πουργών.

Όλα τα ανωτέρω καταδεικνύουν ότι στην πραγµατικότητα το
Πόρισµα που κατατίθεται δεν µπορεί να είναι ασφαλές και να διε-
ρευνά το πλήθος των παραµέτρων που οδήγησαν την χώρα µας
στο µηχανισµό στήριξης. Ωστόσο, πρόκειται για ένα σηµαντικό
αποδεικτικό υλικό που συγκεντρώθηκε και δίνει απαντήσεις σε
πολλά ζητήµατα, διαχωρίζει τους µύθους από τις πραγµατικότη-
τες και µπορεί να αποτελέσει τη βάση, ώστε στην επόµενη Βουλή
να ξεκινήσει µία ουσιαστική έρευνα για τους λόγους και τις αιτίες
που τα δηµοσιονοµικά της πατρίδας µας εκτροχιάστηκαν. 

II. ΑΠΟ ΤΗΝ ΕΝΤΑΞΗ ΤΗΣ ΧΩΡΑΣ ΣΤΗΝ ΟΝΕ ΕΩΣ ΤΟ 2009
Το πιο κρίσιµο κοµµάτι που θα έπρεπε να διερευνηθεί για το

πώς φτάσαµε στο χρέος και το έλλειµµα του 2009 είναι ο έλεγ-
χος της πορείας της χώρας τουλάχιστον από την είσοδό της στη
Νοµισµατική Ένωση µέχρι το ξέσπασµα της κρίσης και τον
εκτροχιασµό των δηµοσιονοµικών το 2009. Το χρονικό αυτό κοµ-
µάτι δεν αποτέλεσε αντικείµενο έρευνας της Επιτροπής µας, επι-
κουρικώς, όµως, φάνηκε ότι η διαµόρφωση του χρέους και του
ελλείµµατος του 2009 ήταν αποτέλεσµα µίας αλόγιστης δηµο-
σιονοµικής πολιτικής, ειδικώς τις δεκαετίες του 1980 µε τον πα-
νάκριβο δανεισµό και του 1990, που κορυφώθηκε κατά την
είσοδο της χώρας µας στη Νοµισµατική Ένωση, καθώς πλέον οι
κυβερνήσεις δεν είχαν τη δυνατότητα να κόψουν και να υποτιµή-
σουν το εθνικό νόµισµα. Ενώ, λοιπόν, άλλες Ευρωπαϊκές Χώρες
προτίµησαν µε το που µπήκαν στη Νοµισµατική Ένωση να µπουν
σε λογικές συντηρητικής οικονοµικής πολιτικής, προκειµένου να
ελέγξουν τα δηµοσιονοµικά τους, οι ελληνικές κυβερνήσεις της
δεκαετίας του 2000 ενδίδοντας σε έναν άκρατο λαϊκισµό και στις
πιέσεις των εργατοπατέρων της ανεύθυνης αριστεράς, επέλεξαν
να ακολουθήσουν την πολιτική του φθηνού δανεισµού και της
κατανάλωσης. 
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Το εµπορικό ισοζύγιο της χώρας είχε ένα τεράστιο αρνητικό
άνοιγµα, η ανταγωνιστικότητά µας µειώθηκε στο έπακρο, η χώρα
και τα προϊόντα της έγιναν ακριβά και διαλύθηκε η όποια βιοµη-
χανία και αγροτική παραγωγή. Οι κυβερνήσεις τότε, αντί να πουν
την αλήθεια στον ελληνικό λαό για την ανάγκη λήψης µέτρων,
που θα διατηρούσαν την ανταγωνιστικότητα και το εµπορικό ισο-
ζύγιο σε θετικό πρόσηµο, επέλεξαν την εύκολη λύση του πολύ
φθηνού δανεισµού. Ήταν οι εποχές, που ακούγαµε για την πανί-
σχυρη Ελλάδα και τη θωρακισµένη οικονοµία, η οποία δεν θα κιν-
δυνεύσει ποτέ.

Παράλληλα, µε τον φθηνό δανεισµό η χώρα έπρεπε να κρύβει
τους δηµοσιονοµικούς αριθµούς κάτω από το χαλί. Όλες οι
χώρες της ευρωζώνης έχουν κατηγορηθεί για επηρεασµό των
στατιστικών τους στοιχείων, προκειµένου να διατηρούν τα ποσο-
στά του χρέους και του ελλείµµατος σε χαµηλά επίπεδα. Μην
αγνοούµε ότι πρώτη η Γερµανία ήταν αυτή, που παραβίασε το
ποσοστό ελλείµµατος που ορίζει το Μάαστριχτ. Στην πατρίδα
µας, όµως, οι ανεύθυνες κυβερνήσεις θεώρησαν ότι οι εταίροι
µας είναι κατά το κοινώς λεγόµενο αδαείς, στους οποίους µπο-
ρούµε να αποστέλλουµε στοιχεία, που απέχουν παρασάγγας
από την πραγµατικότητα.

Έτσι εξηγείται και το γεγονός ότι καθ’ όλη τη διάρκεια της δε-
καετίας του 2000 η Eurostat πλείστες φορές διατηρούσε επιφυ-
λάξεις και αστερίσκους για την αποστολή των ελληνικών
στατιστικών στοιχείων. Ωστόσο, µέχρι να ξεσπάσει η κρίση δεν
ενδιέφερε τόσο ούτε την Ευρώπη ούτε τις αγορές η πρακτική
αυτή, καθώς το όλο µοντέλο στηριζόταν στον δανεισµό, υπήρχε
ανάπτυξη σε όλη την ευρωζώνη και οι αγορές έδιναν πολύ και
φθηνό χρήµα. Σε αυτό το σηµείο εδράζεται και η µεγάλη ευθύνη
των υπευθύνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωπαϊκής
Κεντρικής Τράπεζας. Ενώ έβλεπαν ότι η Ελλάδα, αλλά και πολ-
λές ακόµα χώρες της ευρωζώνης είχαν µπει σε διαδικασία µη
ελέγχου της δηµοσιονοµικής πραγµατικότητας, επέτρεπαν στις
αγορές να συνεχίζουν να δίνουν αφειδώς χρήµατα. 

Με αυτούς, λοιπόν, τους όρους και τις συνθήκες βρήκε τη
χώρα µας το ξέσπασµα της οικονοµικής κρίσης στα τέλη του
2007. Δεν είναι στόχος της παρούσας έρευνας, αλλά κάποια
στιγµή θα πρέπει να αναζητηθούν οι υπεύθυνοι που βρίσκονται
στα δύο µεγάλα κόµµατα, που, για σχεδόν τριάντα χρόνια, και
ειδικά µετά την είσοδό µας στη Νοµισµατική Ένωση εγκατέλει-
ψαν την πατρίδα µας κυριολεκτικά στον αυτόµατο πιλότο και
έκαναν µία χώρα µε πολλές δυνατότητες να µην µπορεί να ανα-
πτύξει τους προνοµιακούς της τοµείς ανάπτυξης και να φτάσει
να µην παράγει σχεδόν τίποτα και απλώς να καταναλώνει. 

Στο 2009 φθάσαµε, γιατί κάποιοι επέλεξαν η ελληνική οικονο-
µία, αντί να είναι επιθετική, παραγωγική και εξαγωγική να είναι
µία εσωστρεφής εισαγωγική οικονοµία, η οποία στηρίζεται σε
ένα µεγάλο, σοβιετικού τύπου, δηµόσιο τοµέα και σε µία κρατι-
κοδίαιτη πελατειακή επιχειρηµατικότητα. Η Ελλάδα πολύ απλά
τιµωρεί το επιχειρείν και επιβραβεύει το δηµόσιο τοµέα και το
κρατικοδίαιτο επιχειρείν.

III. Η ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗ ΤΗΣ ΧΩΡΑΣ ΚΑΤΑ ΤΟ ΠΡΩΤΟ ΕΝΝΕ-
ΑΜΗΝΟ ΤΟΥ 2009 - ΠΕΡΙΟΔΟΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ Ν.Δ.

Ο προϋπολογισµός του 2009 ψηφίστηκε το Δεκέµβριο του
2008 και υπήρχε πρόβλεψη του ελλείµµατος να κινηθεί σε ποσο-
στό λίγο πάνω από το 2%. Από πολύ νωρίς, στις αρχές του 2009,
διεφάνη ότι πλέον η οικονοµική κρίση µαστίζει ξεκάθαρα και έν-
τονα την πατρίδα µας και χρειαζόταν µία πραγµατικά στοχευµένη
πολιτική µε λήψη µέτρων, προκειµένου η χώρα να µην βρεθεί σε
δηµοσιονοµικό εκτροχιασµό. Ο Διοικητής της Τράπεζας της Ελ-
λάδος, κατά τη κατάθεσή του, επιβεβαιώνει ότι ήδη στην αρχή
του έτους έχει κρούσει τον κώδωνα του κινδύνου και, παράλ-
ληλα, φαίνεται ξεκάθαρα ότι και οι υπεύθυνοι της Ευρωπαϊκής
Ένωσης εκφράζουν πλέον ξεκάθαρες ανησυχίες για την πορεία
της ελληνικής οικονοµίας και για το αν η Ελλάδα θα µπορέσει να
διατηρήσει τους δείκτες του χρέους και ειδικά του ελλείµµατος
σε ελεγχόµενο πλαίσιο. 

Είναι ο χρόνος που ουσιαστικά ζητείται από την ελληνική κυ-
βέρνηση να πάρει µέτρα για τον έλεγχο του ελλείµµατος, µέτρα
δύσκολα και δυσάρεστα, τα οποία όµως θα ήταν αναγκαία και

πολύ πιο ήπια από τα σηµερινά για να παραµείνει η χώρα σε πο-
ρεία δηµοσιονοµικού ελέγχου. Προκειµένου να αντιληφθούµε
τον ιστορικό χρόνο είναι η εποχή που ο τότε Πρωθυπουργός, Κ.
Καραµανλής, προσπαθεί και ενηµερώνει τους αρχηγούς των
κοµµάτων της αντιπολίτευσης για την κατάσταση της ελληνικής
οικονοµίας. 

Θα πρέπει να θυµίσουµε ότι για πρώτη φορά τότε ο πρόεδρος
του ΛΑ.Ο.Σ., Γ. Καρατζαφέρης, ζητά κυβέρνηση εθνικής ενότη-
τας και σε κάθε περίπτωση µεταφέρει στον τότε Πρωθυπουργό
ότι η κοινοβουλευτική οµάδα του ΛΑ.Ο.Σ. µπορεί να στηρίξει την
τότε κυβέρνηση µε τους δέκα βουλευτές που είχε, προκειµένου
να υπάρξει ένα ισχυρό κυβερνητικό σχήµα, που θα έπαιρνε
µέτρα για να θωρακίσει την ελληνική οικονοµία. Ήταν η εποχή
που ο ΛΑ.Ο.Σ. χαρακτηριζόταν ακραίος, παρόλο που φάνηκε ότι
µία ισχυρή κυβέρνηση τότε ενδεχοµένως να είχε περιορίσει τη
ζηµία που ακολούθησε. Η κυβέρνηση, λοιπόν, τότε προαναγγέλ-
λει µία σειρά από µέτρα και υλοποιεί µέρος εξ αυτών µέχρι της
ευρωεκλογές του 2009, λαµβάνοντας ουσιαστικά περίοδο χάρι-
τος από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, λόγω του ότι υπήρχε εκλογική
αναµέτρηση. 

Στο ενδιάµεσο αρχίζει να αναθεωρείται η πρόβλεψη του πο-
σοστού ελλείµµατος από το 2% στο 3,6% και, εν συνεχεία, στο
4,5%. Μετά τις ευρωεκλογές του 2009 η ανάγκη λήψης άµεσων
µέτρων γίνεται επιτακτική και, πλέον, ξεκάθαρα διαφαίνεται ότι
το έλλειµµα θα κινηθεί σε ανεξέλεγκτους ρυθµούς. Παρόλο που
η πρόβλεψη της ελληνικής κυβέρνησης µιλάει για έλλειµµα περί
το 6% τόσο η Τράπεζα της Ελλάδος µε την έκθεσή της, τον Αύ-
γουστο του 2009, αναφέρεται σε έλλειµµα µεγέθους 8,5% µε πε-
ραιτέρω δυναµική, αλλά και ο Διοικητής της Τράπεζας της
Ελλάδος διαβεβαιώνει ότι είχε ενηµερώσει προεκλογικά και τον
τότε Πρωθυπουργό, Κ. Καραµανλή, αλλά και τον µετέπειτα Πρω-
θυπουργό, Γ. Παπανδρέου, ότι πλέον το έλλειµµα βαίνει προς δι-
ψήφιο αριθµό.

Σε όλο αυτό το διάστηµα πρέπει να αξιολογηθεί και η στάση
της αξιωµατικής αντιπολίτευσης, όπου µε έναν άκρως λαϊκίστικο
τρόπο στην προσπάθειά της να διαγκωνιστεί σε λαϊκισµό την
ανεύθυνη αριστερά, αρνείται κάθε κουβέντα για εξορθολογισµό
του δηµοσίου, ιδιωτικοποιήσεις, εξορθολογισµό των δηµοσιονο-
µικών και λήψη σκληρών µέτρων αλλά απαραίτητων.

Σε αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο φθάνουµε στην προεκλογική πε-
ρίοδο του Οκτωβρίου του 2009, όπου από τη µία πλευρά η Ν.Δ.
αρχίζει να ψελλίζει την πραγµατικότητα και την ανάγκη λήψης
µέτρων που θα περιορίσουν το έλλειµµα, χωρίς ωστόσο να ανα-
φέρει για ποιο λόγο δεν είχε όλο αυτό το εννεάµηνο λάβει τα
απαραίτητα εκείνα µέτρα που θα κρατούσαν τη χώρα σε φυσιο-
λογική δηµοσιονοµική τροχιά και το έλλειµµα τουλάχιστον σε µο-
νοψήφιο αριθµό. Τα µέτρα, τα οποία ελήφθησαν και κατατέθηκαν
στην Επιτροπή και δεν εφαρµόστηκαν στο σύνολό τους, δεν ήταν
µέτρα που θα αντιµετωπίζανε τη δυναµική του ελλείµµατος, ήταν
στην πραγµατικότητα µία ασπιρίνη στον καρκίνο. 

Δεσµεύτηκε µεν τότε η κυβέρνηση προς την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή για λήψη αναγκαίων µέτρων µετά τις εκλογές, αλλά το αν
αυτά τα µέτρα θα απέδιδαν και θα κρατούσαν το έλλειµµα σε µο-
νοψήφιο αριθµό είναι κάτι το οποίο δεν θα µάθουµε ποτέ. Άλλω-
στε και οι ίδιοι υπηρεσιακοί παράγοντες, συνεργάτες του κ.
Παπαθανασίου δηλώνουν είτε άγνοια είτε δυσπιστία για την ευό-
δωση αυτών των µέτρων που θα λαµβάνονταν.

Από την άλλη πλευρά, η αξιωµατική αντιπολίτευση κατέβηκε
µε το σύνθηµα «Λεφτά υπάρχουν» και, κυριολεκτικά, ενώ ο µετέ-
πειτα Πρωθυπουργός γνώριζε απόλυτα την κατάσταση της ελ-
ληνικής οικονοµίας, καθώς και µε τον µετέπειτα Υπουργό Οικονο-
µικών είχαν ενηµερωθεί για την κατάσταση του ελλείµµατος, επέ-
λεξαν να συνεχίζουν να χαϊδεύουν αυτιά και να µην λένε την αλή-
θεια στον ελληνικό λαό.

Παράλληλα, όλο αυτό το διάστηµα του πρώτου εννεάµηνου
διαφαίνεται ότι οι προβλέψεις που στέλνει η Ελληνική Στατιστική
Υπηρεσία προς την Eurostat, αναφορικά µε την πρόβλεψη του
ελλείµµατος δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατική απεικόνιση
της ελληνικής οικονοµίας. Επιλέγεται, δηλαδή, από την τότε Στα-
τιστική Υπηρεσία και την τότε Κυβέρνηση να υπερεκτιµάται η δυ-
νατότητα είσπραξης εσόδων και να υποτιµάται η δυναµική των

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΘ’ - 30 ΜΑΡΤΙΟΥ 2012                                                                                              8253



δαπανών. Το αποτέλεσµα είναι αν µη τι άλλο η αποστολή πρό-
βλεψης ελλείµµατος σε νούµερα περί του 6% να είναι στην κα-
λύτερη των περιπτώσεων υπεραισιόδοξο σενάριο, στη χειρότερη
προϊόν αποστολής µη αληθών στοιχείων. Θα πρέπει, λοιπόν, να
ελεγχθεί η τότε Ελληνική Στατιστική Υπηρεσία κατά πόσο οι
προβλέψεις της ήταν προϊόν συνειδητής αποστολής µη αλη-
θών στοιχείων ή απλώς υπήρξε υπερεκτίµηση ότι τα µέτρα τα
οποία θα λαµβάνονταν θα µπορούσαν να κρατήσουν το έλ-
λειµµα σε ένα λογικό επίπεδο. 

Παράµετρος αυτής της αποστολής στοιχείων που απασχό-
λησε έντονα την Επιτροπή µας ήταν η διαφορά που υπήρχε ανα-
φορικά µε την αποστολή των χρεών των νοσοκοµείων προς τα
όργανα της Ευρώπης (2.300.000.000 ευρώ) και τη Βουλή των Ελ-
λήνων (5.000.000.000 ευρώ). Τελικώς, από το υπόµνηµα του τότε
Υπουργού Υγείας προκύπτει ότι η διαφορά αυτή αφορά στο ότι
στην Ευρώπη απεστάλη το καθαρό χρέος των νοσοκοµείων και
όχι τα χρέη των ασφαλιστικών ταµείων προς τα νοσοκοµεία.
Πράγµατι, από τα προσαγόµενα έγγραφα αίρεται η αρχική από-
κλιση που είχε διαφανεί και είχε οδηγήσει µάλιστα την Εισαγγε-
λία να αποστείλει φάκελο δικογραφίας στη Βουλή των Ελλήνων.
Θα πρέπει σε αυτό το σηµείο να τονίσουµε ότι ένα πολύ µεγάλο
µέρος, εάν όχι το µεγαλύτερο, του ελλείµµατος των νοσοκοµείων
έχει να κάνει µε τη χρήση υπηρεσιών των νοσοκοµείων από τους
λαθροµετανάστες. Διεφάνη στην Επιτροπή ότι καµία κυβέρνηση
µέχρι σήµερα δεν έχει  διαπραγµατευτεί µε τα όργανα της Ε.Ε.
την αφαίρεση του ποσού του ελλείµµατος που έχει να κάνει µε
τους λαθροµετανάστες και το οποίο βαρύνει καθηµερινά τον Έλ-
ληνα φορολογούµενο.

Στο πρώτο λοιπόν αυτό εννεάµηνο του 2009 µέχρι, δηλαδή,
τις εκλογές του Οκτωβρίου, ελέγχεται και ευθύνεται η τότε κυ-
βέρνηση σε κεντρικό επίπεδο και το οικονοµικό της επιτελείο,
για τη µη λήψη ή την καθυστερηµένη λήψη αναγκαίων µέτρων,
µε το πρόσχηµα να αφήσουµε τα µέτρα αυτά για µετά, προκει-
µένου να ελεγχθεί η δυναµική του ελλείµµατος, καθώς και για
την προβολή τουλάχιστον υπεραισιόδοξων, αν όχι αναληθών,
προβλέψεων για το κλείσιµο του ελλείµµατος. Η ευθύνη αυτή
επιτείνεται από το γεγονός ότι απλή ανάγνωση των εκθέσεων της
Τ.τ.Ε. αρκούσε για να προκαλέσει εγρήγορση λήψης µέτρων. Η
δε τότε αξιωµατική αντιπολίτευση ελέγχεται, διότι αν και γνώριζε
ξεκάθαρα την κατάσταση της ελληνικής οικονοµίας, αφού όπως
και η τότε κυβέρνηση είχε ενηµερωθεί για την κατάσταση του ελ-
λείµµατος, επέλεξε πολιτικές λαϊκισµού και εφησυχασµού.  

IV. ΑΠΟ ΤΙΣ ΕΚΛΟΓΕΣ ΤΟΥ ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2009 ΕΩΣ ΤΗΝ
ΥΠΑΓΩΓΗ ΤΗΣ ΧΩΡΑΣ ΣΤΟΝ ΜΗΧΑΝΙΣΜΟ ΣΤΗΡΙΞΗΣ – ΠΕ-
ΡΙΟΔΟΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ ΠΑ.ΣΟ.Κ.

Δύο µέρες πριν τις εκλογές του 2009 και, συγκεκριµένα, στις
2 Οκτωβρίου γίνεται η τελευταία αποστολή πρόβλεψης ελλείµ-
µατος για το 2009 από την προηγούµενη κυβέρνηση που αναφέ-
ρεται σε έλλειµµα περί το 6%. Μετά τις εκλογές της 4ης
Οκτωβρίου του 2009 τη διακυβέρνηση της χώρας αναλαµβάνει
το ΠΑ.ΣΟ.Κ. και ο Πρωθυπουργός, Γ. Παπανδρέου, αλλά και ο
Υπουργός Οικονοµικών, Γ. Παπακωνσταντίνου, έχουν ενηµερω-
θεί ήδη προεκλογικά από τον Διοικητή της Τ.τ.Ε. κ. Προβόπουλο
για την κατάσταση της ελληνικής οικονοµίας και τη δυναµική του
ελλείµµατος. Αυτό που ουσιαστικά βεβαιώνει σχεδόν το σύνολο
των τεχνοκρατών που πέρασαν από την Επιτροπή και ο ίδιος ο
Διοικητής της Τ.τ.Ε., αλλά και αυτό που προκύπτει από την απο-
στολή του απαντητικού υποµνήµατος του πρώην Προέδρου της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, κ. Almunia, προς την Επιτροπή µας,
προκύπτει ξεκάθαρα ότι την ενηµέρωση που είχαν κάνει προς
την προηγούµενη κυβέρνηση και η οποία δεν έλαβε τα απαιτού-
µενα µέτρα έκαναν και στη νέα κυβέρνηση, τονίζοντας µάλιστα
ότι άµεσα τα στελέχη της νέας κυβέρνησης είχαν επίγνωση της
κατάστασης και της ανάγκης λήψης µέτρων. 

Τότε, λοιπόν, ενώ οι αγορές που είχαν δώσει µεγάλη περίοδο
χάριτος στις ελληνικές κυβερνήσεις και περίµεναν έστω µία
εξαγγελία που θα έπειθε τους τεχνοκράτες της Ευρώπης ότι η
Ελλάδα έχει αντιληφθεί την κατάσταση και αποφάσισε να λάβει
σοβαρά µέτρα για την εξυγίανση των δηµοσιονοµικών της και
την ενδυνάµωση της ανταγωνιστικότητας της ελληνικής οικονο-

µίας αντ’ αυτού βλέπουν ότι µέτρα δεν λαµβάνονται. Η ελληνική
κυβέρνηση επιλέγει να επιβάλει έκτακτη εισφορά από τις κερδο-
φόρες επιχειρήσεις, η οποία διανέµεται ως επίδοµα κοινωνικής
αλληλεγγύης, πράγµα που µπορεί να µην επιβάρυνε τα δηµοσιο-
νοµικά, αλλά σε κάθε περίπτωση έδωσε το µήνυµα ότι αντί να
µαζευτούν χρήµατα για τον έλεγχο του ελλείµµατος, συνεχίζεται
η πολιτική των κοινωνικών παροχών µε δανεικά χρήµατα.

Παράλληλα, δεν λαµβάνονται ούτε εξαγγέλλονται µέτρα άµε-
σης απόδοσης, ενδεχοµένως και σκληρών, τα οποία, όµως, θα
ήταν πολύ πιο ήπια από αυτά που εν συνεχεία υποχρεώθηκε να
ανεχθεί ο ελληνικός λαός. Οι αγορές περίµεναν και δεν έβλεπαν
καµία προσπάθεια διαρθρωτικών, αλλά και άµεσης απόδοσης,
έστω και εισπρακτικών µέτρων. 

Σε αυτό, λοιπόν, το σηµείο αρχίζουν να γίνονται και οι πρώτες
δηλώσεις που συνδέονται µε απαξιωτικούς χαρακτηρισµούς για
τους Έλληνες, αλλά και µε άστοχες εκφράσεις για τον χαρακτη-
ρισµό της ελληνικής οικονοµίας. Τα ίδια τα κυβερνητικά στελέχη
µπαίνουν στον πειρασµό να χαρακτηρίζουν τα ελληνικά στατι-
στικά στοιχεία αναξιόπιστα, την Ελλάδα µία χώρα της διαφθοράς
και την ελληνική οικονοµία ως Τιτανικό. Στην Επιτροπή µας, κυ-
ρίως, από τους ανθρώπους της αγοράς που εξετάστηκαν θεω-
ρήθηκαν αυτοί οι χαρακτηρισµοί, όπως, επίσης, και η τυχόν
απειλή προσφυγής της χώρας στο Δ.Ν.Τ., ως άστοχοι (βλέπε κα-
τάθεση κ. Χριστοδούλου), αλλά ωστόσο µας τονίστηκε (βλέπε
κατάθεση κ. Προβόπουλου) ότι οι αγορές δεν στηρίζονται τόσο
σε δηλώσεις ακόµα και υψηλόβαθµων στελεχών, όταν έχουν
συγκεκριµένα νούµερα µπροστά τους που απεικονίζουν ξεκά-
θαρα τις τρύπες της ελληνικής οικονοµίας. 

Σε κάθε περίπτωση, διαφαίνεται µία προσπάθεια των τότε κυ-
βερνητικών στελεχών, αντί να λάβουν τα µέτρα που πρέπει, να
προσπαθούν απλώς να κερδίσουν την εύνοια των οργάνων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, απαξιώνοντας ακόµα περισσότερο την ελ-
ληνική οικονοµία. Σε αυτό το τελευταίο τρίµηνο µάλιστα υπάρχει
ένας µεγάλος προβληµατισµός εάν ήταν εφικτό µε τη λήψη άµε-
σων µέτρων να µπορέσει το έλλειµµα να µείνει σε λογικά επί-
πεδα, σίγουρα βέβαια όχι στο 6% που εντελώς αυθαίρετα
υπολόγιζε η προηγούµενη κυβέρνηση, αλλά, τουλάχιστον, σε µο-
νοψήφιο αριθµό. Τονίστηκε στην Επιτροπή µας ότι η κόκκινη
γραµµή για τις αγορές αναφορικά µε τον δείκτη του ελλείµµατος
είναι ο µονοψήφιος αριθµός. Εάν µία χώρα παραµένει έστω και
οριακά σε µονοψήφιο αριθµό, θεωρείται αξιόπιστη στις αγορές,
ενώ ο εκτροχιασµός, που θέτει θέµα αµφισβήτησης για τη δυνα-
τότητα δανειοδότησης επέρχεται, όταν το έλλειµµα µπαίνει σε
δυναµικές διψήφιου αριθµού.

Σε αυτό, λοιπόν, το σηµείο η κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. κεν-
τρικά και ο ίδιος ο πρώην Πρωθυπουργός µε το οικονοµικό επι-
τελείο ελέγχονται και κατηγορούνται σε δύο επίπεδα. Το πρώτο
επίπεδο είναι ότι δεν έλαβαν τα µέτρα που θα µπορούσαν να
ελέγξουν τη δυναµική του ελλείµµατος, και το δεύτερο, το οποίο
εδράζεται κυρίως στα επιχειρήµατα της Ν.Δ. ότι µια σειρά από
υποχρεώσεις της χώρας προς πληρωµή που µπορούσαν να
πραγµατοποιηθούν το επόµενο έτος και άρα να επιβαρύνουν το
έλλειµµα του 2010, εσκεµµένα η κυβέρνηση τις τακτοποίησε το
2009, µε αποτέλεσµα να επιβαρύνουν το έλλειµµα του 2009. Αν-
τίστοιχα, σε αυτό το δεύτερο επίπεδο εδράζεται και η κατηγορία
ότι πέρα από τις δαπάνες και έσοδα, τα οποία µπορούσε η τότε
κυβέρνηση να εισπράξει το 2009 τα µετέθεσε το 2010, προκει-
µένου να επιβαρύνει στο έπακρο το έλλειµµα του 2009 και να δεί-
ξει φοβερή δηµοσιονοµική προσαρµογή πολλών ποσοστιαίων
µονάδων το επόµενο έτος το 2010. 

Από την πλευρά του, ο τότε Υπουργός Οικονοµικών, Γ. Παπα-
κωνσταντίνου, αλλά και οι τεχνοκράτες της τότε κυβέρνησης θε-
ωρούν ότι όποια µέτρα και να λάµβαναν, η δυναµική του
ελλείµµατος ήταν τέτοια, που θα παρέµενε σε διψήφιο αριθµό
και επιχειρούν να αντικρούσουν την κατηγορία της µη µεταφο-
ράς υποχρεώσεων από το 2009 στο 2010, αλλά και µη λήψης
εσόδων π.χ. από τις ρυθµίσεις για τους ηµιυπαίθριους το 2009,
µε το επιχείρηµα ότι αφενός ήταν αδύνατον να εισπραχθούν τα
έσοδα το 2009 και αφετέρου ότι οι υποχρεώσεις πληρωµών,
ακόµα και αν µεταφέρονταν το 2010, θα επιβάρυναν το έλλειµµα
του 2009, διότι σηµασία δεν έχει πότε γίνονται οι πληρωµές,
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αλλά πότε γεννούνται οι υποχρεώσεις.
Κατά την άποψη του γράφοντος, η απάντηση στο ανωτέρω

ερώτηµα είναι κρίσιµη, διότι έχει πολύ µεγάλη σηµασία, εάν η
τότε κυβέρνηση µπορούσε να µεταφέρει υποχρεώσεις και, άρα,
να κρατήσει σε ευπρόσωπο αριθµό το έλλειµµα ή και να αυξήσει
τα έσοδα για να πετύχει τον ίδιο ακριβώς στόχο. Είναι ένα ερώ-
τηµα που δεν απαντήθηκε µε σαφήνεια στην παρούσα Επιτροπή
και, σίγουρα, θα πρέπει να ελεγχθεί στην επόµενη Βουλή, καθώς
αποτελεί κρίσιµο παράγοντα για την ανάδειξη ευθυνών. Σε κάθε
περίπτωση, η µη λήψη µέτρων, αλλά και γενικότερα το ότι και
το τελευταίο αυτό τρίµηνο αφέθηκε ανεξέλεγκτη η δυναµική
του ελλείµµατος, είναι βασικές ευθύνες για τις οποίες ελέγχε-
ται η τότε κυβέρνηση της χώρας σε κεντρικό επίπεδο και το
οικονοµικό της επιτελείο.

Με αυτούς, λοιπόν, τους όρους έκλεισε το δηµοσιονοµικό έτος
του 2009 και από την Επιτροπή, η οποία δηµιουργήθηκε για τον
έλεγχο του ελλείµµατος, υπολογίστηκε το έλλειµµα του 2009, σε
αριθµό γύρω στο 12,5%. Τον Ιανουάριο του 2010 η χώρα βρίσκε-
ται ακόµα στις αγορές και, µάλιστα, βγήκε να δανειστεί ποσό 5
δις Ευρώ και υπήρξε προσφορά 25 δις Ευρώ. Είναι λάθος να πι-
στεύουµε ότι µπορούσε τότε η χώρα να πάρει όλο το ποσό των
25δις Ευρώ, διότι, όπως βεβαίωσαν και οι τεχνοκράτες, όταν µια
χώρα βγαίνει και δανείζεται για συγκεκριµένο ποσό, ακόµα και
αν υπάρχουν προσφορές µεγαλύτερου ποσού, σε περίπτωση
που πάει να λάβει χρήµατα περισσότερα από αυτά που έχει δη-
λώσει ότι επιθυµεί αυτοµάτως θα αντιδράσουν αρνητικά οι αγο-
ρές. 

Σε κάθε όµως περίπτωση, είναι βέβαιο ότι στην αρχή του έτους
του 2010 τα spreads παρέµεναν σε λογικά πλαίσια, οι προσφο-
ρές για δανειοδότηση της χώρας ήταν επαρκείς, και µπορούσε
η ελληνική κυβέρνηση να δανείζεται και, ενδεχοµένως, να ξανα-
έβγαινε νωρίς να δανειστεί από τις αγορές, προκειµένου να έχει
µία οικονοµική επάρκεια, ώστε ακόµα και αν χρειαζόταν να εν-
ταχθεί στον µηχανισµό στήριξης να είχε ταµειακά αποθέµατα και
να µπορούσε να διαπραγµατευθεί τους όρους ένταξης. 

Το έλλειµµα τελικώς από 12,7% αναθεωρήθηκε, εν συνεχεία,
από τον προσωρινό Πρόεδρο της ΕΛ.ΣΤΑΤ. σε 13,6% και η χώρα
έφτασε µε το πιστόλι στον κρόταφο, χωρίς να έχει διασφαλίσει
ταµειακά αποθέµατα, προκειµένου να µπορεί να διαπραγµατευ-
θεί, στην υπαγωγή της στον µηχανισµό στήριξης και στο Μνηµό-
νιο Ι, υπό τον φόβο χρεοκοπίας και στάσης πληρωµών. 

Σε εκείνο, λοιπόν, το χρονικό διάστηµα ελέγχεται η τότε κυ-
βέρνηση για το εάν µπορούσε µε λήψη µέτρων, αλλά και µε
επαρκή δανειοδότηση της χώρας, να αποφύγει την έξοδό της
από τις αγορές ή, τουλάχιστον, την υπαγωγή της στο µηχανι-
σµό µε όρους πιο ρεαλιστικούς, κατόπιν διαπραγµάτευσης. Οι
αιτιάσεις αυτές εντείνονται από τις ατυχείς δηλώσεις και από
το γεγονός ότι µετέπειτα βγήκαν στην επιφάνεια συζητήσεις
του τότε Πρωθυπουργού, σε ανύποπτο χρόνο, µε τον Διευ-
θυντή του Δ.Ν.Τ. Στρος Καν, για ενδεχόµενη προσφυγή της
χώρας στο Δ.Ν.Τ. εάν η χώρα δεν µπορούσε να δανειστεί από
τις αγορές. 

Σε περίπτωση που επιβεβαιωθεί η υποψία ότι η τότε κυβέρ-
νηση έβλεπε ότι η χώρα βαδίζει εκτός αγορών στο µηχανισµό
στήριξης και στο Δ.Ν.Τ. και δεν έπαιρνε µέτρα ή δεν διασφά-
λιζε από νωρίς τη δανειοδότηση της χώρας και επέλεξε συνει-
δητά την έξοδο της χώρας από τις αγορές και την είσοδό της
στον µηχανισµό στήριξης, επειδή δεν ήθελαν οι ίδιοι να επω-
µισθούν το πολιτικό κόστος των σκληρών, αλλά αναγκαίων µέ-
τρων, τότε η ευθύνη δεν παραµένει απλώς και µόνο σε
πολιτικό επίπεδο. Από τη µέχρι στιγµής έρευνα και λόγω κυ-
ρίως της πίεσης του χρόνου, κάτι τέτοιο δεν µπορεί να απαν-
τηθεί µε ασφάλεια, είναι, όµως, δυνατόν να τύχει διερεύνησης
στην επόµενη Βουλή, όπου θα υπάρχει άνεση χρόνου για να
διερευνηθούν όλες οι προεκτάσεις της υπόθεσης.

V. Η ΑΝΟΔΟΣ ΤΟΥ ΕΛΛΕΙΜΜΑΤΟΣ ΤΟΥ 2009 ΑΠΟ ΤΟ 13,6%
ΣΤΟ ΑΝΩ ΤΟΥ 15,4%

Έναυσµα για τη συγκρότηση της Εξεταστικής Επιτροπής
υπήρξε η αποστολή του φακέλου της δικογραφίας από την Ει-
σαγγελία προς τη Βουλή των Ελλήνων για διερεύνηση τυχόν ποι-

νικής ευθύνης του τότε Πρωθυπουργού, Γ. Παπανδρέου, και του
τότε Υπουργού Οικονοµικών, Γ. Παπακωνσταντίνου, για ενδεχό-
µενο φούσκωµα του ελλείµµατος του 2009 από το 13,6% στο αρ-
χικά 15,4% και τελικά 15,8%.

Σηµειωτέον, η άνοδος του ελλείµµατος από το 12,7% στο
13,6% έλαβε χώρα µε απαίτηση της Eurostat και αφού είχε γίνει
υπαγωγή των χρεών των νοσοκοµείων και ασφαλιστικών ταµείων
στο χρέος και έλλειµµα της γενικής κυβερνήσεως. Σε αυτό το
σηµείο υπήρξαν έντονες αιτιάσεις, διότι η υπαγωγή αναφορικώς
µε τα χρέη του 2009 έγιναν στο έλλειµµα του 2009 και για όλα
τα προηγούµενα έτη δεν έγινε υπαγωγή κατ’ έτος, αλλά το σύ-
νολό τους µπήκε στο έλλειµµα του 2008, µε αποτέλεσµα να φου-
σκώσει το έλλειµµα του 2008. Από τις εξηγήσεις που δόθηκαν
από τον τότε Υπουργό Οικονοµικών, κ. Γ. Παπακωνσταντίνου,
προκύπτει ότι σε µία πρώτη φάση έπρεπε να γίνει άµεση υπα-
γωγή και επιλέχθηκε να αφαιρεθεί ως αυτοτελές το κοµµάτι που
αφορά στο 2009 και για λόγους ταχύτητας να µπει το σύνολο
των προηγουµένων ετών στο 2008, αλλά, εν συνεχεία, έγινε ο
σωστός επιµερισµός στα προηγούµενα έτη και, τελικά, δεν
υπήρξε αλλοίωση του ποσοστού ελλείµµατος του 2008.

Η διερεύνηση αυτής της πτυχής προκλήθηκε από την έντονη
αντίδραση του αντιπροέδρου της ΕΛ.ΣΤΑΤ. κ. Λογοθέτη και του
µέλους της ΕΛ.ΣΤΑΤ. κυρίας Γεωργαντά προς τον Πρόεδρο της
ΕΛ.ΣΤΑΤ. κ. Γεωργίου, που αµφισβήτησαν πλήρως την άνοδο
κατά δύο µονάδες του ελλείµµατος του 2009, που µεταφράζεται
σε µέτρα περί των 6 δις Ευρώ. Η αύξηση του ελλείµµατος έγινε
κυρίως µε την υπαγωγή σε αυτό δεκαεπτά επιχειρήσεων του δη-
µοσίου, οι οποίες µέχρι τότε δεν υπάγονταν στο χρέος και το έλ-
λειµµα της γενικής κυβέρνησης. Πρόκειται, ουσιαστικά, για
εφαρµογή του κανονισµού ΕSA 95 και κατά πόσο είναι υποχρε-
ωτικός για τα κράτη-µέλη. 

Από την απάντηση του Προέδρου της Eurostat, κ. Raderma-
cher, προκύπτει µε σαφήνεια ότι όλοι αυτοί οι κανονισµοί είναι
δεσµευτικοί παρόλο που ο κ. Αlmounia στο απαντητικό του υπό-
µνηµα και συγκεκριµένα στο ερώτηµα 2 αναφέρεται ότι τουλάχι-
στον ο κώδικας ορθής πρακτικής δεν αποτελεί νοµικά δεσµευ-
τική πράξη. 

Τα κριτήρια για να υπαχθούν οι επιχειρήσεις του δηµοσίου στο
χρέος της γενικής κυβέρνησης είναι α) εάν ο φορέας αποτελεί
θεσµική µονάδα, µε την έννοια ότι έχει αυτονοµία στη λήψη απο-
φάσεων, β) εάν ο φορέας αποτελεί δηµόσιο παραγωγό, µε την
έννοια ότι ελέγχεται από τη γενική κυβέρνηση και γ) αν ο φορέας
είναι παράγωγος µη εµπορεύσιµου προϊόντος, εάν δηλαδή το λι-
γότερο από το 50% του κόστους παραγωγής καλύπτεται από τις
πωλήσεις.

Τα δύο πρώτα κριτήρια είναι εύκολο να αξιολογηθούν για τους
δεκαεπτά φορείς που εντάχθηκαν στο χρέος της γενικής κυβέρ-
νησης. Για το τρίτο κριτήριο υπάρχουν αιτιάσεις από τα µειοψη-
φούντα µέλη της ΕΛ.ΣΤΑΤ. ότι δεν τηρήθηκαν οι διαδικασίες και
ότι σε κάθε περίπτωση το χρονικό πλαίσιο ήταν τόσο µικρό, που
δεν µπόρεσε µε ασφάλεια να ελεγχθεί το κριτήριο του 50% για
τις δεκαεπτά αυτές ΔΕΚΟ.

Πρόκειται για ένα αµιγώς τεχνικό θέµα, το οποίο είναι αδύνα-
τον να απαντήσει η Επιτροπή, αφενός διότι δεν υπάρχουν οι
απαιτούµενες τεχνικές γνώσεις, και αφετέρου διότι δεν µπορούν
να ελεγχθούν οι άνω των εβδοµήντα φάκελοι, που έχουν προ-
σκοµισθεί και αφορούν τα στοιχεία υπαγωγής των δεκαεπτά
αυτών ΔΕΚΟ στο χρέος της γενικής κυβέρνησης.

Από την έρευνα όµως της Επιτροπής προέκυψαν κάποια προ-
βληµατικά στοιχεία, ως προς τη λειτουργία της ΕΛ.ΣΤΑΤ., που
δηµιουργούν έναν έντονο προβληµατισµό για τη λειτουργία της.
Συγκεκριµένα:

α) Διεφάνη µε ξεκάθαρο τρόπο ότι ο Πρόεδρος της ΕΛ.ΣΤΑΤ.
κ. Γεωργίου λειτουργούσε µε έναν άκρως συγκεντρωτικό τρόπο,
χωρίς να παρέχει ούτε τη στοιχειώδη ενηµέρωση προς τα µέλη
της ΕΛ.ΣΤΑΤ. για τα στοιχεία του ελλείµµατος. Είναι χαρακτηρι-
στικό ότι εκτός από τα µέλη που έχουν ευθεία αντιδικία µε τον κ.
Γεωργίου, οι κ.κ. Λογοθέτης και Γεωργαντά και τα λοιπά µέλη
της ΕΛ.ΣΤΑΤ. επιβεβαιώνουν αυτή την έλλειψη συνεργασίας από
τον Πρόεδρο. Ο ίδιος ισχυρίζεται ότι η αποστολή στοιχείων ενα-
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πόκειται στην αποκλειστική του δικαιοδοσία, πράγµα που επιβε-
βαιώνει και ο Radermacher, αλλά, σε κάθε περίπτωση, δηµιουρ-
γεί προβληµατισµό για ποιο λόγο τουλάχιστον δεν ενηµερώνον-
ταν τα υπόλοιπα µέλη της ΕΛ.ΣΤΑΤ. Πολύ απλά, γεννάται το ερώ-
τηµα για ποιο λόγο να υπάρχει ένα συλλογικό όργανο εάν η
αρµοδιότητα εναπόκειται αποκλειστικά στον Πρόεδρο του συλ-
λογικού αυτού οργάνου.

β) Ο Πρόεδρος της ΕΛ.ΣΤΑΤ. κ. Γεωργίου αποδείχθηκε αφενός
ότι για ένα χρονικό διάστηµα, έστω και σε αναστολή, είχε διπλή
ιδιότητα Προέδρου της ΕΛ.ΣΤΑΤ. και υπαλλήλου του Δ.Ν.Τ.,
πράγµα τουλάχιστον προβληµατικό και ότι, παράλληλα, είχε επι-
κοινωνία µέσω του επικεφαλής της Τρόικα κ Thomsen, όπου του
ζητούσε την αλλαγή του νόµου της ΕΛ.ΣΤΑΤ., για να µπορέσει
να λειτουργεί, κατά την άποψή του, πιο εποικοδοµητικά. Το εν-
τυπωσιακό είναι ότι ο κ. Γεωργίου δεν υπέβαλλε τις παρατηρή-
σεις του στο όργανο το οποίο τον ελέγχει, την Επιτροπή Θεσµών
και Διαφάνειας της Βουλής των Ελλήνων, ούτε στον Υπουργό Οι-
κονοµικών, αλλά αναρµοδίως στον επικεφαλής της Τρόικας. Δεν
αποτελεί φυσικά ποινικό αδίκηµα η συνοµιλία διοικητικών παρα-
γόντων µε την Τρόικα, είναι, όµως, απαράδεκτο διοικητικός πα-
ράγοντας να ζητά τη συνδροµή της Τρόικας για την αλλαγή
νοµικού πλαισίου. Το εντυπωσιακό, βέβαια, είναι ότι τελικά το νο-
µικό πλαίσιο άλλαξε κατά τους όρους που επιθυµούσε ο κ. Γε-
ωργίου. Προβληµατικό, µάλιστα, είναι και το γεγονός που δείχνει
πολλές φορές τη γενικότερη απαξία που υπάρχει σε υψηλό-
βαθµα στελέχη τεχνοκρατών προς τους πολιτικούς προϊστάµε-
νους, ότι και η κυρία Γεωργαντά, που, εν συνεχεία, διαµα-
ρτυρήθηκε και στα θεσµικά όργανα αναρµοδίως και αυτή επικοι-
νώνησε ηλεκτρονικά µε τον κ. Τhomsen για να εκφράσει και αυτή
τις αντιρρήσεις της. Φανταστείτε την εικόνα µίας χώρας, όπου
τσακώνονται οι διοικητικοί παράγοντες και εν αγνοία των πολιτι-
κών προϊσταµένων διαιτητής είναι ο επικεφαλής της Τρόικα.

γ) Κατά τις αιτιάσεις του αντιπροέδρου της ΕΛ.ΣΤΑΤ. κ. Λογο-
θέτη δέχθηκε πιέσεις από τον κ. Παπακωνσταντίνου να παραιτη-
θεί από τη θέση του µόλις κατηγορήθηκε και του ασκήθηκε
ποινική δίωξη για υποκλοπή του ηλεκτρονικού ταχυδροµείου του
Προέδρου της ΕΛ.ΣΤΑΤ., κ. Γεωργίου, κατά τρόπο που ο κ. Λο-
γοθέτης τον εξέλαβε ως απειλή. Ο τέως Υπουργός Οικονοµικών,
αρνείται ότι απείλησε και ότι απλώς ζήτησε την παραίτηση από
τη στιγµή που είχε ασκηθεί ποινική δίωξη. Εδώ ανακύπτει το εξής
ερώτηµα: εάν η ΕΛ.ΣΤΑΤ. είναι ανεξάρτητη αρχή τότε ο Υπουρ-
γός Οικονοµικών δεν µπορεί να ζητά παραίτηση µέλους και αρ-
µόδια είναι µόνο η Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής.
Εάν πάλι ο Υπουργός Οικονοµικών ενδιαφερόµενος για τη σωστή
λειτουργία της ΕΛ.ΣΤΑΤ.. έρχεται σε επαφή µε τα µέλη και ζητά
παραιτήσεις, θα έπρεπε αντίστοιχα να ελέγξει και τον Πρόεδρο
της ΕΛ.ΣΤΑΤ., λόγω της παντελούς έλλειψης συνεργασίας, αλλά
και τη µη σύγκληση των διοικητικών συµβουλίων.

δ) Τα µέλη της ΕΛ.ΣΤΑΤ. που αντέδρασαν στον κ. Γεωργίου
επιµένουν ότι ο χρόνος ελέγχου των στοιχείων των ΔΕΚΟ ήταν
πάρα πολύ λίγος, µε αποτέλεσµα να ελέγχεται η αξιοπιστία της
υπαγωγής τους στο χρέος και έλλειµµα της γενικής κυβέρνησης.

ε) Η µάρτυρας στην Επιτροπή κυρία Βούλτεψη κατέθεσε έγ-
γραφο από το οποίο προκύπτει ότι µετά την υπαγωγή των δεκαε-
πτά ΔΕΚΟ στο χρέος της γενικής κυβέρνησης η τότε κυβέρνηση
επιθυµούσε να συστήσει επιτροπή για να ελέγξει τους λόγους
της παραγωγής ελλειµµάτων από αυτές τις ΔΕΚΟ. Εάν, λοιπόν,
οι φάκελοι, οι οποίοι είχαν υποβληθεί στην ΕΛ.ΣΤΑΤ. ήταν πλη-
ρέστατοι και µε βάση αυτούς τους φακέλους έγινε η υπαγωγή,
για ποιο λόγο κρίθηκε αναγκαίο σύσταση µιας επιτροπής, που
θα ελέγχει την παραγωγή ελλειµµάτων τη στιγµή που υπήρχε
πληρότητα των φακέλων.

Αυτά τα ανωτέρω στοιχεία δηµιουργούν έναν έντονο προβλη-
µατισµό, αλλά σε µεγάλο βαθµό θα πρέπει να συνεκτιµηθούν και
τα ακόλουθα:

α) Στο απαντητικό του υπόµνηµα προς την Επιτροπή µας, ο

επικεφαλής της Eurostat, κ. Radermacher, ουσιαστικά αποδέχε-
ται το σύνολο του υποµνήµατος του κ. Γεωργίου και θεωρεί ότι
η υπαγωγή των δεκαεπτά επιχειρήσεων του δηµοσίου στο χρέος
και έλλειµµα της γενικής κυβέρνησης ήταν ορθή και σύµφωνα
µε τους ευρωπαϊκούς κανόνες. Μάλιστα, θεωρεί ότι αρµοδιότητα
της αποστολής αυτών των στοιχείων έχει ο Πρόεδρος της κάθε
ΕΛ.ΣΤΑΤ.. Το ίδιο αποδέχεται και ο πρώην Πρόεδρος της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής. Σηµειωτέον η Eurostat είναι, κατά κάποιο
τρόπο, εποπτεύον όργανο της ΕΛ.ΣΤΑΤ. και, άρα, σε µεγάλο
βαθµό υπάρχει δυσκολία να αποδοθεί ευθύνη, όταν το ίδιο επο-
πτεύον ευρωπαϊκό όργανο αποδέχεται τις πράξεις της αντίστοι-
χης ΕΛ.ΣΤΑΤ. του κάθε κράτους - µέλους. Προβληµατικό εδώ
είναι το γεγονός ότι από το ηλεκτρονικό ταχυδροµείο του κ. Γε-
ωργίου υπάρχει συνεχής επικοινωνία δική του µε τον κ. Rader-
macher, αλλά, από την άλλη πλευρά, τεκµαίρεται ότι ο πρόεδρος
της κάθε ΕΛ.ΣΤΑΤ. είναι λογικό να επικοινωνεί µε τον ουσιαστικά
Ευρωπαίο εποπτεύοντα. Η προσπάθεια τυχόν ανάδειξης ευθύ-
νης για την αύξηση του ελλείµµατος και την υπαγωγή των δεκαε-
πτά επιχειρήσεων του δηµοσίου στο χρέος της γενικής
κυβέρνησης θα πρέπει να στοιχειοθετηθεί µόνο εάν θεωρηθεί ότι
αυτό έγινε µε την καθοδήγηση της Eurostat, πράγµα εξαιρετικά
αµφίβολο να υποστηριχθεί, εκτός εάν κάποιος θέλει να υποστη-
ρίξει ένα µεθοδευµένο σχέδιο, µε εγκέφαλο την ίδια την Ε.Ε..

β) Σε κάθε περίπτωση, προβληµατισµό δηµιουργεί για ποιο
λόγο να ήθελε κάποιος να φουσκώσει το έλλειµµα από το 13,6%
στο 15,4%, τη στιγµή που ήδη η χώρα είχε µπει στο µηχανισµό
στήριξης. Το γεγονός ότι τα spreads ανέβαιναν δεν έχει ιδιαίτερο
ενδιαφέρον, καθώς η χώρα είναι εκτός αγορών. Ενδεχοµένως,
επέρχεται και επήλθε µία περαιτέρω απαξίωση της ελληνικής οι-
κονοµίας και απαξίωση των ελληνικών οµολόγων στη δευτερο-
γενή αγορά, όµως, ούτως ή άλλως, αυτή είναι µία µικρή παράµε-
τρος µπροστά σε µία οικονοµία, η οποία ήδη, είχε προσφύγει στη
στήριξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της Ε.Κ.Τ και του Δ.Ν.Τ. και
δεν µπορούσε να δανείζεται. Με άλλα λόγια, δεν µπορεί ακριβώς
να προσδιοριστεί ποιο θα ήταν το ακριβές όφελος από αυτήν την
άνοδο. Το µόνο ενδιαφέρον που θα είχε κάποιος να φουσκώσει
αυτό το έλλειµµα, είναι εάν η τότε κυβέρνηση ήθελε να δικαιο-
λογήσει περαιτέρω µέτρα ή ήθελε να παρουσιάσει χειρότερη κα-
τάσταση για πολιτικό όφελος.

Με τα υπάρχοντα, λοιπόν, στοιχεία διαφαίνεται µία δυσλει-
τουργία της ΕΛ.ΣΤΑΤ. και κάποια προβληµατικά θέµατα επικοι-
νωνίας, από την άλλη, όµως, πλευρά στο βαθµό που η Eurostat
θεωρεί ότι οι χειρισµοί αυτοί είναι σύµφωνοι µε τους ευρωπαϊ-
κούς κανονισµούς, είναι δύσκολο να στοιχειοθετηθεί ευθύνη. Σί-
γουρα η σύσταση µίας νέας επιτροπής µε πραγµατογνώµονες
θα πρέπει να ελέγξει µε προσοχή τους φακέλους των δεκαεπτά
ΔΕΚΟ που υπεβλήθησαν, προκειµένου να δει, εάν πληρείται το
στοιχείο του 50% και, αντίστοιχα, να ελεγχθεί εάν τυχόν από
αυτήν την αύξηση του ελλείµµατος από το 13,6%  αρχικά στο
15,4% και, εν τέλει, στο 15,8% υπήρξε όφελος είτε σε πολιτικό,
είτε σε οικονοµικό επίπεδο.

VI. ΣΥΜΠΕΡΑΣΜΑΤΙΚΕΣ ΠΑΡΑΤΗΡΗΣΕΙΣ
* Η Εξεταστική Eπιτροπή λόγω των προβληµάτων που ανα-

πτύχθηκαν στις εισαγωγικές παρατηρήσεις και, συγκεκριµένα,
της απουσίας του συνόλου σχεδόν των κοµµάτων και της απου-
σίας των µαρτύρων Υπουργών από την πλευρά της Ν.Δ., αλλά
και της κυριαρχίας του ΠΑ.ΣΟ.Κ. στα µέλη της Eξεταστικής
Eπιτροπής, σε συνδυασµό µε το στενό και σε προεκλογική πε-
ρίοδο χρόνο, δεν βοηθά στην άντληση ασφαλών συµπερασµά-
των. Ίσως θα ήταν προτιµότερο να µην υπήρχε σύνταξη
Πορίσµατος και απλώς συγκέντρωση του αποδεικτικού υλικού
για µία επόµενη Επιτροπή, που θα διερευνήσει τους λόγους, για
τους οποίους η πατρίδα µας έφτασε στη χρεωκοπία.

* Ο ΛΑ.Ο.Σ. επέλεξε να παραµείνει στην Επιτροπή, παρά την
απουσία των υπολοίπων κοµµάτων της αντιπολίτευσης, διότι επι-
διώκει στη σύνταξη του Πορίσµατος να καταγραφεί και η µειοψη-
φία, που αφορά στην ευθύνη της διακυβέρνησης και του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. και η οποία δεν θα αναδειχθεί από την κοινοβουλευτική
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πλειοψηφία.

* Οι λόγοι που οδήγησαν τη χώρα στην έξοδο από τις αγορές
και στον δηµοσιονοµικό εκτροχιασµό δεν πρέπει να αναζητηθούν
στο στενό χρονικό πλαίσιο του 2009. Ο δικοµµατισµός για περί-
που τριάντα χρόνια κυβέρνησε µε πανίσχυρες πλειοψηφίες την
πατρίδα µας. Στη δεκαετία του 80 ξεκίνησε η γιγάντωση του δη-
µοσίου και επεβλήθη η διαφθορά, ως τρόπος λειτουργίας του
κράτους. Στην επόµενη δεκαετία, καλλιεργήθηκε η κρατικοδίαιτη
επιχειρηµατικότητα και ευνοήθηκε ένας στρεβλός ιδιωτικός το-
µέας, που δεν στηριζόταν στα πόδια του, αλλά στον εναγκαλισµό
του µε τον δηµόσιο. Στη δεκαετία του 2000 καλλιεργήθηκε ο
φθηνός δανεισµός, λόγω του ισχυρού νοµίσµατος και η επιλογή
των κυβερνήσεων ήταν η απουσία διαρθρωτικών αλλαγών, το
χάιδεµα των συνδικάτων και οι κοινωνικές παροχές µε φθηνό δα-
νειζόµενο χρήµα. Αποτέλεσµα: η χώρα έφθασε στην οικονοµική
κρίση ευάλωτη, µε διαλυµένη την ανταγωνιστικότητά της, µε δια-
λυµένους όλους τους τοµείς παραγωγής της. Κάποια στιγµή, µία
Εξεταστική θα πρέπει να αποδώσει τις ευθύνες για ποιο λόγο οι
κυβερνήσεις διέλυσαν τον πρωτογενή τοµέα παραγωγής, την αν-
ταγωνιστικότητα και τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα της Πατρίδας
µας. Για ποιο λόγο επέλεξαν τις λογικές του πελατειακού κρά-
τους και των κοινωνικών παροχών µε φθηνό δανεικό χρήµα, αντί
να ενισχύσουν τις πλουτοπαραγωγικές δυνάµεις του τόπου.

* Το πρώτο εννεάµηνο του 2009 η τότε κυβέρνηση κεντρικά
ελέγχεται και έχει βάσιµες ευθύνες για το γεγονός ότι ενώ
έβλεπε τον δηµοσιονοµικό εκτροχιασµό επέλεγε µε µη αξιόπι-
στες υπεραισιόδοξες προβλέψεις να αναφέρεται σε έλλειµµα χα-
µηλό και να κωλυσιεργεί. Αυτό που πρέπει να καταλογιστεί στην
τότε κυβέρνηση, στο σύνολό της, και σε επίπεδο Πρωθυπουργού
και σε επίπεδο οικονοµικού επιτελείου είναι ότι, παρά τις προει-
δοποιήσεις των οργάνων και υπευθύνων της Ευρώπης,  αλλά και
της Τ.τ..Ε. για ενδεχόµενο δηµοσιονοµικό εκτροχιασµό του ελ-
λείµµατος, επέλεγε, λόγω των εκλογικών αναµετρήσεων στις ευ-
ρωεκλογές, αλλά και µετά στις εθνικές εκλογές, να αναβάλει τη
λήψη µέτρων ή να λαµβάνει επιδερµικά µέτρα, που δεν µπορού-
σαν να λύσουν το πρόβληµα ή να βελτίωναν την κατάσταση.
Μόλις λίγο πριν από τις εκλογές άρχισε να αναφέρεται σε µη δη-
µοφιλή µέτρα, οπωσδήποτε σκληρά, αλλά πολύ πιο ήπια από
αυτά που επακολούθησαν, ωστόσο παραµένει ακέραια η ευθύνη
της για το γεγονός ότι υπήρξε διστακτική και αναποτελεσµατική
όλο το πρώτο εννεάµηνο.

* Η τότε αξιωµατική αντιπολίτευση, κατά το πρώτο αυτό εννε-
άµηνο και, κυρίως, προεκλογικά, παρόλο που γνώριζε απόλυτα
την κατάσταση επέλεξε την πολιτική του λαϊκισµού και του λεφτά
υπάρχουν, µε αποτέλεσµα να δηµιουργήσει φρούδες ελπίδες σε
έναν δοκιµαζόµενο λαό και να αποφεύγει να αντιληφθεί την κα-
τάσταση. Την ίδια στιγµή και ενώ τα κόµµατα της ανεύθυνης αρι-
στεράς ξεσπάθωναν, ο πρόεδρος του ΛΑ.Ο.Σ., Γ. Καρατζαφέρης,
µιλούσε για ανάγκη στήριξης µιας κυβέρνησης εθνικής ενότητας
και για τους κινδύνους, τους οποίους ενώ όλοι έβλεπαν τους
έκρυβαν από τον ελληνικό λαό.

* Μετά τις εκλογές του 2009 και, κατά το τελευταίο τρίµηνο, η
τότε κυβέρνηση σε επίπεδο Πρωθυπουργού και οικονοµικού επι-
τελείου βαρύνονται µε ευθύνες για το γεγονός ότι δεν έλαβαν
ούτε καν προανήγγειλαν µέτρα διαρθρωτικά και άµεσης δηµο-
σιονοµικής προσαρµογής, τα οποία θα µπορούσαν να ανακό-
ψουν τη δυναµική του ελλείµµατος και, ενδεχοµένως, να το
κρατούσαν σε ένα πλαίσιο, το οποίο θα ήταν ανεκτό από τις αγο-
ρές. Το εάν κατά τις αιτιάσεις της Ν.Δ. εσκεµµένα απέφυγαν εί-
σπραξη εσόδων το 2009 και προχώρησαν σε πληρωµές που
µπορούσαν να γίνουν το επόµενο έτος, µε αποτέλεσµα να ανέβει
το έλλειµµα του 2009 είναι κάτι που δεν µπορεί µε απόλυτη σι-
γουριά να τεκµηριωθεί, λόγω των αντικρουόµενων θέσεων. Θα
πρέπει, όµως, να τύχει επισταµένης µελέτης, σε µία επόµενη Επι-
τροπή, διότι, αν συµβαίνει κάτι τέτοιο, τότε προκύπτει δόλος της
τότε κυβέρνησης, για περαιτέρω εκτροχιασµό του ελλείµµατος.

* Κατά το πρώτο τετράµηνο του 2010 και µέχρι την είσοδο της
χώρας στο µηχανισµό στήριξης η τότε κυβέρνηση ελέγχεται για
τη µη προσπάθεια επαρκούς δανειοδότησης της χώρας όσο πα-
ρέµεναν τα spreads χαµηλά, γεγονός που µπορεί να µην απέτρε-
παν την είσοδο της χώρας στο µηχανισµό στήριξης, θα έδιναν,
όµως, επαρκές χρονικό διάστηµα, προκειµένου η διαπραγµά-
τευση να γίνει όχι µε την αίσθηση και την πραγµατικότητα ότι εί-
µαστε µερικές µέρες πριν από τη χρεωκοπία και τη στάση
πληρωµών. Σε περίπτωση που η καθυστέρηση λήψης µέτρων και
η πληµµελής δανειοδότηση της χώρας έγινε για λόγους κεντρι-
κής επιλογής της τότε κυβέρνησης και του τότε Πρωθυπουργού,
προκειµένου η χώρα να βγει από τις αγορές και να µπει στο µη-
χανισµό στήριξης µε τη συµµετοχή του Δ.Ν.Τ., έτσι ώστε να µην
χρεωθεί η τότε κυβέρνηση τη λήψη σκληρών αναγκαίων µέτρων
και να παρουσιάσει ότι αυτά επιβάλλονται από κάποιον µηχανι-
σµό είναι κάτι το οποίο δεν µπορεί να απαντηθεί µε ασφάλεια.
Μια ενδεχόµενη νεότερη Επιτροπή θα πρέπει να ελέγξει αυτήν
την παράµετρο, διότι σε περίπτωση που συντρέχει κάτι τέτοιο,
τότε οι ευθύνες της τότε κυβέρνησης δεν µένουν απλώς στο επί-
πεδο των πολιτικών ευθυνών.

* Αναφορικώς µε τυχόν αλλοίωση των δηµοσιονοµικών στοι-
χείων, προκειµένου µε την υπαγωγή των δεκαεπτά ΔΕΚΟ στο
χρέος της γενικής κυβέρνησης να φουσκωθεί το έλλειµµα από
το 13,6% στο 15,4% προκύπτουν προβληµατικά στοιχεία, που
έχουν να κάνουν µε δυσλειτουργία της ΕΛ.ΣΤΑΤ., συγκεντρωτι-
σµό του Προέδρου της και µη ενηµέρωση των µελών της
ΕΛ.ΣΤΑΤ., ωστόσο η Eurostat θεωρεί τους χειρισµούς του Προ-
έδρου της ΕΛ.ΣΤΑΤ. ορθούς και την τελική διαµόρφωση του ελ-
λείµµατος αξιόπιστη. Πρόκειται για ένα δύσκολο τεχνικό θέµα,
για το οποίο σαφή απάντηση µπορεί να δοθεί εάν γίνει έλεγχος
των φακέλων των δεκαεπτά ΔΕΚΟ και των στοιχείων, βάσει των
οποίων έγινε η υπαγωγή τους στο χρέος και έλλειµµα της γενι-
κής κυβέρνησης, καθώς, επίσης, και του swap, το οποίο λάβαµε
στις αρχές της δεκαετίας του 2000 και το οποίο επιβαρύνει αρ-
νητικά το χρέος, αλλά επιδρά έστω και ελάχιστα θετικά στο έλ-
λειµµα. Από τα µέχρι στιγµής στοιχεία δε φαίνεται να προκύπτει
για αυτό το σκέλος κάποια ευθύνη, πόσο µάλλον σε επίπεδο πο-
λιτικών προσώπων. Πάντως, η λειτουργία της στατιστικής υπη-
ρεσίας  επί Ν.Δ.,  αλλά και επί ΠΑ.ΣΟ.Κ. ήταν προβληµατική.

* Ενδεχοµένως εάν η Ν.Δ. το πρώτο εννεάµηνο του 2009 λάµ-
βανε τα απαραίτητα µέτρα και δεν έκρυβε το πρόβληµα και αν,
αντίστοιχα, η κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. µετά τις εκλογές του 2009
προχωρούσε άµεσα στις τοµές και κάλυπτε την κωλυσιεργία του
εννεάµηνου της Ν.Δ.,  στο µέτρο του εφικτού, ίσως να µην απο-
φεύγαµε πάλι την έξοδο της χώρας από τις αγορές και την εί-
σοδό της στο µηχανισµό στήριξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της
Ε.Κ.Τ και του Δ.Ν.Τ. Άλλωστε, και άλλες χώρες, µε καλύτερα δη-
µοσιονοµικά στοιχεία και µε προσπάθεια έγκαιρης προσαρµο-
γής, δεν κατάφεραν να αποφύγουν τον µηχανισµό στήριξης.
Ωστόσο, σε µία τέτοια περίπτωση αφενός θα µπορούσαν οι κυ-
βερνήσεις της Ν.Δ. και του ΠΑ.ΣΟ.Κ. να ισχυριστούν ότι αντελή-
φθησαν το πρόβληµα και έκαναν ό,τι µπορούσαν και αφετέρου
η είσοδος της χώρας στο µηχανισµό στήριξης, ακόµα και αν δεν
µπορούσε να αποφευχθεί, θα γινόταν µε καλύτερους όρους και,
ενδεχοµένως, η πατρίδα µας δεν θα ήταν µοναδική περίπτωση,
όπως αντιµετωπίζεται, αλλά να είχε υπαχθεί σε µία συνολική
λύση, µαζί µε την Πορτογαλία και την Ιρλανδία και η δηµοσιονο-
µική προσαρµογή να γινόταν µε πιο ρεαλιστικούς και κοινωνικά
ανεκτούς όρους, αλλά και να µην είχε τρωθεί στο έπακρο η αξιο-
πρέπεια του ελληνικού λαού. Ίσως, µάλιστα, να είχε προηγηθεί
υπαγωγή άλλης χώρας στο µηχανισµό νωρίτερα από εµάς.  Με
απλά λόγια, µία νεότερη Επιτροπή µπορεί να αποδώσει, αφού
εκτιµήσει το υπάρχον αποδεικτικό υλικό, σε συγκεκριµένα πρό-
σωπα τις ευθύνες που τους αναλογούν, σε πολιτικό είτε και σε
άλλο επίπεδο. Με σιγουριά, όµως, µπορούµε να πούµε ότι ο ελ-
ληνικός λαός πληρώνει τις ασύδοτες κυβερνήσεις του δικοµµα-
τισµού και, τουλάχιστον, οι κυβερνήσεις του 2009 θα βαρύνονται,
σε κεντρικό επίπεδο, στη συνείδηση του Έλληνα και του ιστορι-
κού του µέλλοντος ότι, ενώ γνώριζαν την πραγµατικότητα και
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έβλεπαν το τι έπεται, φάνηκαν κατώτεροι των περιστάσεων και
επέλεξαν να λειτουργήσουν µε όρους προεκλογικούς, µικροκοµ-
µατικούς, να µην πούνε τη αλήθεια και να αναλάβουν το κόστος
δύσκολων, αλλά αναγκαίων επιλογών και πολύ πιο ήπιων από
αυτές που ακολούθησαν, σκεπτόµενες τις επόµενες εκλογές και
όχι τις επόµενες γενεές.

ΘΕΣΕΙΣ ΤΩΝ ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΩΝ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
ΕΚΘΕΣΗ – ΠΟΡΙΣΜΑ ΤΩΝ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ ΟΔΥΣΣΕΑ ΒΟΥ-

ΔΟΥΡΗ (ΜΕΣΣΗΝΙΑΣ) ΚΑΙ ΗΛΙΑ ΘΕΟΔΩΡΙΔΗ (ΠΕΛΛΑΣ) 

Το 2007 η χώρα βγαίνει από την Ευρωπαϊκή επιτήρηση, µε
αποτέλεσµα να επιστρέψει στο γνώριµο για το Ελληνικό πολιτικό
σύστηµα ,δρόµο της ανεξέλεγκτης αύξησης των ελλειµµάτων
του εξωτερικού δανεισµού και του χρέους. 

Πράγµατι, τα ελλείµµατα αυξάνονται από έτος σε έτος, έως
ότου  φθάνουµε  στο 2009, έτος απόλυτου δηµοσιονοµικού εκ-
τροχιασµού.

Η χώρα ήδη από το 2008 αρχίζει να µπαίνει σε ύφεση, παρά
τον αυξανόµενο δανεισµό και τη συνέχιση της τροφοδοσίας της
αγοράς µε τραπεζικό και κρατικό χρήµα.

Παράλληλα, η αύξηση των δίδυµων ελλειµµάτων και η δυσα-
νάλογη µε τα κατ’ έτος καταγραφόµενα ελλείµµατα, συσσώ-
ρευση δηµόσιου χρέους, δείχνει, από τη µια µεριά, ότι Ελληνικό
οικονοµικό µοντέλο αρχίζει να µπαίνει σε συνθήκες ασφυξίας και,
από την άλλη, ότι ξανά µπήκε σε λειτουργία η παλιά γνώριµη
τέχνη της δηµιουργικής λογιστικής των ελλειµµάτων.  

Το πολιτικό σύστηµα της χώρας ήταν τόσο συµφιλιωµένο µε
την απόκρυψη των πραγµατικών διαστάσεων των ελλειµµάτων,
ώστε έφθασε να επιχειρηµατολογεί ότι είναι πατριωτική στάση,
αφού εξυπηρετούσε τα εθνικά συµφέροντα, διατηρώντας τη
χώρα στις αγορές και εξασφαλίζοντας τη συνέχεια ενός άφρο-
νος δανεισµού για τη χώρα.

Ο υπέρµετρος δανεισµός  (πάνω  από 60 δις µόνο για το 2009)
δεν επαρκούσε πλέον για να ικανοποιήσει τις ανάγκες ενός αδη-
φάγου πολιτικοκρατικού συστήµατος  και µιας µεταπρατικής ει-
σαγωγικής  οικονοµίας. Ο χαρακτήρας της ιθύνουσας πολιτικής
τάξης της χώρας, η µη εξυπηρέτηση των πραγµατικών κοινωνι-
κών αναγκών, η κατασπατάληση των πόρων µε δυσανάλογα
µικρό αναπτυξιακό αποτέλεσµα, η απορρόφησή του από την τε-
ράστια ανεξέλεγκτη παραοικονοµία της χώρας, αναδεικνύοντάς
την ως το µόνο προνοµιούχο  χώρο προκλητικής συσσώρευσης
πλούτου  π.χ. η σκανδαλώδης διαχείριση των διαρκώς αυξανό-
µενων δαπανών στην υγεία  της πενταετίας Αβραµόπουλου, για
την οποία δεν ζητήθηκαν ποτέ ευθύνες από την κυβέρνηση Πα-
πανδρέου, οι υπερτιµολογήσεις στον τοµέα των δηµόσιων
έργων, ολόκληρο το σύστηµα κρατικών χρηµατοδοτήσεων κάθε
λογής προγραµµάτων, καθώς και η κατάρρευση και διαφθορά
των φοροεισπρακτικών µηχανισµών της χώρας, το λαθρεµπόριο
καυσίµων που έµεινε άθικτο και η  διαχρονικά ανεξέλεγκτη συσ-
σώρευση πλούτου και το µαύρο χρήµα της παραοικονοµίας. Το
µοντέλο µιας κρατικής οικονοµίας διανοµής στηριγµένο στο εµ-
πόριο, στις ελλειµµατικές υπηρεσίες και στις εταιρείες εισαγω-
γών είχε φθάσει στο τέλος του.

Εν τω µεταξύ, οι αγορές αντιλαµβάνονται πλέον τα ανυπέρ-
βλητα διαθρωτικά προβλήµατα, που στραγγαλίζουν την Ελληνική
οικονοµία. Υπό αυτές τις συνθήκες, η αλλαγή του κ. Αλογο-
σκούφη  µε τον κ. Παπαθανασίου δεν πραγµατοποιήθηκε εξαι-
τίας της κατανόησης της ανάγκης αλλαγής πολιτικής, αλλά για
καθαρά πολιτικούς λόγους. Από τον πρώτο µήνα του 2009 και
στους πρώτους µήνες του έτους γίνεται σαφές ότι η δηµοσιονο-
µική πολιτική έχει ξεφύγει κάθε ελέγχου, µε σταθερή επιδείνωση.
Κάτι τέτοιο, θα επέβαλε την παρακολούθηση των δηµοσιονοµι-
κών εξελίξεων µήνα µε  µήνα. Αντ’ αυτού,  καταργούνται οι µηνι-
αίες εκθέσεις – εκτιµήσεις για την εξέλιξη του ελλείµµατος, το
οποίο αναθεωρήθηκε τρεις φορές εντός του έτους. Τον Ιούνιο
του 2009 ο Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος ανακοινώνει
Έλλειµµα 6%, µε ανοδικές τάσεις και ενηµερώνει γι αυτό τον
Πρωθυπουργό και τον αρχηγό της αξιωµατικής αντιπολίτευσης.
Τον Αύγουστο της ίδιας  χρονιάς, πάντα σύµφωνα µε τον κ. Προ-
βόπουλο, το έλλειµµα καλπάζει ήδη στο 8%, ενώ τον Σεπτέµβριο

ανακοινώνει ότι το έλλειµµα θα είναι  διψήφιο µε ανοδικές τά-
σεις.

Το δίδυµο των κυρίων Καραµανλή – Παπαθανασίου παρακο-
λουθεί τη ραγδαία επιδείνωση των δηµοσιονοµικών της χώρας
και αντί να πάρει µέτρα έκτακτης ανάγκης, που επιβάλλουν οι
συνθήκες υπερβολικού ελλείµµατος, οµιλούν για µέτρα,  που θα
ήταν αναγκαία µετά τις εκλογές, δηλαδή στο τελευταίο δίµηνο
του έτους.

Η κατάσταση εξελίσσεται σε βαριά κρίση ελλειµµάτων, µε την
τελευταία πράξη του δράµατος να γράφεται µε την εκτίµηση –
πρόβλεψη που αποστέλλεται προς την EUROSTAT στις 2-10-
2009, δύο ηµέρες πριν τις εκλογές ότι το έλλειµµα του 2009 θα
κλείσει τελικά στο 6 %.

Τα ελλείµµατα που αποκρύπτονταν ήταν, κυρίως, αυτά της Γε-
νικής κυβέρνησης, όπου η επιβάρυνση  του ελλείµµατος µόνο
εξαιτίας της σκανδαλώδους αύξησης των δαπανών στην υγεία
ξεπερνά τα 3 δις ευρώ. 

Η κυβέρνηση Καραµανλή, µε υπουργό Οικονοµικών τον κ. Πα-
παθανασίου  ευθύνεται για βαριά αµέλεια και κακοδιαχείριση της
δηµοσιονοµικής πολιτικής της  χώρας. Έχουν βαρύτατες ευθύ-
νες για την κρίση ελλειµµάτων που πολύ σύντοµα θα µετεξελισ-
σόταν σε οξύτατη κρίση δανεισµού της χώρας. Ευθύνονται  σε
ότι αφορά στη σκανδαλώδη  διαχείριση και κατασπατάληση
πόρων στην υγεία και την εκτίναξη των ελλειµµάτων των κλάδων
υγείας των ασφαλιστικών ταµείων. 

Η νέα στατιστική εκτίµηση του ελλείµµατος που αποστέλλεται
προς την EUROSTAT, αµέσως µετά τις εκλογές, από τη νέα κυ-
βέρνηση ανεβάζει το έλλειµµα του 2009 στο 12,5% του ΑΕΠ. Στη
συνέχεια γνωρίζουµε ότι το έλλειµµα του 2009 ανήλθε τελικά στο
ύψος 15,8% του ΑΕΠ. Οι ευθύνες που βαρύνουν  την κυβέρνηση
Παπανδρέου δεν αφορούν στο ζήτηµα της καταγραφής των ελ-
λειµµάτων, άλλωστε ενδεχόµενες ποινικές ευθύνες µπορεί να
αφορούν σ’ αυτούς που τα δηµιούργησαν και όχι σε αυτούς που
τα κατέγραψαν. 

Οι ευθύνες της κυβέρνησης Παπανδρέου –Παπακωνσταντίνου
αφορούν στο γεγονός ότι καθυστέρησε να αντιληφθεί τις δρα-
µατικές συνθήκες στις οποίες είχε περιέλθει η χώρα, εξαιτίας
ενός µη βιώσιµου οικονοµικού µοντέλου. Αφορούν, επίσης, στο
χειρισµό της κρίσης δανεισµού της χώρας και, στη συνέχεια, τη
διαχείριση  του υπέρογκου χρέους  που είχε συσσωρευτεί. 

ΟΙ ΘΕΣΕΙΣ ΤΗΣ ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΟΥ ΒΟΥΛΕΥΤΟΥ ΑΡΓΟΛΙΔΑΣ
ΕΛΣΑΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ, ΜΕΛΟΥΣ ΤΗΣ ΕΞΕΤΑΣΤΙΚΗΣ ΕΠΙ-
ΤΡΟΠΗΣ ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ ΤΟ ΕΛΛΕΙΜΜΑ ΤΟΥ 2009 ΚΑΙ ΤΟΥΣ ΠΑ-
ΡΑΓΟΝΤΕΣ ΠΟΥ ΟΔΗΓΗΣΑΝ ΣΤΗΝ ΑΜΦΙΣΒΗΤΗΣΗ ΤΩΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΩΝ ΣΤΑΤΙΣΤΙΚΩΝ ΣΤΟΙΧΕΙΩΝ.

Από καµία µαρτυρική κατάθεση δεν προκύπτουν ποινικές ευ-
θύνες ούτε για πολιτικά ούτε για µη πολιτικά πρόσωπα. Επίσης,
καµία νύξη ή αναφορά δεν δικαιολογείται να ενσωµατωθεί στο
Πόρισµά µας για τους δύο πρώην πρωθυπουργούς, κ.κ. Κώστα
Καραµανλή και Γιώργο Παπανδρέου, πέρα από το γεγονός ότι,
κατά την άποψή µου, και οι δύο στη διάρκεια της θητείας τους,
που συνέπεσε µε τις δυσκολότερες µέρες της µεταπολίτευσης
και τη δραµατικότερη διεθνή µεταπολεµική οικονοµική κρίση,
προσπάθησαν να διαφυλάξουν τα συµφέροντα της χώρας και
εργάσθηκαν µε καλές προθέσεις προς την κατεύθυνση αυτή.
Εδώ, ας σηµειωθεί ότι προσκλήσεις προς τα κόµµατα της αντι-
πολίτευσης από τους δύο Πρωθυπουργούς  -τον Μάρτη του
2009 του Κ. Καραµανλή και το 2010 (δυστυχώς κατόπιν εορτής
και προσφυγής στο Δ.Ν.Τ.) από τον  Γ. Παπανδρέου- για συνερ-
γασία και συµπόρευση για τη σωτηρία της χώρας, αποκρούσθη-
καν από όλους (πλήν του Λ.Α.Ο.Σ και της ΔΗ.ΣΥ.)

Από πλήθος καταθέσεων, ενώπιον της Εξεταστικής Επιτροπής,
προέκυψε ότι υπήρξαν και εξακολουθούν να υπάρχουν σοβαρά
προβλήµατα και δυσλειτουργίες στη συλλογή, επεξεργασία και
παραγωγή στατιστικών στοιχείων, καθώς και στη λειτουργία της
πρώην Ε.Σ.Υ.Ε., νυν ΕΛ.ΣΤΑΤ.. Τα προβλήµατα αυτά αναδείχθη-
καν µε την απογραφή που έγινε το 2004, την οποία πολλοί συνά-
δελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ. κατήγγειλαν τότε ως εθνικά επιζήµια,
επανέλαβαν, όµως, την πρακτική αυτή το 2010 για να µετατρα-
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πούν σε κατήγορους της Νέας Δηµοκρατίας. Φάνηκε, επίσης, ξε-
κάθαρα ότι µικροκοµµατικές πρακτικές, που ανεχόµαστε-αν δεν
διογκώνουµε µε την πάροδο των ετών- εξακολουθούν, δυστυ-
χώς, να επικρατούν συνολικά στο Δηµόσιο τοµέα και επιβίωσαν
και στην «ανεξάρτητη» ΕΛ.ΣΤΑΤ., απαξιώνοντας, για άλλη µια
φορά, το θεσµό των ανεξαρτήτων αρχών.

Αποδεικνύεται λοιπόν εκ των πραγµάτων, ότι τα προβλήµατα
στην Ε.Σ.Υ.Ε. / ΕΛ.ΣΤΑΤ. δεν επιλύθηκαν, παρά το γεγονός ότι
µεσολάβησε το 2004 ο έλεγχος της Eurostat.

Θεωρώ ότι θα πρέπει να αποδώσουµε πολιτικές ευθύνες και
στις δύο Κυβερνήσεις του 2009.

Θα ήταν, όµως, άδικο να προσωποποιηθούν οι ευθύνες για
τους Υπουργούς Οικονοµικών, όταν αφ’ ενός οι φερόµενες ως
παραλείψεις του Γιάννη Παπαθανασίου οφείλονται, κυρίως, στην
τροφοδοσία στοιχείων ή στις επιλογές άλλων υπουργείων και
όταν αφετέρου η καλλιέργεια κλίµατος παροχών  από το
ΠΑ.ΣΟ.Κ. δεν µπορεί να βαρύνει µόνο τον Γεώργιο Παπακων-
σταντίνου, αφού αποτελούσαν συλλογικότερες προεκλογικές και
προγραµµατικές επιλογές.  

Εξάλλου, δεν πρέπει να αγνοηθεί ούτε από εµάς ούτε από
τους Ευρωπαίους ότι οι προβλέψεις και εκτιµήσεις σχεδόν όλων
των κρατών της ευρωζώνης για το 2009 είχαν αποκλίσεις, της
τάξης του 100%.    

Αστοχίες της Κυβέρνησης της ΝΔ ήσαν:

- Η εκτίµηση για το έλλειµµα του 2009 (6 % του ΑΕΠ), που
εστάλη τον Οκτώβριο του 2009, λίγες ηµέρες πριν τις εκλογές,
ήταν υπερβολικά αισιόδοξη και εξαιρετικά δύσκολο αν όχι αδύ-
νατο να επιτευχθεί. Ελέχθη ότι η ΝΔ  έθεσε χαµηλά το στόχο για
το έλλειµµα. Γεγονός παραµένει ότι η εκτίµηση ήταν υπεραισιό-
δοξη.

- Η µη ανακοίνωση των µηνιαίων στοιχείων εκτέλεσης του προ-
ϋπολογισµού. Καίτοι στο Πόρισµα της Επιτροπής που συνέστησε
το υπουργείο Οικονοµικών, στις αρχές του 2010 για τα στατι-
στικά, αναφέρεται ότι τα στοιχεία ήταν διαθέσιµα στις υπηρε-
σίες.

- Εικόνα αναξιοπιστίας για τα στατιστικά στοιχεία έδωσαν δύο
διαφορετικά µεγέθη για το ύψος των χρεών των νοσοκοµείων,
2,2 και 5.2 δις. ευρώ, αντίστοιχα. Η εξήγηση που δόθηκε από το
υπουργείο Υγείας, µε έγγραφο του τότε γενικού γραµµατέα που
κατατέθηκε στην Επιτροπή µας είναι ότι στο µέγεθος των 5,2 δις
περιλαµβάνονται και οι απαιτήσεις των νοσοκοµείων από τα
ασφαλιστικά ταµεία. Η ερµηνεία αυτή φαίνεται να επιβεβαιώνεται
από το κείµενο της ΚΥΑ (2/60910/0049) των υπουργείων Οικονο-
µικών, Υγείας και Κοινωνικής Ασφάλισης, µε ηµεροµηνία Αυγού-
στου 2011, που κατέθεσε µε το υπόµνηµά του ο κ. Παπαθανα-
σίου στην Επιτροπή µας. Σύµφωνα µε την απόφαση αυτή τα χρέη
των ασφαλιστικών ταµείων προς τα νοσοκοµεία είναι 3,1 δις
ευρώ. Γεγονός είναι πάντως ότι η Eurostat έλαβε γνώση δύο δια-
φορετικών µεγεθών!

Αστοχίες της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ ήσαν:

- Η καταγγελία ως αντιλαϊκών των µέτρων συγκράτησης του
ελλείµµατος που εφήρµοσε η κυβέρνηση της Ν.Δ. (µέτρα για τα
οποία σήµερα η Ν.Δ. κατηγορείται ότι ήταν ανεπαρκή!), που καλ-
λιέργησε κλίµα παροχών στην ελληνική κοινωνία µε τις γνωστές
φράσεις που, όπως και να δικαιολογούνται εκ των υστέρων, ήσαν
καταστροφικές. 

- Η αναθεώρηση της εκτίµησης του ελλείµµατος για το 2009
από το 6 στο 12,7 % του ΑΕΠ, συνοδεύτηκε µε τη διαβεβαίωση
της κυβέρνησης του ΠΑ.ΣΟ.Κ. ότι θα υλοποιήσει το προεκλογικό
της πρόγραµµα, που περιελάµβανε αυξήσεις σε µισθούς και συν-
τάξεις, περισσότερα κονδύλια για την Παιδεία, κ.λπ., µε αποτέ-
λεσµα να δοθεί λάθος µήνυµα στις αγορές. Το ίδιο αρνητικά
λειτούργησαν και οι εκφράσεις που δυσφήµισαν τη χώρα στο
εξωτερικό.

- Η αναβολή για το 2010  µαταίωσε εισπράξεις δηµοσίων εσό-
δων, που ήταν προγραµµατισµένες για το τελευταίο τρίµηνο του
2009, ενώ αντίθετα ορισµένες καταναλωτικές δαπάνες του Δη-

µοσίου, την ίδια περίοδο, φαίνεται ότι επιταχύνθηκαν. Επιπλέον,
στο τελευταίο τρίµηνο του έτους δεν έλαβε κανένα µέτρο για τη
συγκράτηση του ελλείµµατος, το οποίο εκτιµήθηκε ότι θα
έφθανε στο 12,7 % και διαµορφώθηκε τελικά (εξαιτίας της ύφε-
σης και των πρόσθετων αναθεωρήσεων από τη Eurostat) στο
15,8 % του ΑΕΠ.

Θεωρώ, όµως, ότι το Πόρισµά µας δεν θα είναι πλήρες, αν δεν
κάνουµε σαφή αναφορά στις ευθύνες των Κοινοτικών υπηρε-
σιών, που γνώριζαν ή όφειλαν να γνωρίζουν την πραγµατική κα-
τάσταση της Ελλάδας, όπως και κάθε χώρας – µέλους. Όµως,
ειδικά για τη χώρα µας, εφόσον υπήρχε το προηγούµενο του
2004 η ευθύνη των Κοινοτικών  για τα ελληνικά στατιστικά είναι
αντικειµενική.

Επιτέλους πρέπει να εµπεδωθεί µια αλήθεια: Δεν είναι δυ-
νατόν ούτε ηθικό να πληρώνει ο ελληνικός λαός µονοσήµαντα
τις συνέπειες των πολιτικών αποφάσεων, µε τις οποίες µπή-
καµε στην ευρωζώνη.

Τέλος, πιστεύω ότι εξόχως πατριωτική πράξη θα ήταν η παρα-
δοχή ως συλλογική κεντρική άποψη στο Πόρισµά µας, ότι η από-
δοση της µέγιστης πολιτικής ευθύνης πρέπει να κατευθυνθεί
σε όλους τους πολιτικούς της τελευταίας τριακονταετίας (συµ-
περιλαµβανοµένων των κοµµάτων της αριστεράς, που µόνο πλει-
οδοτούσαν σε παράλογες διεκδικήσεις, καλλιεργώντας µια
νοοτροπία άρνησης και παρεµπόδισης κάθε προσπάθειας εκσυγ-
χρονισµού και αναδιάρθρωσης των κακώς εχόντων, όπως απε-
τολµήθη µε αίσθηµα ευθύνης από όλες τις κυβερνήσεις της
τελευταίας 20 ετίας µε πρώτο τον Κ. Μητσοτάκη)    που- έστω
και σε διαφορετικό βαθµό ο καθένας ή το κάθε κόµµα- συγ-
κρότησαν ή ανέχθηκαν αδιαµαρτύρητα το Νέο Ελληνικό Κρά-
τος της υποδούλωσης σε δεσποτικούς κοµµατικούς σχηµα-
τισµούς όχι µόνο εις βάρος των πολιτικών προσώπων, αλλά
και της διοίκησης και του ελληνικού λαού ευρύτερα. Η επιζη-
τούµενη αλλαγή πορείας για τη διάσωση της χώρας θα προ-
έλθει µόνο από τη ρήξη µε το σαθρό «κεκτηµένο»  και την
επανεγκατάσταση των αρχών Κράτους Δικαίου, που µπορούν
µε ευκολία να αντληθούν από τα κελάρια της µνήµης της Ελ-
ληνικής Διαχρονίας.

ΜΕΡΟΣ Δ’

Η Εξεταστική Επιτροπή «σχετικά µε το έλλειµµα του 2009 και
τους παράγοντες, που οδήγησαν στην αµφισβήτηση των ελληνι-
κών στατιστικών στοιχείων» συνήλθε σε τελευταία συνεδρίαση
την 30ή Μαρτίου 2012, κατά την οποία συζητήθηκε και εγκρί-
θηκε, κατά πλειοψηφία, το Πόρισµα, στο οποίο καταχωρίζονται
και οι γνώµες της Μειοψηφίας.

Το παρόν αποτελεί ενιαίο κείµενο προς υποβολή στον Πρό-
εδρο της Βουλής των Ελλήνων.

Αθήνα, 30  Μαρτίου 2012  

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ            Η ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ                       ΕΛΠΙΔΑ ΤΣΟΥΡΗ »

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριε Καρασµάνη, κλεί-
νουµε τη συνεδρίαση µε µια δική σας καταληκτική λέξη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η ακαρπία καλύπτεται και από τον κανονισµό του ΕΛΓΑ. Άλ-

λωστε, ο πρόσφατος νόµος που ψηφίστηκε το Σεπτέµβριο του
2010 προβλέπει στο άρθρο 4, παράγραφος 5 την κατ’ εξαίρεση
αποζηµίωση. Άλλο αν η Κυβέρνηση δεν θέλει να κάνει εφαρµογή
αυτού του άρθρου, για τους δικούς της ευνόητους λόγους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Θα ορίζεται µε επιστη-
µονικούς όρους. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Φυσικά. Προβλέπεται από το ν.
3877 που ψηφίστηκε το Σεπτέµβρη του 2010. Ανεξάρτητα όµως
απ’ αυτό, από τη στιγµή που δεν αποζηµιώνεται από τον ΕΛΓΑ,
υπάρχουν τα ΠΣΕΑ. Τα στοιχεία που έχει καταθέσει το υποκατά-
στηµα ΕΛΓΑ της Ηµαθίας συνηγορούν. Είναι καταλυτικά. Κατα-
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γράφουν το µέγεθος της ζηµιάς και τα αίτια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Καλώς, κύριε Καρα-

σµάνη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Επίσης, σας είπα ότι υπάρχουν οι

µετεωρολογικοί σταθµοί που αποδεικνύουν ότι οι θερµοκρασίες
είναι κάτω από το µηδέν. Υπάρχει η επιστηµονική έκθεση του Πα-
νεπιστηµίου Θεσσαλονίκης που δείχνει τα αίτια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Να τελειώνουµε, κύριε
συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Τα στοιχεία είναι αδιάσειστα,
κύριε Πρόεδρε και αδιαφιλονίκητα. Άρα, λοιπόν, µπορεί να υπο-
βληθεί πρόγραµµα ΠΣΕΑ, όπως πολύ σωστά –και το επαινώ
αυτό- κατατέθηκε για άλλους νοµούς της Δυτικής Μακεδονίας
και άλλους πέντε νοµούς για τους πληγέντες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Απήντησε. Να τελει-
ώνουµε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Μπορεί να γίνει αυτό. Υπάρχουν
στοιχεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριε Καρασµάνη, σας
παρακαλώ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Και είχε συνηγορήσει και η κ.

Μπατζελή και ο κ. Κουτσούκος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Φτάνει. Εκτιµώ την

αγωνιστικότητά σας, αλλά να έχουµε ένα τέρµα. 
Ορίστε, κύριε Δριβελέγκα, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κύριε Καρασµάνη, σας το είπα. Πράγµατι,
υπάρχει ζηµιά και υπάρχει και έκθεση της επιτροπής. Το είπατε.
Δεν τεκµηριώνονται, όµως, οι δυσµενείς καιρικές συνθήκες. Τι
να κάνουµε; Θέλετε να το υποβάλουµε έτσι και να απορριφθεί;
Θα απορριφθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ολοκληρώθηκε η συζή-
τηση των επικαίρων ερωτήσεων.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 12:30’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Δευτέρα 2 Απρίλιου 2012 και ώρα
18:00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο: συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική
εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί. 

8260 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                  ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ
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